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ÖNSÖZ

İkinci cildin önsözünde yer alan satırlarımı burada 
da yineleyeceğim..

Yakın tarihimizi ve özellikle Millî Mücadele dönemi 
olaylannı ele aldığım birçok çalışmalarım oldu. Bunla
rın bir bölümünü kitaplar halinde yayınladım.. Yeşil 
Ordu, Cumhuriyet Kavgaları, Malta Sürgünlerin
den Portreler, 150’liklerden Portreler, Milli Müca
delede İç İsyanlar ve Son Ermeni Olayları, Atatür- 
kün Kürt Politikası ve Nutuk sadeleştirmem ile 4 cilt
te tamamladığım Atatürkün Açık ve Gizli Celse Mec
lis Konuşmaları bunlar arasındadır..

Sözünü ettiğim bu kitaplarımı kaleme alırken ve 
özellikle de Atatürkün Meclis Konuşmalarıyla Nutuk’u 
sadeleştirirken, büyük Gazi’ye muhalefet eden, Mec- 
lis’te ve çeşitli platformlarda kendisine sözlü veya fiilî 
karşıtlıklar sergileyen, sivil-asker bir çok kişinin var ol- 
duklannı gözlemledim..

Bu gözlemlerim üzerine, bu gibi kişileri "Atatürk 
Muhaliflerinden Portreler” adını vereceğim ayn bir 
kitapta ele almayı kararlaştırmıştım. İşte elinizdeki ki
tap, o zaman düşünmüş olduğum ve şimdi de plânla
yıp ortaya çıkardığım kitaptır.

Ancak konuya girmeden önce, yaşamım boyunca 
kendime değişmez ilke edindiğim ve bir çok kitabımın 
önsözünde de vurguladığım bir kanaatimi bir kere de 
burada açıklamalıyım. O da şudur; her insanın doğru
lan da vardır, yanlışlan da.. Hatasız kul olmaz.. İnsan- 
lann hizmetleri ve iyilikleri de vardır, kötülükleri de.. 
Onun için ben, hiç kimse hakkında, şu adam iyidir, 
çünkü şu şu hizmetleri vardır veya şu adam kötüdür 
şu şu yanlışlan vardır, şeklinde kesin hüküm verme 
yanlısı olmadım..
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Dalma şöyle derim: Bu adamın, şunlar iyi tarafları
dır, kötü tarafları ve yanlışlan ise şunlardır.. Tabii hiç 
iyiliği bulunmayan kötüler ise bu sözlerimin istisnala- 
ndır.

Bunu niçin mi tekrar etme gereği duydum? Çünkü 
bu kitapta ele alacağım Atatürk muhaliflerini anlatır
ken onlan genellikle kötüleyeceğim ama, her zaman 
yaptığım gibi “bunlar hâindirler” deyip kestirip atmaya
cağım.. Hizmetlerini de anlatacağım, kötülüklerini de.. 
Açıklamamı işte bu gerçeğin bilinmesi için yaptım.

Mesela bir örnek vereyim.. Kitabın ilerleyen sayfa- 
lannda "Çolak Selahaddin" lâkaplı Selahaddin Kö- 
seoğlu'nu tanıyacaksınız.. Balkan Harbi’nde çarpışıp 
yaralanmış, I. Dünya Savaşında savaşmış, Millî Müca
delenin başlatılması ve vatanın işgalcilerden kurtarıla
rak bağımsızlığımızın kazanılması ve Türkiye Cumhuri- 
yeti’nin kurulması sürecindeki en önemli dönüm nok
tamız olan Sivas Kongresinin toplanmasında hizmeti 
geçmiş bir kahramandır. Ordu’ya ek kaynak arandığı 
en sıkıntılı günlerde, “maaşlarımızda kısıntı yapüsm” 
diyebilmiş, 1922 Bütçe görüşmelerinde “Mecliste sabah 
erkenden müzakerelere başlanmasmı” önermiş bir kişi
dir.. Ama Meclis açıldıktan sonra, hemen her meselede 
muhalif olup Mustafa Kemal’in karşına dikilmiş, hatta 
Gazi’nin milletvekili seçilememesi için seçim kanununa 
sinsice maddeler ekleyenler arasında yer alma gaflet ve 
dalâletinde de bulunmuştur. Tamam bu yönü ile o bir 
hâindir ama, vatana yaptığı hizmetleri bir kalemde sili
nip atılamaz ki.. Tıpkı Çerkez Ethem konusunda oldu
ğu gibi.. Adam Anzavur hareketini durdurdu, Yozgat is
yanını bastırdı, Ankara’ya Mustafa Kemal Paşa’nın ma
kam arabasıyla girdi ve Meclis’te ayakta alkışlandı.. 
Ama sonunda isyancı oldu.

Milletler için de düşünce tarzım böyledir ve değiş
mez. Bütün Ermenileri soykırım yalancısı, bütün Rum- 
lar’ı Pontusçu, Mavri Miracı, bütün Kürtleri PKK’lı hâ
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in olarak görmem.. “Ermeni'dir, Rumdur, Kürttür, dola
yısı ile kötüdür, hâindir” diye kestirip atmam. Rum’un 
da, Ermeni’nin de, Kürdün de iyisi de vardır, kötüsü 
de.. Tıpkı Türk’ün olduğu gibi diye düşünür öyle konu
şur, öyle yazarım..

Atatilrkün Kürt Politikast isimli kitabımın önsö
zünde de vurguladım. İşgalci Fransızlar’a karşı Karayı
lan lakabıyla tanınan Molla Mehmet isimli Kürt çıkmış, 
gösterdiği kahramanlıklarla Antep şehrinin “Gazi” un
vanı almasında büyük hizmetlerde bulunmuştur ve 
Antepliler onun adma türküler yakmışlardır.^

Bugün ise Kürtlerin arasında bir başka Karayılan 
var.. Bu Karayılan da şimdi PKK içinde terör kusmak
ta, masum insanların kanım akıtmaktadır.

Zamanında Atatürk, bir Kürt aşireti olan Mutki 
aşireti reisi Hacı Musa’ya mektup yazarak onu da ya
nma, Millî Mücadeleye çağırdı, hatta onu Kurtuluş Sa
vaşını yönetecek olan Erzurum Temsil Heyetine bile 
seçti.. Fakat o adam ne yaptı? Gitti isyancı Kürt Azadi 
cemiyetinin başkanı olarak isyancıları yönetti.. Şeyh 
Sait ve Ağrı isyanlarında etkin rol oynadı.

Bir başka Kürt aşireti Reisi Dlyap Ağa ise Dersim 
milletvekili sıfatıyla, en kritik günde ortaya atıldı.. Yu
nan Ordusu’nun PolatlI’da başkent Ankara’ya dayandı
ğı, başkentin Ankara’dan Kayseri’ye taşınmasının gö
rüşüldüğü korkulu günlerde Meclis kürsüsüne çıktı;

“Biz buraya kaçmağa değil, savaşmaya gel
dik!" diye bağırdı. Korkuya kapılmış olan milletvekille
rine moral vermeye çalıştı.

Sonunda da Ankara başkentimiz olarak kaldı.
Demek ki, iyi Kürt de vardır, kötü Kürt de.. Kötüler 

yüzünden tüm Kürtleri kötü, hâin diye damgalayanla
yız.. (*)

(*) Atatürkün Kürt Politikası/Yalçın Toker, Toker Ya
yınlan, sa. 70-75.
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Benim bu düşünce tarzım, milletler hakkında da, 
şahıslar hakkında da değişmez. Atatürk muhalifleri ko
nusunda da aynen sürecektir. Bu muhalif kişilerden 
her birinin kötü sözlerini, kötü yanlarım ortaya çıkarır
ken, hizmetlerini ve iyi hareketlerini de gözler önüne 
sermekten geri durmayacağım.

Şu noktaya da işaret etmeliyim; Atatürk’ün Açık' 
ve Gizli Celse Meclis Konuşmalarım okuyan bazı 
okuyucularım diyorlardı ki, “Atatürk’ün bu konuşmala
rını veriyorsunuz ama, Atatürk'ün o sözleri kime karşı 
söylediği pek anlaşılmıyor.. ” İşte elinizdeki bu çalışmam 
bu gibi sorulara da cevap teşkil edecektir. Atatürk’ün 
o konuşmalarında da tarih var, bu kitaptaki muhalifle
rin konuşmalarında da .. Aym tarihli konuşmaları yan 
yana getirerek, muhalifi, Atatürk’e ne demiş, Atatürk 
onlara ne cevap vermiş bulmak mümkün olacaktır.

Ayrıca bu 2. Grup milletvekillerinin konuşmaların
da, tarihimizin o zor günlerine ışık tutan bilgilere de 
ulaşacağız. Buna kısa bir örnek vereyim.. Ali Şükrü 
Bey (Trabzon) şöyle diyordu: “Meclisin ilk günleri, Hükü
metin ilk oluşturulduğu günleri hatvrlaym.. O zaman çok 
sıcak ve candan ilişkiler içinde olduğumuz günlerdi Ben 
Milli Savunma Bakanlığmı üstlenmiş olan Fevzi (Çak
mak) Paşayı görüyordum. Önünde bir tahta masa, üze
rine gazete yayılmış. Yanında yalnızca yaveri Ne müs
teşarı vardı, ne özel kalem müdürü.. Ve bütün Bakanlık
lardaki manzara da buydu ve böyle yönetiliyorlardı.. 
Adalet, Maliye, İçişleri ve bütün Bakanlıklar, hepsi de 
böyle idi. O sıcak ve candan ortam içinde herkes çalışı
yor, herkes ülkenin dertlerine derman bulmaya uğraşı
yordu.” (Bir de bu sözlerin ışığında bugünlerde Mec
listeki şatafatı düşünün.. Oysa malî durumumuz bugün, 
yâni 2012’de o günlerden çok mu iyi de savuruyorlar?.."

Tarih ve kültür dağarcığımızda bu eserimin de yer 
alabilmesi dileğimle..

Yalçın Toker
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Karadeniz Limanlarına Gelecek Mısır ve 
Mısır Unlan ile İzmit'e Gelecek Buğday. Am a

ve Mısırın Ûlkeue Gümrüksüz Girmesi..
1922 Bütçe Müzakerelerinin Devamı..

(Tarih: 13 Şubat 1922-Birleşim: 159)

Konuya 2. Ciltte kaldığımız yerden devam edi
yoruz. Meclisin gündeminde yine halkın açlığına 
çözüm olmak üzere düşünülen arpa, buğday, mı
sır dış alımlan ve yine 1922 Bütçesi var..

159. Birleşimde, müzakerelere Meclis Ekonomi 
Encümeninin hazırladığı mazbatanın okunmasıyla 
başlandı. Sonra Ekonomi Bakanı Haşan Saka, 
mısırın yüzde otuzunun Romanya’dan alınacağı 
ve flaü gibi konularda bilgi verdi. Ardından millet
vekillerinin, “fabrikatörler korunuyor, yedi sekiz 
kuruşa almıyor, 40 kuruşa satılıyor” türünden 
tenkitleri başladı.

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “Düzeni 
Bakanlar bozuyor, Ekonomi Bakanı, Maliye Baka
n ı.”

Hakkı Hami Bey (Ulukan, Sinop): “Gerçek du
rumu görerek ve duygusallıktan sıyrılarak bu ka
nun tasansım müzakere edersek, ülke çıkarlarına 
uygun bir kanun yaparız. Yoksa gerçekleri görme
den, duygularımıza göre davranırsak, korkarım ki, 
çıkaracağımız bu kanunun maddî sorumluluğunu
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bilmem ama, manevî sorumluluğunun altında son
suza kadar titreriz. Ekonomi Encümeninin gerekçe 
olarak gösterdiği şeylerin hiçbiri, inandırıcı bir te
mele dayanmamaktadır.

Dışsatımı olmayan bir yerde, sürekli dış alım 
yapmak, parası olmadan daima alıp durmak, bor
ca batmış bir insanın durumu ne ise, ülkeyi de 
onun durumuna sokar. Bu sebeple biz, eğer ola
naklarımız var olsa, ülkeye dışardan hiç mal sok
madan, hep dışarıya mal göndermeyi isteriz. Gerçi 
bir insanın aç kaldığı zaman başkasından para is
temesi ayıptır, hırsızlık yapması suçtur. Fakat efen
diler aç kalmak zorundaki bir adam başkasından 
para istemeye utanır veya istemesine rağmen veril
mezse, en sonunda hırsızlık yapmak zorunda kalır. 
Eğer bunu da yapmazsa ne olur? Ölür. Peki onun 
ölmesi mi yerindedir, yoksa yaşamasına yetecek 
kadar tahıl gönderilerek yaşammm sürdürülmesi 
ni sağlamak mı?

İşte efendim manzara budar. Durum bu olunca 
iyi düşünmek gerekiyor. Bendeniz üç ay önce Üm
raniye’ye kadar gittim. Bana öyle geliyor ki, bütün 
Sivas’ın ilkbaharda aç kalması çok büyük olasılık
tır. Oradan çok az bile olsun, ne arpa ne buğday çı
kacaktır.

Arkadaşlar, Ekonomi Encümeni incelemesini 
yaparken, bütün yörenin tarım durumunu iyice 
araştırmalıydı. Ekonomi Bakanlığıma izlediği siya
set de doğru mudur değil midir, yörenin koşullarıy
la uyumlu mudur? Bunlara da eğilinmiş olsaydı iyi 
olurdu. (Gürültüler..)

İzin veriniz efendiler, rica ederim. Benim anlat
mak istediğim Çorum’da, Amasya’da, Yozgat’ta ta-
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nm yoktur. Varsa da buralar, hatta Sivas ve Anka
ra da dahil Türkiyeyi besleyemez.

(Yoğun gürültüler..)
İzin veriniz efendiler, amaç köylüyü korumak

sa, şunu biliniz ki, bugün oradaki bütün kardeşle
rimiz mısır bulamadıkları için sumağmı yiyorlar. 
Benim akrabalarım ve yakınlarım çiftçidir, onun 
için durumu iyi biliyorum. Ben de köylüyüm çiftçi 
çocuğuyum buradan gittiğim zaman ben de sapa
na yapışıyorum. Köylüyü korumak istiyorsanız, bi
liniz ki köylü açtır.

(Mısır istemiyorsunuz., sesleri)
Rıza Nur Bey de biliyor, geçen sene Hükümet 

Ayancık ilçesine yardım edemedi ”
Yahya Galip Bey (Kırşehir): “I. Dünya Savaşm- 

dan beri açtırlar..”
Hakkı Hami Bey (Ulukan, Sinop): “Boyabat dı

şında bütün Sinop sancağı açtır. Belki ilkbaharda 
bir şey yapmışlardır diyordum ki, Rıza Nur Bey’e 
sordum. Yapılmadı dedi ve şu bilgileri verdi: Önce
ki başvurumda, tekâlifi milliyeden (millî yüküm
lülükler) yardım yapılacağı sözü vermişlerdi bu 
emir yerine getirilmedi Emri ertelemişler. Yiyecek 
yoktur, halk açlıktan ölüyor. Bu gerçeği kendisine 
Bakanlar Kurulunda bulunan bir Bakan da söyle
miştir. İnanmazsanız sorun.

Şimdi Efendiler, Ekonomi Encümeni yazmanını 
kendi sözleri ile suçlayacağım. Dediler ki, unun kiy- 
yesi W Ankara’da bile kırk kuruştur. Ankara’da bi
le bu kadar olunca, elbette Karadeniz kıyı kentle
rinde daha pahalı olacaktır. ” (*)

(*) Kıyye: Okka, 1282 gramlık ağırlık ölçüsü.

Atatürk Muhaliflerinden Portreler-3 11



İsmet Bey (Eker, Çorum, Ekonomi Encümeni 
üyesi): “Ben öyle demedim. Burada bile sekiz ku
ruş iken kırk kuruşa çıktı dedim. Dikkat etmiyorsu
nuz, yanlış oluyor..”

Hakkı Hami Bey (Ulukan, Sinop): “Rica ede
rim, siz konuşurken ben hiç itiraz etmedim. Niçin 
40 kuruştur? Efendiler bir malmfbatınm artmasmın 
belli kuralı vardır. İki kere ikinin dört ettiği gibi bu 
da hiç değişmez. Dünya binlerce sene yaşasa yine 
değişmez. Fiat arz-talep kuralma bağlıdır. B ir mal 
çok olursa isteklisi az olur. Fakat az olursa istekli
si çok artar. İşte tahûm 40 kuruşa yükselmesi, üre
timin azlığı ve arz-talepteki bu durumun sonucu
dur. Ekonomi Encümeni bunu araştırarak, çözüm 
için buğday ununu 20 kuruşa indirdik deseydi, ben 
de saygı ile önlerinde eğilirdim...

Fiatlann yükselmesinin asıl sebebi tarım alan- 
lannm az olması ve taşıt aracı bulunamamasıdır. 
Yoksa oturdukları yerden, şu kadar ekilseydi, şu 
kadar biçilseydi, şu kadar taşıt aracımız olsaydı 
denilmekle yetinilirse bu ülke ölür..

... Taşıt araçlannı sağlasalar bile, Ekonomi En
cümeninden sorarım yeterli tohum bulunup önü
müzdeki yıl ekilebilecek mi? Ben ekilebileceğine ve 
taşıt aracı sağlanabileceğine inanamam. Şuradan 
bir katan yola çıkarsanız, daha 1 kilometre gitme
den MUli Savunma el koyar..

Yapılacak olan ölüme terkedilen insanların öl
memesini sağlamaktır. Hepimiz ülke parayla dol
sun isteriz. Fakat bu iş lafla, yalnız istemekle ol
maz. İki üç sancağm tahılını sağlayacağız diye bü
tün milleti açlıktan öldürmek doğru değildir. Eğer 
bu ülke yaranna diyorsanız kabul edeyim. Ben di
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yorum ki, Sinop’ta buğdayın okkası 20 kuruşsa, 
mısırın okkası 15 kuruşsa, ben ülke yaran için 40 
kuruşu kabul ederim. Fakat yeter ki gereken kadar 
tahılı sağlayınız. Çorumda 5 kuruş diyorlar, fakat 
gönderilemeyecek olduktan sonra neye yarar. Git
medikten sonra kaç kuruş olursa olsun, bu kann 
doyurmaz k i. Boyabattaki 40 katırcı, 50 katırcı Si
nop halkını doyuramaz...

... Taşıt araçlan bulun, Amerikalılardan alaca
ğımıza kendi malımızı 1 liraya alalım. Gerçekçi ola
lım, üç gün açlığa dayanabileniniz var mı? Duygu
lar değil, gerçekler üzerinde yürüyelim. Duygulara 
göre hareket edince pek çok günahsız insanımız öl
dü ve bu sayı daha da artacak.

Efendiler Sivas’da buğday m okkası nedir bilmi
yorum. Her halde diğer yerlere oranla daha ucuz
dur. Ama size garanti veririm, Ümraniye’de insan
lar ölüyor. Sivas’ta bulunan buğday, Ümraniye’de
ki bir aç insanı kurtaramamıştır. Sivas’tan oraya 
göndermek gereklidir. Yoksa Sivas’taki buğdayın 
Ümraniye’ye ne yaran olacak?”

(Oturum Başkanının, efendim yeterlilik önerge
si var..) sözü üzerine;

Mehmet Salih Efendi (Yeşiloğlu, Erzurum): 
“Müzakerelerin yeterliğini oya koymak günahtır. 
Hazırlanacak kanunun Karadeniz kıyı halkı tara
fından da kabul edilmesi gerektiğini düşününüz. 
Yemin ederim oranın insanı ne seni, ne de yapaca- 
ğm kanunu tanır.” (Gürültüler..)

(Oturum Başkanmm, rica ederim Salih Efendi 
susunuz..) sözleri üzerine;

Mehmet Salih Efendi (Yeşiloğlu, Erzurum, 
Oturum\ Başkanma): “Asla sinirli olmamalısmız,
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söyleyeceklerinizi iyilikle söyleyebilirsin.”
Ali Şükrü Bey (Trabzon): “Müzakerelerin yeter

liliği önergesinin aleyhinde konuşacağım. Mesele 
aydınlanmıştır, deniyor. Hayır burada söylenilen 
sözlerle mesele aydınlanmamıştı. Ben oradan ge
leli henüz bir hafta oldu, durumu kendi gözlerimle 
gördüm. Burada bir çok yüce düşünceler içinde ül
ke ekonomisi üzerine eğilmektesiniz. Çeşitli önlem
ler düşünülüyor. Fakat ülkede açlıktan ölenler var. 
Efendiler, Kastamonu Valisine sorun. Bendeniz 
orada iken araştırma yapılıyordu. Cide ilçesi açtır, 
Araç açtır. ”

Sabri Bey (Dura, Kastamonu): “Araç aç değil..” 
Ali Şükrü Bey (Trabzon): “Sinop açtır, Trabzon 

açtır. Araç da açtır. Onun için Beyler konu aydm- 
lanmamıştır. Çok dikkatli karar vermek zorunda
yız. Dün İçişleri Bakanının yanında idim  gelen bir 
telgrafta deniliyordu ki, güvenlik bozuluyor, evler 
basılıyor. Bunu önleme olanağı yoktur. Sinop san
cağı için kolaylıkla karar veremeyiz. İçişleri Bakanı 
buradadır, güvenliğin bozulduğu, evlerin basıldığı 
ve insanların öldürüldüğünü kendisine sorunuz. Ri
ca ederim, ihtilâle mi sebep olacağız? Konuşulanlar 
yeterli değildir, daha çok şey söyliyeceğiz, rica ede
rim ”

Başkan: “Efendim müzakerenin yeterliliği öner
gesi okundu, önerge lehinde olanlar lütfen el kaldır
sın.. Müzakerenin yeterliliği kabul edilm edi”

Vehbi Bey (Milli Eğitim Bakanı): “İçişleri Baka
nından sözediliyor, isterseniz bendeniz anlatayım. 
İsterseniz o telgraftan Maliye Bakanlığına verin, is
terseniz biz alalım okuyalım. ”

İsmet Bey (Eker, Çorum, Ekonomi Encümeni
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üyesi): “Efendim, bendeniz iki noktayı açıklayaca
ğım. Evet açlık vardır, bunu kabul ederim. Ekono
mi Encümeni düşünmemiş, araştırmamış diyorlar. 
Efendim izin verirseniz alınacak önlemlerle ilgili dü
şüncemizi söyliyeceğim. İstenilen nedir? Açlığm ön
lenmesi. Romanya ve İstanbul göndermiyor. İstan
bul’da milyonlarca okka mısır vardır, okkası sekiz 
kuruşa.. Niçin getirmiyorlar?’’

Ali Şükrü Bey (Trabzon): “Dört kuruştur, isbat 
ederim, siz bilmiyorsunuz. Efendiler, bugün net ola
rak iki gerçekle karşı karşıyayız. Bunlardan birisi 
Karadeniz bölgesindeki kıyı halkı açtır. Köyler di
yorlar, hayır şehirler de açtır ve gelen un kaçakçı
lar yoluyla geliyor. Bu yüzden gümrükten zarar
dayız. Sanıyorlar k i İstanbul'dan un gelmiyor ve 
ekmeğin okkası kırk kuruşa satılıyor. Sanmaym ki 
polisiye önlemlerle kaçakçılığm önüne geçebilirsi
niz. Bu olanaksızdır. Açlık dolayısıyla kaçakçılık 
daha da artmıştır.

Sonuç nasıl olacak? Kaçakçılık yoluyla gelen 
buğdayın unu gayet pahalı geldiği için fakir halk yi
ne açtır. Bunu zenginler yiyor. Kıyı bölgesi halkının 
gereksiniminin karşılanması için Jiatı ucuzlatma
mız zorunludur.

Az önce müzakerelerin yeterliliği önergesi aley
hinde konuşurken İç İşleri Bakanlığına gelen telg
raftan sözetmiştim. Bu açlık bir ay daha sürecek 
olursa ülkede anarşi ve kanunsuzluk artarak de
vam edecektir. Bu böyle bilinmelidir.

Bu düşüncelerime katılmayan diğer değerli ar
kadaşların da görüşleri vardır. Onların bu düşün
celerinin karşısında, benim gibi düşünen arkadaş
lar yâni ülkede buğday varken dışardan tahıl alm-
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masına izin verilmemesini isteyen bizler düşünce 
birliği içindeyiz. Fakat bunun uygulanması olanağı 
var mıdır yok mudur, bunu araştıralım. Bugün ülke 
ekonomisinin olanaklarını ne kadar düşünürsek, 
açlıktan ölüme mahkûm edilen halkı ondan daha 
çok düşünmemiz gerekmektedir. Rica ederim, bir 
milyon lira dışarıya çıkmasm diye on kişi ölecekse, 
ben o on kişiyi bir milyon liraya değişmem. Efendi
ler bence on kişi bir milyon liradan daha değerlidir. 
Ben size tanığı olduğum için söylüyorum, açlıktan 
ölenler vardır. Bu resmî olarak araştırılmaktadır.

Şimdi efendiler, ülke içinde buğday varmış, di
ğer tahıllar varmış, evet doğrudur, vardır. Bu ülke
de değerlensin diye mal saklamak ve vurgunculuk 
doğal hâle gelmiştir. Dışardan un gelmemesi, buna 
izin verilmemesi ve gümrük konulmaması herkesin 
vurgunculuk damarını kabartmıştır. Pahalı satıyor
lar... Ancak bugün kıyı bölgeleri un istiyor.

Dışardan un gelmesi için, sanılmasın ki kayıt
sız şartsız gümrükleri hep açık tutalım, her yerden 
un gelsin deniliyor.. Hayır, geçici süreyle, bir veya 
iki kez un gelmesi isteniyor. Bu uygulanırsa, göre
ceksiniz ki o zaman içerdeki unlar kıyı bölgelerine 
yığılacak. Çünkü o zaman, bugün göndermeyen 
vurguncular çıkarlannı yitireceklerini görünce rica 
ederek kendileri un göndermek isteyeceklerdir.

Ayrıca burada yanlış bir istatistik üzerine ko
nuşma yapılıyor. Trabzon’un yüzde 90’ı mısır yer 
deniliyor. Rica ederim bunu kim söylüyor.

(Rize sesleri.)
Efendim aç kalan yalnız Rize değil, hatta Gire

sun da açtır, Sinop da açtır. Bütün deniz kıyılan aç
tır.. Evet köylü mısır yer ama, ilçe ve şehirlerin hal
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kı buğday unu yer. Sonra kıyı bölgelerinde gezenler 
bilirler ki, ilçelerin aralan 10 mildir. Bizim bölgemiz 
taran bölgesi değildir. Onun için bizim kıyı halkımı
zın yarıya yakını köylü değil şehir halkıdır. Onla- 
rm tamamı da buğday unu yerler.

Şimdi İstanbul’dan un gelmemesi buralardaki 
güvenlik ve düzeni etkiliyor. Onun için buğday unu 
dış alımı bir defalık olmak üzere, kayıtsız şartsız 
serbest bırakılmalıdır. Sanmaymız ki Ticaret Oda
ları bu ülkeyi bizim kadar düşünmüyorlar. Onlar 
demişlerdi ki, bir defalık olmak üzere şu kadar çu
val unun dışardan getirilmesine izin verilsin.. Ba
na söylediler. Yâni oranın halkı kayıtsız şartsız 
gümrükleri açm demiyor. Onlar da sizin ve bizim 
kadar ülke ekonomisini düşünüyorlar. Onun için 
benim bu konuda verilmesini istediğim ve rica etti
ğim izin karan, mısırın serbest bırakılması.. Ve 
buğday için de, yerel gereksinime göre bir ay, iki ay 
gibi bir süreyle açık bırakılmasıdır.

(Ekonomi Encümeni Başkanı Çorum milletvekili 
İsmet Eker’e dönerek) İsterseniz konuyu araştırı
nız, her ilçenin gereksinimi sorulsun ve buna göre 
bir defalık olmak üzere un gelsin. Örneğin ben ken
di ilim Trabzon için konuşayım. Beş bin çuval dış 
alım izni verirseniz, biliniz ki bin çuvalı bile şehre 
giremeyecektir. Çünkü bütün vurguncular harekete 
geçecektir. Onun için karar verirken, halkın haya
tını, ülkenin güvenliğini birlikte düşünelim. M ısır 
hiçbir kısıtlama olmadan, buğday ise halkın gerek
sinimini karşılayacak oranda getirilmelidir. ”

(Bu şekilde önerge veriniz sesleri.)
Mehmet Salih Efendi (Yeşiloğlu, Erzurum): 

“Bu konuda söylenmedik söz kalmadı arkadaşlar.
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Ben Ekonomi Encümenin yapmış olduğu karar 
aleyhinde söyliyeceğim.”

Oturum Başkam: “O halde izin veriniz sizden 
önce söz alan arkadaşlar var” diyerek Balıkesir 
milletvekili Haşan Basri (Çantayla, söz verdi.

Mehmet Salih Efendi (Yeşiloğlu, Erzurum): 
“Arkadaşlar herkes bilir ki, paranın kendisi karın 
doyurmaz. Para yalnızca karın doyurmak için bir 
araçtır. Para çıkmasm diye bugün açlıkla karşı kar
şıya olan Karadeniz halkını, duruma ilgisiz kalarak 
açlığı terketmek günahtır. Allah Karadeniz kıyılan 
halkuım açhğmı Hükümetten soracaktır. Eğer kay
naklan zengin olan, tarımı ve herşeyi bol olan bu 
ülkede zamanında bir iki kamyon sağlayıp, bir iki 
yol yapsaydılar ülke içindeki tahıl çürümez, kıyı 
halkı aç kalmazdı. Paramız da dışarıya gitmez, in
sanlarımız perişan olmazdı.. Bu şuna benzer, ku
yuda su var, kuyunun başma gidiyor, aşağıda su 
onu bekliyor, ama kap yok ki suyu yükan çeksin. 
Tahılımız Anadolu köylerinde dolu duruyor. Fakat 
yazık ki taşıyacak araç yok ki getirilsin.

Sivas’tan bu gün aldığım şu telgrafta 180 ku
ruşa buğday, 100 kuruşa arpa satılıyor, deniliyor. 
Bugün taşıt aracı olmadığı için, ilk baharda belki 
300 kuruşa alınabilecektir. Şimdi Anadolu merkezi
ni düşünelim. Tahıl var mıdır, kıyılara göndermek 
için? Yakın köylerde çok tahıl vardır. Ne yazık ki 
bunları taşıyacak taşıt aracı yok. Var olan taşıt 
araçlarına asker el koymuştur. Suat Beyefendinin 
önerisini (Dr. Suat Soyer- Kastamonu, bütün Ka
radeniz’de açlıktan bayılıp ölen insanları gördüğü
nü anlatmış, bu yüzden Haziran’a kadar her tür ta
hılın serbestçe dışarıdan getirilmesini önermişti..)
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ben, çok yerinde bir çâre olarak görüyorum. Hiç ol
mazsa buğday, arpa, mısır gibi tahılları Haziran 
başına kadar serbeste dışardan alabilelim. Yoksa 
durum böyle devam ederse biz de aç kalacağız. Ta
rım Bakanı üretimin yüzde 50 eksik olduğunu söy
ledi. Biz de geçtiğimiz yerlerden biliyoruz ki halk 
ekim yapamamıştır. Ekimi yapacak eller askerde
dir. Geriye kadınlar kalıyor. Zaten bu ülke I. Dün
ya Savaşmdan beri kadınlarla yaşıyordu. Onlar 
bizlerin kamını doyuruyor, Ordumuzu besliyordu. 
Yazık ki onlann elindeki hayvanlar da tükenmiştir. 
Gelecek karanlıktır. Suat (Soyer) Bey'in önerisini 
kabul edelim  ”

Başkan: “Arkadaşlar yemeğe gidiyoruz. Bir sa
at sonra toplanmak üzere celseyi kapatıyorum ”

Bir saat sonra açılan 3. Celse, Ertuğrul (Bile
cik) milletvekili Mustafa Kemal Bey’in (Güney) ko
nuşmasıyla başladı.

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “Bu konu
da söylenecek söz kalmamıştır. İki zomnluluk belir
miştir. Birincisi kıyı bölgelerinde halk açtır. İçerde
ki tahılın da ne kadar olduğu bilinmemektedir. 
Bunlan taşıyacak taşıt aracı yoktur. Hükümetin de 
bu işe kolay bir şekilde el koyma olanağı da bulun
mamaktadır. Çünkü taşıt araçlarının köküne kibrit 
döktük. Ayrıca yetkililer içerdeki tahılm varlığı ko
nusunda da kesin bir şey söyleyemiyorlar. Vardır 
da deniliyor, yoktur da deniliyor, ikisi de haklı. 
Çünkü ne istatistik var, ne üretim, ne tüketim belli 
Bu sorunu, Lütfl Bey’in (Evliyaoğlu, Malatya) de
dikleri gibi rekabet çözümleyecektir. Belki bugün 
karaborsacıların elinde tahıl vardır. Onlara baskı 
yaparsanız, belki kıyılardan gelsinler götürsünler

Atatürk Muhaliflerinden Portreler-3 19



derler. Fakat kıyılardakiler nasıl ve ne ile götürebi
lirler? Daha büyük bir cinayet vardır ki, o da eko
nomik buhrandır. Ülkeden para çıkması zorunlu
luktur. Bütün anlamı ile iki büyük kötülük saldın 
halinde. B.M.Meclisi ne yaparsa yapsm kıyılara ko
laylıkla tahıl gönderemez. Onlar da böyle bekleme 
durumunda kaldıkça Allah korusun ölüme mah
kumdurlar.

Yüreklerimizi kanatan ikinci meseleye geleyim  
Paranın dışarı çıkması da cinayettir, bu insanların 
açlıktan öldürülmesi de.. Burada bir smav veril
mektedir. Bazı arkadaşlar diyorlar ki, kıyılar bir 
süre için açık bulundurulursa para sahipleri tahılı 
biriktirip karaborsacılık yaparlar. Üç beş ay sonra 
gümrük başlayınca rekabet etmeye başlarlar, di
yorlar. Bense bunun tersini düşünüyorum Dışar
dan tahıl getirttiğimiz zaman içerdeki kaynaklar 
kapanacak. Ayrıca bizi sıkıştıran savaş derdi de 
var. İnşallah bu savaş belâsı yakında üzerimizden 
kalkınca bütün diğer dertler de def edilecektir. Kim 
şimdi kıyılardan tahıl taşımayı garanti edebilir? 
Buna olanak yoktur. Bu sorun yüreklerimizi sızla
tan bir zorunluluktur. Karaborsaya olanak sağlan
mamak üzere beş altı ay için tahılda serbestliği is
teyen Suat Bey’in önerisini kabul edelim  Bu soru
nun başka biçimde çözümlenme olanağı yoktur. 
Herkes elindeki tahılı gönderecek ve çok da aşağı- 
lanmayocaktır. Bu yüzden geçici bir süreyle kısıtlı 
olmak üzere, kanunla değil, idare edilme yöntemiy
le isterseniz 6 ay için tahıl alınacaktır, şeklinde bir 
karar veririz. Bundan başka çözüm yolu yoktur. Bu 
konuda söylenecek söz de kalmadığma göre müza
kerelere son verilsin ve konu böylece kapatılsm. ”
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Daha sonra Maliye Bakanı Haşan Saka ve Ko
misyon sözcüleri, taslak üzerinde yapılması öneri
len değişiklikler hakkında konuştular. Değişiklik 
önerilerine göre yeniden müzakereler başladı:

Nusret Efendi (Son, Erzurum): ‘Tahılın on bin 
kilo olması olasılığı da vardır, yüz bin, ikiyüz bin ki
lo olması olasılığı da..”

Ömer Lütfi Bey (Yasan, Amasya): “Efendiler 
kanun hangi şekli alırsa alsm, kanun hakkında 
ikinci kez söz söylemek doğru değil. Yalnız şu nok
taya dikkatinizi çekmek isterim ki, Hükümet bu ka
nunu Adana ve Mersin halkmın aç oldukları düşün
cesiyle kanunu getirm işti Esat Bey’in önergesi ile 
Karadeniz meselesi de kanun kapsamma alındı. 
Fakat daha sonra döndü dolaştı yalnız Karadeniz 
olarak kaldı, Adana ve Mersin unutuldu. Aslında o 
da yanlıştı, bu da yanlış. Mersin kanun kapsamı- 
nm dışındadır denilmesine karşıyım. Bunu dikkat
lerinizi çekmek için belirttim. Hükümet konu hak
kında kesin sayılarla bilgi veremiyor. Bu da yanlış
tır ve bu yanlışlara göre bizler oy kullanamayız. ”

Sonra Trabzon milletvekilinin verdiği kanun 
önerisi müzakere edildi.

Ali Şükrü Bey (Trabzon): “Efendim arkadaşlar
dan bazıları benim önerimdeki maddede bulunan 
Belediye konusunu yanlış değerlendiriyorlar. Belge 
ile ekmek verilecek sanıyorlar. Oysa öyle değildir. 
Belediye Hükümetle ilişki kurak şehrin gereksini
mini sağlayacaktır. Yoksa belge ile ekmek alınma
sı söz konusu değildir. ”

Ziya Hurşit Bey (Lazistan): “Yüce heyetinizce 
dikkate alınan A li Şükrü Bey’in önerisinin 2, mad
desinde bir nokta var. O da Belediye.. Ali Şükrü
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Bey diyorlar ki, Belediye kelimesi belge ile ekmek 
alma yöntemini getirmeyecek.. Belediye Hükümetle 
ilişki kurarak yeteri kadar unun dışalımmı sağla
yacak. Fakat böyle olunca yâni Belediye istenen 
un miktarını belirleyince bunu hangi tüccar getire
cek? Onun getirmesine izin çıkınca o zaman o kişi 
karaborsa yapmaya hazır ve yetkili kılınmış de
mektir. Bu durum oluşunca hemen mallan saklar
lar ve açlık yine devam eder. İçerlere bile gönderir
ler ve durumda yine değişiklik olmaz. Ek gümrük 
vergisinin ortadan kaldınlmasmm sağlayacağı dü
şünülen yarar böylece yok olur.

Bu yüzden ben öneriyorum. Zaten kendileri de 
dediler ki; gümrük vergisini açarsak ve taşıt aracı
nı bolca sağlarsak, taşıma sorunu da yaz aylan 
dolayısı ile daha iyileşirse, içerlerden kıyılara doğ
ru mal akışı başlayacaktır. Böylelikle Avrupa mal
lan karşısında biz de kendi malımızla rekabet ede
bileceğiz. Sonuçta ülkemizin gereksiniminin karşı- 
landığmı görürsek, belki bu kanunu da yürürlükten 
kaldırabiliriz. Gümrük vergisi beş kat indirilsin, o 
zaman ülkede zaten fazla para bulunmadığından 
biz mal alıp stok yapabilecek durumda da olama
yız. Bu yüzden ben Belediye meselesinin ortadan 
kaldırılmasını istiyorum.”

Ali Şükrü Bey (Trabzon): “Efendim ben verdi
ğim değişiklik önergemle, Meclis’te birbirine ters 
düşen, fakat her ikisi de haklı olan bu iki görüşü 
bağdaştırmayı amaçlamıştım. İki görüşün sahiple
rinin, fikirlerinde özverili yakınlaşma göstermeleri 
sonucu ülke yarannm sağlanmasmı düşünmüş bu
lunuyordum... Şimdi açlık bulunduğundan söz 
eden arkadaşlar arasında ben de vardım Bunun
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önlenmesi için gümrüğün açılmasını önermiştim. 
Fakat bu sonsuza kadar değil. Rica ederim, sürek
li tahıl alalım demedim. Açlığı önleyelim diye sürek
li para harcamayı değil, ülkede para kalmasmı da 
düşünelim. Duygularımıza kapılmayalım. Eğer dı
şardan ün getirme yolunu hep açık bırakırsak o za
man herkes o kapıya koşar. Böyle olunca da sonuç
ta ülkenin büyük miktarda parası dışarı akar. Bu 
yüzden biz diyoruz ki, ürün mevsimi gelinceye ka
dar her yer kendi gereksinimini belirleyip sağlasm. 
Her şeyi doğuran gereksinimdir. Ben Trabzon’dan 
ayrılmazdan önce vapura binerken Trabzon Beledi
ye heyeti geldi Trabzon için dışardan şu kadar çu
val un alınsın dedi Belediye ticaret yapacak değil. 
Onlar da sürekli dışardan alınması yanlısı değiller. 
Bu işi de Belediye papacak değil, tüccarlar yapa
cak.. (Belediye yapacaktır., sesleri)

Rica ederim, heyet resmî bir heyettir. Onları 
halk seçmiştir. Böyle düşünmeyelim.. Belediyeler 
halkm güvenine sahiptir..

(Düzeltilmesi gereklidir., sesleri)
Evet düzeltilmesi gereklidir, ama o ayn bir ko

nu.. Bu müzakere gösterdi ki, biz de düzeltilmeli
yiz.. (Bravo sesleri.)

Bizim ülkemizde dört başı düzgün olan bir he
yet bulma olanağı yoktur. Daha önce de söylemiş
tim, mısır unu köyler için, buğday unu kentler için. 
Bu sebeple kapıyı açık bırakmayalım

Gereksinim şu kadardır diye bunu belirleyecek 
olanlar yine o kişilerdir. Ne kadar olacağı belirlenir
ken Hükümet ve Ticaret Odası ile görüşeceklerdir. 
Bu koşulun sürdürülmesi zorunludur. Yoksa ülke
de para bırakmayz.
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Bugünü kurtaralım derken geleceği tehlikeye 
atmayalım. ”

... Osman Nuri Bey kendi kendisiyle ters düşü
yor sanırım. Tüccar serbestçe getirirse unu pahalı 
satar. Fakat böyle bir şeyi Belediye yapmaz. ”

Osman Bey (Özgen, Lazistan): “Rekabet var 
herkes getirecektir..”

Daha sonra, müzakerelerin yeterliliği ve ka
nun önerisinde değişiklik yapılması yönünde bir 
çok yeni önergeler verildi. Bunlara cevap vermek 
için Balıkesir milletvekili ve İç İşleri Bakam Meh
met Vehbi Bey (Bolak) söz aldı.

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “Reis Bey, 
Vehbi Bey bunu hangi sıfatla söylüyor?”

Mehmet Vehbi Bey (Bolak) : “İçişleri Bakanı 
sıfatıyla..”

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “Ben İçiş
leri Bakam sıfatmızla sizi dinleyemem. Beni bağış
layın, çünkü siz Meclisin milletvekili değilsiniz. 
Meclisin şerefi için siz ondan vaz geçiniz.

(Doğrudur. , sesleri)
Dışişleri Bakanına da sizinle birlikte itiraz edil

mişti. Bakamn vekili olmaz diye söylediğiniz söz 
vardır. Siz şimdi savunduğunuzun tersini kabul et
miş oldunuz. Bu yüzden istifa etmelisiniz.”

Mehmet Vehbi Bey (Bolak) : “Eğer sözümün 
tersine davranışta bulundaysam Bakanlıktan değil 
insanlıktan bile istifa ediyorum.”

Ziya Hurşit Bey (Lazistan): “Mesele başkalaş
tı efendim. ”

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “Bu eski 
uygulaması olan bir meseledir. Burada bir vekil bı
rakılır. (Bırakılamaz., sesleri)
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Bilindiği üzere Yusuf Kemal Bey Ekonomi Ba
kanı olarak; Rıza Nur Bey de M illi Eğilim  Bakanı 
olduğu sırada Moskova anlaşması için görevlendi
rilerek gittiler. Yerlerine Meclisten arkadaşlar seçil
di. Ülkede aynı anda aynı görevde iki Bakan bulun
ması doğru olmadığı için, Bakan adına M eclisten 
bir kişiyi vekil seçmek gelenek haline gelmiştir. 

(Doğrudur., sesleri)
Şimdiye kadar İçişleri, Sağlık, hatta Dışişleri 

Bakanlan ve diğer Bakanlar gitmişler ve Meclisin 
1. Başkan yardımcısı İçişleri Bakanlığım üstlenmiş
tir. Ülke dışına çıkan ve uzun süre kalan.."

Hakkı Hami Bey (Ulukan, Sinop): “Kanunda 
böyle bir şey yok. Kanunda bunun hiçbiri yok. Maz
bata yazmanı olarak ben yoktur diyorum."

Lütfi Bey Bey (Evliyaoğlu, Malatya): “Vardır.” 
Hakkı Hami Bey (Ulukan, Sinop): “Mazbata 

yazmanı sıfatımla söylüyorum, yoktur. Yusuf Ke
mal Bey’in dönmesi üzerine bu olmuştur. Geçen 
gün Sağlık Bakanı seçimi yaptınız. Rıza Nur Bey 
burada yoktu. Kendisi Celal B ey i yerine vekil yap
tı ve göreve o devam e tti Celal Bey de vekillikten is
tifa ettikten sonra onun göreve devam etmesine 
Meclis karar verdi Kanunda açık hüküm yoktur. 
Meclisin şimdiye kadarki geleneneği böyle.. Bunun 
tersine bir davranışta bülunsaydım, bir kez daha 
yineliyorum k i ben de insanlıktan çıkardım.

ikinci nokta.. İçişleri Bakanı Samsun’da oturur
ken Meclis’te herhangi bir kişiyi onun vekili yap
mak, acaba yönetim ve Hükümet anlayışı ile, daha 
doğrusu milletin iradesini üstlenmiş olan Yüce Mec
lis’in görüşüyle uyuşur mu?”

Bu sözler üzerine çeşitli yorumlar devam etti..
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Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “İçişleri 
Bakanı adına konuşuyor.. Kabul ederseniz... Fakat 
amaç eğer işi geçiştirme ise o başka..”

Başkan: “İşi geçiştirme değildir efendim. ” 
Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “Efendiler, 

Meclisimiz kanun Meclisidir. Sonra Bakan vekilinin 
bir s fa tı var mıdır yok mudur? (Var.. Sesleri)

İçişleri Bakanı adına konuşuyor, ben buna gü
lerim

.. Fena yere basarsınız. Gelenek., gelenek yok 
efendiler.. Kararınız kanun olur. Mesele budur.” 

Haşan Basri Bey (Cantay, Balıkesir): “Böyle 
bir kanun çıktıysa bunun sorumlusu Hüseyin Avni 
Beydir.”

Selahaddin Bey (Köseoğlu, Mersin): “İzin veri
niz, ben şimdiye kadar hiç konuşmadım

(Meclis Bakanının, ‘müzakereler yeterli görül
dü’ demesine rağmen Selahattin Bey devam etti.)

Bu mısır, buğday ve un dışalımı meselesi Mer
sin’le ilgili değildir. Bu tahıl meselesi Ordunun me
selesidir. Ordu meselesi ise, halka baskı yöntemiy
le çözümlenmeye çalışılmaktadır. Efendim, Ordu
nun kendisi dışardan alsın. Gümrüğün açılması 
Adana ovasmm bu baharda vereceği ürünü yok 
eder. Bendeniz bu yöntemi anlamıyorum. Ülkenin 
tahıl üretimi rahat rahat yetmektedir. Ordu gereksi
nimi için tahılın bir yerde biriktirilip toplanması dü
şüncesiyle bölgeye tahıl getirilmek isteniyor. Niçin 
gümrük meselesi gündeme geliyor? Mersin halkı ve 
bölgeden arkadaşlar tahıl kıtlığı konusunda bana 
bir kelime bile yazmamışlardır. Ben bundan rahat
sızlık duyuyorum. Hükümetin Ordusunun tahıl ge
reksinimi varsa gümrükler onundur. İstediği kadar
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getirtebilir. Fakat Mersin limanından tahıl yasağını 
kaldıramayız. Ben 130 tonluk tohum ve tahılla me
selenin savuşturulacağım kabul ediyorum. Daha 
fazlasına gerek yoktur.” (Yanlıştır., sesleri)

Daha sonra, bir çok milletvekilinin konuşma
ları ve verdikleri önergelerle devam eden 3. Celse 
tamamlandı.

Dr. Adnan Bey’in (Adıvar) Başkanvekilliği ve 
Ziya Hurşit Bey’in (Lazistan) katiplik yaptığı 4. 
Celse açıldı. Tahıl alımı konusunun müzakeresiy
le başlayan bu celsede ağırlıklı olarak Bütçe ele 
alında.

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “Bu konu
ların açık celsede görüşülmesi gerektiği düşünce
sindeyim. Gizli celse ekonomik bunalımın çözüm
lenmesine ayrılmıştır. Şimdiki konular açık celsede 
görüşülsün ki kamuoyu işitsin.

Gizli celsenin devamı konusundaki tek zorunlu
luk, Bütçe açığını ve eksik olan parayı nasıl karşı
layabileceğimiz meselesidir. Yoksa Bütçede düzen
lemeler yapılıyormuş, bunun gizli celsede görüşül
mesi gereksizdir. Yahu dairelerden bazılarını belirt
memek başka bir şeydir. Bu seneden 30 milyon, 
gelecek seneden 40 milyon, yâni sürekli açık Büt
çe.. Bunlar nasıl kapanacak? Maliye Bakanı ne dü
şünüyor? Yüce Meclis ne karar verecek? Şubatın 
22. günü ne yapacağız? Onbeş gün sonra kapana
cak, yâni bu defter borçlu mu kapanacak, ne ola
cak bunlan anlayalım?”

Hakkı Hami Bey (Ulükan, Sinop): “Efendim 
dün de söylemiştim, bu gizli celse bütçe açığı için 
açılmıştı. Gelirler toplamı 90 milyon olmasma rağ
men bütçe açığı 40 milyondur. Gerek Maliye Ba-
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karılığı, gerekse Ekonomi Encümeni bu açığı şu ve
ya şu karşılıklarla kapatıyor. Demek ki asıl mesele 
bu noktadır ve açık kalmış bazı ödeneklerdir. Ka
patılan açıklar nedir, kapatılması olanağı gerçek
ten var mıdır? Bu olanak yoksa açığm kapatılması 
için ne yapmamız gerekmektedir? Bütün bunları 
görüşmeliyiz. 1921 bütçesinin içinden çıkamadık 
ki, 1922 bütçesini görüşelim.”

4. Celse Tevjîk Rüştü Bey’in açıklamalan ile 
sona erd i

1922 Bütçe Müzakerelerinin Devamı..
Milletvekillerinin Şubat Maaşı ve Milli 

Savunma’nın Gereksinimleri için 
5 Milyon Lira Avans Verilmesi..

(Tarih: 16 Şubat 1922-Birleşim: 160)

Celse, Aydın milletvekili Tahsin Bey’in (San) 
konuşmasıyla açıldı.. Maliye Bakanının, Sakarya 
Savaşı sebebiyle gümrük vergilerinde indirim ya
pıldığı, savaş sebebiyle tüccara yüklenecek ek yü
kümlülükler açıklaması gibi konular üzerinde 
duruldu. Fakat konuşması gürültüler yüzünden 
bir türlü anlaşılamıyordu..

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “Gizli cel
seyi gürültü yapmak için değil, Bütçe açığını nere
den kapatacağız, onu görüşmek için yaptık. Açık 
celsede öyle bir bombardıman yapalım ki, kafaları 
ydnsın.” (Gülmeler..)

Müzakerelerin devamında, 5 Milyonluk avans 
önergesinin sahibi Gümüşhane milletvekili Haşan 
Fehmi Bey (Ataç), bazı gerçekleri çok ağır tenkit
lerle dile getirdi ve şunları ekledi. İşte o sözler:
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‘‘İstanbul’da kalıp 22, 23 aydır Anadolu’ya geç
memiş olan, İstanbul Ordusunda iş bulamayınca 
şimdi gelen yüksek rütbeli subaylar, vatani düşü
nerek değil, midelerinin çıkan için gelmişlerdir. Şu 
anda cephelerde, siperlerde ve çadırlarda her tür
lü yokluklar içinde çarpışanların üzerine İstan
bul’dan şimdi gelen yüksek rütbeliler getirilemez.

(Bravo sesleri, alkışlar..)
Bu kişiler zamanında gelmeliydiler. Bu kişile

rin Anadolu Ordusu içinde yeri yoktur. Rütbe alma 
ve te ıfi işinde cephe gerisindekiler sonraya bırakı
larak, cephedeküere öncelik tanınmasını da M illi 
Savunma Bakanı Kazım Paşa’ya öneririm...’’

Mehmet Salih Efendi (Yeşiloğlu, Erzurum): 
“Gerçekler açık celsede söylenirse, millet duyar gü
nah olur..” şeklindeki alaylı sözlerle gizli celseye 
karşı olan çıkışını yine sürdürdü.

Ali Şükrü Bey (Trabzon): “İzninizle bir şey söy
leyeceğim. Çünkü tartışmaya sebep olacak. Efendi
ler bütçe görüşmelerinde siyasetten de söz edilebi
lir. Her şey söylenir. Söylenecek hiçbir söz konu dı
şı sayılamaz. ”

Selahaddin Bey (Köseoğlu, Mersin): “Bir arka
daşımız kendi keyfi için Encümenin bütçe açığı ko
nusundaki önerisine karşı çıkıyor. Tabii bu kendisi
nin görüşü Ben diyorum ki, milletin bütçesinde 20, 
25 milyon açık varsa bu. Yüce Meclisin denetleme 
görevini yerine getirmemesi, milletvekilinin kendi 
maaşından bir özveride bulunmaması sayılır ki, bu 
koşullarda bu millet bütçesine egemen olamaz.”

Ali Şükrü Bey (Trabzon): “Geçen celsede bazı 
şeyler söylemiştim. Sonunda da demiştim ki, Hü
kümet burada bulunmadığı için konuşmanın bir ya
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ran yok. Celsemiz gizlidir, bu yüzden tabii ki ko
nuştuklarımız dışan çıkmayacak, onun için ben 
asil söyleyeceklerimi açık celseye saklıyorum diye 
eklemiştim. Fakat açık celseye başlamadan şimdi 
boş yere zaman yitirilmesinin önlenmesi için bir 
öneride bulunacağım. Arkadaşlarımızm söyledikle
rinin hepsi açık celsede konuşulacak konulardır. 
Maliye Bakanınm ortaya attığı iki önlem üzerindeki 
görüşmelere gelince.. Birincisi Maliye Bakanı duru
mun üzücü olduğunu, bunun için ekonomik yapımı
za göre yeni bir iyileştirme ve örgütlenmeye gidil
mesinin gerektiğini söylemişlerdi İkincisini de ba
rış anlaşması meselesi olarak vurgulamışlardı.

Bence biz bunlardan ekonomik yapımıza göre 
yeni bir iyileştirme ve örgütlenmeye gidilmesini giz
li celsede görüşebiliriz. Sanırım en önemli konu da 
Maliye Bakanınm Hükümet adına ortaya attığı ba
rış anlaşması meselesidir. Bu konuda öncelikle Hü
kümetimizin kendi görüşünü açık açık söylemesi 
gerekir. Biz her zaman barışı isteriz. Milli Misakı- 
mız içinde olmak üzere bunu bütün dünyaya da 
ilan ettik. Çaresiz kalarak, bunun dışındaki bir ba
rışta diretmenin anlamı olmaz. Hükümet bu kürsü
den düşündüklerini açık şekilde anlatırsa biz de 
gizli celsede onu uzun uzun görüşür tartışırız, belki 
bir sonuca bağlarız...”

Selahaddin Bey (Köseoğlu, Mersin): “Ülkede 
ekonomik kaynaklar yeterli midir?”

Haşan Saka (Maliye Bakanı): “Ben o kanıda 
değilim. ”

Mehmet Salih Efendi (Yeşiloğlu, Erzurum): 
“Efendim yöntem hakkmda konuşacağım, barış ko
nusunda Dışişleri Bakanı, savaş konusunda M illî
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Savunma Bakanı, ekonomik konularda da Maliye 
Bakam konuşmalıdırlar. ”

(Gürültüler.. Hayır hayır sesleri..)
Haşan Saka (Maliye Bakanı): “Beyefendiler 

açık konuşuyorum. Bana çok ağır bir yük yüklemiş
siniz. Maliye Bakanlığının hesaplarını, bütün so
rumluluğunu benden istiyorsunuz. Benim zayıf 
omuzlarım verdiğiniz bu yükü taşıyabilmesinin de 
bir süresi var.. Ben böyle 80-90 milyonluk bütçenin 
sorumluluğunu sene sonuna kadar taşıyamam, 
başkasına veriniz...”

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “Gerçekle
ri böyle açıkça söylediğiniz için teşekkür ederiz. ” 

Bu arada, 2. Grup’ta olmamasına rağmen, ba
zı tenkitler yapan Haşan Basri Bey’in (Çantay, Ba
lıkesir), dönemin koşullan ve durum hakkında bil
gi veren şu konuşmasım da buraya kısaca almak 
yararlı olacaktır:

Haşan Basri Bey (Çantay, Balıkesir): “İki yılda 
M illî Savunmaya 100 milyon liralık bütçe verdik. 
M illî yüküklülükler ve angarya uygulamasıyla 
yaptırılan işler bunun dışındadır. Sanırım biz tu
tumlu biçimde hareket etmiş olsaydık bu 100 mil
yon lira ile ta Viyana'ya giden Orduların başanla- 
ruu gösterme onuruna ulaşırdık. Bir şey yapama
dık. Efendiler: bizi yıkan iki şeydir: Dikkatsizlik ve 
kendini beğenmişliktir. Biz ufak bir askerî başarı 
gösterir göstermez; çiyrıenmiş temiz topraklarımız
dan bir iki karış yeri geri alır almaz, sevinçten deli 
gibi oluyoruz. (Bravo sesleri.) Bu çılgınca hareket
lerimiz kendini beğenmişliğe yol açıyor. ”

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “Bravo. 
Anlayan anlasın.”
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Haşan Basri Bey (Çantay, Balıkesir): “Bu ken
dini beğenmişlik çalışmamızı aksatıyor. M illî heye
canlan ve millî mücadeleyi yaşatmak şarttır. Fakat 
m illî heyecan başka, millî heyecanın ötesinde ani 
çılgınlıklar başkadır. M illi savunmamızı başarıdan 
uzaklaştıran işte bu ruhsal durumumuzdur. Biz 
kendi evimizin içindeki hırsızlan evimizden attıktan 
sonra bile çılgınlıklardan kaçınmalı, ağır başlı ol
malıyız. Önce de bunu söylemek istemiştim ama..”

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “Dinlemez
ler, dinlemezler.. Efendiler, ara sıra Yüce huzuru
nuza çıktığım zaman şu noktayı yinelemeğe çalışı
rım: Bizde Bütçe bozuk değil, devlet örgütlenmesi 
de bozuk değil, hiç bir şey bozuk değil. Bizde kafa 
yapısı, düşünce biçimi bozuk..

Biz bu milleti muttu edemedik. M illi Savunma 
Bakanlığımız milletin parasını savurganca harcı
yor. Bununla birlikte M illi Savunma dışmdakiler de 
milleti mutlu edememiştir ve edemeyecektir. Çünkü 
kafa yapılan bozuk. Hükümette, Devlet dairelerin
de eskiden var olan o sıcak davranış ve vatandaşı 
önemseme bugün var mı? Herkes maddî düşünce
lerle hareket ediyor ve herkes kendi görevinde ge
rekli titizliği göstermiyor.. Çünkü düşünce sistemi 
bozulmuştur... Değirmenin gürültüsü, şarıltısı du
yuluyor. Fakat öğütülen ürün olan un ortada yok, 
bir kuru gürültüdür gidiyor.

Efendiler biz Bütçe açığmı düşünmekten çok, 
malî politikanın temellerine, vergi toplama biçiminin 
yöntemine, idarenin nasıl olması gerektiği noktala
rına ötıem vermeliyiz. Cince bunu çözümlemeliyiz

Bütçe gelirlerinin açık olmayan bölümlerinin 
toplanmasını başarabilecek miyiz, yoksa sopalarla
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kovulacak mıyız? Demin Vasıf Beyefendi bazı ger
çekleri rakamlara dayandırarak açıkladı Bendeniz 
de buna bir şey ekleyeceğim. Bunu geçen yıl da 
söylemiştim. Beş yüz bin liralık kırtasiye gideri, ri
ca ederim ... (Tutanak yırtılmış) ..liralık kağıt para 
yapıştrrsanız, bunları dosya kağıtları haline getirir
seniz doldurmak için bile aylar, seneler gerekir. 
Ben kadroların yapılması sırasında da söylemiş
tim, biz dairelerde kadro yaptık, Encümenler de 
kadro oluşturdular. Bu kadrolarda kısıtlamaya git
mekle, harcamalarda kısıtlama yapmakla iş bit
mez. İdareyi yalınlaştırın, idarede özene, içtenlikli- 
liğe dayalı bir idare plânı oluşturun. Ancak o za
man başarılı olursunuz. Bunu yapmadan, yalnızca 
kadro düzenlemesiyle amaca ulaşılmaz. Kadro kı
sıtlamasıyla memur azalır, fakat iş çoğalır, iş eski 
işin aynısıdır. Eski iş yöntemlerinin uygulanmasıy
la işler yığılır kalır...Bu sebeple öncelikle yöntemi 
yalınlaştırmak, görev bölümü yaparak kadro kısıt
lamasına gitmek gerekirdi.. (Tutanak yırtılmış..)

... Halkı sopa ile değil, ruhu ile idare etmek ge
rekir, (yüksek sesle yineler) halkı ruhu ile idare ge
rekmektedir efendiler. Bu halkın nasıl bir halk, bu 
milletin hangi millet olduğunu; onun toplumsal ya
pısını iyi bilerek, yapıya uygun bir siyaset biçimi 
oluşturmazsak başardı olamayız. Belirlenecek o yo
lu izlememiz gerektiğini bilmeliyiz.. Bunu yapmaz
sak Bütçenin açık olmayan bölümlerinde de vergi
lerin toplanmasını başaramayacak, sürekli bocala
yıp duracağız. Bu yüzden, ‘bu millet kesinlikle be
nim kafama göre yürüyecek..!’ fikrin i o kafalardan 
atmalıyız. Bu millet senin kafana göre yürümez, 
buna olanak yoktur efendiler.
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Efendiler; Kazım Paşa Balıkesir'de millî hare
ketin başma geçtiği zaman bir çok başarılar elde et
ti. Bunun gizli gerçeği ne idi? Kazım Paşa geldiği 
zaman üstünde askeri üniforması bile yoktu, sivil
d i Paşa halkla birlikte yürümek istedi ve halkla 
birlikte yürüdü. Öyle vurup kırmadı. Yapsaydı biz 
Kazım Paşayı Balıkesir’den kovardık. Kazım Paşa 
içkiyi yasakladı, o zaman içki yasağı kanunumuz 
yoktu. (Bravo sesleri..)

Kafadan özveri efendiler. Fakat böylesi işimize 
gelmez, böyle giderse korkarız ki bu millet bizi so
pa ile kovacaktır. (Gürültüler..)

Bu Anadolu toprağmda, Anadolu ruhuna aykın 
ruhlar yaşayamaz. Bu ruhlar, Allaha isyan eden 
kötü ruhlar..” (Tutanak yırtılmış..)

İsmet Bey (Eker, Çorum): “Ekonomik önlemler
den söz ediniz..”

Daha sonra bir çok milletvekili söz alarak ko
nuştular ve 2. Celse sona erdi. 3. Celse, Haşan 
Fehmi Bey’in (Gümüşhane) verdiği önergesi hak- 
kındaki konuşması ile başladı, Mali Denge (Bütçe) 
Encümeni Başkam Reşat Şevket Bey’in (İnce, 
Manisa) bilgilendirmesiyle devam etti.

Mehmet Salih Efendi (Yeşiloğlu, Erzurum): 
“Saym Başkan bir sorum var. Bütçe Encümeni Baş
kanı, dış yardım bölümünden bütçeye 3 milyon lira 
aktanldığmı söylediler. Oysa bu 5 milyon 6 yüzbin 
liradır. ”

Bu konuşmaya Encümen Başkam, “Hayır 3 
milyon 168 bin liradır” cevabım verdi. Daha soma 
ikisi arasındaki tartışma, “7 milyon 500 bin altın 
rubledir, hayır öyle değildir”, diyerek epeyce devam 
etti.
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Hakkı Hami Bey (Ulukan, Sinop): “Bir yıllık ge
nel giderler toplananı 68 milyon kabul ederek 1921 
yılı bütçesine ilişkin müzakereleri kapatalım ve boş 
yere zaman yitirmeyelim. Asıl çabamızı 1922 yılı 
bütçesi üzerinde gösterelim. Yâni gelecek yıl için 
çok iyi bir bütçe yaparak bütün dünyaya bunu gös
terelim. Bütçe Encümeni Başkanı, 60 milyon liranın 
Milli Savunmaya, 33 milyon liranın da diğer Devlet 
kurumlarma ayrıldığı bilgisini verdiler. Demek 93 
milyonluk bir harcama söz konusudur.

Fakat sonraki sözledikleriyle bunlar arasında 
korkunç farklar bulunmaktadır. Ben bu işte görevi 
kötüye kullanma, büyük savurganlık ve de çıkarcı
lık görmekteyim. (Gürültüler..)

1921 yılı Bütçesine özel bir madde ekleyerek 
yapılan bu kanunsuzluklar yüzünden, ülkeyi iflasa 
sürükleyen bu Hükümete, ‘sizi bir kez için bağışla
dık’ diyerek bunun için onlara ödül belgesi mi vere
ceğiz? 1922 Bütçesinde aklmızı başınıza almız mı 
diyeceğiz?

Ben, bu yüzden vatana ihanet niteliğindeki bu 
duruma sebep olanlar her kimlerse, bunlar hakkın
da araştırma yaparak sorumlularını ortaya çıkara
lım  diyorum Bu yapılmadan, özel bir madde dü
zenlemesiyle bütçe gelir kaynaklan kurutulmuş 
olan devletin 1922 yılı Bütçesi hangi temellere da
yandırılacaktır? İyi bilinir ki Devletin her yıla ait 
Bütçesine, ondan önceki yıl Bütçesi temel oluştu
rur. Onun üzerine gelir ve harcamalarda eklemeler 
yapılır. Harcamalar 100 milyon lirayı bulmuşken, 
bunu 77 milyon olarak nasıl gösterdiler?

Haydi üst tarafından vaz geçtik, bu paralan ne
reye harcadılar, bunlardan henüz harcanmamış
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olanlar var rradır? Varsa ne olmuştur?
Böylelikle açığı yükselterek, Bütçeyi kabarta

rak, Devletin ekonomik saygmlığmı bütün dünyaya 
karşı düşürdüler. Bu konularda Bütçe Encümenin
de siz ne yaptınız? Bütün bunları dikkate almayıp 
geçecek misiniz?

... M illi Yükümlülükler kanununa göre topla
nanların toplamını, Maliye Bakanlığı 6 milyon, Mil
li Savunma Bakanlığı ise 12 milyon olarak açıklı
yor. Nasıl olur da ülke aynı, kaynak aynı iken, biri
si 6, öteki 12 milyon der?

12 milyon da doğru değûdir. Tam gerçek nedir 
acaba? Ortada savurganlık vardır, hırsızlık vardır. 
Bunlar araştırılıp gerçek durum ortaya çıkarılma
dan bir şey yapılamaz..”

Bu sert konuşmadan sonra söz alan Bütçe En
cümeni Başkam, tenkitlere cevap olmak üzere En
cümen mazbatasını Meclis’te okudu.. Mazbatanın 
4. maddesinde, “M illi Yükümlülük uygulamasıyla 
toplanan eşyaların büyük bir bölümü milletçe Hü
kümete bağışlanmış olduğundan, bunlarm değer
lendirilmeleri yönünde bir bilgi verilmemektedir” 
denilmekteydi. Bunun üzerine;

Ali Şükrü Bey (Trabzon,): “Yağma Haşan’ın bö
reğ i.”

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “Titreyin 
milletvekilleri sizin yüzünüzden oldu bunlar, millet 
soyuldu..” şeklinde tepkilerini koydular.

Daha sonra Bütçe Encümeni mazbatasımn di
ğer maddelerinin okunmasına geçildi.

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “Efendim, 
Bütçe Encümeni ülke hayatıyla ve Hükümetle ilgili 
bir meseleyi Meclis’e sunuyor. Burada kanunsuz-
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lük ve kötü uygulama yapılmıştır diyor. Gerek Ba
kanlar Kurulunu gerekse onların adamlannı suçlu 
konumunda bırakıyor ve milletin haksızlığa uğradı
ğından sözediyor. Fakat Meclis Başkanlık Divanı 
bunu Meclise duyurmuyor. Daha böyle Binbaşı Sır
rı gibi yüzlercesi var, ama onlardan sözetmeyece- 
ğim. (Gülmeler..)

Arkadaşlar Bütçe Enücümenini suçluyorlar. N i
çin denetleyip incelemedin? diyorlar. Oysa asıl 
önemli olan, Meclis Divanı’nm iki aydan beri Mecli
sin gücü ve şerefiyle oynayıp susmuş olması, ger
çeği üyelere açıklamamış bulunmasıdır. Bu konu
da Meclis Başkanlık Divanı kendisini temize çıkar
madıkça, bu Divanm Başkanlığı altında toplantı 
yapılamaz.” (Doğrudur, bravo sesileri..)

Ziya Hurşit Bey (Lazistan): “Mesele nedir tam 
anlaşılamadı. ”

Ali Şükrü Bey (Trabzon): “Efendiler mesele ki
şiselleşiyor ve acıklı bir şekil alıyor. Beni çok üzen 
bu durum karşısında bir de gülüyorsunuz.

(O sesler ağlama sesleridir..)
Bu yüzden çok rica ediyorum ilgililer gereken 

cevabı versinler, Meclis görevini yapsın. M ecliste 
çalışma olanağı kalmadı. Çünkü Hükümet tenkit 
ediliyor, Meclis görevini yapsm. Tek tek veya birlik
te cevap versinler. Fakat görüyorum hiç kimsenin 
aldırdığı bile yok. Başkanlık Divanı da tenkitlere 
karşı susmakta.. (Kendileri burada yok., sesleri)

Anlamıyorum, hiç değerimiz yok mu canım?”
Devam eden bu türden konuşmalardan sonra 

Başkanlık Divanı, “beş dakika ara” diyerek, 3. 
Celseyi sonuçlandırdı.

4. Celse açıldıktan sonra Divan Başkanlığı
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Meclise gelen öneri ve yazıların yoğunluğu sebe
biyle hepsinin günü gününe ele alınması olanağı 
bulunamadığını anlattı. Ve ardından müzakerele
re milletvekillerinin konuşmalarıyla devam edildi.

Mehmet Salih Efendi (YeşUoğlu, Erzurum): 
“Hırsızlık ve kanunsuzluklardan söz edilerek üze
rinde konuşulan m illî yükümlülük uygulamaları 
hakkında net bir Jîkir edinemedik Ne alınmış, ne 
verilmiş bunları hiç birimiz bilmiyoruz. Gerçi Bakan 
Bey de iyiniyetli oldukları halde, henüz bu yöndeki 
genel hesabı almamıştır.

.. İzin veriniz efendim, hayvan almışız, ondalık 
vergisini almışız, eşya vesaire almışız. Fakat bun
ların genel hesabı ise alınmamış. (Gürültüler)

Haşan Saka (Maliye Bakanı, Trabzon): “Aldık 
efendim, aldık. Almadık demiyorum.”

Mehmet Salih Efendi (YeşUoğlu, Erzurum): 
“Aldık, fakat ne aldık?”

Mustafa Lütfi Bey (Azer, Siverek): “Kanunsuz
luk yaptık..”

Mehmet Salih Efendi (Yeşiloğlu, Erzurum): 
“Biz ne aldığımızı bilmiyoruz. Bunun için biz bazı 
arkadaşlarımızla görüştük; diyoruz ki, mülî yüküm
lülük olarak illerden, bağımsız sancaklar ve çevre
lerinden alınmış olan hayvanların, tahıl ve diğer 
maddelerin türü, sayısı ve toplamlarının bir an ön
ce görevlilerden cetveller hâlinde istenmesini, Mali
ye Bakanlığının da bunları toplayarak en geç 20 
gün içinde Genel Kurulun bilgisine sunmasmı öne
riyoruz. Bilindiği üzere bu uygulama genel hesap 
işidir ve her ülkede vardır.”

Konuşmalardan sonra sık sık kürsüye gelen 
Maliye Bakanı Haşan Saka ( Trabzon) tenkitleri ce
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vaplandırdı, bilgilendirmelerde bulundu. Milli yü
kümlülüğün hayvanlarda yüzde 20 olarak uygu
landığım, aşar (ondabirlik) vergisinin millî yüküm
lülük kapsamında olmadığını, 500 kiloya kadar 
olan tahılın vergi dışı bulunduğunu v.b. anlattı. 
Milletvekilleri ile karşılıklı konuşma şekline dönü
şen celse şöyle devam etti:

Mehmet Salih Efendi (Yeşiloğlu, Erzurum): 
“Her köyden yarım okka yağ alınmıştır.’’

Şükrü Bey (Güler, Bolu): “Şimdi Mâliyede bulu
nan defterde yazılı 6 milyonluk mallar içinde fakir
lerden yâni köylüden alman arabalar, taşıt araçla
rı, eşekler, öküzler de var mıdır?”

Haşan Saka (Maliye Bakanı, Trabzon): “Hayır, 
milli yükümlülük olarak alman eşya iki türdür. Biri 
ev başına bir kat elbise, taşıt araçlarmm da yüzde 
20’s i . ”

Mehmet Salih Efendi (Yeşiloğlu, Erzurum): 
“Şunu soracağım: Bir milyona yakın koyun, keçi al
dılar..”

Haşan Saka (Maliye Bakanı, Trabzon): “Hayır 
bir milyon değil, yansı da değil, yansmm yansı da 
değiL.”

Mehmet Salih Efendi (Yeşiloğlu, Erzurum): 
“Hayır bir milyondur. Koyun keçiden elde edilen 
para nedir bana onu söyle ben sana hesabmı çıka
rayım.”

Haşan Saka (Maliye Bakanı, Trabzon): “Senin 
yaptığm kara hesabı ben ezbere yaparım.. Bunlan 
bana bilgi diye söylemeyiniz.”

Sataşmaların artması üzerine..
Ziya Hurşit Bey (Lazistan): “Devam ediniz Ba

kan Bey, dinleyelim, ondan sonra konuşalım..”
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Süleyman Sim  Bey (Yozgat): “Arkadaşlar sa
nırım ülkedeki koyun keçinin yüzde 40’ına el ko
nulmuştur. Oysa yalnız kasaplık hayvanlar denil
mişti. Süt sağılanlar da alınmış..”

Haşan Saka (Maliye Bakanı, Trabzon): “Sağı- 
lanlar alınmamıştır. Almdıysa bunu yapanlar göre
vi kötüye kullanmıştır. (Alınmış., sesleri)

Lütfi Bey (Evliyaoğlu, M alatya): “Almmıştır..” 
Haşan Saka (Maliye Bakanı, Trabzon): “İspat 

ederseniz hay hay..
Çamaşır köylerden almmamıştır, şehirlerden 

alınmıştır. (Köylerden de almmıştır.. sesleri) Efen
dim önce almıyordu, sonra durumu iyi olmayan 
çiftçilere uygulamayınız denildi. ”

Hakkı Hami Bey (Ulükan, Sinop): “Çiftçilerden 
alınmaması yönündeki bu emir ne zaman yaym- 
lanmıştır? Emirden sonra alınmış olanlar geri veril
miş midir?”

Haşan Saka (Maliye Bakanı, Trabzon): “Verile
ceğini sanmıyorum..”

Hakkı Hami Bey (Ulükan, Sinop) : “Biz gerçek
lerin belirlenmesini istiyoruz.”

Ali Şükrü Bey (Trabzon): “Efendiler, bendeniz 
görüyorum ki; programsız hareket ediyoruz. Yaptı
ğımızı bilmiyoruz ve bu şekilde müzakereye devam 
edemeyiz.

Şimdi orta yerde bir kaç meşede var: Biliyorsu
nuz ki gizli celse yapılmasındaki amaç Bütçe mese
lesi id i Fakat biz buna millî yükümlülükler mesele
sini de karıştırdık. (Gürültüler..)

Onu biraz önce özetlemiş ve demiştik ki; Maliye 
Bakam Beyefendinin Hükümet adma verdiği bilgi
ler üzerine düşüneceğimiz mesele şudur: Hükümet
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şeklinin belirlenmesi, yâni idaremize yapmaza uy
gun bir şekil vermek. Sonra araya barış meselesi 
gird i Ardından gecikmiş bir mesele olmak üzere bu 
yılın bütçesinin nasıl kabul edileceği nasıl kapatı
lacağı konusu çıktı önümüze. Bunu da millî yüküm
lülükler meselesi izledi

Bunların hepsini bir anda birbirine karıştırırsak 
içinden çıkamayız. Biz buraya iş görmeğe geldik. 
Böyle soru sorup cevap vermekle uğraşmaya gel
medik Bugün sabahtan beri uğraşıyoruz bir sonuç 
yok Ben çalışmamızın boşa gitmemesi için bir öne
ri getiriyorum: Gizli celsede yapılan müzakerelerde 
Maliye Bakanının yaptığı açıklamalar şu sonucu 
ortaya çıkarmıştır: Ekonomik siyasetimizi belirleye- 
bilmemiz için, askeri durumumuzu ve siyasetimizi, 
savaş durumunun nasıl olduğunu bilmemiz gerek
tiğidir. Çünkü, ülkenin ekonomik kaynaklarını ve 
gerçek maliye siyasetimizi Maliye Bakanı açıkladı. 
Bu durumda bizim izleyeceğimiz ekonomik siyaset 
için, askeri açıdan izlenecek yolu da bilmemiz ge
rekmektedir. Ülkenin ekonomik durumu rahat, kay
naklan bol, hâzinemiz dolu değildir ki işimizi rahat
ça düzenleyelim. Biz, mâliyemizi yapacağımız işe 
göre düzenlemeye çalışacağız.

Onun için bendeniz bir önerge veriyorum ve Mil
lî Savunma Bakanmdan bundan sonra izleyeceği
miz savaş siyasetimizin ne olacağını ve şimdiye 
kadar olduğu gibi sonuna kadar savunma duru
munda kalıp daima dûşmanm saldınsmı mı bekle
yeceğimizi, yoksa düşmanı atmaya mı çalışacağı
mızı anlatmalannı istiyorum

Sonra ülke özveri gösterir, fakat bir gösterir, iki 
gösterir, üç gösterir. Sonra buna da olanak kalmaz.
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Özveriyi sürekli olarak milletten bekleyemeyiz. 
Çünkü tükenmiştir, daha neyi verecektir?  Onun için 
Genel Kurmaymuzm, askerin, izleyeceği yol nedir? 
Bunu bilelim ki, ona göre milletin daha bazı yükler 
daha üstlenmesi gerekiyor mu gerekmiyor mu belir
leyelim. Bu önergeyi bunun için veriyorum. Bir ka
rar verilsin ki, bugünkü çalışmalarımız boşa gitme
sin. (50 milyon gerekli, sesi)

Elli milyon liramız olsaydı, tulumumuzu ona gö
re belirleyebilirdik. Fakat ne çare.. Efendiler, bu 
millet elli milyon lirayı yine verir, fakat düşmanı at
mak şartıyla. Çünkü her sene elli milyon, yirmi mil
yon verecek gücü yoktur. M illî yükümlülük alınma- 
smın sebebi de bu id i Fakat yazık ki bir şey olma
dı.” (Doğru, doğru sesleri.)

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): ‘‘Efendim, 
Ali Şükrü Beyefendi usul hakkında söz aldılar yine 
müzakereyi bozdular. Asıl önemli mesele Divan 
Başkanlığmm zamanında bir önergeyi burada 
okutmamasıdır. Bunda tembellik yapıldığı Başkan
lık tarafından kabul edild i Her müzakerenin bir so
nucu olmalıdır. Eğer Yüce Heyetiniz bu duruma 
tembellik deyip hoşgörüyle geçiştirecekse şimdi ka
rarını versin. Başkanlık Divanına sunulan önerge 
bir kanun niteliği taşımaktadır. Onlar bu şekil isti
yorlar.

Biz bu müzakeremizi o kanuna göre yapsaydık 
daha iyi olurdu. Fakat burada yararlı başka bir 
şey oldu. Maliye Bakanı kendi görüşünü açıkladı. 
Yalnız Yüce Heyetin vereceği bir karar daha vardır 
ki; böyle önlenmesi olanaksız zarara uğrandıktan 
sonra onun da yaran olmuyor. Yine Başkomutanlık 
Kanununda olduğu gibi kanunun yorumu, yoru
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mun yorumu şeklindeki kararla konuya ilgisiz kal- 
mışsmız. ”

Mehmet Salih Efendi (Yeşiloğlu, Erzurum): 
“Kalmışsınız değil kalmışız de..”

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “Ben bura
da yoktum, fakat kalmışız diyor, kabul ediyorum. ” 

Hacı Şükrü Bey (Aydmdağ, Diyarbakır): “Siz 
de burada idiniz, Bolu’ya asker alımı görevine 
atanmıştınız. ”

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “Yalnız 
ben yapmadım, rica ederim Hatamı kabul ediyo
rum. Çini çıplak milletin malı soyulurken burada 
ben ilgisiz kaldım Bu gün burada Maliye Bakanın 
sıradan bir haber gibi söylemesi beni çok üzdü. 
Çırpındık fakat zaran olmuyor efendiler. Bunu bu 
gün yapmayacağız, bunu kanunun müzakeresinde 
yapacağız.

... Bunlar 1922 yılı bütçesine temel teşkil ede
cektir. Ordu bedavadan taşıt aracı bulamayacaktır. 
Geçen yıhn taşıt aracı harcamalarını da hesap ede
ceğiz. Geçen yıl 100 kilometre, sonra 100 kilometre 
daha derken, adam arabasını bırakıp kaçıyor. Bu 
eziyeti halka bu yıl da yapamazsınız efendiler. 
Çünkü isyan ederler. Geçen sene yaptınız, fakat 
Sakarya zaferine bağışladılar. Veya orada öldüler. 
Fakat gelecek yıl yine isyan olacaktır. Her evden 
bir kat çamaşır aldınız, zorla gidip aldınız, buna 
bağış dediniz. (80 bin askerimiz için,, sesleri)

Zorla bağış olmaz efendiler. Jandarma giriyor, 
zorla yorganı çekip alıyor. Buna bağış mı derler, as
la denemez. Rica ederim  gelecek yıl o zorla bağışı 
da görmiyeceğiz ve millî yükümlülük adı altında bir 
şey alamayacağız. 1922 yılı bütçesini düzenlerken
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bunu temel olarak alacağız. Biz hesabımızı bilmek 
zorundayız. Ordumuzun geçen yılki harcamaları 
kaç milyon olmuştur? Bunu tam olarak bilmeliyiz 
ki, 1922 Bütçesini yapabilelim. Yoksa böyle kanun
suzluklarla ihtilal çıkar ve alacağımız paralarla ge
reksinimi karşılayamayız. Bu sebeple bir an önce o 
kanunu çıkarmalıyız. Bunun için Yüce Heyetiniz bir 
Heyet seçip görevlendirmelidir. Maliye Bakanı Ha
şan Bey dediler ki, milletvekili arkadaşlarımızı gö
revlendiririz. Onların zaten bir beklentileri yok.. 
Hepsi çamaşırlarını verdiği gibi bağışlar.. Ben de 
veriyorum. Yalnız önemli olan şudur: Bu Ordu ne ile 
yürüyecektir? Bu işin temelini düzenleyelim. Bu
yandan kanunu çıkaralım, diğer yandan 1922 yılı 
bütçesinin müzakeresini yapalım. Önceki karar 
Başkanlık Divanın özürlülüğünün bağışlanmasıdır. 
İnşallah böyle bir şey bir daha yinelenmez. Daha 
başka bazı şikayetler de vardır ki, inşallah onlar 
da böylece temizlenir. ”

Ziya Hurşit Bey (Lazistan, Başkanlık Divanı 
katibi): “Başkanlık Divanına saldın vardır. Sözünü 
geri alsm. ”

(Gayya -cehennem- kuyusundan derin sesleri.)
Başkan; "Bütçe komisyonunun millî yükümlü

lüklerle ilgili mazbatası var. Kabul ederseniz gün
deme alalım..”

Selahaddin Bey (Köseoğlu, Mersin): “Açık cel
sede efendim ”

Daha sonra gündem ve açık celse konusunda 
tartışmalar başladı. Milli Savunma Bakam Kazım 
Paşa (Özalp, Balıkesir) kendisinin Ordunun hare
kâtıyla ilgili bilgi veremeyeceğini, bu konuda Ge
nel Kurmay Başkanmm söz sahibi olduğunu söy
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ledi. İdare ile ilgili sözlere cevap verdi.
Ali Şükrü Bey (Trabzon): “Sanırım Paşa Haz

retleri benim sözlerimi yanlış anladılar. Orduyu ha
zırlayan M illi Savunma Bakanlığıdır. Ordunun sa
vaş hareketi ve plânı ile ilgili söylediklerimle Ordu
nun hazırlanması için söylediklerimin birbirinden 
iyi ayrılması gerekir. Eğer savunma Ordusu hazır
lanacaksa o zaman de malî ördemlerimizi ona göre 
düzenleriz. Yoksa milletin..” (Gürültüler..)

Selahaddin Bey (Köseoğlu, Mersin): “Efendim 
bu noktada bilinmesi gereken şudur: Yıpratma sa
vaşı yapacağız, denildi. Kim yıpranıyor? Ben bunu 
anlamıyorum. Sonuçta savaş yapacağız dediler, fa 
kat sonucu yine tam anlayamadık.

Senelerdir sürüyor. Kim yıpranıyor, anlayama
dım  Yüce Heyetinizin aydmlanmasmı isteği nokta 
şudur: Gönlümüz isterdi ki sonucu apaçık belli bir 
şekil alsm. Şimdi mesela bu yıl 60 milyon liralık bir 
bütçe ile geliniyor. Bu Ordu, sonuç alabilecek güçte 
bir Ordu mudur? Yoksa mesele bir yıl daha sürük
lenecek mi?

Örneğin biz bu 60 milyon liranın hepsini verme
yeceğiz veyahut da 80 milyon harcamayla hedefle
nen amaç için, bu isteği çoğaltacağız. Bunun için 
hangi yönde ilerleyeceğiz? Özetle ödeneği azalta
cak mıyız, çoğaltacak mıyız, bunun için bu nokta- 
nm açıklanması gerekiyor.

(Bu, Başkumandanlığa aittir., sesleri)
... Sayın Başkan, üçüncü bir nokta kaldı ki o da 

Encümenin 15 Temmuz 1921 tarihinde burada ka- 
rarlaştınlan zammı kabul etmeyip, yalnız indirim 
yapılmasını kabul ederek Bütçe içinde harcamanın 
devam etmesi midir?
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Bunu da oylamak gereklidir. Zam yapılması ka
bul edilmeyecektir. ”

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “Efendim, 
bilinmektedir ki sekiz aydan beri bu Bütçe Encü
mene gelmiştir. Encümen bütçeden ne indirim ya
pabildi, ne bir şey. Sanırım bu şekilde yine bir kaç 
ay sonra oldu-bittilerle karşı karşıya kalacağız. Ge
nel çizgileri belirleyecek bir Kadro Encümeni vardı. 
Şimdi içimizde yine bir Kadro Encümeni bulunmalı
dır. Bu Devlet ne ile yürüyecektir? Bütçe tartışma
sız kabul edilemez. Efendiler, unutmamalıyız ki, 
geçen yılki durumda değilsiniz. Halk bu yıl parayı 
güçlükle verecek. Çünkü para yoktur ki verebilsin..

Onun için bizim yapacağımız, bir Kadro Encü
meni oluşturmaktır. Bunu hızla yapalım. Bütçe En
cümeni Devletin genel ekonomisiyle ilgilenip o yön
de çalışsın. Yine eskisi gibi vali, kaymakam, bil
mem nelerle uğraşmak zorunda kalmasm. Çünkü 
bu iş böyle yürümez. Anayasayı uygulamalısınız, 
milleti bize bağlayacak temel kuralları kabul edip 
uygulamalısmız. Çünkü bu günkü idareden dolayı 
milletle aramız açıktır. Milletle bağımızı güçlendirin, 
onlara biraz daha özgürlük tanıym. Milletten alabi
leceklerimizi tatlılıkla alalım.

İstanbul’un bir çok geçici önlem kararlannı biz 
de burada aynen almaktayız. Encümenden çıkmış 
ve araştırılması gereken daha bir çok mesele var
dır. Biz bir an önce halk danışma konseyinin kurul
masına izin verelim ve halkın idareye katılımım 
böylelikle gerçekleştirelim. Bu memur kadrosunu 
yıkalım efendiler. ”

Bir milletvekili: “Bu yıkılamaz. Çünkü memur 
kadrosu olmazsa Ordunun işleri yürüyemez.”
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Şevki Bey (Göklevent, İçel): “Gündemdeki öner
gede memurların Şubat maaştan da vardır. Ne ve
riyorsunuz ki, ne kesecekşiniz?”

Haşan Saka (Maliye Bakanı, Trabzon): “Para 
bulur verirseniz, ben isterseniz memurlara Şubat 
maaşmı ikramiye olarak veririm efendiler. ”

Selahaddin Bey (Köseoğlu, Mersin): “Haşan 
Fehmi Bey’in (Ataç, Gümüşhane) önergesini oku
makla vakit geçirmiyerek bir an önce onu sonuçlan
dıralım. Bu öneri olumlu ve mantıklıdır. (Öneri, ma
lî yılın sona ermesine bir hafta kaldığı için. Maliye 
Bakanlığına avans verilerek memur maaşlarının 
ödenebilmesi yönündedir..)

Hqfiz Mehmet Beyefendinin (Engin, Trabzon, 
Atatürk’e İzm ir suikasti davasında idam edilen) 
öne sürdükleri noktalar da mantıklıdır. Dediler ki, 
Hükümeti avans yöntemiyle idare edecek olursak, 
bütçe dışı yaptıkları harcamalara da onay vermiş 
oluruz. Böyle bir şey olamaz. Biz Hükümetin, bizim 
askeri kanat için belirlediğimiz ödenekler ve Encü
men kadrolannm öngördüğü smırlar dışında yaptı
ğ ı harcamaların, 18 Haziran’da Meclis’in aldığı ka
rara aykırı olacağından kanunsuzluk oluşturacağı- 
mn bilinmesini isteriz. Böyle bir durumda sorumlu
luk taşıyacaklardır.

Hafiz Mehmet Bey’in bu değerlendirmeyle vur
guladıkları, Avrupa’da çeşitli yıllarda halkların 
harcadıkları çabalarla milletin Hükümetlerden ko
parmayı başardıkları haklan ortaya koymaktadır. 
Bütçeyi bölüm bölüm okumak gereklidir.. Bu iş için 
Meclisten 45 kişilik bir Encümen seçilmelidir. ” 

Konuşmalardan sonra konu Bütçe Encümeni
ne gönderilerek celseye son verildi.
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Milli Savunma Bakanlığına 
1922 ml Bütçe Harcamalarından Düşülmek 

Üzere 5 Milyon lira Avans Verilmesi..
(20 Şubat 1922-Birleşim: 162)

Celse açıldı. İlk konuşmayı Milli Savunma Ba
kanı Kazım Paşa (Özalp) yaptı. Sakarya Savaşın
dan sonraki gelişmeler hakkında bilgi verdi. Yu
nan Ordusu’nun Eskişehir ve Afyon yöresine çeki
lerek durduğunu, bizim kuvvetlerimizin de onları 
izleyip, hemen karşılarında konuşlandıklarım an
lattı. Ordumuz için gerekli silah cephane ve araç 
gerecin İstanbul’dan kaçak yollarla, kayıklarla ge
tirilebildiği, bu işte çok büyük güçlüklere katlanıl- 
dığı bilgilerini vererek, savaş düzeni içinde Ordu
nun acil gereksinimlerine harcanmak üzere 5 mil
yonluk avans verilmesi önerisini savundu.

Ardından Maliye Bakam Haşan Saka (Trab
zon) konuşarak önerinin ayrıntılarından söz etti. 
Milletvekilerinin tenkitleri yine devam etti:

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “Yağma 
Haşan’ın böreği. ”

Haşan Saka (Trabzon, Maliye Bakam): “Haşa
nın böreğini yağma etmiyoruz. Hasan’m böreğini 
Haşan’a vermek istiyoruz..”

Bu arada Maliye Bakanı, taşınmazlarla ilgili 
yeni vergiler getirileceğinden ve bu verginin iki yıl
lık tutarının şimdiden alınacağından söz edince;

Nusret Bey (Son, Erzurum): “Haşan Bey siz bu 
düşündüklerinizi Doğu illerinde uygulayamazsınız. 
Çünkü bütün taşınmazların defterleri yok olmuş. ” 

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “Maliye 
Bakanı burada dururken büyük hayal kırıklığı ya
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şadım, gelecekten korktum ve gelecekten umudu
mu kestim Öyle şaşırmış bir hâlde malî kaynak 
arıyordu ki; ben hem ağlıyor, hem de gülüyordum. 
Size acı gerçekleri söyledi ve yineleyip durdu. Fa
kat biz üzerimize alınmadık, gerçeği anlayamadık.

Efendiler, Maliye Bakanı Beyefendi buyuruyor
lar ki, iki yılm vergilerini alalım. Mirasyedi çocuk gi
bi şunu da yiyelim, şunu da alayım . Efendiler, 
düşmanınız karşınızdaki İngilizlerdir, İtila f Devlet
leridir.. Bu güç durumda işi çözecek olan Maliye- 
mizdir. Elbette inançlarımız yaşadıkça, bu 5 mil
yon lirama sağlanması için, kutsallığı karşısmda 
daima başımızı eğdiğimiz Ordumuzun donanım ve 
gereksinimlerini sağlamak için susuyoruz, tartış
maya bile kalkışmadan 5 milyon lirayı kurban edi
yoruz. Gerekirse hayatımızı da onun uğrunda kur
ban edeceğiz.

Niçin? Kutsal amacımıza ulaşmak için..
Efendiler, bu amaçtan uzaklaşıyoruz. Ağlaya

rak söylüyorum efendiler, mesele 5 milyon mesele
si değil, ülke meselesidir. Ben bu Hükümet’le bu 
komutanlara baştan sona kadar güvensizliğimi 
ilan ediyorum.

Çünkü bu kürsüden kaç kez bizi aldattılar.”
Operatör Emin Bey (Erkul, Bursa): “Daha iyi 

yapabilecekseniz oraya siz geçiniz.
Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): uEfendi, 

Hüseyinde (kendisinden söz ediyor) o uzmanlık 
yok, inanmanı isterim ki, öyle bir niyetim de yok.. 
Karşınızdaki Hüseyin bir vatan fedaisidir, biliniz.

Sizin sandığmız gibi o makamlara göz dikiyor
sam namussuzum efendi Ben er olarak görev ya
parım yine onur duyarım. Bırakalım onlar yapsm-
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lar. O alçaklıktır. O efendilerin durumları da alçak
lıktır. Onlar görev yaptıkları zaman gurur duysun
lar.

(Milli Savunma Bakanı Kazım Özalp Paşa’ya 
dönerek..) Kendim için söylüyorum, doğrudan be
nim kişiliğime o sözü, söyleyen efendiye söylüyo
rum. Aşın tutkulara kapılmak, azgm isteklere ka
pılmak alçaklıktır, ben azgm istekler peşinde deği
lim. Size saygı duyuyorum, çünkü özveri sahibisi
niz. Geçen yıl da bana böyle suçlamalarda bulun
dular. Kişiliğime yapılan bu saldın nedendir? Bun
lar benim üzerime sürülmek istenen yağlıkaralar- 
dır, lanet olsun.

Milli Misakımızdan uzaklaşıyoruz, buna ağla
yalım. Bu bayrağı çektiğimiz günden bu güne ka
dar geçen zamanda çok şey değişti. Ülkede her şe
yimizi yitirdik. Burada Maliye Bakanı ne durumda 
olduğumuzu anlattılar. Tamam taşmmazlann vergi
sini alalım.. Ne oluyor? Devlet kendi hay atma son 
mu veriyor? Savaş duruyor mu, İngiliz yok oluyor 
mu? Düşmanımız yalnızca Yunan mıdır?

Değil efendiler.. Bundan bir ay önce. M illî Sa
vunma Bakanı ve Genel Kurmay Başkanı, Milli Sa
vunma Encümeni odasında taarruz hazırlığı yapı
yoruz diyorlardı. B ir ay içinde hazırlıklarımızı ta
mamlayacağız, düşmana taarruz edeceğiz diyor
lardı. İnanmıyordum, yapamıyacaktı söylediğini. 
Efendi 5 milyon diyor. Namusumuz dışında her şe
yi satarız 10 milyon veririz. Rica ederim efendiler 
40 milyon lira verdik, ne oldu, çalındı, yok oldu. 45 
müyon verdik yerine harcandı mı? Efendim elinizi 
göğsünüze koyunuz, kendinizi beş ay sonrasına 
atiniz. Efendiler; maaşlarmızı aldığınız, Ordunun
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gereksinimlerini verdiğiniz zaman neyiniz vardı? 
Savaş bir yılda mı, iki yılda mı bitecek, bunu bili
yor musunuz? Varsayalım, peşin peşin taşınmazlar 
vergisini alalım efendiler.. Aldık, verdik, bununla 
biter mi? Kaç para eder bana verilen sözler?

Maliye Bakanı Bey buyuruyor ki, yeni m illî yü
kümlülükler toplandığı zaman 59 milyon lira gelir 
elde edilecek.. Bana şöyle denilmeli: Efendi 60 mil
yon veriniz, dört ay sonra düşmanı atacağız. Bu 
parayı peşin alalım düşmanı atacağız. Eğer böyle 
derlerse de inanmam, çünkü karşımda İngiliz var.

(Peki ne yapacağız? sesleri..)
Ne yapacağımızı da söylerim. Paydos ederiz, 

idareye paydos ettiririz. İdareyi halkın eline veririz, 
bunu yıkarız, Ordunun direncini arttırırız. Askerî 
Hükümeti yıkarız, kuvveti cepheye veririz. ”

Bir milletvekili: “Milletten para istemeye de 
yüzümüz olur. ”

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “Milletten 
yeni millî yükümlülük olarak toplanacak paranın 
59 milyon olacağı sanılıyor. Size garanti edebilirim 
ki, 30 milyon toplarsanız çok mutlu olmalısız. Çün
kü para yok. Bu sene 79 milyon gelir bekleniyordu. 
Ne topladık? Maliye Bakanı, Ekonomi Bakanı söy
leyin. O zaman öküzlerin vardı, tarlalarm ekilmişti, 
ürünlerin kalkmış hasat eline geçmişti, herşeyin 
vardı, ne topladın? Hiç..

İşte bu gün onlar da yok. Efendi bu ülkeyi ya
şatan öküzlerdir ki, onlar da yok, onlar da öldü. 
Efendi gelecekte açlık var. Hükümetin anlamı bu 
muydu? Bu gerçek karşısında ağlayın, titreyin 
efendiler. Bunun sonu daha korkunçtur efendiler. 
Ülke böylelikle hallaç pamuğu gibi atılıyor. Ben ger
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çeği görüyorum, ben kör değilim efendiler.”
Hacı Ahmet Efendi (Muş): “Vicdanından do

ğan bu sözleri kutsarız.” (Peki çâre ne?., sesleri) 
Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “Çâresini 

ben buradan on kez söyledim. Biliyorsunuz ki, 30 
milyon lira gelir var, bununla yüz milyonluk bütçe 
yapamazsın. Dünya bu gün bize 1921 Bütçesini 
onaylayamadığımız için gülüyor. Buna gülmekte 
haklan vardır. Çünkü biz Bütçemizi iyi düzenleye- 
medik, ayağımızı yorganımıza göre uzatamadık. 

(Çaresini söyle., sesleri)
Beş dakika izin bağışlayın, sözlerimi bitireyim, 

çarelerini de söyleyeceğim
Gösteriş, tantana. Savunma Bakanlıktan vesa

ire hepsi buraya geldi. Fakat o paralar, o zenginlik
ler? Eski dönemde Almanlar milyonlan döküyordu. 
Şimdi onlar yok, borçlanmanın kapılan da kapalı, 
ülkede paran da yok. Bu hesaplan bildiğimiz halde 
adam kayırdık, akın akın insanlar getirdik. Bütün 
bunlan kabul ediniz, ağlayalım, hatalarımızı düşü
nelim  Memur kesimi zavallılıktan başka bir şey de
ğil, bunlan kaldır at, hizmet etmiyorlar efendiler. 
Başmdan at bunlan, halkm yönetimini kendisinin 
eline ver. Kendisi idare etsin, maaş alacağmıza Or
dunuzu güçlendirin efendiler. (Çok doğru sesleri..) 

Bu gün seni İngilizler çağmyor. Neden? 
Ordunun çabasıyla ve Allahtan sonra milletin 

gösterdiği birlik beraberlik ve dirençle Adana düş
mandan temizlendi Ermenistan mağlup edildi, yi
ne milletin gücü ve direnişinin sonunda.. Fakat 
başka ne yaptık efendiler? Askerî baskılar sonucu, 
bin türlü işkencelerle halkı soğuttuk, tiksindirdik ve 
onları akm akın zindanlara duldurarak, ihtilâl çı
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karmakla suçladık. Rica ederim söyleyin halka 
bundan başka ne yaptık? Hiçbir şey..

Efendiler, bu gidişle yarmmız korkunçtur. Bu
nun arkası karılıdır. Beş milyon liranm toplanma
sında çaresizlik göstermiş olan milletin vekillerinin, 
Orduyu yürüteceğim dediklerini şaşkınlıkla dinle
dim  Ben buna hem ağlar, hem gülerim efendi

Bundan beş ay önce ben buradan Paşa Hazret
lerine çok rica ettim  Asker gerekliyse, Hükümetin 
anlamı varsa, bu gün her şeye paydos ediniz. Ge
rekliyse biz milletvekilleri de geri hizmetlerde çalı
şalım, sırtımızla yük taşıyalım, düşmanı buradan 
atalım, dedim Bunu çözecek paradır. Beş milyon li
ra için böyle mi yapsak, şöyle mi yapsak diye dü
şünüyoruz. Bunlar şaşkmlık belirtileridir. Hiç bir 
şey yapacağımız da yok. Halktan para istemeğe 
korkarım Onu da iyi bilmek gerekir efendiler.

Derdin büyüğü devlet örgütlenmesi, ülkede ka
yıtsız şartsız perişanlık içinde olan memurları ve di
ğerlerini bırakın, zaten maaşlarını veremiyoruz. 
Bunlar sekiz aydan beri maaşlarını alamamışlar
dır.

Sonra Orduda kötü niyetle yapılan savurganca 
harcamalara da son verelim geri hizmet yapanları 
da atalım Yüz bin güçsüz askerden, on bin güçlü 
ve yetenekli asker daha iyi ve yararlıdır.

Şimdi işgöremez bir durumda 250 bin askeri
miz vardır. Doğu cephesinde 25 bin asker besliyor
sunuz. Bu anlamsızdır. Doğudan gelebilecek tehli
keyi siyasetle önle.. Efendiler; Güney Cephesi de
dik, Doğu Cephesi dedik, Batı Cepesi dedik.. Bun
lara cephe cephe, derece derece ödünler verdiler. 
Derece komutanları diye savurdular, sonuçta işte
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iki ay sonra para yok.. Üç ay sonra her şeye Alla
haısmarladık diyeceğiz. Allah korusun yokoluyo- 
ruz.. Bana çare soruyorsunuz. İşe ilk başladığımız
da ne kadar içtenlikle çalışıyor ve sağlam temeller 
üzerinde yürüyorduk Bu gün ne olduk efendiler?

(Saltanat sesleri.)
Çok saltanatlar kurduk efendiler.. Şimdi çinge

neler bile bizimle bazı konularda alay ediyorlar ve 
biz onların alaylarına sebep olacak hareketlerde 
bulunuyoruz. Zamanında söylemiştim, yine övünç
le söylüyorum. Fevzi Paşa (Çakmak) yalnız kendi
siyle değil, yanmdakilerle de övünsün. Efendiler; 
Fevzi Paşa halâ okuldan yeni çıkmış bir teğmen ha
yatı yaşıyor, işte Osmanlı komutanı böyle olur. Yal
nız şunu söyleyebilirim k i yanındakiler kendisin
den bin kez daha iyi yaşıyorlar. Bilmem bunun fa r
kında mıdırlar, değil midirler? Böylelikle çok para 
gidiyor, Almanya’ya da gidiyor. Ülkede değil cep
hede egemen olunur, ülkede ekonomi egemen olur. 
Asker ruhu, ekonomi ruhu geride oluşur. Her şeyi 
asker ruhu ile görürseniz sonunuz kötü olur. ”

Şevket Bey (Beyazıt, Ağn): “Azerbaycan’dan 
gelen 80 bin lira ne oldu?”

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “Bunlar ta
rihe karışır. Fakat biz tarihin sivri akıllı cinleri ara
sına karışmayalım. Bu günden başlayarak devlet 
örgütlenmemizde kısmtı yapalım Eğer bunu böyle 
yapıp da halkı yatıştırmazsanız sonucu çok kötü 
olacaktır. Bu çıkmaz bir yoldur. Bunun ancak altı 
aylık canı vardır. Ondan sonra. Eğer onu da gör
mek istiyorsanız, bırakın bu uygulamaya devam et
sinler..

Yunan cephemizde eğer yalnız Yunanlı olsaydı,
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bu gün ben 5 milyonu verelim derdim. Fakat karşı
mıza çıkan kim olacaktır, bilmiyorum. Bu dava tüm 
dünya davasıdır efendiler. Dünya davasına giren, 
düşmanını tam görmezse yanılır. Yunan ileri çıka
rılmış bir kuştur, o öne sürülmüş bir uçtur. Aldan
mayalım. Şansımızı denemenin zamanı değildir.

Geçen gün arkadaşlarınızdan biri bize söyledi
ler, 5 milyon lira verilirse düşman denize döküle
cekmiş. Efendiler böyle olursa bu şansı denemeye 
bir daha giremezsiniz. Sonra ne olur efendiler; A l
lah korusun mağlup olursun. Rica ederim efendiler, 
geride güvenecek neyiniz var, ne kuvvetiniz vardır? 
Her şeyi görünüz. Çünkü biz bunların acı deneyim
lerini geçirdik. Çünkü Ordunun donanımı, silah ve 
cephanesi eksiktir. O, fırsat bulduğu zaman taar
ruz ederse etsin, ona biz karışmıyoruz. Bugün yal
nız Ordunun ömrünü uzatmamız gerekli Bu uzat
ma sorunu ise para iledir. Paramızı çarçur etmek
tense tutumluluğa uyalım ve kendimize yeni bir yol 
çizelim. Yoksa bu şekil yanlıştır. Türkiye Büyük 
Millet Meclisi göreve başladığı günden beri süren 
bu hatalardan arınmazsa sonu korkunçtur.”

Daha sonra başka milletvekilleri konuştular ve 
Fevzi Çakmak Paşa açıklamalarda bulundu.

Mehmet Salih Efendi (Yeşiloğlu, Erzurum}: 
‘‘Arkadaşlar, ben para konusunda bir şey anımsa
tacağım. Belki de benim bu diyeceğim yanlıştır. Siz 
daha iyi düşünürsünüz. Ama yine de önerimi dinle
yin lütfen. Bilindiği üzere arkadaşlarımız uzun 
uzun hep paradan söz ettiler. Para ise, Maliye Ba- 
kanmm gelecek yılın Bütçesinden düşülmek üzere 
vergi toplaması şekliyle sağlanacak. Koyun keçile
re de el koyalım şeklindeki bazı düş ve özlemler pe

Atatürk Muhaliflerinden Portreler-3 55



şinde koşuyor. Ben soruyorum bundan bir sonuç 
çıkmayacak. Yalnız size bir şey anımsatmak istiyo
rum iyi dinleyiniz. Herhangi bir Hükümetin böyle 
çok önemli bir anda bir ekonomik iflasa sürüklendi
ği ortaya çıkarsa veya ekonomik bunalım dolayı
sıyla milletin zenginleri üzerine...

(Gürültüler..)
Dinleyiniz beyim Amaç zenginleri soymak de

ğildir. Milletin fazla vergi verenleri ve 500 kuruş bi
na vergisi verenler üzerinde bir milli yiikürnlülük 
resmi belgesi çıkarmak belki de sakat bir şeydir. 
Fakat bu sakat olanı bir kez düşününüz ki, sağlam 
olanı bulabilesiniz. Köylüden para alamayacağız, 
iç ve dış borçlanma yapamayacağız. Fakat bu 
amacı da bırakamayacağız ve hayatımızı da de
vam ettireceğiz. Yüce Heyetiniz düşünsün ki, bu 
ekonomik sorun üzerinde çok araştırmalar yapmış 
arkadaşlarımız vardır. Benim bu önerim kötü bir 
öneri değildir. Beş yüz kuruş gelir vergisi beş yüz 
kuruş bina vergisi verenler dışında bir millî yüküm
lülük resmî belgesini kabul ettirip ve bunu beş se- , 
nede geri ödeme garantisi verilerek 10 milyon lira
lık bir kağıt çıkarmamız şarttır.”

Lütfi Bey (Evliyaoğlu, Malatya): “Bu hayâldir. ” 
Mehmet Salih Efendi (Yeşiloğlu, Erzurum): 

“Bu hayâl ise senin düşündüğün de meyal olur, ki 
evine gitmekten başka işin yoktur. ”

(Müzakere yeterlidir.. sesleri)
Oturum Başkam, meselenin ivedilikle Bütçe 

Encümenine gönderilmesi önerisini oylamaya baş
layınca;

Selahaddin Bey (Köseoğlu, Mersin): “Bununla 
sorun gereğince çözümlenmiş oluyor mu? Yâni bu
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nunla 5 milyon çıkıyor mu? Koyun-keçl vergisi ile 
bina vergilerinin toplamı 7 milyonun içindedir.’’ 

Oturum Başkam, oylama yaparak dosyanın 
Bütçe Encümenine gönderilmesi önerisinin kabul 
edildiğini açıkladı ve celseyi kapattı.

Karadeniz Limanlan ve İzmit’e Gelecek Tahıl 
ve Unlardan Gümrük Vergisi Alınmamasına 

İlişkin Bütçe Encümeni Mazbatası..
1922 Milli Yükümlülük Vergisinin 

Tek Taksitte Alınması..
Milli Savunmaya 10 Miluon Avans..

(21 Şubat 1922-Birleşim: 163)

Karadeniz limanlarına dış ülkelerden gelecek 
mısır ve mısır unlarıyla, İzmit limanına gelecek ar
pa, buğday, mısır ve bunların unlarından vergi 
alınmaması yönünde Bütçe Encümeni tarafından 
hazırlanan dört maddelik kanunun müzakeresine 
başlandı. 3. maddesinde Haziran 1922’ye kadar 
yürürlükte kalacağı belirtilen dört maddelik tasa
rının açık celsede görüşülmesi önerisi kabul edile
rek gündemdeki diğer konuya geçildi.

1922 Milli Yükümlülük Vergisinin 
Tek Taksitte Alınması Önerisi..

Önerge sahibi Haşan Fehmi Bey (Ataç, Gü
müşhane), Maliye Bakam Haşan Saka (Trabzon) 
ve Tevfık Rüştü Bey (Araş, Muğla) taslak üzerin
de konuştular. Daha sonra yeterlilik önergesi ve
rildi.

Mehmet Salih Efendi (Yeşûoğlu, Erzurum):
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“Başkan Bey, yeterlilik önergesinin aleyhinde ko
nuşacağım. İzin verin arkadaşlar, bir şey anımsa
tayım, ondan sonra oylamaya geçilsin. ”

Başkan; “Müzakerelerin yeterliliği kabul edil
miş, maddelere geçilmiştir efendim. ”

Mehmet Salih Efendi (Yeşiloğlu, Erzurum): 
“Efendim müzakerelerin yeterliliği kararından son
ra bir milletvekilinin söz söyleme hakkı vardır. Be
yefendiler, kabul ettiğimiz önergede, mesele tarım 
alanları, evler, gelir ve koyun-keçi vergileri mesele
sidir. Tarım tarlaları meselesi, yalnız şehirde otu
rup da tarlasmı ektirip biçtirenlerden alınacaksa 
bu mantıklıdır. Çünkü şehir halkı tarlanm sahibi
dir. Tarlasını köylüye ektirip biçtirmekte ve bundan 
yarar sağlamaktadır.

Fakat köylünün tarlasmı bu uygulamanm dı
şında tutmazsak, bu açık bir haksızlık, işkence 
olur. Çünkü vergi veren onlar, ürününden ondabir- 
lik vergisi veren onlar, savaşı yapan onlar, savaşta 
ölen onlardır. Ellerinde beş parası kalmıyor ki, onu 
da tarla vergisi olarak versin.

Ev meselesine gelince; köylerde evlerden ikinci 
bir vergiyi almak açık bir işkence olur. Şehir ve il
çelerde de, sahibinin kendi oturduğu evden vergi 
almak da işkence sayılır. Burada dikkat edilecek 
nokta bina vergisinin han, mağaza, dükkan gibi ge
lir getiren taşınmazlardan alınmasıdır. Yoksa bun
ları köylüye yükletmek doğru değildir.

(Onun vergisi yok., sesleri)
Vardır efendim.
Sonra beyefendiler; koyun-keçi vergisi diyorsu

nuz. Koyun keçi şimdi fakirlerin elindedir...
Vergisini ödemek için sayımdan sonra getirip
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zengine satacak.. Zengin de fakirin sırtından geçi
necek..

Meselenin en anlam taşıyan bölümü gelir vergi
sidir. Bunlardan bir yıllık, iki yıllık, hatta on yıllık 
vergi alsanız bile haklıdır...

Mehmet Salih Efendinin konuşması bu şekilde 
uzayıp gitti.

Hakkı Hami Bey (Ulukan, Sinop): “Efendim 
ben önce ev nedir, taşınmaz nedir, onları konuşaca
ğım. Taşınmaz gelir getiren yerdir. Bunların gelirle
rinden alınan verginin ivedileştirilmesinde bir sa
kınca olamaz. Fakat oturulan evden alman vergi
nin ivedileştirilmesi yerinde olamaz. Çünkü gelir 
getirmemektedir. (Gürültüler..)

Zaten bugün toplanamayan vergileri incelerse
niz bunların çoğunun, ev vergisi olduğunu görecek
siniz...

... Sürekli olarak halkçılığı ilan eden bir Mec
lis'in köylüyle çok yakından ilgili bir meselede sız
lanıp durmasma şaşarım. ”

Haşan Saka (Maliye Bakanı, Trabzon): “Efen
dim köylünün ev vergisi yoktur. ”

Hakkı Hami Bey (Ulukan, Sinop): “Hepsini 
Martta alalım, on bir ay da seyredelim. Ne alacak
sınız beyefendiler? Haydi ondabirlik vergiyi de ko- 
yun-keçi vergisini de şimdiden alalım.

Koyun keçi vergisi ile ondabirlik verginin hiç 
farkı yoktur. Koyun-keçi vergisinin geliri ancak üç 
ay sonra elde edilir. Tarımda ise dört ay sonra elde 
edilecektir..

Korkarım bu kanunun ivedi olarak kabul edil
mesinin sonuçlan kötü olacaktır.”
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Yunus Nadi Beu’in (Abalıoğlu) Önerisi..
İzmir Milletvekili Yunus Nadi Bey ve arkadaş

ları, Milli Savunma Bakanlığına alınacak silah, 
cephane ve taşıt araçları için verilecek 5 Milyon li
ra avansın, seçilecek üç kişilik bir Heyet tarafın
dan denetlenmesi hakkında bir önerge vermişler
di. O günkü birleşimin 2. Celsesinde bu önerge 
görüşüldü ve kabul edildi.

Milli Savunmaya 10 Milyon Avans Konusu
Celsenin devamında Milli Savunma Bakanlığı

na verilecek 10 Milyon TL avans konusu gündeme 
geldi. Müzakereler başladı.

Selahaddin Bey (Köseoğlu, Mersin): “Bu konu
da Maliye Bakanı az önce bilgi sunmuşlardı. Bu
nun için sanırım, önce 1921 Bütçesindeki harcama
larla ilgili kesin hesabın verilmesi Yüce Heyetinizce 
de istenmektedir. Acaba savurganlık yapmışlar mı 
yapmamışlar mı, tabii burası ayrı bir konudur. Biz 
Bütçeyi 44 milyon liralık yaptığımız zaman 1921 yı
lı başındaki Ordu bireylerimizin sayısı bugünkü 
düzeyde değildi Özellikle subay sayısı bugünkü 
kadar değildi

Onun için bütçeyi Genel Kurmay Başkanmın da 
onayını alarak 44 milyon olarak düzenlemiştik. Bu 
arada 44 milyon olan bütçede bazı koşullar bulun
maktadır. Örneğin uygulanan cephe zammı, sefer
berlik zammı bizim verdiğimizden fark lı olmuştur. 
Er maaşı 5 değil 1 lira id i

Daha sonra Yüce Heyetinizin kabul ettiği maaş 
zammı üzerine bütçede 6 milyon, 7 milyon 770 bin 
artış oldu. Ayrıca geride asker alımı hizmetinde ça
lışan subaylara seferberlik maaşı verilmesini biz
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öngörmemiştik. Bendeniz kaymakamlık görevi ya
pan subay ne alıyorsa, asker alımı görevinde bulu
nan subay m ondan fazla maaş almasma gerek 
yok, demiştim. Buna Bakan da onay verdi ama Yü
ce Heyetiniz kabul etmedi

Ayrıca ben o zaman demiştim k l M illî Savun- 
mamızm devam etmesini isterseniz, M illî Savunma
ya gider olacak parama ve şuna-buna 10 kuruş 
fazla  verilmesinin bir anlamı yoktur. Bu 10-15 ku
ruşlarla birikecek 5-10 milyon bizim savaştaki var
lığımızı, güçlenmemizi sağlar şeklinde görüş bildir
diğim halde bu isteğim de kabul edilmedi.

Sonra, Ordunun bilinen Temmuz olayı, daha 
sonraki gelişmeler, subay sayısmdaki artışlar, ek 
düzenlemeler gibi sebepler yüzünden, sorunda 44 
milyon lira ile aşılamaz bir noktaya gelinmiştir.

Onun için bu para hâlâ ödeyemedikleri borçla- 
rmm karşılığı olacaktır. Ondabirlik vergisine kar
şılık çiftçiden alınmış tahıl vardır ki, Maliye Bakanı 
toplamının 6 milyon kadar olduğunu söylüyordu. 
Bu da sonuçta toplamdan düşülecek.

İşte bu sebeplerden dolayı 10 milyon avansı is
tediler. Eskiden 16 milyon lira önerilmiş, fakat biz 
kabul etmemiştik. Yukarıda vurguladığım üzere bu 
para yapılmış olan harcamaların toplamım karşılı
yor. (Kabul sesleri.)

Bu, budur.
Yalnız bir noktayı anımsatmak isterim, inşallah 

1922 yılı bütçesi geldiği zaman, M illi Savunma büt
çesindeki harcamalarda yaptığımız kısıtlamayı 
hepsinde yapalım. Paranın harcanması konusunda 
bizim zamanında belirlediğimiz kurallara uyulma
dığı bir gerçektir. Harcamaların bazıları doğrudur,
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fakat bazıları doğru değildir. Çünkü belirli bir çizgi 
izlenmiyor. Bakanlıklarda yeni görevliler eski nok
talara uyum göstermiyor. Encümenlerimizin uğra
şarak hazırladığı kurallar kanun niteliğinde olma
dığı için uygulanmıyor. Böylelikle bir takım açıklar 
yok oluyor. İnşallah bu yıl için önerim, Yüce Heye
tinizin seçeceği bir, iki kişinin Bütçe harcamaların
da Bakanla birlikte çalışma yapmalarıdır. Bu hiç 
bir zarar doğurmaz, yarar sağlar. Bu önergem En
cümendedir. Gündeme geldiği zaman daha ayrmtı- 
lı konuşuruz. ”

Daha sonra Çorum milletvekili İsmet Bey 
(Eker) söz aldı, maddedeki, Şubat sonuna kadar 
geçerli olacağı sözünün anlamsızlığı üzerinde dur
du.

Selahaddin Bey (Köseoğlu, Mersin): “İsmet Be
yefendinin bu görüşü çok yerindedir. Fakat aslında 
önümüzde bir mesele açılmış oldu. Biz geçen sene 
askerlik bütçesini yaptığımız zaman, belirli sayıda 
insan ve hayvan üzerine b irfia t verirken; yiyecek 
içeceği, donanımı, üniforma ve gerekli diğer harca
maları madde madde kapsayan bir bütçe yaptık. 
Savaş durumunda, bunlardan hangisinin ödeneği 
tükenirse bize gelsinler, diyorduk. İstiyorduk ki, bi
ze gelmek zorunda kalsınlar ve yeniden sebep gös
tersinler. Böylelikle harcadıkları parayı inceleme 
olanağı bulalım. Savurganlık yapıp yapmadıklarını 
kontrol ettiğimizi gösterelim. Bütçeyi işte bunun için 
ayrıntılı maddelerle düzenlemiştik.

Seferberlik bütçesi Temmuza kadar böyle gitti, 
bu bütçenin içinde yaşadılar. Savaş şartlarındaki 
değişmeler dolayısıyla birden bire genel seferberlik 
var dediler..
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Meclis’in kabul ettiği bir kanunu, Yüce Heyetini
ze sormaksızın ve danışmaksızın Genel Muhasebe 
Usulü Kanununun bir yetki maddesine dayanarak, 
maaş, ödenek, örtülü ödeneklerde alabildiğine 
abartılı harcamada bulunmuşlar. Benim düşünce
me göre bu uygulama Yüce Meclisin varlığını yok 
eden bir durumdur. Tabii ki böyle olunca tutumlu
luk da yapılamaz. Bugün hangi maddelerde, hangi 
noktada harcamalar aşılmış, hangisi smın geçmiş, 
eski bütçeye göre belirlenemez. Bütçe bozulmuştur 
ve yasadığına saldın olmuştur.

Sizin yaptığmız bütçe 20 bölüm ve şu kadar 
maddeden oluşmaktadır. Varsayalım bugün bu üç 
bölüm olmuştur. Maliye Bakanı Beyefendi bu üç bö
lümü eğer bir hesap yaparak hangilerinden ne ka
dar belirlediklerini bildirirse Encümeniniz ona göre 
bir karar alır. Fakat bugün bu hesap var mıdır ve 
olağanüstü koşullar karşısında askeri yönetimin 
gereksinimleri karşısında durulacak mıdır?

Bunu bilmiyorum. Zorunlu durum bize bugün 
bunu yaptırmıştır. On milyon, belki 9,5 milyon fa z
ladır. Eğer Yüce Heyetiniz bunun belirlenmesini is
terse, Maliye Bakanı genel muhasebe eliyle incele
tir ve o şekilde Encümene gönderirler.

Biz de o zaman gereğini yaparız. Tabii askerî 
durumumuz bunu bekleyebilecek midir, onu bilemi
yoruz.”

Bu konuşmadan sonra Maliye Bakanının yap
tığı açıklamalar üzerine Milli Savunma Bakanlığı
na 10 milyon avans verilmesi kabul edildi.
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Van Milletvekili Haudar Beuin. Van Millî 
Taburunun Dağıtılmasından Sorumsuzluğu..

Burdur’da Kouunlar ve Tütün Hırsızlığı..
Karadeniz lAmanlarına Gelecek Tahıllarla 

İlgili Bütçe Encümeni Mazbatası..
(23 Şubat 1922- Birleşim 164)

Bugünkü gündemde, Meclisçe oluşturulan in
celeme Şubelerinden gelen dosyaların müzakeresi 
vardı. Konya milletvekili Mehmet Vehbi Efendi 
(Çelik) ve arkadaşları, Konya Delibaş isyanı^) gün
lerinde, Van valisi ve milletvekili olan Haydar Bey 
hakkında, Van’da kurulan MUlî Taburu dağıttığı 
suçlamasıyla bir araştırma önergesi vermişlerdi. 
Dosya, 1. Şube’ye gönderilmiş ve Şube yaptığı in
celeme sonunda Haydar Bey’in sorumlu tutula
mayacağına ilişkin mazbatayı Meclis’e sunmuştu. 
23 Şubat 1922 tarihli 164. Birleşimin ilk müza
kere konusu işte bu mazbata oldu.

Mehmet Salih Efendi (Yeşiloğlu, Erzurum): 
“Geçen gün buna benzer bir belge okunurken Celal 
Nuri Bey, çok yerinde bir görüş açıklamış ve önerge 
aleyhinde olan mazbataların uzun uzun görüşül
mesinin yersiz olacağmı söylemişti Onun için bura
da da mazbatanın oylanıp konunun kapatilmasmı 
öneriyorum. ”

Yapılan oylama sonucunda 1. Şubeden gelen 
mazbatanın Meclis’çe onaylandığı, yani Van vali ve 
milletvekili Haydar Bey hakkında yasal kovuştur
maya gerek olmadığı karan alındı. (*)

(*) Konya Delibaş isyanı ve diğer isyanlar için Bkz. Milli 
Mücadelede İç İsyanlar ve Son Ermeni Olaylan/Talçm To- 
ker, Toker Yayınlan sa: 53
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Burdur'da El Konulan Komutlar Konusu..
O günkü gündemin İkinci sırasında bulunan 

konu, Konya olayları sırasında Burdur’da isyancı
lara ait olduğu sanılarak el konulan 7 bin küsür 
koyunla ilgili mazbata idi. Konunun araştırılma
sıyla görevlendirilen Trabzon milletvekili Hafız 
Mehmet (Engin) ve Yozgat milletvekili Süleyman 
Sim  (İçöz)'in içinde bulundukları 4. Şubeden ge
len mazabatanm müzakeresine başlandı.

Hakkı Hami Bey (Ulukan, Sinop): “Şimdi efen
dim, 4. Şube, meselenin gelişmelerini belirlemek 
için olay yerinde inceleme yapmayı gerekli görmüş. 
Meclisin bir Heyeti bunu gerekli gördüğüne göre, 
onlara sizin düşünceniz doğru değildir demek yan
lış olur. Bu yüzden bu inceleme yerinde yapılmalı
dır. Şimdi yıl başı geliyor. Yeni yılda Meclis Şubele
ri değişecek. Yeni seçimde belki de bu arkadaşlar 
bu 4. Şubeye düşmeyecek. Bu arkadaşlar mesele 
hakkında bilgi sahibi olmuşlardır. Yeni gelecek ar
kadaşların bilgi edinmesi ise zaman yitirtecektir. ”

Meclis, müzakerelerin devamından sonra, ola
yın incelenmesi için 4. Şubenin belirlediği yerel in
celeme heyetinin çalışmaya başlamasına onay ver
di.

Karadeniz Limanlarına Gelecek Tahıl..
Meclisin gündemindeki diğer madde, haftalar

dır süregelen, Karadeniz limanlarından yapılacak 
tahıl dış alımlanndan gümrük alınmaması konu
su idi. Komisyon adına söz alan Tevfîk Rüştü Bey 
(Araş, Muğla), daha önce Meclis’te alınan sıfır 
gümrük kararım kendilerinin madde haline getir
mekle yetindiklerini anlattı. Konu kapandı.
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Tekel Ambarlarındaki Tütün Hırsızlığı.
Demirci Efe konusundaki Önergeler..
Daha sonra Mecliste önergelerin okunmasına 

geçildi. Burdur’daki koyun hırsızlığı meselesinin 
konuşulduğu sırada, İsparta tekel ambarlarında 
bulunan, halktan milli yükümlülük olarak toplan
mış tütünlerin, memurlar tarafından çalınıp satıl
dığına ilişkin önerge görüşüldü. Bu 2 bin liralık 
hırsızlıkta bir milletvekilinin de arada olduğu id
diaları ortaya atıldı. Yerel söylentiler arasında bu
nu yapan kişinin İsmet Paşa’mn (İnönü) dayısı Dr. 
Refet Bey olduğu suçlamaları da varmış.. Ve Ma
liye Bakanlığı bu konuyu araştırmaktaymış.

Selahaddin Bey (Köseoğlu, Mersin): “Önerge 
sahipleri meseleyi anlattılar. Bu bir ülke meselesi
dir. Onun için İçişleri Bakanından bilgilendirme 
yapmasını isteriz.” (Bilgilendirsinler., sesleri)

Mehmet Nadir Beyi*) (Süldür, İsparta): “Efen
dim koyun meselesi zaten ortaya çıkacak. Şimdi tü
tün meselesinin ayrıntılarından söz edeceğim. Da
ha önce konuşanlar, müdürünü bırakıp memurdan 
söz ettiler. Bu tütün 40 bin kilodan fazladır. Halkın 
malıdır ve tekel ambarlarında id i İçinde hâzinenin 
ondabirlik hakkı da vardı.

(*) M ehm et Nadir Süldür (İsparta): Sivastan Ankara’ya 
hareket eden Tem sil H eyetinin verdiği, M eclis 'in  Ankara’da 
toplanm ası karan üzerine, her yerde yapılan m illetvekili seçim 
leri sırasında İsparta sancağından M üdaafaai Hukuk Cemiye
tince seçilen beş m illetvekilinden biri de M ehm et N adir B ey’di. 
O sırada İsparta Belediye Başkanı olan M ehm et Nadir Bey 
(Süldür), M eclis’te genellikle m âlî konulardaki önerge ve genso- 
rulanyla göze çarpan bir k işi oldu. M eclis’te 2. Grup içinde yer 
a ld ı (Mehm et Nadir Süldüri bu eserin 1. cild in in 35. sayfasın
daki 2. Grup listesinde 33. sıradadır.)
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Sancak Müdürü ve arkadaşlarımızdan Hafız 
İbrahim Bey (Demiralay, İsparta) anlaşırlar ve bu 
tütünü gidip edalım derler. Tekel müdürü Bahri 
Bey'e başvururlar, o karşı çıkar. Bu tütünü almak
taki amaçlan, sözde Demir Alaymm zorunlu harca- 
malarmı karşılamaktı. Tekel müdürü karşı çıkınca, 
ortada bucak müdürü kalır. O da karşı çıkar. Bu
nun üzerine bucak müdürünü kovar. Sancak mü
dürü ve millettvekili Hafız İbrahim Bey emir verir
ler, ambar kapılan kırdır. Üç lira günlük ücretle 
hancı Rüştü Çavuş’u çalıştırarak İsparta’nın her 
yerine dağıttırıp kaçak tütünü satarlar. Yalvaç’a, 
Akşehir’e kadar satdır.

Ne kadar satıldığı meselesine gelince, tekelin 
defterinde 45 bin kilo, Hafız Bey’in gösterdiği def
terde ise 12 bin kilodur. Aradaki 30 bin kilo nere
de?..”

Hüseyin Hüsnü Efendi (İsparta): “Hafız Bey’in 
adı o işte yoktur..”

Mehmet Nadir Bey (Süldür, İsparta): “Ben ger
çekleri söylüyorum, İsparta bunun tanığıdır. Bura
ya geldiğimde meseleyi İçişleri Bakanlığına ve Te
kel Genel Müdürlüğüne bildirdim. Oradan tutanak- 
lan istediler. Tekelden dosyadaki bütün belgeler 
geld i Tekel Genel Müdürü Mithat Bey sonra bana, 
tütünler senin bildirdiğinden fa z la  dedi Meseleyle 
ilgili bütün belgeler işte buradadır.”

Tahsin Bey (Aydın): “Hak ve koyun meselesini 
de anlatınız da Meclis aydınlansın. ”

Mehmet Salih Bey (Yeşûoğlu, Erzurum): “Bir 
de Efenin (Demirci Mehmet Efe) etkisizleştirilmesi 
sırasındaki para meselesi var. Yansını Hoca söyle
di, ötesini sen söyle.. Hoca Efendi 50 bin lira kadar
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para meselesi olduğunu söylemişti. Onu de açıkla
yınız.”

Mehmet Nadir Bey (Süldür, İsparta): “Efenin 
etkisizleştirilmesi sırasında İsparta’ya gittiğimde 
dinlediklerim şöyle: Efenin etkisizleştirilmesi için 
Refet Paşa (Bele) Hazretleri İsparta’ya gelmişler, 
teslim almışlar. Efe’nin İsparta’da evi var, eşyası 
var. Evini açmışlar. Bu arada evindeki eşyalarıma 
bazûanmn yağma edildiğini işittim. Bunlar arasm- 
da halktan zorla alınmış 30-40 bin kilo kadar yağ 
da varmış. Efenin evinde ne olmaz k i. Oranm bir 
kralı.. Bunları yağma etmişler. Altınları, kağıt para
lan.. Duyduğumu söylüyorum, paranm ne kadar ol
duğunu bilmiyorum.”

Mehmet Salih Bey (Yeşüoğlu, Erzurum): “Bun
lar senin arabanla taşınmış Nadir Bey. ”

Mehmet Nadir Bey (Süldür, İsparta): “Evet ev
de ne kadar para bulunmuşsa benim arabam gö
türdü. Benim tahminime göre altın ve kağıt paralar 
100 bin liradan aşağı olamaz. Bunu nereden bili
yorsun? derseniz.. Bugün yakalama komutanının 
da bileceği üzere Efe’nin belli kişilerden ve ileri ge
lenlerden aldığı altın ve kağıt paranm toplamı 100 
bin liradan aşağı olamaz. Bunu belirlemek de çok 
kolaydır. Demirci Efe’nin gittiği yerlerde topladıkla- 
rının tümü kolayca öğrenilebilir. Yanıma bir kaç ar
kadaş verin gidelim bölgede araştırıp belirleyelim

(Senin arabana konulan altm ve paralar ne ol
du? sorulan üzerine..)

Refet Paşa aldı g itti Nereye götürdüğünü bilmi
yorum ”

Selahattin Bey (Köseoğlu, Mersin): “Efendim  
ben olay hakkında değil, olayda söz konusu olan
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bir iki ince nokta üzerinde konuşacağım.
Birinci mesele; İsparta olayında, dayısı sebe

biyle bir arkadaşımızın adı.geçmiştir. Bir memurun 
hareketi, doğrudan doğruya kendisini ilgilendirece
ğinden, onun şu veya bu aileden olması yüzünden 
diğer kişi olayla ilişkilendirilemez. Bendeniz sanı
rım ki, o arkadaşımızın böyle bir olaydan haberi bi
le yoktur. Eğer böyle bir olaydan haberi olsa idi, 
kuşkusuz akrabasmı kendi eliyle kanuna teslim 
ederdi Sanırım bu nokta, meseleyi kapatmıştır.

İkinci mesele.. Demirci’nin etkisizleştirilmesi 
olayından söz ediliyordu. Bu dikkat çekici bir olay
dır. Bu olay hakkında Hükümet her zaman araştır
ma yapabiliyor ve yapmalıdır. Bu sebeple, sözü 
edilen arkadaşımız hakkında da başvuru varsa 
yöntem gereği onun hakkında da inceleme yapılır. 
Fakat sözkonusu olaym sonucu belirsiz olunca me
selenin böyle ortada kalması doğru değildir. Kimse
nin onuru ile oynanamaz. Bu tür bir girişimde bulu
nan kişi, gidip de herhangi bir eşkiyanm evinde bir 
kaç kuruş bulacağım ve bundan yararlanacağım 
diye düşünmez. Bu gibi kişiler, ülke çıkan ve Ordu
nun yaran için, Ordunun güçlenip ülke geleceğinin 
eşkıya probleminden kurtarılması için canlarını 
tehlikeye atmışlardır. Her halde bu hareketin olum
lu sonuçlan da vardır. Bendeniz bu konuda düzen
li bir araştırma yapılarak gerçeklerin ortaya çıkanl- 
masmı isterim  ”

Mehmet Nadir Bey (Süldür, İsparta); “Şimdi 
Demirci Efenin kötü durumundan söz ederek bir ko
nuyu aydınlatayım ”

(Gürültüler.. Devam et seslen..)
Hakkı Hami Bey (Ulukan, Sinop): “Bendeniz
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konuşmacmın sözü bitsin de ondan sonra söyleye
yim. (Sonra konuşur uz sesleri.)

Efendim lehte veya aleyhte konuşacak değilim. 
İzin veriniz, söyleyeyim. Meclis İçtüzüğü büinsin ve 
uyumlu çalışmamız sürsün. Önce önümüzdeki ko
nu başlı başına bir sorundu ve onunla ilgili karar 
atındı. İkinci konuda ise bir milletveküinin de adı 
geçti İyi bilinir ki, herhangi bir milletvekili hakkın
da araştrma yapılmasma önceden karar verilme
dikçe, ki onun da özel yöntemi vardır. Bu araştır
mayı hiç kimse kendi başma yapamaz. Şimdi adı 
burada sözkonusu olan arkadaş, burada bulunma
dığı ve hakkında söylenilenlere karşı savunma ya
pamamış olduğu için Yüce Heyetinizin karan yalnız 
Şube konusunda olabilir. Meclisin değişmez bir ku
ralı vardır. Herhangi bir arkadaş hakkında bu suç
lama olunca, suçlamayı yapan kişi bunu açıklar, 
suçlanan da ona karşı kendi savunmasmı yapar. 
Ondan sonra Yüce Heyetiniz araştmlmasmı gerek
li görürse dosyayı bir Şubeye gönderir. ”

Hakkı Hami Bey konuşmasının devamında, İs
parta milletvekili Hafız İbrahim Bey (Demira- 
lay)’la ilgili suçlamalara değindi. Bu suçlama, İs
parta’da Müdafaa-i Hukuk Başkanı iken kurduğu 
yerel milis örgütünün harcamaları için halktan 
topladığı paralar ve depodan alınarak satılan tü
tünlerdeki yolsuzluk suçlamaları idi:

Hakkı Hami Bey (Ulukan, Sinop): “Şimdi Hafız 
İbrahim Bey (Demiralay, İsparta) hakkında biz bir 
karar verirsek ve yarın o arkadaş, bana haksızlık 
yaptınız derse, Yüce Heyetiniz araştırması tamam
lanmamış bir meselede karar verdiği için üzüntü 
duyacaktır. Bu yüzden ben diyorum ki, bu mesele
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aslında ikinci bir meseledir ve ortadan uçup gide
cek olan bir şey de değildir. Zaten gündeme de alın
mış değildir. Gündeme alındıktan sonra müzakere 
edümesi yerinde olacaktır.

Şimdi gündemdeki asıl mesele tahıl ve unların 
dış alımı konusudur. Hafız Bey arkadaşımız her 
zaman buradadır, yasal olan önce onun dinlenme
sidir. Kendisi hakkmdaki suçlamaları okuyacak ve 
ona göre savunmasmı yapacaktır. O zaman bütün 
bu konuşulanlar bir kez daha yinelenecektir ki, bu
gün bunlarla Meclis’in değerli zamanı boşa harcan
mış oluyor. Bu konu Pazartesi veya bir başka gü
nün gündemine almsm ve şimdi gündemdeki asıl 
konumuza dönelim. Kuru kuruya müzakerenin ne 
anlamı ve yaran var?

Siz veya bir başkası Ankara’da olduğunuz hal
de, Meclis'te yoktur denilip hakkınızda karar veri
lirse üzüntü duymaz mısınız efendiler?"

Mehmet Nadir Bey (Süldür, İsparta): “Şimdi 
önce söz konusu olan bu tütün hırsızlığına ilişkin 
belgeler getirilsin. Acelesi yok, isterse Pazartesi ol
sun, o zaman herşeyi söylerim.” (Söyle.. Söyle.. 
Başka bir mesele daha var., sesleri)

Ziya Hurşit Bey (Lazistan): “Burada yok ol
muş, zarara uğratılmış, binlerce millet malmdan sö- 
zediliyor. Binlerce lirayla ilgili konuşuluyor. Hükü
met bu paralan ne yapmıştır? Yitirmiş midir? Ge
reksiz bir çok atama ve görevden almalar olmuş. 
Bakanlar Kurulundan kimse çıkıp Hükümet adına 
savunma yapmadı. Susuyorlar. Bunun anlamı, 
Hükümet ve Bakanlar Kurulu görev yapmıyor de
mektir. Efendiler, bu kürsüden 400 ve 500 bin lira
nın gittiği söyleniyor. Milletin kürsüsünde, Hükü

Atatürk Muhaliflerinden Portreler-3 71



met adana kimse savunma yapmıyor. Milletin malı
nı korumayacaklar mıdr?

Hükümet adına açıklama yapılsın efendim. ”
Daha sonra Meclis Başkanı, îç. İşleri Bakanı

nın, kendisi ile ilgili bir mesele olmadığım söyleye
rek gittiğini bildirdi. Tütün ve Efe konularında 
Meclis’te beliren Hükümetin bilgi vermesi önerile
rini oya koydu ve bu istek kabul edildi. Buğday, 
arpa, mısır ve unların dış alımı hakkında haftalar
dır devam eden gümrük indirimi kanununun mü
zakeresinin 3. Celsede yapılmasına karar verile
rek, 2. Celseye son verildi.

164. Birleşimin 3. Celsesi Başkan vekili Musa 
Kazım Efendi başkanlığında başladı.

Bolu milletvekili Şükrü Bey (Güler), “Gere
de'den aldığı telgrafta, halkın açlıktan kmldığı” bil
gisi aldığım anlattı. Bu sebeple Zonguldak lima
nında da gümrük alınmaması önerisini getirdi. 
Konuşan bazı milletvekilleri, tahıl dış alımında 
tüccarı savunan sözler söylediler.

Hakkı Hami Bey (Ulukan, Sinop): “Bizler bura
ya tüccarı savunmaya değil, milletin hakkını koyu- 
maya geldik. Tüccar ve komisyonculuk için gelme
dik. Devletin belgelerine inanmıyorsunuz da tüccar
ların mektuplarına mı inanıyorsunuz?

... Burada çeşitli görüşler öne sürüldü: Kanun 
isim okunarak oylanacak denildi Bunu açık celse
de yapalım denildi. Önce harcama noktasından işi 
Encümene gönderelim, maddeler düzene konulsun 
ve gelsin, denildi. Mesele hakkında ivedilik karan 
olduğu için tasarının tümü Yüce Meclis’in oyuna su- 
nulsaydı şimdi iş bitmiş olacaktı.

Eğer bundan sonra gelecek belgelere göre yeni
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den değişiklik yaparsak, hatta her kanun hakkın
da gelip toplanacak belgelere göre müzakereye de
vam edersek, bu usulsüzlük oluşturur. Onun için 
Yüce Meclisten rica ediyorum. Kanun oya konul
sun.

Yalruz şunu da eklemek isterim ki, eğer İsmet 
Beyefendi (Eker, Çorum) şu on gün içinde açlık çe
ken yerlere şu kadar tahıl gönderdik, artık gereksi
nim kalmamıştır, deseydi ben de saygı ile sözlerini 
kabul ederdim. Fakat bizce buğday, mısır göndere- 
demediği yerlere, efendim şöyle olacaktır, böyle 
olacaktır, diye boş laflarla bir hafta geciktirerek bir 
çok suçsuz insanın açlıktan inlemesine sebep ol
mak, sanırım maddî olarak bir sorumluluk yükle
mese bile, manevî açıdan önlenemez bir sorumlu
luk üstlenmektir. Rica ederim, artık yeni bir müza
kere açmıyalun. Oya koyalım Tasan ya kabul edi
lir, ya da reddedilir. ”

Mehmet Salih Efendi (Yeşiloğlu, Erzurum): 
“Efendim, gereksinimden fazla gelse, içerilere ta
şınması için her okkaya 40 kuruş taşıma parası ge
rekli Kim alır o fiata? Bir okka şeker, kıyılardan 
içerilere 40 kuruşa taşmıyor. İnebolu’dan un alıp 
getirir Kastamonu’da satabilir miyim? Kimse al
maz.”

Mehmet Celal Bey (Genç=Bingöl): “Sürekli bu
rada Adana açtır deniliyor. Oysa aldığımız mek
tuplara göre kesinlikle açlık yoktur..”

Fevzi Çakmak Paşa; “Bize oradan öyle yazı
yorlar. ”

Ali Şükrü Bey (Trabzon): “Şimdi efendim; her
kes buraya çıkıp usul hakkında konuşacağım di
yor. Fakat asıl konuya giriyor. Bu kanun ilk müza
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kere edildiğinde Ekonomi Bakanının önerisi üzeri
ne ivedilikle kabul edilm işti Sadece kanunun şekil 
yönünden düzenlenmesi amacıyla Encümene gön
derilmişti. Hakkında ivedilik kararı, olan bu tasan 
şimdi burada bir kez daha müzakere edilemez. 
Doğrudan doğruya oylanması grekir. Bunu öneriyo
rum. Üzerinde düzeltme yapılması kanunun ruhu
na aykırıdır. ”

İsmet Bey (Eker, Çorum): “Maşaallah..."
Ali Şükrü Bey (Trabzon): “Maşaallah diyorlar. 

İsmet Beye sorarım, her zaman İçtüzük konusunda 
görüş bildiren İsmet Bey’in kendisidir. Hakkında 
ivedilik karan olan ve kabul edilen bir kanun ikinci 
kez müzakere edilebilir mi, edilemez mi?”

Kanun madde madde oylandı ve kabul edildi 
Şimdi de tümü isim okunarak, Encümenden gelen 
düzenlenmiş şekliyle oylanacaktır.”

Bundan sonra Meclis Başkam müzakerenin 
yeterliliği önergesini oylamaya koydu ve kabul 
edildi. Önergelerle ilgili müzakereye geçildi.

Mersin milletvekili Selahattin Bey (Köseoğlu) 
ve Genç milletvekili Mehmet Celal Bey verdikleri 
ortak önergeyle Adana ve çevresinde açlık olmadı
ğı için Mersin limanının kanun kapsamı dışında 
olmasını önerdiler. Bu arada, önergelerin hepsinin 
okunması da istendi.

Hakkı Hami Bey (Ulukan, Sinop): “İzin veriniz 
efendim, öncelikle önergelerin okunmasi İçtüzük 
kurallanna uygun değildir. Bu nokta Başkanlık Di- 
vanmm yetkisi içindedir. Kanunun tümü hakkında 
müzakereler bitmiş, maddelere geçilmiş, değişiklik 
önerileri oylanmış ve kanun kabul edilmiştir... Şim
di yeniden nasıl müzakere açıyoruz? Eğer İçtüzük
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değişikliği isteniyorsa, bu yönde önerge verilir. En
cümene gider, orada değişiklik yapılır, gelir...” 

Sefahattin Bey (Köseoğlu, Mersin): “Şimdi 
önemli olan ekonomik hayattan çök, insanlık haya
tıdır. Bendeniz şimdi konuşmam kırmızı oy veririm. 
Fakat mesele hakkında Yüce Heyetinizin aydınla
tılması çok gereklidir.

(Heyet aydınlanmıştır., sesleri)
İstemiyorsanız konuşmam. (Devam sesleri.) 
Efendim, bazı önemli gereksinimler için Mersin 

limanını açalım diyorlar. Ben soruyorum, Hükümet
ten rica ederim. Gereksinimler önceden belirlene
memiş midir, belirlenmesi olanaksız mıdır? Ada
na’dan tahıl çıkacaktır, acaba ne kadar? Bu ürün
den Ordu yararlanamaz mı? Temmuza, Hazirana 
kadar yâni ne zaman için istiyorlar?

Şunu bir türlü anlayamıyorum. Ben bunu fak i
rin malına istedikleri gibi el koymak için bir düzen 
sayıyorum. Askerin bedava yaşaması için ülkenin 
fak iri üzerinde zor kullanmak olarak kabul ediyo
rum. (Hayır., sesleri) İşte bunun için kanuna muha
lifim. Efendiler, siz açlıktan acı çeken adamlara li
manlan açarsanız, hakkınız vardır. Mersin limanı- 
nın açılmasına olan gereksinimi Hükümet inceler, 
yâni on-onbeş gün sonra gelir anlatır, biz de ba- 
şüstüne açalım, deriz. Hesapsız gidiyorlar ve be
nim karşı çıktığım nokta budur. Eğer bendeniz bu 
noktada Mersin limanının açılmasına engel ola
mazsam kırmızı kağıt koyarım ”

Başkan: Çoğunluğumuz kalmadığından Cu
martesi günü devam etmek üzere celseyi kapaü- 
yorum.
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Demirci Efe Hakkında Refet Pasa’nın 
Konuşması.. Maaş ve Ödenek Kesintisi

(25 Şubat 1922-Birlesinv 165)

165. Birleşimde gündemde yer edan maddeler 
şunlardı: Demirci Efe’nin etkisizleştirilmesi.. İs
parta’da depodaki tütünlerin başma gelenler.. İs
parta Valililiğince Burdur’da el konulan yedi bin 
koyundan dört bininin İstiklal Mahkemesi kara
rıyla açık arttırmaya çıkanlmaksızın satıldığı ve 
geri kalanında da yolsuzluk yapüdığı yönündeki 4. 
Şube mazbatası..

Müzakereler başladı. Geçen celsede hakkında 
yapüan suçlamalara cevap vermek üzere Refet 
Paşa (Bele), kürsüye geldi. “Hakkımda suçlamalar
da bulunan Nadir Efendi (Mehmet Nadir Süldiir, 
İsparta)  salonda bulunsalardı iyi olurdu.. diyerek 
sözlerine başladı. (Geldi, geldi sesleri)

“Geçen celsede bulunamadığım için, tutanak
lardan okumak istedim, fakat onlar da henüz yazıl
mamış. Onun için kendileri bugün sözlerini yineler
lerse cevabım eksik kalmaz..” diye devam etti.

Mehmet Nadir Efendi (Süldür, İsparta): “Ge
çen gün ben kürsüye çıktığımda Refet Paşa ile ilgi
li herşeyi sordular.. Ben dedim ki, Derhirci Mehmet 
Efe’nin İsparta ve yöresinde halktan zorla topladı
ğ ı paralar Osman Zeki’nin evinden benim arabam
la alınmış, Refet Paşa Hazretleri tarafından götü
rülmüştür. Parama toplamı nedir bilmiyorum? de
dim. Böyle demedim mi? (Evet., sesleri)

Paşa Hazretleri bu parayı ne yapmış, nasıl gö
türmüş, kendisini suçluluktan kurtarmalan için ge
lip burada anlatmaları gerekmektedir. ”
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Refet Paşa; “Suçlama nedir, o tam anlaşılamı
yor, suçlama Nadir Efendinin kafasmm içindedir.”

Mehmet Nadir Efendi (Sûldür, İsparta): “Hal
kın dilinde böyle suçlamalar dolaşıyor. Bu, yüce ki
şiliğiniz üzerinde bir kuşkudur. Bu kuşkunun yok 
edilmesini ben de gönülden istiyorum. ”

Daha sonra Refet Paşa, ülkenin o günkü duru
muna, Çerkez Ethem ve Demirci Efe konularına 
açıklık getiren, tutanaklarda sayfalarca yer tutan 
bir konuşma yaptı. Bu kitabın konusu dışmda ka
lan, belki bir başka kitabımda ele alabileceğim o 
sözlerden burada bazı özetler sunmakla yetine
yim. Ondan sonra da yalnız muhalif milletvekille
rinin konuşmalarım alarak konuyu sürdüreyim.

Refet Paşa; uDemirci Mehmet, Çerkez Ethem 
meseleleri birbirleriyle ügüi konulardı. İyi bilirsiniz 
ki o tarihte Hükümet sadece ismen vardı. İç İşleri 
Bakanı olan benim emirlerim Ankara’nın dışına çık
mıyordu. Her yerde büyük anarşi vardı. İş yoğun
luğundan Meclis’e tam devam edemiyordum Bu sı
rada Konya isyanı çıktı. Benim hemen Konya’ya gi
derek bu hareketi sordandırmamı isteyenler arasın
da Nadir Efendi de vardı. Ufak bir kuvvetle Kon
ya’ya gittim  Çorum’dan geldiğimde bazı arkadaş
ların alkışlarıyla karşılanan o süvari Alayım, Alla
ha şükürler olsun bugünkü büyük Ordumuzun çe
kirdeğini oluşturdu. Ben Konya’ya gittim  Konya is
yanı sırasında Demirci de Manavgat yöresine belâ 
olmuştu. Oraları yakıp yıkıyor, halk Antalya’ya 
doğru kaçıyordu..

Sonra Demirci Konya’ya g itti Demirci’yi yanı
ma çağırttım gelmedi Demirci’nin yanındaki adam- 
larmı düzenli asker yapmayı düşündüm bunun
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için Demirci’yle görüşmek üzere bir subay gönder
mek istedim. Hatta onu bu düşünceme inandırmak 
için emrine bir makineli tüfek göndermeye bile ka
rar verdim, bunun için yola çıktım. Amacım onun 
zararlı olan kuvvetlerini yararlı duruma dönüştür
mekti. Fakat kabul etmedi Onun 1500 atlısı vardı 
ve benim Alayım o kadar değildi Buradan çıkarken 
yanımda 200 atlı vardı, sonra yeni katılımlarla bu 
sayı 700 oldu. Bu 700 kişilik kuvvetle Demirci’nin 
üzerine yürüdüm. Onun merkezi olan İğdecik’e 
yaklaştım. Eğridir, Burdur, Uluborlu, İsparta’ya 
egemen olmuş gibiydi Hareketimin buralarda du
yulup karşı harekete geçmelerine yol açmaması 
için, sessizce onun merkezine girmeyi plânladım. 
Eğer başarılı olamazsam hiçbirimizin canının kur
tulması olanağı yoktu. Bir de, o zaman Söke’den 
Antalya’ya, Muğla'dan Nevşehir’e kadar her yerde 
bunlar ülkeyi ateşe verirlerdi Ben kendimi değil, 
ülkemi düşünerek, kendi canımdan vaz geçerek, 
bir sabah Demirci’nin köyü İğdecik’e girdim. Sekiz 
saatlik yolda Demirci kuvvetlerinin arasından gizli
ce sızdım. Tepeleri dolaşarak, yerlerde sürünerek 
ilerledim sabah şafak sökerken Demirci’nin evinin 
önüne ulaştım.

O sırada İsparta ve Burdur yağma edilmekte 
idi. Durumu gizli şifre ile, Dinar’da bıraktığım bir 
subayım aracılığıyla bu sancakların Sancak mü
dürlerine bildirdim Sorunu silah kullanmadan çöz
mek istediğimi, eğer top sesleri işitirlerse bunun an
lamının silahla çözülmekte olduğu şeklinde değer
lendirilmesini haber verdim Onun için telgraf, alır 
almaz hazırlık yapmalarını istedim. Efendiler, Alla
hın yardımı ile silah kullanmadan sorunu çözümle
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dik. Çünkü ben evinin önüne geldiğimde Demirci 
Efe kaçmıştı. Adamlarından kalanları yakaladık.

Arkadaşlar, bu arada içimde bir düğüm, bir 
dert olarak bulunan bir şeyi anlatacağım. Ordunun 
belirgin bir niteliği vardır: Ordu saftır, dilsizdir, yâ
ni sonuna kadar dilsiz, tam dilsiz. O sağdan sol
dan kendine yapılacak sözlü saldırılara karşı ken
dini savunma hakkına bile sahip değildir. Onu sa
vunacak olan burada Meclis’te bulunan eski komu
tanlarıdır. Ordu komutam olduğum zaman ben de 
ağzımı açma yetkisine sahip olamam. Ağzımı açar
sam Ordunun düzenini bozmuş olurum. İşte açıkla
mak isteğim, içimdeki düğüm budur ve Ordunun 
namusu da budur.

Muğla milletvekili Sadettin Bey (Özsan) burada
dır. Bana o zamanlar bu kürsüden bir çok hayvan
ların alındığı ve o işte kanunsuzluk yapıldığı suçla
masında bulunuldu. O atlar Sadettin Bey’in şimdi 
dedikleri gibi 15 değil tam 700’dür. Demirci’nin em
rinde olan tam 700 at ve 700 tüfek ele geçirildi. 
Böylece benim atlı kuvvetim 1500’e çıktı. İsparta o 
zaman isyancı kuvvetlerle dolu idi. Onlarm temiz
lenmesinde orada bulunan bir kişinin adım burada 
saygı ile anmak istiyorum. O kişi, yüzü siyah ama 
kalbi beyaz bir kişi olan Arap Yüzbaşı Nuri idi. 
Eskiden o da Demirci’nin adamı id i Büyük kahra
manlıklar gösterdi benden buna karşılık bir ödül 
bile istemedi

... İğdecik’te işim tamamlanınca ilk işim İspar
ta’ya yetişmek oldu. İsparta’yı yakacaklardı.. İğde- 
cik’ten kaçan Demirci ve eşi de orada idiler. Demir
ci’nin çocukları kendi malı olan evden babalarını 
kovmuşlar, sokağa atmışlar, o da arabacısının evi
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ne yerleşmiş. Bu durum herkesi üzeceği gibi beni 
de çok üzdü. Aslında Demirci benim arkadaşımdı. 
Onunla tam sekiz yû gezdim. Üstün zekâsı ve va
tanseverliği ile hizmetler yapmıştı Tarih elbette 
onun vatana hizmetlerini yazmıştır. Fakat sonra 
hata etti. Asıl suçlu olanlar ise Demirci’den önce 
onun yanmda bulunan sözde aydın kişilerdir. Ken
di çıkarları için o adamı kullandılar. ”

Hakkı Hami Bey (Ulukan, Sinop): “Demirci’nin 
başlangıçtaki vatanseverce hizmetlerini tarih yaza
caktır. Biz onun kötü yanlarını sayarken o hizmet
lerini de atmamak, unutmamalıyız. Belki halkı tit
retmiş, korkutmuştur ama, eğer öyle davranma
saydı cephedeki durum bugünden kötü olurdu. ”

Refet Paşa, Demirci Efe meselesini tutanak
larda sayfalar tutan ayrıntılarla anlatmaya devam 
eder; "... Bu kişiler işgalci Yunan’a, İtalyan’a karşı 
savunma düşüncesini ilk uyandıran kişilerdir. Bu 
hizmetlerini daima saygı ve övgü ile anarım. Ama 
isyancı olduktan sonra Demirci’yi yakalamakta ka
rarlıydım. Tam yakalayacaktım ki, ufak bir hata
mız yüzünden kaçtı. Kıstırdığımız sırada ilk silah 
yanlış atılınca kaçtı..

Bundan dolayı beni çok tenkit edenler oldu. Ar
kadaşları da; madem tutamayacaktın, neden uyu
yan yılanm kuyruğuna bastın, bizi yaktı, yıktı, bi
raz da İsparta’yı yaksın yıksın.. Demirci’yi yeniden 
bizim başımıza getirdi, Allah belâsını versin, dedi
ler.

... Ben Demirci’nin kasasmm açılmasmı isteme
miştim. o kasayı Devlet görevlileriyle birlikte ben 
kendim mühürledim.

Yâni Demirci’nin kasasmı Refet Paşa açmadı.
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Kasa açıldığında Fahrettin Ağa ve Miralay (Albay) 
Şefik Beyi*) orada idi. Demirci’nin karısı evden ka
çarken sekiz parça elmasını, beşibiryerde altın di
zisini hizmetçisine bırakmış. Bunları, benim emrim
le orada olan Albay Şefik Bey İsparta’ya getirdi ve 
tutanakla Belediyeye teslim etti

Ben o gece Demirci’nin evinde kaldım.. Sabah 
erkenden Burdur’a, oradan da Keçiborlu’ya gittim.

Keçiborlu’dan sonra Afyon üzerinden Kütah
ya’ya, oradan Demirci’ye gideceğim.. İsparta San- 
cağma emir verdim Sizin emrinizde şube başkanı, 
polis müdürü, Müdafaai Hukuk örgütü ve ilçe mec
lisinden birer üye hep birlikte bir komisyon oluştu
rup gidiniz, Demirci’nin kasasını açınız, ne kadar 
para vardır, sayıp tutanak tutunuz dedim Tutana- 
ğm biri sizde kalsın, birini bana gönderiniz.. Bu işi 
sabaha kadar tamamlaymız diye de ekledim Para
lan tutanaklarla birlikte bir telgraf memuru ve bir 
polis, polis merkezine getirmişler. Bana Keçiborlu- 
ya getirdiler.. O kadar parayı saymak kolay olsay
dı, heybeye koyup götürürdüm.

(*) Miralay Şefik Bey (Aker, 1877-1964): Mffli Mücadele
de, Aydın bölgesinde, emrindeki 57. Tümenle Köşk cephesini 
kurarak. Yunan işgallerine karşı kahramanlıklar gösteren bir 
komutandır. Hürriyet ve îtilafçı Aydın Kaymakamı ve yörede 
servetlerini kaybetme korkusu taşıyan zenginlerden yardım 
görmemesine rağmen, şehre giren Yunan Ordularının yağma 
ve yangınlarından halkı korumuştur. Bu hizmetlerinde Yö
rük Ali Efe'den de yardım görmüştür. 1. Dünya Savaşı sıra
sında Çanakkale Cephesindeki 9. Tümenin 27. Alayının ko
mutanıydı. Anılarım “İstik la l Harbinde 57. Tümen ve Aydın  
MÜÜ C idali* adı ile kitaplaştıran Miralay hakkında, bu birle
şimde Meclis’te yapılan haksız yolsuzluk suçlamalarına kita
bımızın az sonraki sayfalarında tanık olacak, şaşıracaksınız..
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Demirci Efeyi kovalayan, Çerkez Ethem’i ko
valayan benim gibi birine, bir gün gelecek bunların 
hesaplan burada sorulacak diye düşünseydim, o 
belgelerin hepsini saklardım.. Karargahın baytarla- 
n vardı, siz bu parayı teslim alın dedim. Çünkü iş
leri en az olanlar onlardı. Onlar parayı teslim aldı
lar. İkisi birlikte parayı saymışlar. Tutanağa göre 
510 kuruş eksik çıkmış..

(Bu eksiği sen öde, sesleri, gülüşmeler)
Bu kadar eksikle ve elimdeki belgelerle birlikte 

İsparta Sancak Müdürüne paralan teslim ettim.” 
Refet Paşa daha sonra Demirci’nin dağdan 

inişini, yanında Arap Yüzbaşı Nuri olduğu halde 
gelip teslim oluşunu, el konulmuş olan 30 bin li
rasının kendisine teslim edilişini ayrıntılı biçimde 
anlatır.

Mehmet Nadir Efendi (Süldür, İsparta): “Ara- 
bacınm sakladığı paralar ne oldu?”

Refet Paşa: “O arabacı meselesi ve çalman di
ğer paralar için hâlâ bugünkü Sancak müdürü ko
vuşturma yaptırmaktadır. Suç poliste midir, ja n 
darmada mıdır, arabacıda mıdır? Bunlan araştırtı- 
yoruz. ”

Mehmet Nadir Efendi (Süldür, İsparta): “Arka
daşlar, Refet Paşa’nm Demirci’nin nasıl etkisizleş- 
tirildiği ve ülkeyi nasıl kurtardığı hakkında verdiği 
bilgiler doğrudur. Ülkemiz bundan dolayı kendisine 
teşekkür borçludur. Ancak söylediği paralar Demir
ci’nin parasınm onda biri bile değildir. Çünkü De
mirci Efe..

(Öyle ise Sancak müdürü çalmıştır., sesleri) 
Lütfen sözlerimin bağlantısmı kesmeyiniz. Din

leyiniz sonra itiraz ediniz.
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... Demirci Mehmet’in Nazilli'den, Denizli’den 
getirdiği servetinden başka, sonradan gezici kuv
vetler izleme genel komutanı olarak Eğridir’e, Kara- 
ağaç’a, Manavgat’a gittiği zaman halktan aldığı 
paraların toplamını büyük ölçüde tahmin edebiliyo
rum. Bu 300 bin liradan aşağı olamaz.

(Nasıl tahmin edebiliyorsun?., sesleri)
Sözümü kesmeyin, söyleyeceğim. Eğridir’e gitti, 

Hacı Devirhanzâde İsmail Ağa’yı ve tüccar Abdul
lah Efendi’yi astı. Bunlardan ne kadar para aldığı 
belit Sonra Kırkağaç’a gitti, orada beş adamı astı. 
Bunlardan aldığı para da biliniyor. Bunlar bizim il
çemiz içindedir. Ballı ve İbradi bucaklarmdan aldı
ğ ı paralan da oraların halkından dinledik. Manav
gat’a gitti, Azakzadelere kağıt yazıp 5 bin lira gön
dereceksiniz, dedi Bunlar Refet Paşa’nm eline geç
medi. Refet Paşa’nm gösterdiği hesap doğrudur. 
Fakat öteki paralar aranmadı. (Gürültüler..)

Bu işe bir çok adam karıştı.
(Gürültüler.. Ayak patırtıları..)
Rica ederim, Refet Paşa aldı demiyorum Ben 

kendisini suçlamıyorum Ben dün yalnızca, Demir
ci Mehmet Efendi’nin bütün paralannı aldı götürdü, 
dedim Bu işte kendisinin bilgisi dışında bir çok hır
sızlıklar olduğunu söyledim İsparta’da yok edilmiş 
paralar var. Bunlarm ortaya çıkarılması gereklidir. 
Benim amacım budur. Refet Paşa’ya bir şey deme
dim, demiyorum” (Gürültüler..)

Kılıç Ali Bey (G. Antep): “Niçin Refet Paşa’yı 
işe karıştırdınız? Namusu ile bu kadar oynama
yın.”

Mehmet Nadir Efendi (Süldür, İsparta): “Ben 
Refet Paşa’yı suçlamadan. Demirci’nin serveti gös
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terilenin dört beş katı idi, araştırılsın istedim.”
Hakkı Hami Bey (Sinop): “Efendim, izninizle 

ben, bir toplumsal hastalığımız konusunda Yüce 
Heyetinizi aydınlatmaya çalışarak konuşmama 
başlayacağım.

Kabul etmek gerekir ki, Meşrutiyetten önce ve 
sonra başlayan ve bizi bugünkü, ufacık kara parça
sına sıkıştıran durum, şu toplumsal hastalıklanmı- 
zm sonucudur: İçimizden herhangi bir kişinin, ikti
darda iken yaptığı yanlış hareketler karşısında ses 
çıkarmayız.. Kendisi hata ettiğini söylese bile, bu 
sadece bir hata değildir, daha büyüktür diyerek 
onu uyarmayız, hatta onu hatasız göstermeye çalı
şırız. İktidarda iken hatalan karşısmda sustuğu
muz o kişi, hangi şekilde olursa olsun makamından 
uzaklaştığında ise derhal karşısına geçer, onu ez
meye çalışırız. Daha önce sustuğumuz aynı kişi 
için, şunu yapmış, bunu yapmış demeye başlarız.

II. Abdülhamit’i isyancı şekline sokan ve bizi bu 
son duruma sürükleyen efendiler, kendi çıkarı pe
şinde koşanlardı, vatanı, değerleri tanıyamayan- 
lar, çıkan ancak midelerinde gören adamlardı. 
Meşrutiyetin ilan edilmesini sağladılar. Ve böylece 
İttihat Terakki oluştu. İttihat Terakkiyi yaşanan 
sona uğratanlar da o kişilerdir ve aym duygudur 
efendiler. İttihat Terakki düştükten sonra bugün İt
tihat Terakki’nin aleyhinde söz söyleyenler de yine 
o kişilerdir. Refet Paşa işbaşında iken kendisine 
benden daha çok okşayıcı sözler söylemiş olanlar, 
bugün Refet Paşa düştü diye onun için...

(Gürültüler) Ben iddia ediyorum. B ir toplumsal 
hastalıktan sözediyorum. Bugün Mustafa Kemal 
Paşa iktidardadır. Bütün davranış ve hareketlerini
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yakından görüyoruz. Allah korusun O’na bir şey 
olursa, kuşkunuz olmasın, bugün övenler yarın en 
ağır biçimde tenkit etmeye kalkışırlar.

Beyefendiler, evet tenkit edelim, hatalar varsa 
düzelttirelim. Yanlışlarını gözlerinin önüne koyalım. 
Yoksa iktidardan çekildikten sonra; şunu yaptıydı, 
bunu yaptıydı diye konuşmak, ahlak eksildiğini 
gösterir. Bendeniz fazla konuşmayacağım. Refet 
Paşa Hazretleri hakkında söylenenlerin doğru olup 
olmadığı, kendilerinin Yüce huzurunuzda okuduk- 
lari belgeler ve sözleriyle anlaşılmış olmaktadır.

Yalnız Nadir Beyefendi o zaman bir söz söyle
diler. Onu yorumlamayı da bir görev kabul ediyo
rum. Çünkü yine Mecliste bulunmayan bir kişiden 
söz etmişlerdir. Dediler ki, miralay Şefik Bey de 
Demirci Efenin suç ortağıdır. Nadir Bey, eğer dün 
Yüce Heyetiniz önünde Refet Paşa’ya yönelttiği 
suçlamalarında diretmekteyse...

(Onu kanştırmaym sesleri)
Rica ederim siz nasıl ki, kendi hakkınızda söy

lenecek sözlerde kıskanç davranıyorsunuz, herkes 
hakkmda da kıskanç olmalısmız. Yeter ki gerçek 
ortaya çıksm. Yoksa böyle dedikodu ile bu ülkeyi 
bizler yıkılışa götüreceğiz. Refet Paşa hakkında 
söylenilen sözde gerçek payı ne ise, bunda da o ka
dardır. Bunun yorumunu Yüce Heyetiniz yapabilir.

Efendiler; bendeniz düşman İzm ir’i işgal ettiği 
zaman, 15 Mayıs’ta Ay dm’da bulunuyordum Bü
yük üzüntü içinde söylemek zorundayım ki, Ay- 
dm’ın ileri gelen zenginleri, servetimiz elden çıkma- 
sm diye Rumlarla bağlantı kurmuşlardı. Bu ileri ge
len zenginler dediğim kişiler yalnızca üç beş kişi 
id i Tabii bütün Aydm halkmı hedef almıyorum.
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Gerekirse bu kişilerin isimlerini de açıklayabilir, 
Yüce Meclisinizde bulunan arkadaşlarımızı da bun
da tanık gösterebilirim. Yazık ki bu kişiler düşmanı 
gizli gizli davet ederlerken, M illi Savunma ruhunun 
tohumunu eken çaresiz arkadaşınız da güçlerinin 
yettiğince çalışmışlardır. Bu işte en başta da, o ru
hu harekete geçirdiği halde, bugün Demirci Efenin 
suç ortağıdır diye burada lekelenmek istenilen Al
bay Şefik Bey vardı.

Sonra efendiler, Refet Paşa cepheye gittiğinde, 
Celal Bey de oraya geldiğinde görmüşlerdir. Kendi
leri oraya geldikleri zaman Hacı Şükrü Bey de Ay- 
dm Cephesi Komutanı bulunuyordu. O zaman Al
bay Şefik Bey nerede miydi? Aydan taaruzu yapılır
ken hareketi idare eden Albay Şefik Beydi. Şefik 
Bey hakkında bir deliliniz varsa sıranız geldiğinde 
söyleyebilirsiniz. (Gürültüler..)

Bizler hakkında da bir araştırma yapılırsa, he
pimizde bir kabahat bulunur.. Efendiler, bu iyidir, 
bu değildir deyip sürekli kötülük görerek iyiliği 
ayaklar altında çiğnersek bu ülkede kesinlikle öz
veride bulunacak insan bulamayız. ”

(Ayak patırtıları..)
Tahsin Bey (Aydın): “Albay Şefik Beyin kötü

lükleri zamanla ortaya çıkacaktır. ”
Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “Milletimiz 

değerbilir bir millettir. Demirci Efeler, diğer bazıları 
ve bazı arkadaşlarımız bu Devletin temelini yeni
den kurdular. Fakat daha sonra suç işlediler. On
ları bu suçlarından dolayı kanun asar, fakat millet 
de onların üzerine heykel diker, değerbilirlilik işte 
budur. M illî görev budur. Bizi bu noktalara getiren 
ve inşallah devam edecek olan başarılarımızı geti
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recek içtenlik de bu idL
Düşününüz ki gün geçtikçe aramıza böyle ufak 

tefek dedikodular giriyor. Bu yüzden Allah sakla
sın, hem birbirimizden, hem de amacımızdan 
uzaklaşıyoruz. Burada aile içinde anlaşmazlık 
olur, toplumun çıkan için kavga da ederiz. Fakat 
efendiler; kişi onuruna saygılı olmak gereklidir. Bu
gün para hesabına girersek, demin Fİefet Paşa Haz- 
retieri’nin buyurduklan gibi bir çok açıdan borçlu 
çıkarız.. Ancak bu gibi şeyleri araştırmak ve özenle 
izlemek her mületvekilinin görevidir. On paranın ar
kasından gitmeyen bir kişi, on paralık değeri bile 
olmayan insandır. Milletin hakkını daima özenle 
aramak hepimizin üzerine farzdır.

Yalnız efendiler, paralan arayınız ama, yapa
cağı etkilerin giderilmesi olanaksız olan namus ve 
onura saldınlmamalıdır. Bu Meclisin temel görevi 
milletin en küçük değerinin bile zarar görmesini ön
lemektir. Efendiler Demirci Efenin paralannı sa
yarken, acaba Efe bu paralan nereden almıştır, di
ye düşünmediniz mi? Demirci Efe eğer Refet Paşa 
gibi ülkenin işgalini önleme uğrunda çalışmış ol
saydı.. Gerçi ben onların yaptıkları görevlen de kut- 
suyorum. Fakat küçük ruhlu bu adamlar yüksekle
re çıkmca başlan döndü Ne yazık ki çapulculuk 
yapmaya başladılar ve böylece kendilerini lekeledi
ler. Düşününüz, o anarşi döneminde hanginiz ha
yatınızı, namusunuzu, malınızı güvencede görüyor
dunuz? Daima titriyorduk ve her an, her dakika 
acaba hangi eşkıya gelip bizim evimizi basacak ve
ya kimleri basacak, diye düşünüyorduk. Bu anar
şiyi yıkacak da ikinci sıradakilerdi. Fakat bunlar 
da düzenli değildi. Çünkü o askerler para ile tutul
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muş, eşkü/anm para ile gezen bir diğer türü id i Re- 
Jet Paşa eğer yetkisini kötüye kütlansaydı amacına 
ulaşcânaz, O da Demirci Efe’nin düzeyine inerdi..

Herkesin namusuna güvenmek gerekir. Elimize 
sağlam deliller geçinceye kadar, herkesi tertemiz 
kabul etmek şarttır. Refet Paşa almıştır ve onu en 
iyi biçimde kullanmıştır. Eğer bu inancımızı sarsa
cak yeni bir delil ortaya çıkarsa o zaman onu da 
söz konusu ederiz. İçimizde kesinlikle lekeli insan 
bulunamaz. Burada bütün bir millet adma konuşu
yoruz. Bu Meclis her türlü lekeden arınmış olan in
sanlardan oluşmaktadır. Allah, içinde kötülük gizli 
olan bir arkadaşının çıkan uğruna bütün milletin 
namus ve onurunu tehlikeye atan insanı yok etsin.

(Yokolsunlar.. sesleri)
Amacımıza, varsa aramızdaki lekeli kişileri ata

rak ulaşacağız. Temel kural budur. Fakat efendiler, 
birbirimize haksız yere leke ve çamur atmak da en 
büyük namussuzluktur.” (Bravo sesleri. Alkışlar)

Refet Paşatfzmir): “Arkadaşlar, fazla konuşup 
zamanınızı almak istemem. Nadir Efendiyi dinledi
ğim için bir iki şey söylemek benim de hakkımdır. 
Arkadaşlar, bu yolda işe başladığım gün omzum
dan apoletimi atmıştım. Ben bir Kolordu Komutanı 
ve Miralaydım (Albay). Samsun’da bulunuyordum. 
Rumların İzmir’de yaptıkları gibi İngilizler de o kut
sal topraklara asker çıkararak Rumlar gibi acı 
olaylar yaşatmaya kalkıştıkları zaman, ben orada 
yalnız başıma omzumda bir tüfek, karanlık geceler
de yanımda bir yaver, bir emir eri ile yapayalnız
dım  Başka hiçbir şeyim yoktu ama, imanım vardı. 
Buralarda, Halifesi düşman, komutanı düşman, 
Bakanı düşman, askeri düşman olan o topraklar
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da bana Allahtan bir güç geld i İngilizlerin karşısı
na yalnız başıma orada dikildim. Allah da yardım 
etti, İngilizleri sürüp çıkardık. Ben orada kaldım.

(Alkışlar..)
Ertesi gün İstanbul beni yıktı. Gelen bir değerli 

arkadaşım benim yerime dikildi görevimi o oldu Ve 
ben, yâni 2. Kolordu Komutanı Miralay Refet Bey 
gitmiş, yerine askerlikten istifa etmiş, cebinde beş 
parası olmayan, her yerden dostun düşmanın ko
valadığı bir serseri hâlinde gelmiştim. Tosya’dan 
yola çıkıp Ankara’ya gelirken, beni yargıç, va li po
lis yakalamak istediler.

Kudurmuş bir köpek gibi her yerde kovalanı
yordum. Fakat ben Allah için, din için, millet için ça
lıştım, buradan koştum Sivas’a yetiştim

(Alkışlar..)
O zaman Konya’daki Komutan bile çekilip git

mişti. Orada bir vali (Artin Cemal#*) hiç kimseyi 
dinlemeden diktatör gibi eziyet ediyordu

Ben Sivas’tan yanımda bir yaver, bir çavuş, 
elimle bir bastonla yola çıktım  Bütün o yollan beş 
parasız geçerek geldim  Konya’ya üç kişi olarak 
girdim. Konya halkı beni selamlamaya geldi. Vali 
Cemal Bey kaçtı. Ve kısa zamanda Konya’a ege
men olarak düzeni kurdum

Oradan Batıya yetişmeğe çalıştım. Demirci'nin 
yanma gittim  O sırada İstanbul’dan gelen bir su
bay, onu kuvvetleriyle birlikte ters bir yöne, kendi 
yanlarma çekmeye çalışıyordu.

(*) Konya valisi olan ve Dam at Ferit Hükümetinde İçişleri 
Bakanlığı yapan Artin Cemal ve Konya isyanları için  Bkz. 
Milli Mücadelede İç  İsyanlar ve Son Ermeni Olaylan/Yal- 
çın Toker, Toker Yayınları, sa: 46.
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Demirci’yi, Sivas’taki insanlar kötüdür, onlar İt
tihatçı kalmtılandır, diyerek milli harekete karşı 
çıkmaya çağırıyordu. Oysa bizler ne İttihatçı, ne İti- 
lâfçı idik. Vatansever milliyetçilerdik. Demirci ile 
tek başıma konuştum. Kolordu Komutanı olan ben, 
onun emrine girdim, emir sübaylığmı yaptım... Em
rinde çalıştım.

O sırada beni arkadaşlarım Samsun’dan millet
vekili yapmak istiyorlardı. Ben, hayır istemem diye 
cevap verdim. Ben bu ülke kurtuluncaya kadar, es
ki bir asker olarak çalışacağım, ne rütbe, ne ma
kam isterim dedim. Selahaddin Bey (Köseoğlu, 
Mersin) bunun tanığıdır ve buradadır. Sonradan 
benim milletvekili olmama sebep olan duygu ise şu 
idi: İzmir işgal altında idi. Elimizde yalnız Kuşada
sı vardı. Şöyle düşündüm, eğer Allah korusun da
vamız tehlikteye girerse ben nasıl tek başıma bağı
racak, sesimi duyurabileceğim? İşte bunun için İz
mir’den milletvekili oldum.

Çorum’da iken bana İçişleri Bakanlığı önerdi
ler, kabul etmedim Buraya geldim direttiler, yine 
reddettim Bunları arkadaşlarımın hepsi bilir. Fa
kat sonunda ülkenin üzücü durumu, Demirci ve 
Çerkez Ethem durumu, ülkenin her yanında türe
yen eli silahlı adamlar, anarşi, beni ülkem için gö
rev yapmaya zorladı ve İçişleri Bakanlığmı kpbul 
etmek zorundan kaldım

... O sırada ülke baştan başa kan ve ateş için
de idi. Demirci Efe’nin zâlimliklerinden, zeybeklerin 
kötülüklerinden kaçan bütün halk, İsparta’dan, Eğ
ridir’den, Manavgattan, öteden beriden Antalya’ya 
gelip yığılmışlar, Antalya bir iç göç merkezi, göç
menler sığmağı olup çıkmıştı. O sırada Antalya’ya
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gelen Hamdullah Suphi Bey (Tanrıöver) de halkın 
ağladığını anlatıyordu. İşte ben orada güvenliği 
sağladım. Yanımdaki küçük bir kuvvetle Demirci’ye 
karşı başarılı oldum. O günden sonradır ki, Devle
tin gücü ortaya çıktı, Hükümetin egemenliği, İçişle
ri Bakanlığının varlığı oluştu.

Bütün bunları bu temiz ellerimle başardım. Mil
letin hayatını, canını kurtardım. Varlık ve namusla
rını kurtardığım Nadir Efendi gibi insanlardan böy
le çamurların geleceğini hiç beklemezdim. ”

Mehmet Nadir Efendi (Süldür, İsparta): “Efen
dim beri, Demirci Mehmet Efenin yanındaki parala
rı Refet Paşa Hazretleri bilirler, dedim Yedi deme
dim  Bunlar araştırılsın diyordum ”

Refet Paşa: “Efendim Nadir Efendinin söyle
diklerini Meclis böyle anlamamıştır. Herkesin şere
fin i korumanız gerekir. ”

Mehmet Nadir Efendi (Süldür, İsparta): “Siz 
milletin hayatını kurtardmız, ülke sizden memnun. ” 

Nusret Efendi (Son, Erzurum): “Siz üzülmeyin 
Paşam bu millet sizin hakkmızı dünya var oldukça 
koruyacaktır. Milli tarihte zafer anıtına yüce adınız 
yazılacaktır. Buna kesinlikle inanınız. ” 

Konuşmalardan sonra celse tatil edildi.

Bir Aulik Maaş ve Ödenek Kesintisi
Meclis, gündemindeki avans kanununun 8. 

maddesinde yer alan, bütün Devlet memuru ve 
Belediye çalışanları ile emeklilerin maaşlarından 
bir aylıklarının kesilerek Bütçe’ye gelir yazılması 
tasarısının müzakeresine başladı. Yalnızca cephe 
zamları ile süvarilerin hayvanlarının yem bedeli 
bu kesintinin dışında tutulmaktaydı.
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Selahaddin Bey (Köseoğlu, Mersin): “Bütçe En
cümeni bu maddeyi savunmakla beni görevlendir
miştir. Edendim 7 yıldan beri, yâni 1914 yılında açı
lan savaş siyaseti süresince elimizdeki Bütçelere 
bakarsak toplamın 605 milyon yaptığmı görürüz.

Şimdi burada benim amacım bir gerçeği savun
maktır. Eğer sonuç başka şekilde gerçekleşirse el
bette biz onu kabul edeceğiz. Yedi yıldan beri bu 
Devletin bu milletten aldığı ve harcadığı para 605 
milyon liradır... Bu süre içindeki gelirler toplamı 
241 milyon olduğuna göre, 368 milyonluk açığın bu 
fakir halkın omuzlarına yüklendiği anlaşılır. Bu du
rum idaresizliğin, tutumluluk yönünde harcanan 
çabalarm ve denetimde gösterilen kayıtsızlığm ürü
nüdür. Bu yılın bütçesindeki açık 20-25 milyondur, 
halka yüklenen acımasız milli yükümlülük vergisi 
47 milyondur. Açıklan sürekli fak ir halkın sırtına 
yüklüyoruz. Bu yedi yıllık savaşlar süresince har
canan 400 milyon, on milyonluk nüfusumuz oldu
ğuna göre, kadın, kız, çoluk, çocuk, yetim, öksüz, 
şehit çocuğu bütün bunların üzerine yüklenmiştir. 
Bu millet bu borcu ödemeye çabalarken, buraya 
milleti idare etmek üzere gönderilmiş olan bizler 
hiçbir özveride bulunmayacak mıyız?

Efendiler bu milletin üzerine çok ağır malî yük
ler yüklendi Ülkedeki fakirlerin elinden mahmn 
yüzde ¡arkı alinde Elindeki iki öküzünün biri, iki ke
çisinin biri zorla alındığı zaman bu millet sesini çı- 
kırmamaya çalıştı. Peki sorarım, fa k ir halktan bun
lar alınırken, milletin idaresinde bulunan memur
lar, Yüce Heyetiniz, onların yüklerinin bir parçasını 
da bizler üstlenmeliyiz demeyecek miyiz? Soru so
ruyorum, cevap verin. (Doğru, sesleri..)
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.. Zaten bugün Devletin ekenomik durumu, bü
tün memurlarının maaşlarını karşılayacak düzey
de değildir. Doğu illerinde, daha bir çok bölgede 
memurlar beş aydan beri maaşlarını alamamışlar
dır. Bu millet gösterdiğiniz umut ışığı uğruna sırtın
daki mintanı çıkarıp satmış, tütmez ocağından as
kere giysin diye ayağındaki çanğmı çıkarıp getir
mişken, memurlar, müdürler ve bizler neden millet
le omuz omuza yürümeyelim? ... Bizler de 25 mil
yonluk Bütçe açığmm kapatılmasında, 3-4 milyon
luk emek de bizden olsun, tüyerek özveride bulun
malıyız. Böylelikle, bu milletin üreticileri olan ve 
toplam Bütçe gelirlerinin yüzde 60’mı topraktan çı
kardığı ürünlerle, koyumuzun yünleri ile karşıla
yan, Ordularınızı ve bizleri besleyen halkımıza bir 
kez için bizler de yüzde 8’lik bir katkı yapmayı ken
dimize görev saymalıyız. W (*)

(*) Bu sa tırla rı yazd ığım  23 A ra lık  2011 tarihinde, 
T.B.M .M .‘nde 2012 y ılı Bütçe görüşm elerinin müzakeresi de
vam ediyordu. O gece yansı m illetvekülerim iz, Türkiye'nin va 
dünyanın ekonomik bunalım  içinde yaşadığı, em eklinin ortala
ma maaşmm 800 TL olduğu, Devletin ekonomik durumunun ilk  
6 ay için  yüzde 3 'lük zam  yapmaya yeterli olabileceği, işçi as
gari ücretinin 700 lirada kaldığı, kısacası büyük zorlukların  
yaşandığı o günün gece yansında, m illetvekilleri kendi em ekli 
m aaşlarına yüzde yüzün üzerinde zam  yapmışlar.. Sabah 
uyanınca gazetelerden öğrendik ki, m aaşlarını 7 bin liraya çı
karm ışlar. öy le  ki 2 yıl m illetvekili olan em eklilik hakkına sa
hip olabiliyor. Hem vekil, hem em ekli maaşı ile 20 m ilyarın üs
tünde eline para geçiyor. Üstelik kendisinin ve ailesinin bütün 
sağlık giderleri sonsuza kadar Devletten.. İşçinin, memurun, 
esnafın, açlık sınınnm  altında süründüğünü ve canı pahasına 
bu vatanı kurtanp, o M eclis’i kendilerine emânet eden halefle
rinin yukarıda yazdığım  ve aşağıda da sürecek olan sözlerini 
okudukları zaman yüzleri kızacak m ıdır? Ne dersiniz? Y.T.
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Evet, kimse kimsenin hakkını, yiyip içecek pa
rasını kesemez. Bu kural, kanun ve hukukun gere
ğidir. Bu yüzden, memur kesiminin maaşını kesme
ğe hakkınız olabilir mi? O size çalışmıştır ve arada 
bir sözleşme, anlaşma vardır. Evet işin hukuk ve 
teorik boyutu yönünden, o maaşlara parmağımızı 
dokundurmaya hakkımız yoktur. Fakat acaba, bu 
fakir köylüye, evladını elinden aldığımız köylüye, 
ne hakla ayağındakini de çıkarıp vereceksin diye
ceğiz? (Çok doğru.. Bravo sesleri.)

İşte efendiler o hak, bizden de yüzde 8 alıyor. 
Memurlar bunu söz gelimi, bir borç, bir millî yardım 
saysınlar. İsterseniz buna doğrudan m illî yardım 
deyin, o şekilde yapalım. Başta biz görününce me
mur kesimi de bizi izler. Onun için bu hareketin ön
cüleri biz olalım. Bu özveriyi öncelikle biz göster
mek zorundayız. ”

Resul Bey (Asizâde, Bitlis): “Biz verelim ama, 
memurlar, emekliler, yetim ve dul kadınlar ne yap
sınlar?”

Selahaddin Bey (Köseoğlu, Mersin): “Efendim, 
izin veriniz, haklısmız. Hiç bir millet kendi doğal 
kaynakları ile savaşı sürekli olarak yönetip sürdü
remez. İngiltere bile bugün gelir vergilerini falan öy
le artırmıştır ki, dayanılması olanaksızdır. Durum 
bu iken, ötedenberi hep yanlış bir siyaset izleyerek 
sürekli savaş ve cenklere atılmış olan ve ülkenin 
kalkmdınlıp yükseltilmesi yönünde hiç bir şey yap
mağa çalışmayan bizim gibi bir millette böyle bir 
acıklı manzara oluşması doğaldır.

Harcamaların azaltılması konusunda Encüme
niniz ve Yüce Heyetiniz fik ir birliği içindedir. Fakat 
Yüce Heyetiniz buna ne kadar ilgi gösterirse, biz de
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Encümen olarak harcamaları o kadar kısacağız. Bu 
bütçeyi elimize geçen yû Mayısta aldık, Temmuzda 
size ve Orduya dokunmadan 7,5 milyon lira kısıtla
ma sağladık. Yeni Bütçede harcamalann Meclis’in 
denetimi altında, yapılması kuralını getirdik. Demek 
ki biz de Hükümete tutumluluk konusunda yardım 
edecek olursak, yararlı bir sonuca ulaşacağımıza 
inanıyoruz. Bu milleti, bu ülkeyi kısa sürede cenne
te götürmek hayâldir. Fakat doğru ve uyumlu çalı
şırsak her şeyi elde ederiz. Gereken özveri anların
da Yüce Heyetiniz milleti arkasına alarak ileri gö
türdü. Sizin dirençli tutumunuz Sakarya Savaşında 
herkesi arkanızdan koşturdu ve zaferi getirdi. Bu 
millet ekonomik güçlükler içindedir. Şimdi bizlerin 
göstereceğimiz bu tür bir adım, fakirin unutulmadı- 
ğmı ve onlarla kaynaştığımızı ispat edecektir.. Biz 
bu madde ile hiç bir şeyi kaybetmiyoruz. Fakat bir 
milleti ve bir tarihi kazanıyoruz. ”

(Bravo sesleri.)
Daha sonra konu hakkında bir kaç milletveki

li söz alarak konuştu. Sinop milletvekili Hakkı 
Hami Bey (Ulukan), bir maaş kesinti kararının 
yalnız milletvekillerine uygulanması, memur, dul 
ve yetimlerin kapsam dışı bırakılmasını önerdi.

Nusret Efendi (Son, Erzurum): “Efendiler siz 
buraya hayatınıza değer vermeyerek geldiniz. Bir 
maaştan mı vaz geçemeyeceğiz? Şimdi vatan evlat
larına uyumluluk göstermenin zamanı. İşi uzatma
yalım, Devlet örgütlenmesini de yıkıp değiştirelim.

(Bravo sesleri, yoğun alkışlar.)
Bugün bizim yapmamız gereken budur."
Konuşmalardan sonra Başkan yoklama yaptı. 

Çoğunluk kalmadığı anlaşılınca, celseyi kapattı.
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Başkomutan Mustafa Kemal Pasa’nın Askeri 
Durum Hakkındaki Konuşması..

Asker Alım Şubelerinin İki Milletvekili 
Tarafından Denetlenmesi Önerisi..

Sorular ve Gensorular..
(6 Mart 1922-Birleşim: 3)

3. Birleşim, Meclis Başkan vekili Rauf Bey’in 
(Orbay) yönetiminde başladı. Geçen celse tutanağı 
okunup onaylandı. Son askeri durum hakkında 
bilgi vermek üzere kürsüye gelen Başkomutan 
Mustafa Kemal Paşa, sözlerine “Arkadaşlar bu 
akşam cepheye hareket edeceğim” diyerek başladı. 
Sakarya Savaşından sonraki gelişmeler, düşman 
Ordularının konuşlandığı bölgeler, bizim Ordula
rımızın durumları, takip hareketinin niçin ertelen
diği konularında ayrıntılı açıklamalarda bulundu.

Buna karşılık bir çok milletvekili kendisine so
rular yönelttiler, o sorulan cevaplandırdı.

Cemal Paşa((*) **) (Mersinli, İsparta): “Paşa Haz
retleri izin verir misiniz, düşmanm bıi şerit gibi du
rumu nedir? Uşak taraflarında ve IDskişehir önün
de falan da var mıdır?”

(*) Başkomutan Mustafa Kemal Paşa’mn 6 Mart 1922 ta
rihinde yaptığı bu konuşmanın tam metni için Bkz. Ata
türk'ün Açık ve Gizli Celse Meclis Konuşmaları/Yalçın To- 
ker, Toker Yayınlan, Cilt 4. sa: 7-41.

(**) Cemal Paşa (M ersin li, İsparta ): 1873 Mersin doğum
lu. 1898’de Harp Akademisinden mezun olarak yüzbaşı rüt
besiyle Osmanlı Ordusuna katıldı. Balkan ve I. Dünya Savaş- 
lannda çeşitli cephelerde görev yaptı. Konya’da 2. Ordu ve 
Yıldmm Ordulan Komutanı oldu. Amasya Genelgesine imza 
koymasına rağmen, Genelgede yer alan “görev  y e rin i te rk  
etm em e e m rin e ” uymayarak İstanbul’a gitti.
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Mustafa Kemal Paşa: ‘‘Eskişehir’in ve Seyitga
z i’nin doğusunda da yığmaklar vardır. ”

Cemal Paşa (Mersinli, İsparta): “Bizim aldığı
mız durumla, onlarm bu şerit gibi durumunu nasıl 
değerlendiriyorsunuz?”

Mustafa Kemal Paşa: “Efendim bu son durum 
bizim almış olduğumuz durum üzerinedir...”

Cemal Paşa (Mersinli, İsparta): “Eğer taarruz 
edeceklerse bizim de durumumuzu değiştirmemiz, 
yâni dağılımımızı değiştirmemiz gerekmektedir.” 

Mustafa Kemal Paşa: “Herhalde aldıkları bu 
son şerit biçimindeki durumlarıyla doğuya taarruz 
edemezler.”

Mustafa Kemal Paşa’nın bilgilendirmesiyle de
vam eden celse, Meclisi yöneten 2. Başkanın “on 
dakika ara” vermesiyle sonuçlandı. 3. Celsede de 
Başkomutanın konuşması devam etti.

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “Sayın 
Başkan izin verin, Başkomutan Paşa Hazretlerinin 
konuşması sırasında bazı öneriler vardı, biz de söz 
aldık, şimdi görüşlerimizi anlatmak istiyorum. Dış 
İşleri Bakanı yarm, öbür gün veya bir hafta sonra 
da konuşabilirler. ”

... İstanbul’da Ali Rıza Paşa Hükümetinde Harbiye Nazı
rı oldu. Bu dönemde Anadolu’daki milli mücadeleye hizmetle
ri geçti. İstanbul’da, Ankara Hükümetinin temsilcisi olarak 
çalıştı. (Bu konulara A ta türk  N U T U K ’ta g en iş  y e r  verir. NU
TUK/Sadeleştiren  Ya lçın  Toker, T oker Y a y ın la n ) İstanbul’un 
işgalinden sonra 18 Mart 1920’de Ingilizler taralından Malta 
adasına sürgüne gönderildi. 30 Ekimde İnebolu’da yapılan 
esir değişimiyle Türkiye’ye döndü. Ankara'ya giderek 
TBMM’nde İsparta milletvekili oldu. (M ec lis ’teki 2. G ru p  liste
sin in  30. S ırasındadır.) Bkz. Malta Sürgünlerinden Portre
ler/Yal çın Toker, Toker Yayınlan sa: 110.
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Meclis Başkam: “Efendim izin verin, arkadaş
ların önerilerini Genel Kurula sunacağım. Genel Ku
rul uygun bulursa.."

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “Başkomu
tan Paşa Hazretleri bu akşam gideceklerdir. Bura
yı onurlandırdılar, uzmanlık alanlarında bügi sun
dular. Bizim de kendilerine ve Orduya karşı olan ri
calarımız bulunmaktadır. Düşünülen bazı önemli 
konular vardır, onları açıklayacağız.”

Meclis Başkam: “Başkanlığa gelen önergeler 
var, Hüseyin Avni Bey, Selahaddin Bey, Yunus 
Nadi Bey...(ve başka isimler) söz istemişlerdir. Ay
rıca Dışişleri Bakama dış politikamız hakkında giz
li celsede önemli konuşma istemi vardır. Başkomu
tan Paşa’nm Yüce Heyetinizden rica ettiği bazı ka
nun maddelerinin ertelenmesine yönelik Hacı Şük
rü Bey ve arkadaşlarının önergeleri var. Öncelikle 
bunları Yüce Heyetin bilgisine sunacağım ”

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “Efendim 
usul hakkında söz istiyorum Paşa Hazretlerinin 
konuşması üzerine, onu onaylar nitelikte Meclise 
verilen önergeler var. Bu konuda yanlış bir düşün
ce oluşmamalıdır. Burada, Meclis her şeyi öyle sor
gusuz sualsiz basma kalıp şekilde kabul eder şek
linde bir düşünce oluşmaması gerekmektedir. Bu 
konuda bizim de Paşa Hazretlerine karşı vatan ve 
millet adına söyleyeceklerimiz bulunmaktadır. Ken
dileri bugün cepheye gidecekler. Bu sebeple bize 
bir konuşma yapıyorlar. Bizim de karşılığında ken
dilerine sunacağımız meseleler vardır, dileklerimiz 
bulunmaktadır. Bunlara cevap verildikten sonra 
önergeler oylanmalıdır. Her şeyden önce bize söz 
verilmesini rica ederim (Çok doğru., sesleri)
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Hakki Hami Bey (Ulukan, Sinop): “Efendim, 
ben öyle sanıyonım ki, Dışişleri Bakanmm söyleye
cekleri ile, Başkomutan Paşa Hazretlerinin konuş- 
malannm birbiriyle ilgisi yoktur. (Vardır., sesleri) 

Başkomutan Paşa Hazretleri, konuşmaları sıra
sında bazı kanunlardan söz ederek, onlarla ilgili 
müzakerenin ertelenmesini istediler. Bu isteklerin 
yerine getirilmesi Meclisin karan ile olacaktır, ama 
Meclis bu konuda bir karar vermiş değildir. Bu du
rumda önergelerin okunması İçtüzüğe aykındır. 
Onun için önce arkadaşlarm konuşup konuşmama- 
lan hakkında bir karar alınması gerekmektedir. Fa
kat bu yönde henüz bir öneri de verilmiş değildir. ” 

Mustafa Kemal Paşa (Başkomutan): “Benim 
askeri konuşmamın tamamlanmasından sonra ar
kadaşlarımızın konuşmalan tabii ki haklarıdır. An
cak Yüce Heyetinizden isteğim, önerdiğim bazı nok
taların müzakere edilmeden ertelenmesi veya red
dedilmesi yönünde idi..”

Selahaddin Bey (Köseoğlu, Mersin): “Efendim 
Yüce Meclis, müzakere ve tartışta makamıdır, mü- 
zakeresiz onay yeri değildir. Buradan millete emir 
verilemez. Millet buradan isteklerini açıklar. Kendi
leri uzunca bir süre buradan ayrılacakları için, ileri 
sürdükleri görüşler hakkında Meclisin görüşlerini 
de dinlemeleri ve ona göre fik ir oluşturmalan gerek
tiği düşüncesindeyim Burada öne sürülen görüş
ler herkesin kendi görüşleridir. Meclisin tümünün 
görüşü değildir. Bu yüzden ortada bir dolaylı kabul 
veya onay henüz yoktur. Bu meselenin bir bölümü 
ile kendilerinin mesele hakkında ileri sürdükleri is
teğin bir bölümü hakkında benim düşüncelerimle 
uyuşan bazı noktalar bulunmaktadır. Onlar konu
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şulmalıdır ve böylelikle bu konudaki millet istek ve 
iradesinin yerine gelmesi sağlanmalıdır.

Dışişleri Bakanlığınca ortaya konulacak görüş 
açıklaması her zaman yapılabilir. Başkomutan bu
gün burada bülunduklarma göre, önce herkesin 
düşüncelerinin kendilerine ülaştmlmasmm sağlan
ması temel alınmalıdır. İstekler müzakere edilmek
sizin geçecekse, o zaman Meclis de ortadan kaldı
rılsın. Söz konusu olan mesele büyük bir meseledir. 
Örneğin Paşa Hazretleri ülke durumunun iyileştiril
mesi için uzmanların bulduğu çarenin, Hükümet 
şeklinin değiştirilmesi olduğunu söylediler. Ben bu
na kesin olarak karşıyım. Bugün için mesele, var 
olan durumu sürdürmek, savaşı sürdürmektir.

Burada herkes kendi görüşünü açıklıyor. Açık
lanan görüşler, bu Meclisin ve Ordularının Başko- 
mutanlığmı yapan kişinin görüşleridir. Bu görüşle
re karşı, kendileri uzun süre aramızda olamaya
cakları için bizim de söyleyecek sözlerimiz, öne sü
recek fikirlerim iz vardır. Bunlar ülke ve millet yara- 
rma olacak şeylerdir ki, tartışmasız kabul edilmele
ri doğru olamaz. Değilse Meclis yok demektir. Mec
lisin kişiliğine saygılı olunmalıdır. Kuşkusuz hepi
miz millet yaran için hizmet etmekteyiz. Aramızda 
fik ir ayrılıktan bulunabilir. Tabii anlaşacağız, an
laşmalıyız. Meselenin özü hakkmdaki düşünceleri
mi daha sonra söyleyeceğim. Şimdi şunu vurgula- 
malıyım ki, ben bizim Meclisimiz kadar millî emeller 
ve millet yaran için tam birliktelik göstermiş, bu ka
dar birlik ve bütünlük içinde yaşamış, fakat hiç ağ
zım açmamış başka bir Meclis bilmiyorum. Bu Mec
lisin duygularından şüphe etmek yanlış olur. Mec
lisçe ilke olarak kabul edilen temellerle uyumlu ol
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mayan sözler söylemek de bence çok yanlıştır. Bu 
sebeple, bu nokta üzerindeki fikrim i ben de söyle
mek isterim,”

Mustafa Kemal (Başkomutan): “Benim burada 
öne sürdüğüm istekler kesinlikle bir emir şeklinde 
değerlendirilrnemelidir. Eğer böyle bir şey olsaydı 
sîzlerin müzakere ve oylarınıza baş vurulmazdı, İs
tediğim şeyin onaylanması veya reddedilmesi sîz
lerin oylarınıza bırakılmıştır. İsteklerim arasında 
yer olan ikinci konu, Hükümet şeklinin değiştirilme
si önerisidir. Bununla, bugünkünden farklı bir şey 
isteyeceğim sanılmamahdır. ”

Bu konuşmalardan sonra Meclis’i yöneten 2. 
Başkan, şimdi “Dış İşleri Bakan vekilininin konuş
ma yapacağını, sonra Başkomutanın konuşmasıy
la ilgili söz alan milletvekillerine söz verileceğini” 
açıklayarak müzakereleri sürdürdü.

Dış İşleri Bakan Vekili Mahmut Celal Bey’in 
(Boyar), Bakan Yusuf Kemal Beu’in Avrupa’ya 
Giderken Uğradım İstanbul'da, Hükümet ve 
Halife ile Yaptığı Görüşmeler Konusundaki 
Sorulara Cevabı..

Bir çok milletvekili, Meclis’e verdikleri soru ve 
gensoru önergeleriyle, Avrupa’ya giden Dış İşleri 
Bakanı Yusuf Kemal Bey’in (Tengirşenk) İstan
bul’a uğradığı, bu sırada İstanbul Hükümeti adı
na, başka bir heyetle Avrupaya gidecek olan Dışiş
leri Bakanı Ahmet İzzet Paşa ve Halife (6. Meh
met, Vahdettin)!le görüştüğü bilgileri hakkında 
açıklama istemişlerdi. Dış İşleri Bakan vekili Mah
mut Celal Bey (Boyar) önergelere cevap vermek 
üzere kürsüye davet edildi.
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Önce önergeleri okudu. Önergelerde, “Yusuf 
Kemal Bey’in Avnıpa’ya giderken İstanbul yolunu 
niçin seçtiği, orada 20 günden fazla bir süre kalıp 
kalmadığı, Halife’nin huzuruna çıkma konusunda 
Hükümetten yetki alıp almadığı, almasmm gerekip 
gerekmediği, Padişah’la ne konuştuğu” gibi çeşitli 
sorular bulunmaktaydı.

Hakkı Hami Bey (Ulukan, Sinop): “Usul hak
kında söz istiyorum” (Usul hakkında, usul hakkın
da hep aynı.. İstemiyoruz., sesleri)

Meclis Başkanı: “Dış İşleri Bakan vekiline söz 
verildi, önce Bakan konuşacak.”

Mehmet Şükrü Bey (Koç, Afyon): “Efendim 
usul gereği gensoru önergeleri önce oylanır, kabul 
edildikten sonra müzakere açılır. Önce oylayınız 
Meclis kabul ediyor mu? Anlaşılsın. ”

Mahmut Celal Bey (Boyar, Manisa): “Abdülga- 
ni Bey’in (Ertan, Muş) soru önergesini okuyorum” 
diyerek söze başladı, bütün önergeleri okudu.

Önergelerin okunmasından sonra Meclis Baş
kam, “Önergelere Dışişleri Bakan vekili Mahmut 
Celal Bey’in (Bay ar) cevap vermesini kabul eden
ler, etmeyenler” diyerek oylama yapü. Kabul edil
dikten sonra müzakereler başladı.

Celal Bey (Boyar): “Dışişleri Bakanı Yusuf Ke
mal Bey’in, Avrupa’ya gitmeden önce Meclis’te 
yaptığı konuşmada seyahati hakkında bilgi verdi
ği bilinmektedir. Avrupa’da yapacağı görüşmeleri 
de burada anlatmıştı..” diyerek sözlerine başladı. 
Hükümetin, İstanbul’da Padişah ve Bakanlarla 
görüşme yapmasına onay verdiğini anlattı. İstan
bul Hükümeti ile daha önce yapılmış olan Bilecik 
görüşmeleri gibi bazı konular hakkında da geniş
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bilgilendirmeler yaptı. Bu arada İstanbul Hükü
metinin Dışişleri Bakam İzzet Paşanın, kendisini 
ziyaret ederek, Padişah’m kendisi ile görüşmek is
tediğini bildirdiğini açıkladı. Fakat Padişah Vah- 
dettin’in, Yusuf Kemal Bey’i akşam saat 7’de, An
kara Hükümetinin bir Bakam değil, “Başkanı ol
maktan onur duyduğum milletin bir bireyi olarak 
sizi kabul ediyorum” dediği ayrıntısından söz etti.

Bunun üzerine, Padişah’m huzurunda bulu
nan bulunan Sadrazam Tevfik Paşa’nm araya gi
rerek Padişah’a, “İzzet Paşa ile biz, böyle bir buluş
manın ülke için yararlı olacağı düşüncesi ile bu gö
rüşmeyi düzenlemiştik” demek suretiyle, Yusuf 
Kemal Bey’in Padişahın huzuruna bir müracaat
çı değil, bir Bakan olarak geldiğini, Padişahın yan
lış konuştuğunu kendisine hatırlatmak istedikleri 
bilgisini sözlerine ekledi.

Bununla birlikte Meclisteki milletvekilleri, An
kara Hükümeti ile, İstanbul Hükümeti ve Padişah 
arasındaki ilikişkiler konusunda milletten bazı 
şeylerin gizlendiğini düşündüklerini söyleyerek 
celseye son noktayı koymuş oldular.

Meclis'te daha sonra Başkomutan Mustafa 
Kemal Paşa’nın yaptığı askeri durumla ilgili ko
nuşma hakkmdaki görüş açıklamalarına geçildi.

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “Efendim 
Başkomutan Paşa Hazretleri, askeri durum hak
kında bilgi verdikten sonra, yapılacak taarruz ve 
yapacağımız hareketler başarıyla sonuçlanıncaya 
kadar cephede bulunacaklarmı söylediler. Bütün 
Meclis, bütün kalbiyle başarıya ulaşmalarını dile
mektedir. İnşallah şan ve şerefle giderler, şan ve 
şerefle dönerler. (İnşallah sesleri.)
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Efendiler, gerek Ordu ve gerekse Meclis’in gü
vence ve dayanağı, birinci Allah, ikinci halkm güve
ni ve desteği, üçüncü de Ordusudur. İnşallah bu 
Devlet yaşayacak. Geçende de söylediğim gibi, tek 
kutsalımız bildiğimiz amacımız yönünde, tek yürek 
olup toplumca bütünleşir ilerlersek başarıya ulaşı
rız. Bundan en küçük bir sapma durumda ise kopa
rız. İçimizde böyle bir sapma olacağmı asla düşü
nemeyiz. Çünkü hepimizin düşüncesi, amacı, mut
lu ve güvenli bir ortama ulaşmaktır.

Efendiler Paşa Hazretlerinin de dedikleri gibi 
bir tarihsel olay bizi uyarmıştı. O savaşın acılı gün
leri hatırlanmalıdır, Çanakkale ve diğer kahraman
lıkları gösteren millet, sonra bayrağmı sardı kena
ra koydu. Titriyordu. İşte efendiler, kuvvetin kırılıp 
parçalandığı gündü, milletin inancı, kararlılığı, ira
desi kalbini doldurmuş, sanki içini yakıyordu. Onu 
coşturan yine kendisi oldu. Millet elinde ne var ne 
yoksa asla esirgemiyor, ümitsiz ve çaresiz bir or
tamda, bakınız Allahın da yardımıyla ortaya ne 
güçlü bir görüntü çıkarıyor. Her birimiz vatanın kur
tuluşu düşüncesine Paşa Hazretleri kadar bağlıyız, 
her arkadaşımız bu tarihsel olayın bilincindedir. 
Kendilerine garanti verebiliriz ki, onun buradaki 
öğütleri sebebiyle değil, biz ötedenberi kutsal bildi
ğimiz amaçta yekvücut durumdayız. Bizde düş
manlarımızın yararına olacak hiçbir hareket görüle
mez. Düşmanlar burada ufak kıvılcımlar halinde 
ortaya çıkan kötü insanlarm sayısını arttırmak is
tediler. Fakat bunda başarılı olamadılar. Çünkü bu 
hareket halkın yüreğinden kopmuştu.

Sorarım Paşa Hazretlerine, Amasya’da iken 
hangi Ordu’ya dayanıyordu? Kendilerini Ferit Paşa
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izlerken telgraf telgraf üzerine geliyordu. Tercan’da 
izlenirken kendilerini kim koruyordu? Evet arkasın
da millet vardı. Bu millet inanç ve kararlığmı o gün 
ilan etm işti Bu yolda başarıya ulaşıncaya kadar 
hedeften sapan kim olursa olsun, isterse Bakan ol
sun, milletvekili olsun millet onu yok edecektir. Bu 
uğurda hedeften sapmak yoktur efendiler. Amacı
mız kutsal hedefimize ulaşmaktır. Bu kutsal amaç 
yolundan sapacak veya bu amacı anlamayacak ki
şiler çıkarsa, hepimiz onu uyarmakla yükümlüyüz.

Avrupa bizden ne istiyor? Avrupa’nın iştahını 
arttıran bu ülke her şeyden yoksundur. Onlar görü
yor ve diyorlar k i bu yoksunluklar içinde yaşama
ya çalışan millete esirlik yakışır. Onun için bizi ara
larında bölüşmeye karar vermişler. İşte görüyorsu
nuz AvrupalIların bu emellerine karşı koyuyoruz. 
Biz onlara değil, onlar bize esir olurlar. Biz son ne
fesim izi verinceye, son damla kanımızı akıtırıcaya 
kadar çalışırız. Ben artık hiçbir zaman aklıma getir
mem ki, İngilizler o sersemliklerini bir daha yinele
sinler. Bu ülkede, iki yıldan beri süregelen idare 
içinde hangi Türkün kalbini açarsanız görürsünüz 
ki, o hiçbir çıkar peşinde değildir. Para alan varsa 
bile, onlar ya sersemlikten ya da manyaklıktan 
böyle bir suç işlemişlerdir. Böyle bir basitliği, bizim 
kanımızı taşıyanlardan bekleyemezsiniz. Hepimiz, 
her milletvekili, aramızdan böyleleri çıkarsa onla
rın sonuna kadar izleyicisiyiz. Hatta bu milletin 
inancı, asırlardır kutsal bildiği Halifelik makammm 
çok çirkin hareketlerini bile bir süre için kabulle
nmesine sebep oldu. Fakat sonra duygular da öl
dü. Baktılar orada oturanlar da insandır ve o ma
kamın kusallığmdan kopmuşlar...
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Ben burada geçen dakikalara acıyorum. Biz 
burada bilmem ne Paşa’smdan, İzzet Paşadan, ki
şiliklerden söz edip duruyoruz. Efendiler onlar da 
birer insandır, birer hiçtir. Zamanı geldiğinde orıla- 
nn cezalarını da bir saat içinde verebiliriz. Gücümü
zü nasıl ispat ederiz, o, zamanı geldiğinde belli 
olur. Yeri geldiği için bir defasında söylemiştim; biz 
kutsal Halifelik makammm saygınlığına bağlılıktan 
ve kutsal amaçla bizim inançlarımızın birleşmesin
den oluşan emellerden doğmuş olan, o kandan 
meydana gelen bir denizdeyiz. O kişiyi kutsal tanı
rız. Yoksa kişisel isteği, emir ve fermanıyla vatanı
mızı esir edecek, Ermenistan yapacak bir adamın 
buyruğu bize işlemez efendiler. (Bravo., sesleri)

Biz o kutsal makama, kutsal bir adamı getiririz. 
Bu millet işte ispat ediyor ki, istediği kadar kutsal 
tanınsın hainlik yaptığı belirlendiği zaman herkesin 
cezasmı verir. Biz bu konuda daima uyanık olmalı
yız. Bu Mecliste, savaşta ve başka zamanda düş
manla işbirliği yapacak kimse yaşamamıştır, yaşa
tılmaz. .. Savaş sırasında bizim da cephedeki erler 
kadar burnumuzdan kan geldi ve Paşa Hazretleri
ni Meclis adına bu koşullarda gönderiyoruz. Erin 
kalbine bu ruhu vermeye gidiyor. Yerden göğe ba
şarılar diliyoruz. Başarısı bizim de başanmızdır. ” 

Haşan Basri Bey (Çantay, Balıkesir): “Sakarya 
Savaşı sırasındaki durum ne idi?"

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “Burada 
kim ki kendini üyelerin üzerinde görür, daha yük
sek vatanseverim derse, onun bu sözünü ben vatan 
hainliği sayarım Ben herkesi kendimin üzerinde 
görüyorum.. Benden çok yananmıgörürsem ben de 
yandığıma inanırım, yoksa yalandır. (Bravo..)
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Yalnız şunu anımsatmak isterim, demin bir 
yanlış anlama oldu. Paşa Hazretleri buyurdular ki, 
şu şu kanunlar çıkarsa, Başkomutanlık, Milli Sa
vunma, bilmem hangi Bakanlık bunu yapmaktan 
sorumlu olmaz. Emri burası verir efendiler, özür se
bebini biz burada düşünür kararını veririz. Paşa 
Hazretlerinden rica ederim bir erin, bir subay m ge
reksinimindeki zorunluluğu ben de kendileri kadar 
bilir, değerlendirebilirim Bizler subayları her za
man, olağanüstü durumlarda da değerlendirmeyi 
biliriz. Onun için öğütlerini bize değil, erlere, subay
lara anlatarak durumun olağanüstülüğünü onlara 
göstersinler. Çünkü dayanma noktamız ne yazık 
ki zayıftır. Fakat inancımız kuvvetlidir. Köylü ökü
zünü vermiş, askerin evladı çarıksız yaşıyor. Çark 
dönecek biz de boğazımızdan kesecek vereceğiz. 
Bir zamanlar söylenmişti ki, bu yaşananlar acı iz
ler bırakır. Ben işte bundan korkarım. Paşa Hazret
leri de işte bundan korksunlar. Cavit B e kanu
nu kendisi yapar, telefonla evinden söylerdi.

Efendiler Paşa Hazretlerini severiz, fakat emri
mize uyum gösterdikçe severiz. Tersi olursa parça
larız. (Bravo., sesleri) O da bununla övünsün. Ben 
yine Paşa Hazretlerine söylüyorum. Kendilerini Ca- 
vit’e, Cahit’e (Hüseyin Cahit Yalçın) kimseye ben
zetmiyorum. Çünkü o Cavitler, Cahitler, daha bil
mem kimler İstanbul’da Ferit Paşa’nm bilmem kim
lerin yanında küçülüşü kabul ederek, boyun eğe
rek, buraya karşı isyan bayrağını çektiler. (*)

(*) Cavit Bey: İttihat ve Terakki döneminin Maliye Baka
nı. Atatürke İzmir suikast! davasında idam edilenlerden. Bkz. 
İttihatçı ve Nazi Çılgınlıklan/Yalçın Toker, Toker Yayınlan, 
sa: 350.
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Bir sebeple söylemiştim ki, geldi halktan biri gi
bi çalıştı. Bugün Başkomutan olsa bile, gerektiğin
de İnşallah, bir er olarak çalışacak ve bundan onur 
duyacak. Ben buna inanıyorum, çünkü Paşa bü
yüktür. Yeter ki o görevi ona millet versin. Çok şe
ref yalnız ona değil efendiler, şeref Kemal ismiyle 
şereftir. Onun için bundan sonra yükseleceği bir 
yer vardır, adma heykelini dikeriz. O zaman yükse
lir. Bundan daha yükseği yok Paşa’nm burada üst 
üste başardannı alkışlamıştık. İnşallah son zaferi
ni de burada alkışlayacağız. Onun iyiniyetine olan 
güvenim tamdır. Kalbi temiz ki, Allah onu başarıya 
ulaştırıyor. Her konuda başansmı dileriz ve bura
da kendisini yoğun saygılarımızla alkışlarız. Kendi
leri de Mareşallik üniformasmı getirip şuraya as
makla onur duyarlar. ”

Selahattin Bey (Köseoğlu, Mersin): “Saygıde
ğer efendiler, bendeniz Paşa’nm konuşmasıyla ilgi
li kişisel görüşlerimi açıklayarak sözlerime başla
mak istiyorum. Askeri açıklamalarla ilgili konuş
mama bazı bölümleri siyasîdir. Önce kendilerine 
söylemiştim ve kabul etmişlerdi. Söyleyeceklerim 
tümüyle kendi kişiliğimi ilgilendirir ve Meclisi bağ
lamaz. Bu birinci nokta. İkincisi askeri durumla il
gili tek kelime söyleyecek değilim. O inşallah hepi
mizin özlemini duyduğu gibi sonuçlanır. Bu milletin 
kanından, dişinden, tırnağından arttırarak, son 
olanağına kadar herşeyini vererek devam etmesini 
sağladığı bu meseleyi inşallah, özlenen sonuca 
ulaştırırız. Benim burada işaret etmek istediğim bir 
nokta şudur: Biz daha önce hazırlanabilirdik. Yok
sa hazırlanamaz mıydık? İnşallah bu kez girişece
ğimiz taarruzda, şimdiye kadar elde ettiğimiz ba-
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şanlardan daha canlı ve daha sonuç alıcı birini el
de ederiz. Başkomutanın dikkatini, her milletvekeli 
gibi ben de bu iki noktaya çekmeyi bir görev bilirim. 
Kuşkusuz bunun için gereken olanaklar hazırlan
mıştır. Bu yüzden daha iyisini beklemek de hakkı
mızdır diyorum.

Sözleri arasında, hangi yoldan gideceğiz, soru
su vardır. Sanırım doğudan başladık, batıya gidi
yoruz? Ya da doğudan başlıyorlar, batıya gidiyor
lar ve milleti kendi köklerinden ayırıp başka yönle
re sürüklüyorlar. Bu tür bir yönetim toplumun duy
gulan, gelenekleri ve ahlakı ile ters düştüğü için, bu 
yön milleti mutluluğa götürmüyor. Şimdi bu konu 
üzerinde burada ıızun uzadıya söz söylemenin za
manı değildir.

Bu öncelikle Hükümetin oluşumu ve amacı ile il
g ili bir meseledir, programımızm temelidir. Attığımız 
ilk adımı iyice geliştirerek ilerleseydik daha doğru 
olurdu. Acaba o yolda mıyız? İlke edindiğimiz ku
rallar, tuttuğumuz yol, halkın ahlak düzeyini, eko
nomik yapısını, bütün gereksinimlerini düzenleyip 
iyileştirecek bir ahlak ve maneviyat önlemler bütü
nü müdür? Yoksa Hükümet şekliyle ilgili bir düzen 
midir? Ben işte bunu anlayamıyorum ve sorgula
mayı zamanı değil, diyerek sonraya bırakıyorum. 
Çünkü bu çok uzun bir konudur.

Hükümet teorisinden falan söz edilmişti. Fakat 
başka bir şekil düşünülmüyor denildi Bu konuda 
benim düşündüğüm şudur:

Devlet idaresinin düzeltilmesi yalnız Hükümet 
şeklinde yapılacak değişiklikle olmaz denilmiş ve 
tam oniki yıllık bir devrim süreci yaşanmıştı. Kanu
nu Esasi (Anayasa) getirildi, sonuç ne oldu? Hep
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aleyhimize gelişmeler oldu, vatan topraklarımız eli
mizden gitti, bölündü.

Onun için biz, ahlakımızı, geleneklerimizi ve 
milletimizin yeteneklerini iyileştirerek yükselmeye 
çalışmalıyız. Bu da eğitimle, ekonomiye önem ve 
öncelik vermekle olur. On iki senedir bunlan yapa
madık. Bu nokta da inşallah rahat bir zamanda gö
rüşülecek ve o zaman ben, Hükümetin şeklinin de
ğil, anlayışm düzeltilmesinin önemli olduğunu göz
ler önüne sermek isteyeceğim Bu ise milletin ah
lak, ekonom ve bilimsel yönlerden yükseltilmesi 
meselesi olacaktır. Bunu şimdilik bir kenara bırakı
yorum.

Şimdi efendim asıl üzerinde durulması gereken 
iç cephedir. Yüce Meclisiniz bu konudaki kendi is
tek ve düşüncelerini bir çok kez açıklamıştır. Kuş
kusuz, iç cephenin düzelmesi, milletin hoşnut edil
mesi, onun sevineceği bir şeydir. Eğer milleti, Hü
kümet yönetiminin uygulamalarında, izlediğimiz 
her tür işlemde hoşnut edebilirsek, o içlerdeki bir 
kale gibi yücelir. Fakat sürekli olarak halkın vatan 
sevgisine, onun yardımseverliğine başvurup hep 
ondan isteme durumunda olursak bu tehlikeli ve 
sakat bir yöntem olur. M illet bir dereceye kadar da
yanır, soma ipler kopar. Onun için onlarm ülkeye 
sanlmalannı sağlayalım bunun kurallarını güçlen
direlim  Bu koşullara uyumluluk içinde davranacak 
makam öncelikle Yüce Meclistir. Hükümetten işte 
bu yönde hizmet bekliyorum ve bunu hepimiz gör
meliyiz, diyorum.

Bu konuda Yüce Heyetinize belki yüz kez görüş 
bildirmiştim. Evet yineliyorum iç cephe idare mese
lesidir. Bu noktada yeterlilik ve zaman meselesi bi
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rer unsur olarak ortaya atılıyor. Oysa ben diyorum 
ki, zaman meselesi söz konusu olamaz. Bu 700 yıl
dır süregelen zamanda düzelmedi, hep yetersizlik 
vardı. Bu konuda geniş bilgisi olan yetenekli kişile
re baş vurulmalıdır, diyorum. Bilim yoluna yönele
lim, kimde üim varsa ondan alalım  İçimizden bilgi
li ve uzman olanları bulalım Biz bunu yapmadık, 
belli smırlar ve koşullarda sıkışıp kaldık. Bu yüz
den Devlet idaresi konusunda atalarımızdan daha 
düşük bir düzeydeyiz. İyi bir sonuç elde edemedik. 
Şimdi bu iç meseleyi de bırakıyorum

Önemli olan Yüce Meclisinizin iyi çalışması, Hü
kümetin iyi çalışması ve Devlet yönetimini oluştu
ran temellerin hepimizce, hep birlikte görüşülmesi
dir. Fakat üzgünüm ki, bunun için ne bir araya ge
lip toplanma ve ne de görüşme olanağımız oluyor. 
Bu temel meseleleri hepimiz önemsemiyor, bir ke
nara bırakıyoruz. Bu durum hepimizin kabahatidir. 
Oysa öncelikle yapmamız gereken budur. Deniliyor 
ki, işler yürüsün, olsun bitsin, sonunda elbette dü
zelecektir.

Efendiler savaş bir şekildir, küçük bir amaçtır. 
Fakat onun arkası vardır. O arkayı görerek hareket 
etmelidir. Fakat iyiniyetinize rağmen ben onu göre
miyorum Beni asıl korkutan, günden güne boş za
man geçirilerek harcanan hayattır. Bir şey yapa
mıyor, olumlu bir sonuç gösteremiyoruz. Ekonomik 
yönden hırpalamış olduğumuz bu halka ümit vere
cek bir şeyler göstermeliyiz. Neyse konunun bu bö
lümünü de burada keseyim ”

Meclis bu konuşmadan sonra gündemdeki di
ğer konuya geçti.
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Milli Orduua Alınacak Subaylar..
Terfi ve M aaşlarla İlgili Kanunda Yamlacdk 
Değişiklikler ile Bakanlar Kurulunun Görev 

ve Yetkilerini Düzenlenen Kanunların 
Müzakerelerinin Ertelenmesi..

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): *Askerî ve 
diğer bütün konularda, tabii ki hepimiz bir iş, bir 
sonuç görmek isteriz. M illet de bunu görmek ister. 
Millet o sonucu gördüğü anda daha çok sevecek ve 
sarılacaktır. Efendiler, o zaman Ordularımız demir 
gibi olacaktır. Fakat bunu yapabilmek için, 1300 
senedir sevdiği, sevmek istediği, tanıdığı gelenek 
ve ayrıcalıklar köklendirilmeli, onlara ümit verilme
lidir. Böyle bir milletin, isteğe göre öyle üç beş gün 
içinde fik ir değiştirip, Hükümet kurup, Hükümet de
ğiştirmesi beklenemez. O, var olan toplumsal kural
lar, ö rf ve gelenekler ne ise o yolda gider. Görünür
deki duruma göre yürümez. Âdet ve geleneklere gö
re yürür. Onun için ben bu noktada derim ki, mille
tin sevdiği şeyleri anlamak ve ona göre yol almak 
ve ona doğru gitmek gerekmektedir. ”

Mustafa Kemal Paşa (Başkomutan): “Öyle ya
pılmaktadır. ”

Selahaddin Bey (Köseoğlu, Mersin): “ Evet söz 
istemiyoruz. Ben de öyle görmek istemekteyim. He
pimiz söylüyoruz. Ben de söylüyorum. On iki sene
dir yazık ki ortaya bir şey çıkmamıştır. Askerî ka
nunlar hakkında öne sürülen görüşlerin bazı nok
talarını bendeniz de yararlı buluyorum Fakat kar
şı çıktığım büyük temel noktalar vardır. Bu kanunu 
hazırlamakla görevlendirilenler M illi Savunma En
cümeninden seçilmiş bir heyettir. Bu heyet, bu nok-
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tatarda elindeki olanaklar ölçüsünde çalışmış, ge
reği kadar anlaşıp olgunlaştırarak, sonunda Encü
mene sunmuştur. Encümende heyetin hazırladığı 
tasan görüşüldüğü zaman, Milli Savunma Bakanı 
Paşa, eğer bu kanunun amacı Ordunun ilerlemesi 
veya var olan durumun sürdürülmesi için yeterli 
ise, peki diyeceklerini söylemişlerdi ve sonunda da 
öyle dediler. ”

Kazım Paşa (Özalp, Milli Savunma Bakanı, Ba
lıkesir): “Benim söylediklerime iyi dikkat etmemiş
ler. Kendi düşündüklerine göre karar vermişlerdir. 
Encümende söylediklerimi dikkate almadıktan için 
uygulanma olanağı yoktur."

Selahaddin Bey (Köseoğlu, Mersin): “Bu kanu
nun Milli Savunma Encümenindeki müzakeresinde 
dinleyici olarak bulunuyordum. Başkumandanlıkla 
ilgili olan bu meseleyi, kendilerinin karşı olmalan 
sebebiyle birlikte müzakere edebilirdik. Bu kanun 
Yüce Heyetinize bir kez gelmiş, hükümlerine karşı 
çıkılarak, Hükümet ve Meclisin veya Ordu ile Mecli
sin karşı karşıya bir duruma getirildikleri bir du
rum oluşmuştur... Bu Meclis'in karar verdiği her şe
yi yapmak bir zorunluluktur, yaptırılır. ”

Mustafa Kemal Paşa (Başkomutan): “Uygulan
ma olanağı bulunmayan bir şey yapılamaz. Ordu
yu bozulmaya sürükleyenlerin...” (Gürültüler..)

Kazım Paşa (Özalp, Milli Savunma Bakam, Ba
lıkesir): “Selahaddin Bey üzerine alsın ve şimdi çık
sın uygulasm. ”

Selahaddin Bey (Köseoğlu, Mersin): “Bendeniz 
aslında Milli Savunma Encümeninde, herhangi bir 
şekilde verilecek bir kararda yanlış bir noktayı sa
vunuyor şeklinde bir söz ortaya atılmasm diyerek

Atatürk Muhaliflerinden Portreler-3 113



özellikle bulunmadım. Onun için Encümendeki me
seleyi tam bilmiyorum. Bütçe Encümeninde de na
sıl olduysa geçen yıl Yüce Heyetinizin isteği üzeri
ne bulunmuştum. Ve sonra oradan çekilmiştim.’’

Oparatör Emin Bey (Bursa): “Encümenden her 
gelen kabul edilmez efendim,’’

Selahaddin Bey (Köseoğlu, Mersin): “Bunun 
cevabım sonra alırsınız.

Efendim, geçen sene Beyler 23 id i Ordunun o 
zamanki şekline göre, maaş eğer kadroya göre dol
gun bulunursa ve bunda ufak tefek değiştirme ola
nağı olursa, tabii ki bu dikkate alırur. Para aşağı 
yukarı işte bu küçük oranda değiştirilmiştir. Yüce 
Meclisiniz Ordunun maaşım bu şekilde kabul etti 
Maaşta indirim yapmadı. Elbette o zaman Yüce 
Meclisin kararına uyarız. Bendeniz bunun Mâliyeyi 
iflasa götürdüğünü biliyorum. Hatta bu gerçeği ön
ce de söylemiştim. Savaşa devam tutumlulukla yü
rür. Bunu da söylemiştim. Hatta Milli Savunma Ba
kanı ve Genel Kurmay Başkanı Paşa Hazretlerin
den, millî çıkarımızı koruyan Ordumuzdan, Yüce 
Meclisin verilmesini istediği hiç bir şeyi esirgeme
yiz. Makam maaşlarının da artan saygmhklan ile 
birlikte yükselmesini ve onlara da ödenek kalması
nı isteriz. ”

Hafız Mehmet Bey (Trabzon): “Zaten Kanunu 
müzakere edecek değiliz, görüşüp uygun olup ol
madığına karar vereceğiz. ”

Selahaddin Bey (Köseoğlu, Mersin): “Onu da 
söyliyeceğim efendim. Bu kanunun çıkmasında 
normalin çok altına inişler veya çok üstene çıkışlar 
olmuş mudur? Bazı abartılı kelimeler vardır. Bun
larla ilgili noktaların ayrmlatılması gerekir. Eğer
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ekonomik güce göre, bu paralarm bugün verilen ki
şilere, yine aynen verilmesine olanak vardır denili
yorsa, bu işi üstlenecek kişi gelsin ve versin. O za
man bunu hepimiz onaylarız. Fakat o zaman bazı 
noktalarda, bazı şeyler fazla veya eksik olur. Bu
nun Yüce Heyetinize getirilmesinin sebebi, konu
nun hepinizin önünde görüşülmesi içindir. O za
man istediğiniz kadar arttırmaya karar verirsiniz.”

Mustafa Kemal Paşa (Başkomutan): “Karar 
meselesi yoktur. ”

Selahaddin Bey (Köseoğlu, Mersin): “Anlıyo
rum. Benim amacım başka noktadadır. İzin veri
niz, diğer konuya gelince onu ilgili Encümen savun
sun. Bütçe Encümeni bir kısıtlama olması yönün
den sesini çıkarmamıştır. Çünkü bu konuyla ilgili 
Encümenin onaymı almıştır. Onun için bunun so
rumluluğu bize ait değildir. Ben doğruyu ve kalbim
dekini söylerim. Bu kanunda acaba bazı şıklan kı
racak bir durum mu vardı? Sonra gördüm ki, yine 
makam maaşlarında olduğu gibi bu yıl da biraz ile
ri gidilmiştir. Yine de bunun daha ilerisine doğru gi
dilmeyeceğine yâni hesaplı hareket edileceğine gü
veniliyor. Bu nokta Yüce Heyetinizin düşünce ve 
değerlendirmesine bağlı bir meseledir ve herkes 
nasıl biliyorsa öyle yorumlar. Bende şu anda oluş
muş olan düşüncede, şu veya bu kişilerin düşünce
lerinin etkisi olmuş değildir. Bu kanunların savaş 
sonuna kadar bazı maddelerinin ertelenmesi mü
zakere edilebilir. Mesela bu rütbe terfi kanunu ola
bilir. Ben de diyorum ki, buna muhalif değilim. Fa
kat daha sonra olabilir, diyorum.

(Öyle ise sorun yok sesleri.)
Seferberlik, zammı meselesine gelince; bu zam-
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mm kaldırılması yerinde olur ve şarttır. Bu durum
da orta yerde büyük bir şey kalmıyor sanıyorum. 
Meselenin pürüzlü görülen noktalan çözümlenmiş
tir. Şimdilik bu kadarla yetiniyorum. ”

Hakkı Hami Bey (Ulukan, Sinop): “Bu kanun 
en çok Başkomutanlıkla ilgilidir. Bu sebeple Başko
mutan Paşa Hazretlerinin, harekete hazır bulun- 
dıiklan bu zamanda, Başkomutanlıkla ilgili bu gö
rüşmeler sırasında burada bulunmalan zorunluluk 
olmaktadır. Ancak Başkomutan Hazretleri bu ka
nun kabul edilsin veya edilmesin, müzakeresi ya
pılmadan buna karar verilsin isteminde bulunmuş
tur. Başkomutanm burada bulunmadığı bir zaman
da gündeme alınarak müzakeresine başlanırsa bu 
durum Orduya başka şekilde yansır, tam ateşli şu 
dönemde olumsuz etki yapar. Onun için de kendile
ri, müzakerenin tehiri gerekir anlamına gelen bir 
görüş bildirdiler. Bu yasaldır ve gereklidir. Bu yüz
den kanunun müzekerelerine girişilmemiş olduğu 
için, görüşme yapmak da gereksiz olur. Ne var ki, 
Paşa Hazretleri burada konuşurlarken Encümenle 
ilgili söz söylemedikleri için, konuşmak isteyen ar
kadaşların bu haklarını kullanmaları gerekir. So
nuçta bence bunun müzakeresinin ertelenmesi uy
gun olacaktır.” (Uygundur.. sesleri)

Kazım Paşa (Orbay, M illi Savunma Bakanı, 
Balıkesir): “Efendim mesele para meselesi değildir. 
1922 yık için subay maaşlarında yapılan eksiltme 
konusudur ve bizim yaptığımız eksiltmeyi de açık
larsam, bu meselenin para meselesi olmadığı daha 
iyi anlaşılacaktır... ”

Cemal Paşa (Mersinli, İsparta): “M illî Savunma 
Encümeni adına konuşacağım. Bu Encümen ismiy
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le uyumlu biçimde Ordumuzun başarı ve zaferlerini 
sağlamak için çalışmaktadır. Öncelikle bizim Encü
menimizin, Bütçe heyeti ile birlikte bu kanun tasa- 
nsını hazırlamasından söz edeyim. Bütçe Encüme
ni önce, M illî Savunma Encümeninin bu konudaki 
fikrin i öğrenmek istedi ve o zaman M illi Savunma 
Bakam Paşa Hazretleri bu kanunu okudu. Bu ka
nunun temel bakış açısı şudur: M illî Ordularda, mil
lî Hükümetlerde en büyük ödül milletin onlan sevip 
saymasıdır. M illet bu sevgisini ona rütbe vermek, 
ödüllendirme belgesi vermek, iki ödül alanm rütbe
sini yükseltmek gibi şekillerle gösterir. Madem ki, 
Başkomutan Paşa Hazretileri bunun ertelenmesini 
emir buyuruyorlar. Bu dönemde bunun ertelenme
sinde sakınca olmadığım M illî Savunma Encümeni 
de kabul ediyor. Zaten bu erteleme en yüksek rüt
belilerle ilgilidir. Fakat alt rütbede olanlar akla gel
memişti Onun da ertelenmesini kabul ediyoruz.

Diğer meşeye gelince; Komutan Paşa Hazretle
ri Meclisi onurlandırdılar. Başardı olmasını dileriz.

(Amin sesleri) Askerî durumla ilgili anlattıkla- 
rmdan şimdiye kadar bendenizin anladığım, hem 
Hükümet Başkanı, hem de Genel Kurmay Başka
nı olan Paşa Hazretlerinin de söyledikleri üzere, 
Yunanistan’da bir güvensizlik ortamı bulunmakta
dır. Fakat bizde böyle bir şey yoktur. Bu durum bi
zim başarılı olacağımızm işaretidir.

İkincisi, Komutan Paşa Hazretleri buyurdular 
ki, Yunan ordusu bir şerit şeklinde dizilmiştir. Böy
le bir Ordu taarruz edemez. Bu durum bizim için en 
önemli fırsattır. Fakat yine buyurdular ki, taarruz 
için araç gerek gereklidir. Araçlarımız yeterli değil
dir. Bu araçlann bir an önce sağlanmasını, Yuna-
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run şaşkınlığından yararlandmasmı, sonuçta bü
yük başarıya ulaşılmasını Yüce Meclis adına dile
rim..

Ayrıca, eski Hükümetlerin idaresi ve eski Hü
kümet adamlarının millete karşı, devlete karşı yap
tığı işlerden söz ettiler. Bu eski Hükümetler idaresi 
sözünde ben, en çok da İmparatorluk fikrinin ege
men olduğunu görüyorum. Bu İmparatorluk fik ri bi
zim gibi bir Devlette yâni içimizde bize sonsuza ka
dar düşman olan kavimlerin bulunduğu zamanda 
tam İmparatorluk duygu ve düşünçesiyle hareket 
edilmiştir ki, bu doğru bir şey değildir. Çünkü kabul 
edilmelidir ki, Türk ve Kürt kelimeleri İslam kelime
sinin eşanlamlısı gibi olmuşlardır.

Türk denildiği zaman İslam akla gelir. Arap 
kavminde bile Hristiyanlar varken, Türk’te Hristi- 
yan bulunduğu işitümemiştirJAvrupa bize işte bu 
yüzden düşmandır. Bu düşmanlığın temeli, Polon- 
yanm bölüşülmesi sırasında, PolonyalIlar, Türkler, 
Çinliler sıraya sokulmuşlardır. PolonyalIlarda ba
şardı oldular, ama çok şükür ki bizde başardı ola- 
maddar ve olamayacaklardır. Polonyada başardı 
olamamalannm sebebi onlarm doğal bir sınırlannm 
bulunmamas mdandır. Zaten Ermenistan da doğal 
bir sının bulunmadığı için kurulamamıştır. (*)

(*) Hristiyan Türkler: Cemal Paşa o tarihte böyle diyor 
ama, ya onun bilgisi yoktu, ya da o tarihte Hristiyan Türkle- 
rin de olduğu bilinmiyordu. Şurası bir gerçek ki, kuzey ve 
uzak doğu Türklerinin bir çoğu, Rus baskılan altında hristi- 
yanlaşmışlardır. Örneğin Yakut Türklerinin bir bölümü Hris
tiyan, bir bölümü şamandır. Çuvaşlar, Gagauzlar(Gökoğuz) 
Ortodoksturlar. Bu konuyla ilgili Bkz. Milliyetçiliğin Yasal 
Kaynakları/Yalçın Toker, Toker Yayınlan, sa: 73-76.
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Bu yüzden milletin fikrine doğal şuur kavramı 
çeşitli araçlarla sokulmalıdır.

Bizim doğal sınırımız daha önceki Hükümetler
de var olmayan M illi Misak düzenlesiyle oluştu ki, 
böylelikle Hükümetin izleyeceği dış politikanm yö
nü de çizilmiş olmaktadır. Bu dış politika siyaseti
nin düzenlenmesinde sınır için, Türk ve Türklerle il
gili milletlerin sının denildi. Bu sının harita üzerin
de de belirlemek gerekirse, güneyini Süleyman 
Şahın mezannm kubbesi ve kuzeyini de Sultan 
Selim camiinin minaresinin alemi olarak görüyo
rum. Bizim doğal s mır taşlarımız bunlardır. Doğal 
smır bir millette tarihle coğrafyanın birleştiği nokta
dır. Ne var ki, bu doğal smıra uyup uymamak, mil
letin geleceğini belirleyen Meclis’in elindedir. Mec
lis, duruma göre karar verip, doğal sının biraz yu
karı veya biraz aşağı çekebilir.

Türk'lerin doğu-batı meselesine, yâni Batıya 
doğru yürüme meselesine gelince: Hatırlanırsa, 
Küçük Asya’da en eski uygarlık sahibi olanlar; Ro
malılar, Yunanlılar, İranlilar, BizanslIlar gelmişler 
yâni Anadolu bunların elinde hiç Batı olmamış, da
ima doğu olmuştur. Arıadolunun Türk egemenliğine 
geçişine kadar da burada hiçbir Hükümet bir asır
dan fazla egemenlik kuramamıştır. Bu yüzdendir 
ki, Anadolu hiçbir zaman batı olamaz. Anadolu da
ima doğudur ve doğu kalacaktır. Ancak bu böyledir 
diye, Batının aydınlık ve bilimselliğinden yararlan
mamak doğru olamaz.

Komutan Paşa Hazretleri buyurdular ki, cephe
deki zafer, içerdeki başarıya bağlıdır. İçerdeki ba
şarı ise Millet Meclisi’ndeki bütünlüğe bağlıdır, de
diler. Bendeniz de diyorum ki, bu Meclis milletin
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göğsünden çıkmış olan bir parça değil, tam anla
mıyla milletin yüreğidir, göğsüdür. Yüce Meclisin 
bütünlük içinde davrancbğmm tanığı da Ordumuz
dur. Eğer bunda ufak tefek sapmalar olursa, onu 
da Başkomutan Paşa Hazretlerinin, yâni Meclisin 
Başkanmm düzelteceğine inanıyorum. Başkomu
tan Paşa Hazretlerine başarılar ederim. Meclisin 
birlik bütünlüğüne kesinlikle inansınlar.”

Meclis Başkanı; “Müzakerenin yeterliliği öner
gesi vardır, önergeyi kabul edenler lütfen el kaldır
sın. Önerge kabul edilmiştir efendim. Şimdi diğer 
önergeleri okuyacağız.”

Yozgat milletvekili Süleyman Sim  Bey’in 
(İçöz) önergesi: “Ordu içinde başka yorumlara se
bep olmaması için, cepheye gidecek olan Paşa Haz
retlerinin dönüşüne kadar tasarının gündeme alın
mamasını öneririm. ”

Mustafa Kemal Paşa (Başkomutan): “Para ile 
ilgili konular ertelenemez. ”

Yapılan konuşmalardan sonra, Ordu içindeki 
terfiler ve dışardan alınacak subaylarla ilgili iş
lemlerin, Başkomutanın cepheden dönüşüne ka
dar müzakeresinin ertelenmesi kabul edildi.

Dışişleri Bakanı Yusuf Kemal Tenairsenk
ile İlgili Soru ve Gensoru Önergeleri..
Dışişleri Bakanı Yusuf Kemal Bey’in Avrupa 

seyahati ile ilgi bilgilendirme yapan Bakan vekili 
Mahmut Celal Bey’in (Bayar) yaptığı açıklamalar 
üzerine, bazı milletvekilleri söz almışlardı. Mec- 
lis’in bu celsesinde işte onlar konuşuldu.

Selahattin Bey (Köseoğlu, Mersin): “Bu konu
nun açık celsede görüşülmesi önerilerine kesinlikle
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karşıyım. Bunlar açık celsede konuşulamaz, konu
şulması her şeyi bozar.

Bakanların sorumlulukları hakkmdaki kanu
nun ertelenmesini ben de onaylıyorum Önemli me
selelerde, konu, ilgililer tarafından karşılıklı konu
şulmalıdır. Bu yüzden biliyorsunuz, Savaş Encü
meni konusundaki sözlerimi, konunun doğrudan il
gilisi olan Başkomutan Paşa Mecliste bulunmadık
ları için yapmamış, ertelemiştim. Hükümet hakkın
da kendim ve Encümen adına şimdi söyleyeceğim 
bir çok şeyler vardır. Bu yüzden onu da erteliyo
rum.

Bugün Dışişleri Bakan vekilinin söz konusu et
tiği mesele bence çok yanlıştır. Biz savaşımızı ya
palım ve zafer kazanalım efendiler. Bunu böyle 
yapmayalım, yanlış oluyor. Efendiler, yanlış yolda 
gidiyoruz. Ali, Veli kötü adammış, bunlar savaştan 
sonra belirlensin. Biliyorsunuz Tevfık Paşa’yı da 
sonra alkışmak zorunda kalmıştık. Büyük özveri 
gösterdi bu adam. A li’nin, Veli’nin şimdiden aşağı
lanmasına veya ödüllerilmesine gerek yoktur. O za
mana kadar savaşın durumu belli olur. Onun sonu
cunu bekleyelim. Bir aya kadar sonuç belli olur. 
Sonra biz bu işleri toptan konuşuruz. İyi, kötü söz
ler o zaman söylenir. Bunlar bugün gazeteye yan
sırsa yanlış olur, millette kuşku ve nefret uyanır.”

(Bir şey olmaz sesleri.)
4. Celsede de Dış İşleri Bakanı Yusuf Kemal 

Bey konusuna devam edildi. İstanbul’da Hükü
met ve Halife ile yaptığı görüşmelerle ilgili sorulan 
sorulara Mahmut Celal Bey (Bayar) cevap verdi.

Bayar, “İstanbulda ülke çıkarlarına aykırı hâin
ce hareketlerde bulunan Ferit Paşa Hükümetinin
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düşüşü, yerine Tevjik Paşa Hükümetinin kurulma
sı, Dış İşleri Bakanı İzzet Paşa’mn, Yusuf Kemal 
TengirşenkLe olumlu ilişkilerde bulunması” gibi ko
nularda açıklamalarda bulundu.

Meclis’te çoğunluk kalmadığı sözleri üzerine; 
Mahmut Celal Bey (Boyar): “Celse açılırken 

çoğunluk vardı, şimdi kalmamış olsa bile müzake
relere devam edilmesi yasaya uygundur. ”

Selahattin Bey (Köseoğlu, Mersin): “Bakan 
Bey öncelikle size olan güvensizliğimi açıklamak is
terim. Okuduğunuz maskaralık nedir, bunun hak
kında söz söyleyeceğiz. ”

Mustafa Kemal Paşa; “Usul hakkında konuşa
cağım. Çoğunluk olmasa bile müzakere devam 
eder. Yalnız kararda çoğunluk aranır.” (Doğru..)

Müzakerelerin devamında bir çok mlletvekili 
konuştu.. Aydın milletvekili Tahsin Bey (San), ko
nuşmasında uzun bir tarih gezintisi yaptı, Arap- 
larda Emir Faysal’dan, Şerif Hüseyin’den söz etti. 
Önerge sahibi Edime milletvekili Şeref Bey (Ay
kut) da, Osmanlı tarihinde Yıldırım Beyazıt’le Ti- 
murlenk’ten, Fatih Sultan Mehmet’ten örnekler 
sunduktan sonra, şu sözleriyle konuşmasını ta
mamladı: “Efendiler, Sakarya vadilerinde son ka
nun dökerek, milletin namusunu, alsancağm asır
lardan beri devam eden şerefini, sonunda İslamm 
mihrabını, Kabesini ve kutsal varlığmı koruyan 
Mehmetçik canıyla didişirken, Saray ve Saltanatta 
bulunan Halife ise genç bir kadınla evlenmekten 
vazgeçmemiştir.” (Allah kahretsin., sesleri)

Selahattin Bey (Köseoğlu, Mersin): “Efendiler, 
bunlar çok çirkin perdelerdir, aşılmamalıdır. ” 

(Doğru., sesleri Gürültüler..)
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Şeref Bey (Aykut, Edime): “Hayır Efendiler, 
açılmasın denilen perdeyi ben bir kez daha açaca
ğım ..” diyerek, Padişahın Papaz Furu’yu (Rahip
Freıvf*) hareminde kabul edilişini anlattı. Bu yön
deki sözleri epeyce uzayıp gitti.

Mehmet Şükrü Bey (Koç, Afyon): “Şeref Bey’in 
bu parlak demecinden sonra fazla konuşmaya ge
rek kalmıyor. Yalnız önemli iki nokta vardır ki, Yü
ce Heyetinizin dikkatini bunlara çekmek isterim. 
Efendiler, gerek İzzet Paşa’nın ve onun içinde bu
lunduğu Heyetin, gerekse Saray’ın millî davamıza 
karşı yaptıkları hainlik herkesçe bilinmektedir.. 
Böyle, kimlikleri, ne oldukları ve millî davamıza 
karşı bugüne kadar yaptıkları bayağılık ve dalave
releri yakından bilinen kişilerden yararlanmak için 
Yusuf Kemal Bey’in İstanbul'a gönderilmesi öngö- 
rüsüzlük ve anlayışsızlıktır. Hükümet de işte bunu 
yapmıştır. Bendeniz bu davranışa şunun için anla
yışsızlık ve örıgörüsüzlük diyomm; çünkü İngiliz 
egemenlik ve esirliği altındaki Sarayla ve onun em- 
rindekilerle ilişki kurmak başka biçimde adlandın- 
lamaz. Onlardan bir çıkar elde etmek asla düşünü
lemez. Bu anlayıştık ve öngörüsüzlüğün sonucu, ül
ke içindeki güvenlik ve uyum ortamının bozulması
na, böylelikle de düşmanların ekmeğine yağ sürül
mesine sebep olmuştur. İşte bu Hükümetin, bu çok 
önemli konuda Yüce Meclis’in onayını alması ve 
onun belirleyeceği yön doğrultusunda yürümesi ge
rekirdi Fakat bunu yapmamıştır.

(*) Rahip Frew: İngiliz Muhipleri Demeğinin kumcula
rından. Bu İngiliz Ajanı ve Sait Molla hakkında Bkz. 150’lik- 
lerden Portreler/Yalçm Toker, Toker Yayınlan.
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Mesele bugün burada söz konusu edilip açığa 
çıkınca konuştular. Bu Hükümetçe işlenmiş bir si
yasî suçtur ve bu suçun günahını çekmelidirler. 
Şimdiye kadar işledikleri cinayetleri yakından bili
nen kişilerden yararlanmaya kalkışmaları da bü
yük bir suçtur.

Yüce Meclisiniz bunun için kendilerini sorguya 
çekecek ve suçlarının hesabını soracaktır. Bu yüz
den Meclis, bu konu üzerinde görüşme yapmalıdır. 
İşlenen her suçun cezasını verme görevini üstlen
miş bulunan Meclisin, bütün milletimize zarar ve
ren bu suçu işleyenleri İstiklal Mahkemelerine gön
dermesini öneriyorum. ”

Selahattin Bey (.Köseoğlu, Mersin): “Geçen se
ne Ocak veya Şubat ayı içinde, İstanbul’dan Avru
pa’ya bir davet yapılmıştı. Bu konuda Hükümetin 
karar verip, Meclis’e bildiride bulunması üzerine, 
böyle bir kararın önce Yüce Meclisin bilgisine su
nulması, burada görüşülmesi ve ondan sonra karar 
verilmesi gerektiği şeklinde bazı arkadaşlar bir 
öneride bulunmuşlardı. Ben de o öneriye imza koy
muştum.

Konu bu kürsüde uzun uzun konuşulmuş, hat
ta bazı arkadaşlar meseleyi başka yönlere bile çek
mişlerdi Hükümet de bu arada, bu tür meselelerde 
bir daha Yüce Meclisin onaymı almadan karar ver
meyeceğini ilan etmişti. Yâni böyle millet yararının 
söz konusu olduğu meselelerde, Avrupa’ya heyet 
gönderilmesi gibi bir konuda önce Meclisin onayı 
öngörülmüştü Şimdi ise Hükümet burada başka 
bir bakışla karşımıza çıkmış bulunuyor, bunu sor
mak istiyorum ”

Fevzi Paşa (Çakmak, Hükümet Başkanı): “Yu
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su f Kemal Bey gitmeden önce burada bilgi sunmuş 
ve her kuvvetten yararlanacağını size bildirmişti.’’

Sefahattin Bey (Köseoğlu, Mersin): “Paşa Haz
retleri Bakanlar Kurulunun Başkanı, yâni Hüküme
tin başubr. Onun için kendisine soracağımız pek 
çok soru varda.”

Mustafa Kemal Paşa (Başkomutan): “Hüküme
tin Yusuf Kemal Bey’e, İstanbul’daki görevi ile ver
diği direktifler tamamen kendi yetkileri arasında
dır. Yüce Meclisininizin bütün milletle birlikte Yüce 
Halifelik makamına bağlılığı temel kuralda. Evet 
bağlıyız, çünkü Halifelik ve Saltanat makamları bir 
kişinin değildir. Doğrudan bütün Müslüman dünya
sı ile birlikte Türkiye halkalında, o makam bizim
dir. Onu koruyup gözettik, sonuna kadar da koru
yup gözeteceğiz...

Yusuf Kemal Bey bu konuda üzerine düşen gö
revi yapmışta.”

Paşa’nın bu konuşmasından sonra, yeterlilik 
önergesi verildi.

Selahattin Bey (Köseoğlu, Mersin): “Yeterlilik 
önergesi hakkında karar verilebilmesi için çoğun
luk gereklidir.”

Yunus Nadi Beu (Abakoğlu. İzmir) ve 
Arkadaşlarının Hükümete Güvenoyu İstemi

Dış İşleri Bakam Yusuf Kemal Bey’in Avru
pa’ya giderken İstanbul’da Hükümet ve Padişahla 
görüşmelerde bulunması sebebiyle Hükümet hak
kında söylenen güvensizlik sözleri üzerine, Yunus 
Nadi Bey (Abalıoğlu) ve arkadaşlarının güvenoyu 
verilmesi önergesi kabul edilerek onaylandı.
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Başkomutanlığın 7 Milletvekiline Önemli 
Bir Vatan Görevi Vermesi ve Kürdistan’daki 
önemli Olanlarla İlgili Verilen Önergeler..

Meclis’te görüşülen bir diğer önerge de Başko
mutan Mustafa Kemal Paşa’nın, 7 milletvekiline 
verdiği önemli vatan görevi hakkındaki bilgilendir
mesiyle ilgiliydi. Önemli vatan görevi verdiği bu 
milletvekilleri şunlardı: Halil Hulki Efendi (Ayrım, 
Sürt), Haydar Bey (Van), Rıza Bey (Kotan, Muş), 
Zülfi Bey (Tigrel, Diyarbakır), Abdülgani Bey (Ensa- 
ri, Siverek), Sadullah Bey (Eren, BüÜs), İlyas Sami 
Bey (Muş).

Diğer önerge ise, Yusuf Ziya Bey’in (Koçoğlu, 
Bitlis) Kürdistan’da ortaya çıkan bazı olaylarla ilgi
li verdiği gensoru idi. Önergede özetle şöyle denili
yordu: “Meclis koridorlarında, Kürdistan’da bazı 
olayların çıktığı, bunları araştırmak üzere bir Mec
lis heyetinin (Mustafa Kemal Paşa’nm vatan görevi 
verdim dediği 7 kişi) bölgeye görıdirüeceği konuşul
maktadır. Bu olayların nitelik ve gerçeği nedir? Gi
den heyetin görevi ne olmaktadır? Giden kişiler mil
letvekili olduğuna göre bu görevi Meclis’in vermesi 
gerekmez mi? İçişleri Bakanlığı çok acele bilgi ver
melidir. ”

Yusuf Ziya Bey’in ısrarla önergesi hakkında 
konuşmak istemesine rağmen, Meclis Başkam, 
“önergeniz henüz kabul edilmediğine göre hakkın
da müzakere aşamayız” diyerek söz vermedi.

Mustafa Kemal Paşa (Başkomutan): “Efendim 
açıklayayım, bir heyetten söz ediliyor. Ben isimleri
ni açıkladığım arkadaşları bir heyet olarak gönder
miş değilim. ”

Sonunda Yusuf Ziya Bey’in önergesi, kendisi
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nin, “ben çok önemli bir ülke sonmu hakkında bil
g i istiyordum’’ sözleri arasında oylanarak reddedil
di.

Hamdi Namık (Gör. İzmit) ve Ali Saip (Ursa- 
vaş, Urja) Beylerin, Asker Alım Şubelerini De
netlemesi Hakkında Başkomutanlık Yazısı

Mustafa Kemal Paşa, Başkomutanlık Kanu
nunun kendisine tanığı yetkiyi kullanarak, asker 
alım şubelerinde denetleme yapmak üzere iki mil
letvekiline görev vermişti. Bu konudaki yazısı 
Meclis’te okundu. Müzakereler başladı;

Selahattin Bey (Köseoğlu, Mersin): “Bu konu
da Meclis ’in söz söyleme hakkı yok mudur? O hal
de hakimiyet kimdedir, size soruyorum? Meclisin 
yetkileri ve hakimiyeti, nerede kalıyor?’’

Meclis Başkam; “Kanunu siz düzenleyip yetki 
verdiniz. ”

Selahattin Bey (Köseoğlu, Mersin): “Yccruı he
pinize diplomanız verilir.. Meclisin hakkı kalıcıdır.’’

Yusuf Ziya Bey’in (Koçoğlu, Bitlis): “Kanunda 
böyle bir yetki yoktur. ”

Bazı Üyelere İzin Verilmesi konusu..
Meclis’te o gün son olarak, bazı üyelere hasta

lık vesair sebeplerle izin verilmesi gündeme geldi. 
İsimleri belirtilen milletvekillerinin iki ayla 6 ay 
arasında izinli sayılmaları kararlaştırıldı. Bunlar 
arasında mesela Dersim (Tunceli) milletvekili Di- 
yap Ağa’nın da izni 14 Marttan itibaren 3 ay daha 
uzatılıyordu.
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Dışişleri Bakanı Yusuf Kemal Betı’in Londra 
Gezisi ile İlgili Meclis Tutanaklarının Geçici 

Olarak Yalanlanmasının Ertelenmesi 
Yönünde. Fevzi Pasa’nın İstemi..

Selahattin Beu’in (Köseoğlül Celal Banar 
Hakkındaki Güvensizlik Önerisi ve İstifası..

Diğer Önergeler, Öneriler..
(13 Mart 1922-Birleşim 7)

Meclisin 13 Mart tarihli gündeminin ilk mad
desinde yer alan konu, Hükümet Başkam Fevzi 
Çakmak Paşa’mn, Dış İşleri Bakam Yusuf Kemal 
Tengirşenk’in Londra gezisine ilişkin Meclis mü
zakere tutunaklanmn geçici bir süre için yayın
lanmasının ertelenmesi istemi vardı. Buna sebep 
olarak da “İngilizler hakkında Meclis yoğun tenkit
ler yapıldığı, bunun yayınlanmasının Londra’daki 
heyetimizin Konferanastâki çalışmasında güçlük
lerle karşılaşacağının” öne sürülmekteydi.

Selahattin Bey (Köseoğlu, Mersin): “Hüküme
tin aklı neredeydi?”

Mustafa Kemal Paşa: “Yüce Heyetinizden, He
yetimizin Londra’da bulunduğu sürece müzakerele
rin yayınlanmamasını rica ediyorum. ”

Selahattin Bey (Köseoğlu, Mersin): “Paşa Haz
retlerine bir soru soracağım Duyduğuma göre Ba
kanlar Kurulu bu konuyu bir zorunluluk olarak 
kendi arasında uzun uzun görüşmüş. İstanbul me
selesinin bir gizli celsede gündeme getirilerek Mec
lise bilgi verme şeklinde kalmasmı öngörmüş. Konu 
müzakere edildiğinde, bilgilerin burada kalması ve 
dışarıya sızmaması yönünde ben de öneride bulun
muştum O zaman Bakanlar Kurulundan kimse çı-
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kıp da, evet haklısınız, ülke çıkan bunu gerektirir, 
zaten biz de buna karar vermiştik, demediler. Şim
di ise bugün kalmış Dış İşleri Bakan Vekili Celal 
Bey (Bayar) celsenin açık olmasını öneriyor, Paşa 
Hazretleri ise gizli yapılmasmı istiyorlar. Dikkatle
rinizi çekmek isterim, ülkenin yüce çıkarlan böyle 
mi idare ediliyor?” (Gürültüler., devam e t. sesleri)

Bu tenkitler üzerine Hükümet Başkanı Fevzi 
Çakmak Paşa kürsüye gelerek konunun bir bölü
münün gizli, bir bölümünün açık celsede ele alın
mış olmasının sebeplerini anlattı.

Bu sırada Selahattin Bey (Köseoğlu, Mersin) 
“Hükümetin başı ülke çıkarından söz ediyor kendi
sine soru soracağım” diye direttiyse de oturumu 
yöneten Başkan Haşan Fehmi Bey söz vermedi.

Mehmet Şükrü Bey (Koç, Afyon): “Ben Paşa 
Hazretlerinin demecinden bir şey arılamadım. Ge
çenlerde gizli celsede konuştuğumuz bu meselenin 
sonra açık celsede devam etmesini tenkit etmiş, ül
ke çrkannm gizli celsede görüşülmekte olduğunu 
söylemiştim. Fakat Bakanlar Kurulu adına konu
şan Dış İşleri Bakan vekili Celal Bey kardeşimiz, 
hayır açık celse olmasını istiyoruz, demişlerdi Bu 
yüzden celse açık devam etmişti. Fakat müzakere
lerin gazetelere yansıması üzerine hata anlaşıldı ve 
işte bugün Paşa Hazretlerinin ağzından hatayı ka
bul ettiklerini dinliyoruz. Yineliyorum, o sözler hata
nın kabul edildiğinin açıklanmasıdır.

Görüyoruz ki karşımızda Bakanlar Kurulu’nun 
belirlenmiş, direttiği b irjik ri bulunmamaktadır. Hü
kümetin siyasal düşüncleri de belirgin değildir. Do
ğuya mı gidecek, Batıya mı gidecek, Doğu politika
sı mı izleyecek, yoksa İngilizler’e mi yanaşacak?
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Birşey anlaşılmıyor. B ir Devletin temel politikası 
belli olmaz ve esen rüzgarlara göre yön değiştirirse 
böyle Devlet idaresi olmaz. Kesin bir yön belirlen
melidir. Yönümüz doğuya mıdır, batıya mı? Bunu 
anlamak ve kendi ağızlardından da karan burada 
duymak isteriz.

Yönümüz belirlendikten ve bizlerce de öğrenil
dikten sonra, o hedefe doğru yürümek isteriz. Yok
sa Londra Konferansma giderken başka, doğuya 
giderken başka davranmak, batıdan esen rüzgâr
lar üzerine Meclis tutanaklarının yayınlanmaması
nı istemek.. Bu yönde ricalarda bulunmak, öngörü
ler öne sürmek yüzünden ülkeye yazık oluyor. Ülke 
politikası altüst ediliyor, zarar görüyor. ”

Daha sonra yapılan konuşmalardan sonra 
Meclis tutanaklarının bir süre için yayınlanması
nın ertelenmesi önerisi kabul edildi.

Hükümetin Düşürülmesi ve Celal Bauar'a.
Güvensizlik Verilmesi Önergeleri..
Müzakerelerin devamında Meclis’te görüşülen 

önergelerden ilki, Erzurum milletvekili Mehmet 
Salih Efendi’nin/Yeşiioğiul Hükümetin düşürülme
sini isteyen önergesiydi. Diğer önerge ise Mersin 
milletvekili Selahattin Bey’in (Köseoğlu) tarafın
dan verilen Dışişleri Bakan vekili Celal Bey’e (Ba- 
yar) güvensizlik önergesiydi.

İki önerge sahibi de önergeleri hakkında ko
nuşmak istediler.

Selahattin Bey (Köseoğlu, Mersin): “Açık celse
de konuşulacaksa ben açık celsede de konuşurum. 
Bu Hükümet Heyeti ile sokağa çıkılmaz, sokağa.”

(Gürültüler..)
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Mehmet Salih Efendi (Yeşiloğlu, Erzurum): 
“Efendim söz verin, önergemi açıklayacağım. ” 

Meclis Başkanı (Haşan Fehmi Ataç, Gümüş
hane): “Önce önergelerin gündeme alınması oyla
nacaktır. Gündeme alınması kabul edilirse müza
keresine geçilir, o zaman konuşun."

Hakkı Hami Bey (Ulükan, Sinop): “Eğer İçtü
zük yürürlükte değilse onu yırtıp atalım  ”

Ziya Hurşit Bey (Lazistan): “Oylamada yanlış
lık var. İçtüzük açıktır. İki kez aksi oya konmaz. ” 

(Bir milletvekilinin tepkisi; Şimdiye kadar yüz 
kez oldu, o zaman niye söylemediniz?)

Hakkı Hami Bey (Ulükan, Sinop): “Sayın Baş
kan usul hakkında konuşacağım. Kanuna aykırı 
nasıl işlem yaparsınız? Aynı konuda başkasına 
söz verdiniz, bana niye vermiyorsunuz?

... Efendim bütün bu gürültülerin tek sebebi, İç
tüzük hükümlerine uyulmamasıdır. Açıklayayım: 
Eğer herhangi bir konu, el kaldırarak oylandığı za
man sonuç net belirlenemezse o zaman Divan Baş
kanlığı oylamayı ayağa kalkma şeklinde ikinci kez 
yapar. Yine kuşku olursa isim okunarak oylama 
yapılır. Fakat Başkan böyle yapmamış bunlara uy
mamış, kabul edenler, sonra da etmeyenler diye 
oylama yaparak İçtüzüğü çiynemiştir.

(Şimdiye kadar yüz kez oldu, o zaman niye iti
raz edilmedi..) denilmesi üzerine..

Efendim ben İçtüzükten söz ediyorum Açar ba
karsınız. Eğer öyle değilse ben sözlerimi geri alırım. 
Meclis Başkanı İçtüzüğe uymayarak meselede yan
sızlığını yitirmiştir. (Hayır., sesleri)

Bu sebeple bu konunun müzakeresinde o Baş- 
kan’m o makamda bulunmaları doğru değildir. ”
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Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “Temel ku
ral Divan Başkanlığında bulunanlara saygı duyul
masıdır. Çoğunluğun böyle düşündüğü de ortada
dır. Geçen yıl da bu mesele konuşulmuştu... Oturu
mu yöneten Başkanm tarafsız olduğu konusunda 
içimizde kuşku kalmaması için, kendileri, hiçbir et
ki altında olmadıklarına bizi inandırmalıdır. ”

Meclis Başkam (Haşan Fehmi Ataç, Gümüş
hane): “Hüseyin Avni Bey size bütün içtenliğimle 
söylemek isterim ki, yansızlığımızı hiçbir zaman 
bozmuş değiliz. Burada siyasi çıkarlar söz konusu 
değildir, bir siyasi parti yoktur. B ir tek siyasi parti
miz vardır, o da Milli Misak’tır."

Selahattin Bey (Köseoğlu, Mersin): “Hepimiz 
onun üyeleriyiz. ”

Daha sonra, müzakere usulü hakkında söz is
teyenler çoğaldı..

Ziya Hurşit Bey (Lazistan): “Benim düşünce
me göre bazı üyeler önergeyi tam anlayamadılar. 
Ben şuna kesin olarak inanmaktayım ki, birinci oy
lamada çoğunluk vardı. Önergeyi kabul etmeyen
ler, denildiğinde de çoğunluk bulunuyordu. Her iki 
durumda da onay oylan fazla olduğuna göre bu 
nasıl bir iştir anlamak çok zor. ”

Mehmet Şükrü Bey (Koç, Afyon): “Ben bir nok
tayı anlamak isterim  Paşa Hazretleri Meclis tuta- 
naklannm basûmamasını söylediler. Şimdi bu istek 
yalnız tutanağm bazı sayfalan ile mi ilgilidir, tü
müyle mi?” (Yalnız ilgili sayfalar., sesleri)

Yapılan konuşmalardan sonra, Meclis müza
kerelerinin Londra Konferansı ve Dışişleri heyeti
nin çalışmalarına ilişkin tutanaklarının yayınlan
maması istemi kabul edildi.

132 Yalçın Toker



Kara. Deniz ve Hava Kuvvetlerine. Elbise ve
Donanım Parası Ödenmesi Önerisi
Meclisin 7. Birleşimindeki bir diğer öneri ise 

Mersin milletvekili Selahattin Bey (Köseoğlu) ve 
arkadaşlarının; Kara, deniz ve hava kuvvetleri per
sonel ve memurlarına elbise ve donanım giderleri 
için para ödenmesi yönünde verdikleri önerge idi.

Selahattin Bey (Köseoğlu, Mersin): “Yüce He
yetinizin geçen celselerde kabul ettiği maaşlarla il
g ili kanunlar sonucu, bütçede Orduya ait tüm ma
aşlar toplamı 23 milyon lirayı bulmaktadır. Tabii bu 
toplam tasarlanan ve düşünülen tutardır. Fakat bu 
toplam bizim yaptığımız indirimlerle 8 milyon 600 
bin liraya düşürüldü. Yapılan eksiltme, karşılığı ol
mayanların düşürülmesi ve olanların da akılcı bir 
biçimde korunması sonucunda ulaşılmış bir yarar
dı. Ancak verilmiş olan maaşların, subayların kar
nının doyurulmasına bile yeterli olmadığı görülmüş 
olan bir gerçektir. Ayrıca sorun, yalnız kannlarmm 
doyması da değildir ki.. O maaşla, donanım ve gi
yim kuşam harcamalarının da karşılanması gerek
mektedir.. Ama buna kesinlikle olanak yoktur. Bu 
sebeple, Ordumuzda komutanlar dışındaki küçük 
rütbeli subaylara eskiden beri olduğu gibi verilmek
te olan elbise parasmm karşılığı olmak üzere belir
li bir ödemenin yine yapümasmm kabul edilmesini 
öneriyoruz. B ir subayın kış veya yaz, kırda veya 
sahrada harcayacağı giyim kuşam ve donanım pa
rasını bir hesaplaymız. Bütçede bunlar için bir öde
nek bulunmamaktadır. Maaşlardan da yüzde 
20’lik bir kesinti yapılmakta olduğuna göre, toplum 
içinde artık subaylar güç duruma düşmüştür.

Ben bu durumda donanım harcamaları için, es
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kiden Ordumuzda, uygulanan elbise ödeneklerinin, 
binbaşı hariç, kıdemli yüzbaşıya kadar, kıdemli 
yüzbaşı dahil, daha düşük rütbeli subaylarla aske
ri memurlara yine ödenmesini öneriyorum. Bu ek 
yükün toplamı 280-300 bin lirayı geçmeyecektir. 
Böylelikle yüzde 20 maaş kesintilerinin onlar üze
rindeki olumsuz etkisi de giderilmiş olacaktır.

Böyle bir uygulama kabul edilmeyip de subay
ların maaşlarına zam yapılmaya kalkışılırsa bu 
doğru bir uygulama olmaz...

... Önerdiğimiz uygulama, özellikle cephelerin 
ön saflarında bulunan küçük rütbeli subayları hoş
nut edecektir ve Bütçe Encümeniniz için de olumlu 
bir şey olacaktır. Kabul etmenizi rica ederiz

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “Efendiler, 
geçenlerde Fevzi Paşa Hazretleri burada konuşur
larken duygusal bir Müslüman görünümüne bürün
müşlerdi. Ben de burada söze başlarken kalbim 
üzüntü ve ümitsizlikle doluydu. O sırada dışarıda 
yankılanan Allahüekber, AUahüekber diyen ezan 
sesi ruhumu yoğun biçimde etkilemişti Bugün de 
bu görünüm karşısında ben, Allahüekber Allahüek
ber diyecektim.

Bütçemizi bir amaç için düzenliyoruz, o da düş
manı atmaktır. Bu yönde bazı belirtiler de görüyo
ruz k i inşallah çektiğimiz acıların ve üzüntülerin 
artık sonuna gelinmiştir. Düşmanın içinde bir ka
rmaşa var.. Biz ise gerçekleri görüp anlayacak, dış 
rüzgârları etkisiz kılacak durumdayız ve bunun için 
herşeyimiz tamamdır. Milletimiz bunlar için tam bir
lik ve bütünlük içindedir. Bunu bütün milet adana 
söylüyorum. Millet, topumsal amaç olan düşmanı 
sınırlarımızdan atmak için her özveriye hazırdır.
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Bugün savaş içindeyiz. Gerçi bütçemize bakar 
ve hesabını yaparsak görürüz ki, işe bilinçsizce 
başladık. Fakat Allah sonunu iyi yaptı. Bütçemize 
baktığım zaman elimize geçecek paranm en çok 20 
- 25 milyon olduğunu görüyorum. Fakat bütçede 90 
milyon yazıyor. Biz buna can ve gönülden inana
rak, askerimiz, milletvekilimiz, hepimiz birlikte çalı
şarak düşmanı bir an önce iki üç ayda atmalıyız. 
Sanırım bu işin de arifesindeyiz. Düşman üzerimi
ze gelmese bile bizim onu atmamız gereklidir. Buna 
gücümüz vardır ve AUah bize o şansı tanıyacaktır 
efendiler. (İnşaallah sesleri.)

Şu anda subaylarımız da erlerimiz de güç du
rumdadırlar. Fakat onların kannlarmm doymasm- 
dan başka bir istekleri yoktur. Allaha şükürler ol
sun, I. Dünya Savaşında o erler otuz gram pastır
ma ile altmış gram buğdayı cephede yediler, ben de 
yedim. Altmış gram bulgur, seksen gram da ekme
ği altı ay boyunca yedik ve vücudumuz erid i Şimdi 
ise millet üç öğün yemek vermek istiyor, bu özveri
yi göstermek istiyor. Ancak Meclis bunun olamaya- 
cağmı biliyor. Dediğim gibi Allahüekber, Allahüek- 
ber.. Başka hiç çare yok. Borç alamayız, çünkü mil
letin direnci azalmış. Bunun için ne diyeceğiz efen
diler? Evet yapılan hesap mantıksızdır ama geçici 
süre için bu mantık hesabmdan soyutlanılacaktır. 
Çünkü artık hedefimize yaklaştık. B ir an önce bu 
savaştan kurtulmak için hepimiz göreve hazırlan- 
malıyız. Subaylara, ben bugün öldürülmek için gön
deriliyorum, yarın ne olacak? düşüncesini vermek 
doğru değildir. Kaderine yenilmiş, İngilizlerin elin
den kurtulup gelmiş ve gözleri kör edilmiş olanları 
korumak ve aramak kaçınılmaz görevimizdir.
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Görüyoruz ki, dünya süngü üzerinde duruyor. 
Süngü bize her zaman gereklidir ve sonucu da o 
alacaktır. Bugün, iki üç aylık süre için olağanüstü 
önlemler almak zorundayız. Sonra kuvvet azalıp, 
paramız çoğalınca onlara yine başka şeyler yapa
rız. Fakat bugün için bu işi, birlik olup üç ayda biti
receğiz. Bunu göze alalım. Zaten bunu göze almaz
sak başka bir yol yoktur. Hesap ortadadır. Bugün 
savaşanlarm ümidini artıracak bir kat elbise para
sı veriniz, olanak kalmadığı zaman zaten veremiye- 
ceğiz. Oğlum veremedik, ne yapalım deyince, o bizi 
bağışlar efendiler.

Onları kandırıyoruz, her sübaym geçen sene
den kalan beş aylığı ödenememiş duruyor. Üzerine 
bir daha koyun.. AUah bizi zafere ulaştırdıktan son
ra hepsinifaiziyle öderiz inşallah. (İnşalah sesleri.) 
İnşallah biz erişelim Edime smınna, o zaman onla
rın her istediklerini veririz. (İnşallah sesleri.)

Bugün için bu öneri verilmiş bir sözdür. Bu sö
zümüzü hep birlikte kabul ederek, Allah'm yardı
mıyla zafere bir an önce ulaşmayı can ve gönülden 
isteyerek koşmalıyız. Başka bir şey yok.”

(Bravo sesleri.)
Hakkı Hami Bey (Ulükan, Sinop): “Giriştiğimiz 

savaşı bize kazandıracak olan, hiç kuşku yok ki 
küçük rütbeli subayların özverisidir. Herkesin her 
özverisine karşılık bir şey isteme hakkı vardır. Bu 
yüzden bu önergeyi bendeniz eksik görüyorum. Bu 
konuda dört gün önce kabul edilen bir kanununun 
henüz mürekkebi kurumamıştır. Durum bu iken, 
ona bazı eklemeler getirmiş olan bu önerinin kabul 
edilip Encümene gönderilmesinden hemen sonra 
korkarım ki bir öneri daha gelecektir. Onun için her
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zaman açıkladığım ricamı şimdi bir daha yineleye
ceğim. Eğer Tüzüğe uymuş olsaydık, Tüzüğün açık 
hükmüne ters düşüp ivedilik karan olmasaydık, 
bugün belki gerekli kanunlar normal müzakere 
yöntemiyle Meclise gelecek, müzakere edilecek ve 
değişikler yapılarak düzenlenecekti O zaman En
cümen de böyle yapmayacaktı. Duygusal davranı
larak çıkardan bu tür kanunların, yazık ki yetersiz 
olduğunu, ülkeye zarar verdiğini görüyoruz. Bir kez 
daha yineliyorum; nedense Yüce Meclisten çıkan 
kanunlar, usul ve kurallara ay kın olarak, bir gürül
tü patırtı içinde çıkıyor ve bir çok olumsuzluklar olu
şuyor. Onun için bendeniz diyorum ki, küçük rütbe
li subaylara bir takım elbise veya elbise parası ver
mekle onun gereksinimlerini karşılayamayız.

Dediler ki, efendim kamını doyuracak kadar bir 
para verdik, gereksinimini karşıladık ve elbise de 
vereceğiz. Sorarım Yüce Heyetinize; bu kanun gere
ğince bir teğmenin alacağı 2 6 - 2 7  liradır, üsteğme
nin alacağı 35 lira, yüzbaşmm alacağı da 45 lira 
olacak. Şimdi düşünün, bugün 27 - 30 lira maaş 
alan bir kişi, ailesini bu maaşla bir evde oturtup, 
ekmeğini getirebilir mi?

Bir ayakkabı boyacısının 60 - 70 liraya çalıştı
ğını gören bir aydm kişi, hayatta iken ailesinin dı
şarıda aç ve çaresiz durumda olduğunu görürken, 
öldükten sonra ona hiç para verilmeyeceğini dü
şünmez mı? Ve ona göre davranmaz mı?

Efendiler.. Dünyada hiç kimse yoktur ki, şöyle 
düşünmesin: Ben bugün vatan sevgisi, toplum ya
ran için her türlü özveride bulunurum, benim özver- 
li ülke hizmetimin sonucunda, çocuklarım ve torun
larım güzel günler görecektir. Yâni benim özverili
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çabalarımın ödülünü evladım görecektir.. Durum 
budur. Ben sağlığımda ailemin yoksıdluk içinde sü
ründüğünü görüyorum, peki bu nasıl bir vatanse
verlik oluyor, buna vatanseverlik denilemez. Kabul 
etmek gerekir ki, bu böyledir. Kim bunun tersini 
söylerse söylesin, bendeniz onun gerçeklğine inan
mam. Bu ancak ahmaklık olur, derim. Onun için ri
ca ederim, bu Bütçe Encümenine gidecektir. Biz, 
mareşalden başlayıp en küçük rütbeli subaya ka
dar yüzde yirmi maaş kesintisi yaptık. Böyle oran
tısız yapılmış bir uygulama sayesinde subaym bir 
elbise parasmı elde edeceğiz. Eğer elde edemezsek 
bunun ödeneklerini bulmakla yükümlüyüz. Ve böy
le düşünmezsek şuna inanız ki, iki ay sonra bir sı
zıntı olacaktır. Efendim, ben geride bıraktğım aile
min ev ktrasmı veremedim, ailem yiyecek bulama
dı, bilmem ne oldu diyecek ve o zaman bu çğlıklar 
yükselince Yüce Heyetiniz kendisini yeni bir ka
nun karşısında bulacaktır. Onun içindir ki bende
niz, şunu söylüyorum: Yüzbaşı rütbeliler bile içinde 
oldukları halde, ülkenin neresinde olurlarsa olsun
lar, hatta binbaşılar da güç durumdadır. Yüce He
yetinize sorarım; bugün bir binbaşı Ankara’da aldı
ğ ı maaşla geçinebilir mi? Bir binbaşmm ak iğ i en 
çok 50 liradır. Bu para ile binbaşı yalnız kendi har- 
cakımalarmı bile karşılayamamaktadır. Rica ede
rim bugün bu gerçekleri dikkate alınız. B ir adanvn, 
açlıkla karşı karşıya kaldğı zaman, ölmemek için 
hırsızlık yapması bile din kurallarına göre günah 
olmazmış..” (Bunlar boş lâ f sesleri.)

Haşan Bey (Maliye Bakanı): “Evet bunlar yal
nızca boş lâf, boş öğüttür..”

Hakkı Hami Bey (Ulukan, Sinop) (Devamla):
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“Hayır efendim, bu sözler boş lâ f değildir.. Dört gün 
sonra böyle bir kanun daha gelecek. Gelmemesi 
için konunun önemi dikkate alınarak ona göre bir 
kanun düzenlemesi yapılmasını ve bir ay sonra Ba
kanlar Kurulundan veya Yüce Heyetteki arkadaş
lardan beş on kişinin ikide bir kanunları bozmama
larım rica ederim. Benim dileğim budur.”

Ali Şükrü Bey (Trabzon): “Efendim, izin veriniz 
söze başbyacağım.”

Haşan Bey (Saka, Maliye Bakam, Trabzon): 
“Öğüt vermesin, boş öğüt dinlemeye gerek yok. ”

Ali Şükrü Bey (Trabzon): “Zamansız elbise 
önergeleri verildi, senin de o önergelerde imzan var
sa, öğüt dinlemen gerekiyor. Ben genel konuşuyo
rum. Meselenin gerçeklerini görmeliyiz. Bu sene 
bütçemizde tutumluluk sağlamak amacıyla, özellik
le bütçenin en önemli bölümünü oluşturan M illi Sa
vunma bütçesinde inceleme yapmak üzere Yüce 
Meclisçe bir özel Encümen görevlendirilmişti. Bu 
Encümen incelemeleri sonunda bir maaş düzenle
mesi getirdi Bu Özel Encümen de kabul eder ki, 
kendilerinin görev yaptığı sırada maaşlardan yüz
de 20 kesinti yapılmıyordu. Demek k l özel Encü
menin düzenlediği maaş cetveli kesintiden öncesi
ne aittir. Yâni özel Encümen subayların bundan 
önce aldıkları maaşla geçinebileceğini kabul etmiş
t i  Fakat biz burada ne yaptık?

Sonra geldik burada maaşlardan 20 kesinti 
yaptık. Şimdi de çıkmışlar, subay maaşları karınla
rını doyurmak için yeterlidir diyorlar. Hayır, subay 
maaşları onların kamını bile doyuramayacak düze
ye inmiştir.

Şimdi de buraya bir önerge veriliyor. Bu önerge
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yi ele alalım.. Ben inanıyorum ki, Hükümet verdiği 
paraların hepsinden yüzde 15, yüzde 20 bir şeyler 
kesiyor. Bu durumda verilen para üç, üçbuçuk lira
da kalacak. Rica ederim üçbuçuk, dört liranm ge
çim konusunda ne etkinliği olur?

Arkadaşlar, eğer Bütçe Encümeninde bu öner
geyi imza eden arkadaşlarımız, yapılan ve daha 
önce kabul edilen yasa gereğince subay maaşlan- 
nm karın doyurmaya yeterli olmadığını bilerek bu 
öneriyi getiriyorlarsa yanlış yapıyorlar. Çünkü ay
da dört liralık bir zammm hiç bir katkısı olamaz. 
Ayrıca geçen gün bu konuda görüşme yapılırken, 
nereden bulup vereceğiz deniliyordu Bütün örgüt
lenmemiz, devlet, her şey, bu Orduya dayanıyor. 
Bu orduyu beslemekle yükümlüyüz. Gerekirse bu
nun için, bir çok gereksiz Devlet dairelerini de orta
dan kaldırırız. (Bravo sesleri.)

Efendiler, hep biliyoruz k l savaş durumu bu
gün çok kritik bir duruma gelmiştir. Büyük olasılık
la on gün sonra savaş, eylemli olarak da başlaya
cak. Bu gidişle çatışmaya girecek olan subayları 
duygu ve düşünce yönünden bunalım içinde bıra
kacağız. Bu vatanı hep severiz, vatanla olan ilgimiz 
ailemizle olan ilgimizdir. Ailemiz süründükten son
ra bana o toprağm ne gereği var?

(Çok yoğun gürültüler..) İzin verin açıklayayım
Efendiler, insanı vatanına bağlayan bazı bağ

lar vardır. Bu bağlarm en önemlisi de aile bağıdır. 
Burada tehlikeyi gördüğümüz zaman hepimiz aile
mizi Ankara’dan gönderdik. Bu insanca doğal bir 
davranıştı Bir dakika sonra yok olma olasılığı bu
lunan bir subay, ateşe atılırken gözü arkada kal
mamalıdır.. Efendiler, eğer bütçede kısıtlama ya
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pacaksak subay maaşlarını ayırıp bir yana bıra
kın. Onu iki ay sonra, üç ay sonra yapalım. Maaş
ları bu düzeye getirdikten sonra düzenli olarak ve
rebilecek miyiz? Hayır, hiç sanmıyorum.

Hüseyin Avni Bey’in sözlerine göre hareket 
edecektik. Hatta geçen sene de bunu yapmalıydık. 
Gereğince hazırlanıp, herkesin kamını doyuracak
tık.. Fakat onu sürdüreceğimizi hiç sanmıyomm  
Burada bir çok gizli celseler yaptık, malî durumu
muzu Maliye Bakanının ağzmdan dinledik.. Çok 
şükür ki, bizim bu çaresizlik ve zorunluluk durumu
nu aşarak, zafere ulaşacak gücümüz vardır. Ancak 
işi bir an önce sonuçlandırmalıyız. Bunu sonuçlan
dırmak için, herkesin üzerine düşen görevi hakkıy
la yapabilecek maddî ve manevî yeteneğe sahip ol
ması, ayrıca bunda çıkarının da olması gerekir. Bu 
yeteneği sahip olan komutanların Orduyu yönetir
ken asıl düşünecekleri, zaferi kazanmak olmalıdır. 
Düşmanı yenmek, zafere ulaşmak için, o ailesini ve 
arkada kalan hiç bir şeyi düşünmemelidir.

.. Şimdi görüyorum ki, subay maaşlarım bu dü
zeye indirmiş olan Yüce Heyet, sonra gerçeği gö
rünce bir onarım yapmak istiyor ve bu yönde öneri
len adımı atıyor. Sîzlerden ricam bu onanmı biraz 
dişe dokunacak düzeyde yapmanızdır. Şimdi bura
da bir önerge var; deniyor ki bütün Ordu personeli
ne, komutan ve subaylara bir taym(yiyecek) bedeli 
verilsin. Sonra diyorlar ki ülkeyi bölgelere ayırmak 
zordur. Neden zor olsun? Çözüm için bence bu ta
yın zammmm veya kaldırılmış olan yüzde 20’nin 
yeniden verilmesi yeterli olur. Subaylar ülkenin be
lirli yerlerinde yoğun şekilde birikmiş durumdadır. 
Yoğunluk olan yerlerde pahalılık ve vurgunculuk
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var. Kıtlık ve fakirlik egemen. Bu sebeple Ankara, 
Samsun gibi bu yerlere bu yüzde 20’leri geri veririz, 
veya başka bir uygulamaya gideriz.

(Aynı şey olamaz., sesleri)
Bugün Samsun’da ekmek 25 kuruş, belki Ço

rum’da 5 kuruştur. Belki Kayseri’de ekmeği 10 ku
ruşa yiyorlar. Eğer biz paramıza göre iş yapacak
sak, elinizi vicdanınıza koyun, öyle yapalım efendi
ler. Zonguldak buradan pahalı mıdır? Adana bura
dan pahalı mıdır?

Bu ülkeyi yönetenler, ister subay olsun, ister 
memur, bunların rahatça geçinmeleri sağlanmalı
dır. Bunlar güçlü olmalıdır. Bunlarm zayıf olanları 
korunup desteklenmelidir. İlk önerinin kabul edil
mesini, asteğmenden başlayarak, teğmen, üsteğ
men, yüzbaşı ve binbaşıyı kapsayacak şekilde 
önerinin kabul edilmesini ben de öneriyorum.” 

Daha sonra, konuya ilişkin olarak bir çok mil
letvekilinin vermiş olduğu önergeler görüşüldü. 
Milli Savunma Bakam Kazım (Özalp) Paşa konu 
hakkında ivedilik karan alınmasını istedi. Öneri 
kabul edildi, önergenin ertesi günkü Meclis gün
demine alınması oylanarak benimsendi.

Selahattin Bey (Köseoğlu, Mersin): “Eğer Ba
kan Bey, Bütçe Encümeniyle fik ir birliği yaparsa, 
bizim Encümenimiz de bunu kabul edecektir.”

Bu konuşmadan sonra, Selahattin Bey’in 
(Köseoğlu, Mersin) Meclis Dışişleri Encümeni üyeli
ğinden istifa ettiğini bildiren yazı okundu. Böylece 
istifası, Meclisin bilgisine de sunulmuş oldu.

Meclis’de daha sonra, önerilerin ve 4. Şube 
mazbatalasınm müzakeresine geçildi.

Onlara ilişkin kısa bilgiler..
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1922 Bütçesini Hazırlayacak Encümen
Müdürünün Maaşının Arttırılması..
Reşat Bey (Kayalı, Manisa): “Efendim, Bütçe 

Encümeni, bütçelerin hazırlanması konusunda çok 
güç bir durumda kalmıştır. Yüce Heyetiniz, 1921 yı
lı Bütçesini, 1922 Bütçesine müsvedde olarak ka
bul etmiştir. Aynı zamanda Hükümetten de Bütçe 
taslakları gelmiştir. Hepsinin sayısı 29’u buluyor. 
Hükümetin önerdiği Bütçelerde önemli değişik ka
lemleri bulunmaktadır. Bunlarm hepsi incelenecek 
olursa Bütçe yine önümüzdeki Şubata kalacaktır. 
Bu kadar rakamlarla dolu olan bir yükün altından 
kalküması çok güçtür. Hepsinin incelenmesi için 
Bütçe konusunda uzman bir kişiye bu görevi ver
memiz gerekmektedir. Bu kişilere yapılacak ödeme 
konusunda Başkanlık Divanına başvurulmuştu. 
Başkanlık kabul etti, Yüce Heyetinizin de ödenek 
için onayı gerekiyor...”

Eskişehir Milletvekili Hüsrev Sami Ben
(Kızıldoğan) Hakkında 4. Şube Mazbatası
İstiklal Mahkemesinde görevli bulunan Eski

şehir milletvekili Hüsrev Sami Bey (Kızıldoğan) 
hakkında ileri sürülen yolsuzluk suçlamaları üze
rine, konu hakkında inceleme yapmak için 4. Şu
be oluşturuldu. Fezlekede yer alan suçlamalar 
şöyle idi: “Yozgatta başgösteren Çapanoğullan is
yan olayma karşı Kuvva-yı Milliye oluşturma göre
viyle Bakanlar Kurulu karan ile bölgeye gönderilen 
Eskişehir milletvekili Hüsrev Sami Bey in (Kızıldo- 
ğan) olay yerine gittiğinde, orada hiçbir iş yapma
dığı gibi, bölgede kuvvet oluşturma yerine 800 kilo 
afyon ile 18 araba halı, kilim ve seccadeleri topla
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yıp aldığı, sonra da hastalığını öne sürerek bölge
den geri döndüğü yönünde yoğun söylentiler orta
ya çıkmıştır. Kendisine, gidiş gelişi ve görev yap
ması için verilen ödeneği almış, Hükümetçe verilen 
görevi yerine getirmek şöyle dursun, halktan zorla 
aldığı afyon, halı, kilim ve seccadeleri 18 bin lira
ya sattığı söylentileri kentte yayılmıştır..

Bu konuyla ilgili olarak Tokat milletvekili Mus
tafa Bey (Sabri Süsoy) tarafından Meclis Başkanlı
ğına 25 Ocak 1922 tarihli araştırma önergesi veril
miş, söylentilerin Yozgat milletvekilleri ile Yozgat 
kaymakamı Şerif Bey’in konuşmalarıyla da onay
landığı vurgulanmıştır. Konuyu araştırmak üzere 
kurulan 4. Şubenin bölgede yaptığı inceleme ve 
araştırmalar sonunda düzenlenen mazbatada şu 
noktalar yer almaktadır:

Yağmalanan ve zorla alman mallar arasında; 
Yozgat’m Rum mahallesinde kuyumcu oğlu Yu- 
van’ın mağazası zorla açtırılarak, 480 okka afyon, 
iki balya kösele, bir sandık şeker, 32 okka kahve, 
50 okka kalay, 200 adet tiftik çuvalı, 5 balya ma
nifatura 15 parça halı ve kilim, 50 paket asker ka
putu vardır.. Abdullah Efendizade Osman Efendi
nin dükkanmm kepengi kırılarak mallan yağma- 
lanmıştır...

... Kuvva-yı MiRiye’den Kako Mehmet Müfreze
sinden birkaç çetecinin, konuluna gelerek kendisi
nin öldürüleceği şeklinde gözdağı verilerek para ve 
değerli eşlannm zorla alındığı iddialar arasında
dır..

Bütün bu mallarm, arabalara yüklenerek, Hüs- 
rev Beyin yanında Ankara’ya götürüldüğü belirlen
miştir... Yüce Heyete sunulur.’’
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İmzalar: 4. Şube Başkam H afız Mehmet Bey 
(Engin, Trabzon), Katip: Süleym an S im  Bey (İçöz, 
Yozgat) ve Ragıp Bey (Yoğun, G. Antep) ile birlikte 
diğer üyeler.

4. Şubenin düzenlediği bu mazbataya, suçla
nan Hüsrev Sami Bey (Kızıldoğan, Eskişehir) Şu
be katibi Süleyman Sum (İçöz) Bey’in tarafsız ola
mayacağım, yerine başka bir üyenin görevlendiril
mesi gerektiğim öne sürerek itirazda bulundu.

Meclis Başkanlığına verdiği ve Meclis’te oku
duğu bu itiraz dilekçesinde özetle şunları söyle
mekteydi:

‘‘İstanbul Hükümetinin, Millî Hükümete karşı 
kışkırttığı Yozgat isyanı W sırasında, ben isyancı
ları etkisizleştirmek üzere bölgede Kuvva-yı Milliye 
oluşturma göreviyle Meclis tarafından gönderilmiş
tim. İstanbul’dan gelen fetvama isyancılar tarafın
dan okunduğu sırada, Süleyman Sim  Bey de ora
da bulunmaktaydı.

Kendisi hakkında da işlem yapmam gerekmek
teydi Fakat kendisi milletvekili olduğunu öne sür
düğü için hakkında işlem yapılamadı, böylece öz
gürlüğü korunmuş oldu. Şimdi ise bu k işi Yozgat 
isyanlarını bastırmamız sırasında benim yasal ol
mayan işlemlerde bulunduğum suçlamasında bu
lunarak, aleyhimde oluşturulan 4. Şube heyeti için
de yer almaktadır. Yâni hem şikayetçi hem hakim 
durumundadır. (*)

(*) Yozgat Çapanoğlu ve d iğer ayaklanm aların aynntüan, 
Çerkez Ethem ’in fa a liyetleri için Bkz. Mitti Mücadelede İç İs
yanlar ve Son Ermeni Olaylan/Yalçın Toker, Toker Yayın
lan.
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Bu kişi Yozgat isyan olayının içinde yer alma
sından dolayı bana karşı düşmanlık beslemekte
dir. Bu kişinin 4. Şube heyeti içinde yer alması ke
sinlikle hukuksuzluk oluşturur. Ayrıca bu kişi Şu
bedeki savunmam incelenmeden, heyetteki çoğun
luğun kabulünü elde etmeden, Meclis’e mazbatayı 
göndermiştir. Bu yüzden hakkımda inceleme yapa
cak heyette tarafsızlığmı yitirmiş olan bu kişi yeri
ne, başka bir milletvekilinin görevlendirilmesini rica 
ederim.”

Bu sözlerden sonra, Süleyman S im  İçöz, 4. 
Şubedeki görevinden istifa etmiş, Meclis de konu
nun başka bir birleşimde ele alınmasına karar 
vermiştir.

Diğer Önergeler

Mecliste daha sonra diğer önergeler ele alındı. 
Bunlar arasında, müzakerelerin yeterliliği ve çeşit
li olaylara ilişkin önergeler bulunmaktaydı. Bun
lardan biri de Mehmet Salih Efendi’nin (Yeşiloğ- 
lu, Erzurum) Hükümete güvensizlik öngören şu 
önergesiydi:

“Fevzi Paşa Hazretlerinin demeci ve Dışişleri 
Bakanı Yusuf Kemal Beyin (Tengirşenk) hareketiy
le de kesinleşmiştir ki, bugünkü Hükümet, Yüce 
milletimizin yüksek çıkarlarını koruma ve yönetme 
yeteneğini yitirmiştir.

Bu durumda böyle bir heyetin yönetimde bu
lunması millet yararına olmadığı için düşülmesini 
öneririm. ”
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Zorunlu Tasıma Yükümlülüğü Kanunu
Başkomutana Sağlık ve Esenlik Dileuen 

Telgraf Çekilmesi İstemi..
Ukrayna İle Anlaşma Konusu..

Şubat Maaşlarının Bağışlanması İşleminin 
10 Taksitte Uygulanması Önerisi 

(14-16 Mart 1922-Birleşim: 8-9}

Askeri taşımalarla ilgili olarak, sivil araçlara 
yükümlülük getirmek üzere düzünlenen kanunun 
müzakeresinin 16 Mart tarihli 9. celsede yapılma
sı yönünde önergesi verildi ve önerge oynanarak 
kabul edildi.

2. Gruptan Yusuf Ziya Bey (Koçoğlu Bitlis) bu 
karar üzerine şunlan söyledi: “İsim okunarak oyla
ma yapılmazsa tabii ki sohuç böyle olur. ”

Ukrayna’ya Anlaşma İçin Gidecek
Heyet Hakkındaki Hükümet Yazısı
Ukrayna ile yapılan 2 Ocak 1922 tarihli anlaş

manın yürürlüğe girmesi için, üç ay içinde Har- 
kofta iki taraf heyetlerinin onaylanmış belgeleri 
birbirlerine teslim etmeleri gerekmekteydi. Bu
nunla ilgili olarak Hükümet ve Genel Kurmay 
Başkam Fevzi Çakmak Paşa, Meclis’e bir yazı 
gönderdi. Bu yazıda Dr. Rıza Nur Başkanlığında 
oluşturulan Türk Heyetine, Meclisçe yetki verilme
si istenmekteydi. Meclis’te, işte bu Hükümet iste
minin müzakeresine başlanıldı.

Mehmet Salih Efendi (Yeşiloğlu, Erzurum): 
“Sayın Başkan Yüce Meclis’te böyle bir usul yoktur. 
Hükümet böyle işlere sürekli olarak bir arkadaşımı
zı gönderiyor. Gidecek olanlar Meclis adına gittikle-

Atatürk Muhaliflerinden Portreler-3 147



riñe göre kimin gideceğine de Meclis karar vermeli
dir. Bu uygulama Meclisin yetkilerine el koymak 
oluyor. Bu bir zorbalıktır. Ben bunu kabul etmiyo
rum. Arkadaşlar sustuklarına göre onlar da bu iş
lemi onaylamamaktadır demektir.” (Gülmeler..)

Hakkı Hami Bey (Ulükan, Sinop): “Usul hak
kında.. Salih Efendi arkadaşımızın söz konusu etti
ğ i isimler meselesi üzerinde konuşacağım.. Şimdiye 
kadar oluşmuş olan geleneğe göre, Hükümet gön
dereceği üyeleri kendisi kararlaştırır. Listesini izin 
için Meclis’e gönderir, Yüce Heyetiniz de izin verir 
ve Heyet gider. Salih Efendinin dediği gibi sürekli 
bir arkadaşın gönderilmesi, görevin yerine getiril
mesine engel oluşturmaz. Tam tersine, iyi bilinir ki 
siyasal görevler diğer işlere benzemez. Siyasette 
deneyim ve beceri önemlidir. Aynı işlemi devamlı 
yapmak suretiyle deneyim kazanılır. Örneğin beni 
Avrupa’ya gönderirseniz, ilk gittiğimde şaşırır kah
rım  Çünkü ben Avrupa’yı görmedim Onun için Av
rupa’yı gidip görmüş, dış siyasette deneyim kazan
mış arkadaşların gitmesi yararlıdır. Bence bunda 
bir sakınca yoktur. Meclis bir kişiye izin vermezse, 
Hükümet onun yerine bir başkasmı getirirmiş.. 
Bunda da bir sakınca yoktur. ”

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “Rica edi
yorum, Rıza Nur Bey de başkaları gibi, kendisinin 
yerine bir başkasma yetki vermesin. Böyle bir gele
nek yoktur. Bize böyle bir sürpriz yapmasın.

... Rıza Nur Bey Sağlık Bakanı olduğuna göre, 
Ukrayna’ya gidince kabinede kendisine bir vekil 
atanması gereklidir, bunu öneririm  ”

Müzakerelerden sonra, Rıza Nur Bey’in Baş
kanlığında Ukrayna’ya gidecek heyette İbrahim
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Süreyya Bey (Yiğit, Manisa), Recai Bey (Baykal, 
Trabzon) ve Binbaşı Yakup Bey’in yer almaları tek 
tek isim okunarak oylandı ve onaylandı. Bu arada 
Heyete İstanbul milletvekili Köstenceli Numan us
tanın alınması önerisi kabul edilmedi.

Sonra da heyete verilecek ödenek konusuna 
geçildi. Dışişleri Bakan vekili Celal Bayar, “arka
daşlarımızın onurlu bir şekilde yaşamaları için ye
terli ödenek belirlenmesini” istedi.

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “Rica ede
rim, önerilen ödenekle arkadaşlarımızın bu seya
hati yapmaları zor görünmekteyse de, Yusuf Kemal 
Bey giderken Dışişlerinde bir dengesizliğin olduğu
nu da görüyorum. Arkadaşımızın arkasından dedi
kodu yapılmasına meydan vermemenin ve daha 
sonra da kendilerine zarar vermemek için Dış İşle
rinin bu noktayı dikkate alması ve onları uyarması 
gerekiyordu. Sanıyorum bazı arkadaşlara da fazla
dan para verilmiştir.

Şimdi Rusya’ya giden arkadaşlarımıza gelince, 
biliyorsunuz UkraynalIlar da buraya geldiler. Pek 
çok para saçtılar, gördünüz. Onlar politik yönden 
ne derece bolşevik olsalar da, hâlâ bir türlü sistem
den dışan çıkamıyorlar. Ne ziyafetler.. Onlar bize, 
biz onlara karşılıklı ziyafetler çektik.. Bu milletlerin 
ruhundan hâlâ eski alışkanlıkları çıkmış değil. İn
şallah Yüce Tanrı bizlere, onların çarıkla yürümeyi 
övünç saydıktan günleri gösterecek.

(Bravo sesleri..)
Biz tabii ki daha az harcamak zorundayız. 

Çünkü parayı alıp Ruslara karşı sallanarak gitmek 
doğru değildir.

Ancak tabii ki arkadaşlarımızın bütün gereksi
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nimlerini dikkate alarak, onurlan ile gidip gelmele
rini sağlamalıyız. Bunun için gerekli olan parayı 
şimdiden burada belirlemeye kalkışmayalım. Ülke 
içinde seyahat edenlere bile çok para veriyoruz. Dı
şarı gidenlerin onurlarını korumak çok önemlidir.

Ancak bununla birlikte Dışişleri Bakanlığı den
geyi sağlam tutmalıdır. İzzet Paşa 8 lira alırken, bi
zim Heyet 16 lira alıyormuş. Bu çok fe n a .”

(Çok fena sesleri.)
Mahmut Celal Bey (Boyar, Dışişleri Bakan Ve

kili): “Arkaşımızm anlamadığı bir nokta var. Doğu
ya gidenle, batıya gidenin harcaması fark lı olur. 
Tabii ki Doğu’ya gidene daha az para verilecektir. ”

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “İşte bizim 
de ricamız budur. Hatta Muhtar Bey döneminde Dı
şişleri Bakanı Yusuf Kemal Bey o hesaptan arka
daşlarını da götürmüştür. Arkadaşlar o parayı çok 
buluyorlar, onun için harcamayla orantılı ödenek 
verilsin istiyorum."

Müzakerelerden sonra oturum Başkam; “öde
nek tutarının açık celsede belirlenmesine karar ve
rildiğini, Moskova Elçisi ile Kazım Karabekir Pa
şa ve Mustafa Durak Bey 'in gönderilmeleri öneri
sini ise, eski karara ters olduğu için oylamayacağı
nı” açıkladı.

Başkomutan ’a Sağlık ve Esenlik Dilenen 
Telgraf Çekilmesi İstemi..

Meclis’te daha sonra gündeme gelen önerge, 
Yunus Nadi (Abalıoğlu, İzmir) ve Celal Nuri Bey’in 
(İleri, Gelibolu) verdikleri, Başkomutan Mustafa 
Kemal Paşa ve Orduya sağlık ve esenlik dilekleri
mizle Meaclisin selamlarını bildiren telgraf çekil-
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meşini isteyen önerge idi. Okundu ve oybirliği ile 
kabul edildi. (Oybirliğiyle., sesleri)

Şubat Maaşlarının Bağışlanması İşleminin 
10 Taksitte Uygulanması Önerisi

Oturum Başkam: “Efendim bir mesele var: Ön
ce Şubat maaşlarının alınmamasına karar vermiş, 
sonra da maaşlardan yüzde 20 keşinti yapılması 
kararını almıştınız. Bazı arkadaşların buna hazır
lıksız olmaları, bazılarının Ankara dışında görevli 
bulunmaları dolayısıyla Başkanlık Divanı bu iki 
karann uygulanması yönünde, bir yöntem belirle
miştir. Divan olarak 200 lira olan Şubat maaşının 
10 taksitte kesilmesini uygun bulduk. Karar sizin."

Yusuf Ziya Bey (Koçoğlu Bitlis): “Haşan Bey 
(Haşan Fehmi Bey, Meclis 1. Başkan vekili) size bir 
şey sormak istiyorum. Biz maaşımızı bağışladık. 
Bunun özellikle Şubat aylığı olarak belirlenmesin
deki amaç nedir?”

Haşan Fehmi Bey: “Karan 1921 yılında aldı
nız. 1921’in son ayı Şubat olduğu için böyle oldu.”

Müzakereler daha sonra, yüzde 20 kesinti me
selesi üzerinde devam etti.

Mehmet Salih Efendi (Yeşiloğlu, Erzurum): 
“Bizim net maaşlarımız 200 liradır. Bunun bir aylı- 
ğmı bağışladık. Diğerlerinde de yüzde 20 kesilecek 
160 lira verilecektir.. ”

Şükrü Bey (Güler, Bolu): “O halde 160’tan yol 
parası veriniz..”

Mehmet Salih Efendi (Yeşiloğlu, Erzurum): 
“Şükrü Bey, eğer bu milletin durumu uygun olsa, 
size 160 değil 1500 lira maaş ve 160 liradan da yol 
parası verirdi. Han bizimdir, mülk bizimdir, millet
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bizimdir. Ayrımız gayrımız yoktur. Biz hepimiz bir
birimize bağlanmış bir zinciriz. Buna bir şekil uy
durmak günahtır. Açık celsede biz bunu ilan etmi
şiz. Ayıp oluyor. Ben kararın böyle olmasmı istiyo
rum.”

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “Efendiler 
B.M.M. özverisiyle övünür. İki yıldan beri bizim ger
çek hakkımız 500 liradır diye niçin demediniz de, 
şimdi buna göre yol parasmın 500 lira üzerinden 
hesaplanmasmı istemektesiniz?

Ferit Bey’in söyledikleri gibi bu 500 lira dört ay
lık bir zaman içindi Bunu üç katma çıkarsanız 
1500 lira, altm parayı kağıt para yaparsanız 7500 
lira.. Övünmelisiniz. Millete 160 lira karşılığında 
hizmet ediyoruz. Bu, vicdanm dinlenmesi, onurun 
korunması amacıyla olmaktadır. Şimdi biz 100 lira 
için mi kararlarımızı bozacağız?

... Efendiler, biz bir haktır diye diretmiyoruz, 
bence biz 7500 liralık bir özveride bulunuyoruz. 
Eğer diretilirse ben de bir önerge veririm, derim ki, 
Meclisin 4000 kuruş üzerinden ödenek alması ge
rekirken 200 lira almıştır... Burada olağanüstü 
ödenek çaresi düşünenlere... (Karışık tutanak..)

... Yıldan yıla şu bu yollara başvurarak 100 li
ra için Meclis’in o kararını bozmak, Meclisin onuru
nu düşürür. Tersini düşünenler, yanlış ve eksik dü
şünüyorlar. Özveriyi önce biz yapacağız, daha faz
la vereceğiz, onurumuzu koruyacağız. ”

Daha sonra yeterlilik önergesi kabul edilerek 
maaşlar konusundaki müzakerelere son verildi. 
Diğer önergelerin müzakeresine geçildi.

Yozgat m illetvekili Süleyman Sırrı Bey 
(İçöz)’ün önergesi: “Aile problemlerinden uzak olan

152 Yalçın Toker



ve yarımda emireri, yaver gibi vatan evlatları bu- 
lundurardann aldıkları ödenek yeterlidir. Bu sebep
le konunun Bütçe Encümenince karara bağlanma
sını oylamanızı öneriyorum.” (Bravo sesleri.)

Sefahattin Bey (Köseoğlu, Mersin): “Süleyman 
Sim  Bey arkadaşımız bu önergeleriyle Bütçe Encü
meni dolayısıyla benden söz etmek istemişlerdir. 

(Yoğun gürültüler.. Müzakere yeterli sesleri.) 
Öncelikle şunu söylemeliyim k l Yüce Meclisin 

kanununu ilk önce ben kabul ettiğimden dolayı 
onur duymaktayım Bu yüzden ben olmasam bile, 
burada bulunan herhangi üç beş asker arkadaşını
zı kullanmak suretiyle bu kuralsızlığı yapmak ister
seniz, bu hareketiniz sîzler için büyüklik değil, kü
çüklük olacaktır.” (Gürültüler..)

Yusuf Ziya Bey (Koçoğlu, Bitlis): “Yazıklar ol
sun Selahattin Bey. ”

(Küçüklük sözünü geri alsın., sesleri) 
Selahattin Bey (Köseoğlu, Mersin): “Süleyman 

Sun Bey arkadaşımızın verdiği önergenin bir kişi
sel mesele olduğunu görerek.. (Gürültüler..)

Efendiler ben kanunlara saygılı ve uyumlu bir 
insanım Burada sözü edilen kesinti, toplam bütçe
den yapılacak. Burada konuşup durduğumuz 40 li
ra mıdır, 20 midir meselesi. Bu kadar küçük bir 
fa rk  konusu üzerinde.." (Müzakere bitti., sesleri) 

Yusuf Ziya Bey (Koçoğlu, Bitlis): “Önergede be
nim de imzam var. Benim önergem okunduktan 
sonra, bana karşı küçüklükten söz edilemez. O ke
limeyi kendisine iade ederim. ”

Selahattin Bey (Köseoğlu, Mersin): “Sorunu çö
zeniz, izin verin. Benim burada söylemek istediğim, 
bu Yüce M ecliste 40 veya 20 lira meselesi üzerin
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de tartışılıp durulmasıdır.. Ben bunu doğru bulmu
yorum. Bu meselede, bu iki şık karşısında millet 
yararma özveri ile, kişi adına özveri noktasında bir 
karşılaştırma yapılmasını isterim. Bundan da ama
cım kimseyi küçük görmek, küçültmek değildir. 
Eğer benim düşüncem yanlışsa küçüklük bende 
kalsın, diyorum. Sanırım mesele anlaşılmıştır. Ko
nu benimle ilgilidir. Benim düşüncem budur ve böy
le anlıyorsanız küçük olan benim.

(Sorun kapandı., sesleri)
Başkan: “Geri aldı efendim, sözünü geri aldı. 

Müzakere olanağı kalmadığından, Cumartesi günü 
devam etmek üzere birleşimi kapatıyorum ”

Şubat maaşlarının bağışlanması işleminin 10 
taksitte uygulanması önerisi, Meclis’in 18 Mart 
1922 tarihli 10. Birleşiminde sonuca bağlandı. 
Buna göre, Bitlis Milletvekili Yusuf Ziya Bey’in 
(Koçoğlu) önerdiği üzere, 200 lira olan milletvekili 
maaşı ikiye bölünüyor, 100 lirası asıl maaş, geri 
kalan 100 lirası olağananüstü ödenek olarak ka
bul ediliyor. Asıl maaştan bir kesintinin yapılma
ması, diğer bölüm olan olağanüstü ödenek üzerin
den yüzde 20 kesinti yapılması oy çokluğu karara 
bağlanarak konu kapatılıyor.

18 Mart 1922 günü yapılan 10. Birleşimdeki 
diğer gündem maddesi, Eskişehir milletvekili 
Hüsrev Sami Beu hakkındaki 4. Şube Mazba
tasının müzakeresine devam edilmesi idi.

Süleyman Sim  Bey’le (İçöz, Yozgat), Hüsrev 
Sami Bey (Kızüdoğan, Eskişehir) arasında başla
yan ve günlerdir Meclisi uğraştıran bu kişisel he
saplaşma meselesinde ikilinin atışmaları yine bü
tün hızıyla devam etti. Bu arada konuyla ilgili pek
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çok milletvekili daha söz alarak konuştular.
Ali Şükrü Bey (Trabzon): “Ortada bir mazbata 

ve bir gerçek var, bir de arkadaşımızın söylediği, 
beni tam olarak dinlenmediler sözü.. Yapılan suçla
maların yazılı olarak sorulup sorulmadığı befii de
ğil. Bence kendisini savunması yasal bir hakkıdır 
ve Şube için de bu bir görevdir.

(Gürültüler.. Kendisini savunsun sesleri) 
Efendim Meclis bu konuda bir karar versin ve 

dinlenmeden bir arkadaşımız hakkında karar veril
mesin. Kendisi; Şube beni dinlemedi diyor. 

(Öyleyse Genel Kurul dinlesin., sesleri)
Ancak bu işlem Genel Kurulda yeterince ger

çekleştirilemeyeceği için, görev Şubeye verilmiştir. 
Usul de bu şekildedir. Bu konuda bir karar verin ve 
sonra ne yaparsanız yapın. ”

Hüsrev Sami Bey (Eskişehir): “Hükümet, Yoz
gat isyanını bastırmak üzere Çerkez Ethem kuvvet
lerini buraya getiriyor. Bunlar burada iki gün kal
dıktan sonra Yozgat’a gönderilecekler. Onların Yoz
gat’a rahatça gitmelerini sağlamak için bir kılavuz 
aranıyordu. Bu kişinin kim olabileceğini Genel Ku- 
rul’a soruyorlar. O sırada Genel Kurmay Başkanı 
İsmet Paşa Hazretleri id i Hiç unutmam bir bay
ram günü id i ben arkadaşlarımla otururken Mus
tafa Kemal Paşa Hazretlerinden bana bir yazılı 
emir getirdiler. Acele Genel Kurmay Başkanı’na 
başvurunuz yazılı id i Bayram günü kalkıp Genel 
Kurmay’a gittim. Gittiğimde İsmet Paşa çalışıyordu. 
Hemen Yozgat’a gitmeniz gerekiyor, dedi Ben mil
letvekiliyim, niçin gideceğim deyince anlattı. Bu 
bölgeyi ve koşullan en iyi siz biliyorsunuz, başka 
birisi müfrezeyi yanlış yönlendirirse sonuç çok kö
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tü olur. İkincisi Çerkez müfrezesi bir çok yerde yar
gısız adam öldürmektedir. Orada bir Savaş Divanı 
oluşturacağız, Divanın karan olmadan adam öldü- 
rülmemesini orada siz sağlayacaksınız.. İşte bu
nun için ben Yozgat isyanına gittim. ”

Mehmet Salih Efendi (Yeşiloğlu, Erzurum): 
“Zavallı bir Erzurumluyu dükkanından evine gider
ken tuttunuz ve idam ettiniz, sonra da 500 lira pa
ra verdiniz.” (Hah hah sesleri..)

Hüsrev Sami Bey (Kızüdoğan, Eskişehir): “Ben 
kanunsuz şekilde hiç kimseyi asmadım..”

Süleyman Sırrı Bey lİçöz, Yozgat): “Yozgat is
yanı yasal değildir, ama suç da yoktur.”

Hüsrev Sami Bey (Kızıldoğan, Eskişehir): 
“Efendim çeteler girdiler ve sabaha kadar Rumla
rın, Ermenüerin mallarını yağma ettiler, yakıp yıktı
lar, bazılarını öldürdüler. Süleyman Sim  Bey kar
deşimize derim ki, onun gördüğü şeyler çok azdır. 
Binlerce koyun, araba, sığır getirilmiş ve burada 
Meclisin bir kilometre aşağısında satılmıştır. O za
man Hükümet bunlara karşı bir şey yapamıyordu, 
çaresizdi Bu gerçeği kabul edelim.

Ben bütün bunları açıkladıktan sonra diyorum 
k l Şubede bir de Haydar Bey vardır. Haydar 
Bey’le aramızda tarihi bir anlaşmazlık bulunmak
tadır. Ben bunu Yüce Heyet önünde beş ay önce de 
söylemiştim ve kendileri de kabul etmişlerdi.

(Hangi Haydar Bey? sesleri.) Van milletvekili 
efendim. Arkadaşlar benim hiçbir Mahkemeden 
korkum yok, vicdanım rahattır.

.. Diyorlar ki, ben 18 araba ile gelmişim. Bu da 
yalandır. Sıcak bir Ağustos günüydü. O güne kadar 
kimsenin dışarı çıkmasına izin verilmiyordu. O gün
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izin çıktı. Herkes yola çıktı. Ben de 15 lira ödeyerek 
bir arabaya bindim, buraya geldim. Beni o durum
da gören pek çok arkadaşım da buna tanıktırlar.. 

(Afyon, halı, koyunlar., sesleri üzerine).. 
Efendim evet bunlar Ankara’ya gelmiştir, ama 

bana ait değildir.” '
Mehmet Şükrü Bey (Koç, Afyon): “Saygıdeğer 

arkadaşlar, sîzlerin konuya sessizce eğilmeniz ge
rekir. Yüce Meclis’in eskiden işlemiş olduğu bir 
yanlış vardır. Bu yanlış, Yüce Meclisin kişiliği ve 
saygınhğı üzerindeki bir darbedir. Yinelenmemesi 
gerekir. O darbenin yaşayan tanığı benim

Efendiler, bilirsiniz ki, hiç bir Şubede, hiç bir 
yerde, hakkımda hiç bir inceleme yapılmadan Yüce 
Meclisiniz beni İstiklal Mahkemesine verdi 

(Yalnız sen değilsin sesleri..)
Meclis sorumsuzdur, ama bunun yinelenmesi 

Meclisi adına tarihsel bir yanlış olur. Ben yapılan 
bu tür hatalann bir daha yinelenmemesi için bir 
öneride bulunacağım. Bunu önermek, benim ve bü
tün milletvekili arkadaşlarımın en kutsal hakkıdır 
ve aynı zamanda da görevdir. Bugün bu arkadaşı
mızın başma gelen yarın herkesin başma gelebilir. 
Çok dikkatli olmak gerekiyor. Yoksa ağızlarınıza bi
rer tıpa tıkanacaktır. Bu sebeple, her tür kuşkular
dan sıyrılarak arkadaşm tarih önünde, Meclis 
önünde, Şubede dinlenilmesi, sorgulanması, onun 
söyleyeceği savunmanm tam olarak dinlenmesi, 
göstereceği her şeyin incelenmesi ve konuya ilişkin 
bütün delillerin dikkatle toplanarak Yüce Meclisin 
önüne getirilmesi şarttır. Öyle eskiden yapıldığı gi
bi İstiklal Mahkemelerinde yargılamak, millet ege
menliğine karşı işlenmiş bir darbe olur. ”
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Ali Sururi Bey (Tönük, Şebinkarahisar): “Su
çun ağırlığına göre değişir, bu yasaldır ve Anaya
sanın iki maddesinin bir gereğidir. ”

Mehmet Şükrü Bey (Koç, Afyon): “Anayasanın 
o maddesini ben de okudum, ben de biliyorum. Si
zin okuduğunuz Anayasayı ben sizden önce oku
dum. İçtüzüğe göre, ileri sürülen suçun sının belir
lenir. 79. maddeye göre, öne sürülen suç basit bir 
suçsa, işaret oyu ile oylama yapılarak kişi yargı
lanmak üzere Adliye Mahkemesine gönderilir. Fa
kat ileri sürülen suç siyasî ise ve görevinden kay
naklanıyorsa, o zaman Meclis’teki oylamanın isim 
okunarak yapılması, üçte ikilik oy çoğunluğu aran
ması gerekir. Fakat Hüsrev Sami Bey arkadaşımız 
hakkmda bu uygulama yapılmamıştır. Yapılması 
gereken şey şuydu efendiler; üçte iki çoğunlukla 
karar vermek ve mahkemeye göndermek.. Böyle 
yapılmadı.. (Gürültüler..)

Şimdi konunun müzakere usulüne geliyorum.. 
Ben de sizinle birlikte davacıyım.. Cinayetler bizim 
ülkemizde işlenmiştir, o koyunlar sokaklarda bizim 
gözümüzün önünde satılmıştır. Aranacak hakları
mız vardır, o gün bu hakkı belki arayamadık. Bel
ki o gün bir sorun çıkmasm diye öyle davranmak 
zorundaydık. Fakat artık eskiden olduğu gibi her 
yapılan hatanın üstünü örtmeye kalkışamayız. Ar
tık bu gün de, yarın da gerçeği arayacağız. Sorum
lularını gerekirse asacağız. Fakat kanun yoluyla, 
kanunu uygulayarak asacağız. Onun bunun keyfi 
için asmayacağız.’’

Yusuf Ziya Bey (Bitlis): “Keyf için asılanlar var. ”
Mehmet Şükrü Bey (Koç, Afyon): “Bu sebeple 

arkadaşlar, bu arkadaşımız hakkında bundan
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başka öne sürülen suçlamalar da vardır. Konuyla 
ilgili olan arkadaşlar iyi bilirler ki, bunlar toplumsal 
suçlardır. Bunlarm birlikte,ele alınmasıgerekir. Ko
nu bu yönüyle Şubede tam olarak araştırılmalı, ki
şi sorgulanmalı, ondan sonra iş Meclise gelmelidir. 
Bunun dışında alınacak her karar kanunsuz ola
caktır.” (Bravo sesleri.)

Hakkı Hami Bey (Ulukan, Sinop): “Efendiler, 
Hüsrev Sami Bey hakkında bir çok suçlama yapılı
yor. Bunlardan b iri İsparta’yla ilgili ve 4. Şubede 
İncelenmektedir ve oraya da bir heyet gönderilmek 
üzeredir. Diğeri, henüz nedense kendisinin Şubede 
dinlenmemiş olduğu iddiasıdır. Ancak bugün, ken
disi burada bulunuyorlar. Bilindiği üzere, Yüce 
Meclisin bir mesele hakkında doğru karar vermesi 
için, karşılıklı iddiaların belgelere bağlanması, sa
vunmanın ve bunlara dayanarak alınmış Şube ka
rarının Yüce Heyetinizin önüne getirilmesi yerinde 
olurdu. Madem ki arkadaşımız hakkında inceleme 
devam etmektedir, mutlaka hakkmdaki bütün suç
lamaların (İsparta, Kütahya, Yozgat olayları..) bir
leştirilmesi ve arkadaşımızın hepsi için ayrı ayn 
dinlenilmesi zorunluluğu vardır.

Çünkü bir yere gönderirseniz sonuçta tabii ki 
Mahkemeye yönlendirmeniz gerekecektir. Yapılan 
suçlamadan dolayı bunun böyle olması gerekir. 
Meselenin daha kolay ve basit şekilde çözümlen
mesi gerekirken niye o yapılmıyor? İşte ben bu yüz
den bütün suçlamaların birleştirilerek hepsinin tek 
Şubede toplanmasını öneriyorum. Bu yönde karar 
alınsın. ”

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “Bazı ar
kadaşlarımız, 16 aydan beri Şubelerden iş çıkma-
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ctığmı söylediler. Tam 16 aydır bu mesele kuşku 
içinde kalmıştır. Ancak sonunda Şube de düşünce
lerini belirlemiştir. Fakat şu vardır ki, savunma 
hakkmm kutsallığı yadsınamaz. Arkadaşımız diyor 
ki, benim savunmam alınmadı. Buradaki açıklama
larla durum oldukça açıklık kazanmış, yapılan suç
lamalar ortaya çıkmıştır. Ben derim ki, arkadaşımı
za bir haftalık bir süre tanıyalım, yapılan suçlama
lar hakkında yazılı savunmalarını hazırlasınlar. 
Savunma Şubeye gitmesin ve zaman da böylece 
uzamasm. Savunmalarını biz burada daha rahat 
dinleriz. Sanırım Şubeye gitse bile yapılacak olan 
budur. Zaten Yüce Heyet de meseleyi anlamış bu
lunmaktadır.

Konunun Şubeye gönderilmesinde amaç, arka- 
daşlanmızm delilleri toplamaları, Hüsrev Bey arka- 
daşımızm da o delilleri çürütecek savunmalarını 
yapmaları içindir. Bu yüzden arkadaşımız hazırla
yacakları savunmalarını burada okurlar ve biz de 
olgunlukla dinleriz. (Uygundur., sesleri)

Eğer uygulama böyle olursa Yüce Meclis’in ve
receği karar mantıklı olur. Dört kişilik bir heyet 
oluştururuz, arkadaşımızın savunmasını ve tanık
larını dinlerler. Sonunda karan burada Meclis ve
rir.”

Konuşmalardan sonra, Oturum Başkam ko
nuyla ilgili bir çok önergenin geldiği, bunlar ara
sında 7 kişilik bir yargılama heyetinin kurulması
nın da bulunduğu bilgisini verdi. En sonunda 4. 
Şube mazbatasının Şubeye geri gönderilmesi, 
Hüsrev Sami Bey’in savunmasını da aldıktan 
sonra yeniden düzenleyerek Meclis’e göndermesi 
gerektiği yönünde karar alındı.
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Amasua İstiklal Mahkentesinin 
Kanuna Aukın Hükümler Verdiği 

Yönünde 4. Şube Mazbatası
(20 Mart 1922-Birleşinvl 1)

Amasya İstiklal Mahkemesinin yasalara aykırı 
kararlan konusundaki müzakerelerin başlama
sından önce, oturum başkam Haşan Fehmi Bey 
geçen celse tutanağım okuttu ve tutanağı Meclisin 
onayına sundu. Bununla ilgili bazı milletvekilleri 
de söz alarak konuştular:

Süleyman Sim  Bey (Yozgat): “Bildiğiniz üzere 
Hüsrev Sami Bey, Yozgat isyanında, İsyancılar ta
rafından İstanbul’dan gelen Jetva okunurken, be
nim de isyancıların arasında bulunduğumu, benim 
hakkımda da işlem yapmak istediğini, Jakata mil
letvekili olduğumu ileri sürerek bunu önlediğimi an
la ttı Böylece bana bir tür hainlik suçlamasında bu
lundu. Olayın incelenmesini ve eğer ispat edemez
se kendisinin cezalandırılmasını istiyorum. ”

Hakkı Hami Bey (Ulukan, Sinop): “Hüsrev Sa
mi Bey, Süleyman Sim  Bey hakkında hâin suçla
masında bulundu ise biz bunu kabul ettik mi? Sü
leyman Sim  Bey’in Yozgat olaylarında başına ge
lenleri hepimiz biliyoruz. Bunu Şubeye göndererek 
bir şeyi abartmaya kalkışmak doğru mudur? Mec
lis’in bu en önemli zamanda yapacak başka işi mi 
kalmadı? En iyisi Hüsrev Sami Bey kızgmlıkla böy
le dediği için sözünü geri alsın.

(Söz değil, önergedir., sesleri üzerine) O zaman 
önergesini geri alsm, mesele kapansın.”

(Geri aldım, diyor. Genel isteğe uyarım diyor..) 
sesleri üzerine konu kapandı.
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Gündemde yer alan Amasya İstiklal Mahkeme
sinin kanuna aykın hükümler verdiği yönündeki 
mazbatanın müzakeresine geçildi.

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “Efendiler, 
Koçgiri heyeti gittiği zaman Meclis’ten bazı istekler
de bulunmuştu. Bunlardan biri de İstiklal Mahke
mesinin görevine son verilmesi idi. Bu konuda Ada
let Encümeni karar aldı, benim de o konuda bir 
önergem vardı, onay için Meclis gündemine konul
du. Fakat o gün, Dışişleri Bakanlığı meselesi yü
zünden önerge görüşülemedi Böyle önemli konula
rı karara bağlamadan diğerine geçersek işler sü
rüncemede kalacaktır.

Ülke güvenliğini ilgilendiren ve dışarının dikkat
lerini üzerine çeken, müzakeresi de yapılmış bulu
nan bu konuyu öncelikle sonuçlandumalıyız. Asker 
kaçaklan meselesinde ise; bütün dünya bilsin ki, 
bu ülkede huzur ve düzen vardır. Komutanların 
emirleri ile asker kaçaklanma ailelerinin sağa sola 
sürgün edilmeleri uygulamasmı önleyelim ve İstik
lal Mahkemeleri mazbatasını ele alıp görüşelim  ”

Bu konuşmadan sonra Samsun milletvekili 
Emin Bey’in (Gevelioğlu), Genel Kurulda yaptığı 
konuşma ve Amasya İstiklal Mahkemesi üyelerin
den Şevket (Şevket Peker, Sinop), Necati (Kurtu
luş, Bursa) ve Bahri (Tatlıoğlu, Yozgat) Beyler hak
kında verdiği 14 maddelik araştırma ve inceleme 
yapılmasına ilişkin önerge ele alındı. Kanuna ay
kırı oldukları suçlaması yapılan çeşitli kararlar
dan örnekler ortaya konuldu.

İstiklal Mahkemesi üyeleri Şevket ve Necati 
Beyler, aldıklan kararlarla ilgili bilgiler vererek ka
nunsuzluk suçlamalarını çürütmeye çalıştılar.
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Müzakereler bu şekilde uzayıp gitti. İşte 2. Grup
tan bazı konuşmalar ve aralarında çıkan tartışma
lardan örnekler:

Emin Bey (Lekili, Erzincan): “İstiklal Mahkeme
leri olmasaydı, cephede üç asker kalmazdı.

.. Efendim müzakerelerin yeterliliği hakkında 
önerge verilmiş ve mesele aydınlanmıştır.”

Mehmet Şükrü Bey (Koç, Afyon): “Nasıl aydm- 
lanmış mesele, size bunu kim söylüyor?”

Emin Bey (Lekili Erzincan): “Siz oy vermeyin. 
Saym Başkan lütfen okuyunuz yeterlilik önergemi. 
Siz karışmayın.. ”

Mehmet Şükrü Bey (Koç, Afyon): “Karışırım, 
hem tam karışırım ”

Emin Bey (Lekili, Erzincan): “Karışınca cevabı
nı benden alırsınız.”

Mehmet Şükrü Bey (Koç, Afyon): “Cevabı ne
rede vereceksiniz?”

Başkan; “Yeterlilik karan alınmıştır. Yalnız da
ha önce söz alanlara söz vereceğim ”

Mehmet Şükrü Bey (Koç, Afyon): “Eksik araş
tırmayla karar verilmesi yasaya aykırıdır. Önerge
de yer alan 14 maddeden yalnız dördü görüşül
müştür. Geri kalanların da görüşülmesini öneri
rim ..

İnsanlan hayatı ile oynanmıştır..”
Başkan; “Salı günü toplanmak üzere celseyi 

kapatıyorum ”
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İtilaf Devletlerinin Mütareke Önerisi.. 
Dışişleri Bakanındım Açıklama İstemi ..

Resmi Gazete Hakkında Önerge.. 
Jsaarta Komin ve Tütün Olanına İlişkin 

4. Şube Mazbatası 
(24 Mart 1922-Birleşim: 14)

Önce geçen celse tutanağı okundu. Söz alan 
muhalif milletvekilleri şunları söylediler:

Emin Bey (Lekilv Erzincan): “Eski sözlerimiz 
saklıdır değil mi efendim?”

Yusuf Ziya Bey (Koçoğlu, Bitlis): “Kırk imzalı 
Dışişlerinden açıklama istediğimiz önergemiz var
dır, bunun geciktirilmesi sakıncalıdır.”

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “Önce bu 
konurum kapalı celsede görüşülmesine gerek var 
mıdır, yok mudur onu görüşelim de ondan sonra 
asıl konuya geçelim. ”

Ziya Hurşit Bey (Lazistan): “Meclisin konuyu 
kapalı celsede görüşmesi için önce dinleyicilerin dı
şarı çıkarılması gerekirdi. Geçen gün dinleyiciler çı
karılmamıştı. Bu yüzden o celse kapalı yapılmamış 
demektir. Bu konudaki durum şimdi oylanmalıdır. ” 

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “Oylamayı 
gerektiren şey nedir, önce bu müzakere edilip belir
lenmelidir.”

Mehmet Şükrü Bey (Koç, Afyon): “Bakan açık
lama yaptıktan sonra, konunun ya açık, ya da giz
li celsede konuşulmasma karar verilebilir. Bakan 
ne cevap verecektir? Açıklamasında neler olacak
tır? Bunları bilelim ki, bunlann dışarıda duyulması 
sakıncalı mıdır, değil midir, ondan sonra celsenin 
açık mı, kapalı mı yapılacağına karar verelim. ”
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Hakkı Hami Bey (Ulukan, Sinop): “Efendiler
bendeniz Yüce Heyetinizden bir şey rica edeceğim. 
Bugün bu dış meseleden dolayı celsenin kapalı ol
ması gerekiyordu. Fakat sinirlerimiz oldukça geril
miş durumdadır. Ben o dış meseledeki önce, ülke
nin yaşamsal meselesi durumundaki asıl konurum 
görüşülmesini öneriyorum”

Oturum Başkanı Haşan Fehmi Bey; “Dinleyi
cilerin dışarı çıkması gizli celse sebebiyledir. Ba
kanlar Kurulu Başkanı Paşa Hazretleri de henüz 
gelmemiştir. Bilindiği üzere, gizli celse önerileri mü
zakere edilmez, doğrudan oylanır.”

Emin Bey (Lekili, Erzincan): “Başkan Beyin bu 
konuşmasından anlaşılıyor ki, öncelikle Dışişleri 
konusunun müzakeresini istiyorlar. Ertelenme se
bebi Bakanlar Kurulu Başkanınm burada bulun- 
mamasıydı. O da şimdi geldiğine göre konunun mü
zakeresine başlanması gerekiyor. ”

Bu konuşma üzerine oturum Başkam önce Dı
şişleri meselesinin görüşülmesi konusunu oya 
sundu, kabul edildi ve müzakere başladı.

Fevzi Ç ak m ak  Paşa (Bakanlar Kurulu Başka
nı); “Efendim 22 Mart’ta Paris’te toplanan 3 ’ler 
Konferansında, üç Devletin (İngiltere, Fransa ve 
İtalya) Dışişleri Bakanlan, bizimle Yunanistan ara
sında bir Mütareke yapılması önerisinde bulunma
ya karar vermişlerdir” diye başlayan konuşması
na, “İstanbul’daki komiserleri aracılığıyla doğru
dan T.B.M.M. Hükümetine notalarını vermişler, bu
nun üzerine Ordu Komutanı Orduya gizli bir emir
name yayınlamıştır” sözleriyle devam etti,.

Daha sonra Meclis’te Puankare, Lord Gürzon 
ve Şanze imzalarım taşıyan üç Dışişleri Bakanının
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mütareke önerisi okundu. Dışişleri Bakan Vekili 
Mahmut Celal Bey (Bayar) açıklamalarda bulun
du. Müzakereler sırasında muhalif gruptan konu
şan milletvekilleri şunları söylediler:

Ziya Hurşit Bey (Trabzon): “Paşa Hazretleri 
bunu yarın gazetelere de verecek misiniz?”

Fevzi Çakmak Paşa (Bakanlar Kurulu Başka
nı); “Hayır, karar verildikten sonra”

Emin Bey (Lekili, Erzincan): “Bu konuda Hükü
met ne düşünüyor?”

Bu tür sorular üzerine Celal Bayar, “Üç devle
tin notasının Kızılay görevlisi Doktor Hikmet Bey eli 
ile kendilerine ulaştığı” bilgisini verdi ve ekledi “bu 
kişi bizim oradaki işlerimize bakan kişidir” dedi.

Emin Bey (Lekili, Erzincan): “Bu kişi bizim res
mi memurumuzdur değil mi Celal Bey?”

Celal Bayar (Dışişleri Bakan vekili): “Hayır gö
nüllü olarak çalışmaktadır. ”

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Trabzon): “Bu konu
da Hükümet ne düşünmektedir? Konuyu ne zaman 
görüşmüştür? Düşüncesi doğru veya yanlış olabilir. 
Son karan Yüce Meclis verecektir. Meclis karar ver
dikten sonra, zaten Hükümetin almış olduğu karar 
da yok sayılır.' Onun için şimdiki düşünceleri bir 
anlam taşımamaktadır. Bunu açıklamaları da bu
rada boş tartışmalara yol açabilir. ”

Celal Bayar (Dışişleri Bakan vekili): “Ben de 
Hüseyin Avni Bey’in jiknrıe katılıyorum. ”

Mehmet Salih Efendi (Yeşiloğlu, Erzurum): 
“Hüseyin Avni Bey’in görüşü doğrudur. Ordunun 
ruhunu, gerçek durumunu Başkomutan bilir. Ba
kanlar Kurulunun karan nedir, söylesinler dinleye
lim. (Daha bir kararlan yok., sesleri)
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Ali Şükrü Bey (Trabzon): “Usul hakkında ko
nuşacağım. Bakanlar Kurulu Başkanı Paşa Hazret
lerinin (Fevzi Çakmak) sözlerinden anladığıma gö
re, bize bu nota verilmiştir ve biz onun hakkında 
müzakere yapacağız. Bu müzakerelerden Orduya 
da bilgi verilecek. Bunlara göre bir formül hazırla
yacaklar ve bize getirecekler. Ben şimdi anlıyorum 
ki, iş tersinden yapılıyor. Bizim burada düşünce 
açıklayabilmemiz ve iş yapabilmemiz için, önce on
ların görüşlerini öğrenmemiz gerekmektedir. Her 
konudan, son askerî durumdan bilgi sahibi olmalı
yız ki, doğru karar verebilelim Bu yüzden işe ters 
taraftan başlanmıştır, diyorum Önce o taraftan bil
gilendirilmemiz gerekirdi ”

Selahattin Bey (Köseoğlu, Mersin): “Ben de A li 
Şükrü Bey gibi düşünüyorum. Böyle çok önemli ve 
yaşamsal olan bir mesele aceleye getirilemez. Bu 
notanın cümleler ve kelimelerden oluşan bir şekil- 
sel varlığı, bir de ruhu vardır. O ruh nedir, ne amaç
la yazılmıştır? Bunları anlamadan cevap verirsek, 
onun anlam ve ruhuna uygun hareket etmemiş olu
ruz. Bu bilgiler öğrenilmeden, burada heyecan için
de ve duygulara kapılarak yapılacak konuşmalara 
göre verilecek karar yanlış olur. Bu yüzden ben bu 
meselenin bugün görüşülmesini uygun bulmamak
tayım  Bu benim vicdanımın sesinden gelen kara
rımdır. Belki başkaları da çıkıp, hayır şimdi karar 
verilsin, diyebilirler.

Benim önerim şudur:
Yüce Meclis, barış meselesini anlamak için Dı

şişleri Bakanını Avrupa’ya göndermiştir ve bu her
hangi bir kişi değil, Meclis’in bir Bakanıdır. Dışişle
ri Bakanımızdan hiç bir haber almadan bu konuyu
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ele almamız doğru mudur? Bize bu nota telgrafım 
gönderen Hükümetler, Dışişleri Bakanımızın 24 sa
at içinde bize telgraf göndermesini de sağlayabilir
lerdi. Bakandan bir bilgi gelmeden Hükümet böyle 
bir girişimde bulunamaz.”

Celal Bayar (Dışişleri Bakan vekili): “Fakat gi
rişimde bulunulmuştur efendim..”

Selahattin Bey (Köseoğlu, Mersin): “Tamam.. 
Fakat Yusuf Kemal Bey ne diyor? Bu onların bir hi
lesi midir, yoksa içtenlikle mi istemişlerdir? Bu an
laşılmalıdır. Bu konudan sorumlu olan Avrupa’da
ki Bakandan bilgi gelmeden biz bu işe ahlamayız. 
Ayrıca Roma’da, Paris’te, Londra’da ve başka yer
lerde iyi kötü görevli memurlarımız var. Bunlar bu 
mesele hakkında ne gibi bilgiler toplamışlardır? 
Meclis onlan oralara ne için gönderdi? Böyle en ya
şamsal bir meselede onlardan bilgi gelmeden karar 
verilir mi? Verilirse bu karar sakat olmaz mı? Bun
lar Hükümetçe iyi anlaşılmalıdır. İkinci mesele, Mü- 
terakenin sonucu yine Mütarekedir..”

Başkan: “Meselenin aslına girmeyiniz..” 
Selahattin Bey (Köseoğlu, Mersin): “Ben, bu

günkü eksik bilgilerle, meselenin çözümünü sağla
yacak bir sonuç almamayacağmı söylemeye çalışı
yorum Bu Mütarekeyi imzalamak, bir askeri çıkar 
mıdır, yoksa zarar mi? İmzalarsak bu lehimize mi 
olacak, yoksa zarar mı doğuracak?

Bunların cevabmı Genel Kurmay Başkanı veya 
Başkomutan Paşa Hazretleri vermelidirler.

Meclis bunları bilmeden konuyu nasıl müzekere 
eder, nasıl karar verir? Son karar Meclisin midir, 
Ordunun mudur? Bu konularda Başkomutanlık 
bizleri aydınlatmalıdır.
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Bütün bunlar açıklık kazanmadan, Meclis as
kerî durumla ilgili Jikir üretemez, karar veremez. 
Çünkü lehte ve aleyhte söylenecek sözlerin daya
nağı burada değil, oradadır.

Üçüncüsü, var olan durumun sürdürülüp sür- 
dürülmemesi İdarî ve yaşamsal bir meseledir. Ma
liye Bakanının vermediği pek çok bilgiler bulun
maktadır. Gerçek malî durumumuz hakkında da 
bilgi almalıyız. Bunların açıklanması belki Avru
pa’daki müzakereleri olumsuz etkiler ve Meclisin 
de heyecanım yükseltir düşüncesiyle suskun kalı
yoruz. Bunu da dinlemelisiniz. Sonuçta bu üç açı
dan durumu öğrendikten sonra herkesin düşünme
sini ve Hükümetin bilgi toplamasmı öneriyorum. ” 

Dr. Rıza Nur (Sağlık Bakanı): ‘‘Hükümetin bu 
meseleyi bugün sonuçlandırmak şeklinde bir dü
şüncesi yoktur.. Hükümet konuyu ele almış, kesin 
bir karar verememiştir. Meclis’in ışık tutmasma ge
reksinimi vardır..’’

Oturum Başkanı; “Herkes usul hakkmda de
yip söz alıyor, asıl konuya giriyor..”

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Trabzon): “Ben o sah
tekârlığı kabul etmem. ”

Oturum Başkanı; “Sizin için söylemiyorum..” 
Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Trabzon): “Benim 

usul hakkmda söz istemem üzerine söylendi de..
Yüce Heyetin her şeye hâkim olduğunu ben de 

biliyorum. Bakanlar Kurulundan beyinlerimizi dol
duracak gerekli bilgileri alacağız. Hükümetin, aske
rî durum ve dış konulardaki bütün bilgileri alıp bi
ze ulaştırması gerekirdi

Dışişleri Bakan vekilimiz burada bize notaları 
okudular. Fakat ayrıca Avrupa’da bulunan Dışişle
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ri Bakanımızdan köklü bilgiler almak gereklidir.
Şimdi bu bilgiler gelinceye kadar, biraz da duy

gusal konulardan söz edeceğim Yüce Heyetiniz 
şimdi bir şey yapamayacak durumdadır. Bugün 
için bizim yapabileceğimiz bir şey varsa, o da gös
terdiğimiz birlik ve beraberliği sürdürmektir. Yüce 
Allahın sayesinde düşmanlarımız, geçen sene ver
dikleri kararın tersine olarak, bu sene, bir oyun bi
çiminde olsa bile bizim hakkımızı kabul etmiş olu
yorlar. (Aldanmayabm. sesleri)

Evet efendim biz bunu bugün bir hile diye ka
bul ederek ülke içinde ruhu öldürecek bir uyuşturu
cu etkisi yapmasm demek istemekteyim Önerinin 
her halde yaran kadar zararı da olduğu düşünül
melidir. Bu nokta üzerinde iyi düşünmeliyiz. Gerek 
Orduya, gerek halkımıza bir uyuşukluk vermemeli 
ve buna büyük özen göstermeliyiz. (Bravo sesleri.)

Mütareke hakkında ben de arkadaşlarım gibi 
düşünüyor, Ordudan alacağımız bilgilere, Genel 
Kurmay ve Başkomutan Paşa Hazretlerinin, ne du
rumdayız, dayanma gücümüz nedir? gibi sorulara 
ilişkin söyleyeceklerine göre karar alınmasından 
yanayım Örneğin, Mütareke önerisi reddedilirse 
sonuç ne olur? Bütün bunları öğrenmek ve anla
mak zorundayız.”

Emin Bey (Lekili, Erzincan): “Arkadaşlarımızın 
da söylediği g ib i bence önce Ordudan ve Başko
mutanlıktan bilgi almak zorundayız. Fakat şunu da 
unutmamalıyız ki, Ordunun direnç gücü hakkında 
bilgi almak, Meclis’i uyuşukluğa yöneltebilecek bir 
sebeptir. Çünkü biz bu davaya girişirken hiçbir za
man, hiçbir dakika bile Ordunun direnci var mıdır, 
yok mudur ve bu işler için paramız var mıdır yok
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mudur diye düşünmedik. İnançlarımız ve kararlığı
mızla bu işe atıldık ve yürüdük. AUaha şükür bu 
başardı sonuçlara ulaştık. Evet bugünkü durumu
muz bence bir boşandır. Bu Mütareke önerisini ka
bul etmek, size yemin edebilirim ki, halkın üzerinde 
olumsuz etki yapacak ve kuşkunuz olmasın ki, sizi 
buradan sopalarla kovalayacaktır.

Halkı araştırmız, mahalle kahpelerine kadar gi
diniz. Halkm ağzından işiteceğiniz söz şu olacak
tır: Bu kadar başarılardan sonra kesin sonucu al
madan asla silah bırakmayız!

İşte halk, dilinin döndüğünce bunları söylemek
tedir. Acaba dış meselelerde İngiliz Dışişleri Baka
nı bizden yana mıdır? Ordumuzun dayanma gücü 
Yunan Ordusundan az mıdır, çok mudur? Bunları 
sormaktansa, şu Mütareke koşullarım kabul edip 
etmemeyi müzakere etmemizin yerinde olacağı dü
şüncesindeyim ”

Hakkı Hami Bey: “Bendeniz, bu konunun he
nüz müzakere zamanının gelmediğini, bunu Ba
kanlar Kurulu adma konuşan Rıza Nur Bey’in şu 
sözlerinden çıkardığımı Yüce Heyetinize söylemek 
istiyorum. Beyefendi burada dediler ki, 16 saat ça
lıştık fakat bir sonuca bağlayamadık. Bana öyle 
geliyor ki, Mütareke önerildiği zaman ilk söz sahibi 
kim olmuşsa bu sonuç onu dinlemekten kaynak
lanmıştır. Mütareke önerildiğinde ilk söz sırası Or
du’da olur. Orduya denilir ki, böyle bir öneri var, bu 
konuda düşünceniz nedir? Ordunun görüşü anla
şıldıktan sonra, Dışişleri Bakanlığı da düşüncesini 
Bakanlar Kuruluna anlatır. Bakanlar Kurula gerek 
Ordudan, gerekse Dışişlerinden aldığı bilgiler üzeri
ne izleyeceği politikanın genel çizgilerini belirler.
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Sonra da Meclis’e gelir ve der ki, bize şöyle bir öne
ride bulunuldu, biz de gerek Orduyu gerekse Dışiş
lerini dinledik, sonra Bakanlar Kurulumuz şu şekil
de bir karar aldı der. Bunun üzerine de Meclis, bu 
karan ya uygun bulur, ya da bulmaz.

Meclis, şu şu noktalardan siz bu kararda yanıl
dınız, şunlan şunları düzeltmeniz gerekmektedir 
der. En sonunda da ya kabul eder, ya da toptan 
reddeder. Yoksa efendiler, biz bu meselenin içeriği
nin müzakeresine girecek olursak, bu bir haftada 
bitmez. Biz kalkıp şöyle olsun, böyle olsun dersek, 
sonra da Başkomutan çıkıp Ordunun durumu gere
ğ i kesinlikle şöyle olmasını istiyorum derse.. Dışiş
leri, dış politikamız gereği biz de şöyle olmasını is
tiyoruz derse.. O zaman bizim kararımız nereye gi
decek?

Niçin Yüce Meclis böyle çıkmaz bir yol üzerinde 
yürüyerek değerli zamanlarını yitirsin?

Anladık önerilen Mütarekenin koşullan belit. 
Ama ben barış anlaşmasına giderken Ordumuzun 
kuvvetli olmasını ve süngülerimizin parlamasını is
terim. Ne var ki, bir şey anlamadan, bir şey dinle
meden de ben şöyle isterim, böyle isterim demek 
yararsızdır. Onun için bendeniz bu şekli nasıl olur
sa olsun kabul etmeyeceğim Fakat ben kabul etmi
yorum dedim diye, sîzlerin veya başka arkadaşla
rın dinlenmemeleri uygun olamaz.

Ayrıca bendeniz de öneri düzeltilerek yine gel
diği zaman belki kabul ederim  Hükümetin önerisi 
Mecliste bir fik ir alış verişi şeklinde müzakere ya
pılmasıdır. Bu müzakerenin de genel smırlarmuı 
hazırlanması gerekir. Belki biz şunu yaptık, şunu 
önereceğiz, siz bunu nasıl buldunuz? diye sorarlar.
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O yok. Ayrıca arkadaşlarımızın müzakere usulü 
hakkında konuşmaları var.

Bu durumda Hükümet bu işin çabuk sonuca 
bağlanmasını istiyorsa önce gitsin Ordu Komutan
larıyla mı, Başkomutanla mı, Avrupa’da gezen ar
kadaşlarımızla mı görüşüp bilgi alacaktır, alsınlar 
ve en sonunda kendi kararlarını verip buraya getir
sinler, b izde o zaman diyeceğimizi diyelim.”

Mehmet Şükrü Bey (Koç, Afyon): “Bu en önem
li meselemizdir. Herkes düşündüğünü söyler. Niçin 
böyle smırlandırma ve kısıtlama yapıyorsunuz?” 

Rıza Nur Bey (Sağlık Bakanı): “İzin verin efen
dim, Hakkı Hami Bey hemşerim, Mütarekenin her 
şeyden önce Ordu’yu ilgilendirdiğini söylediler, ben 
kesinlikle o düşüncede değilim..”

Bakan ve milletvekillerinin konuşmalarından, 
Rıza Nur’un bu açıklamasından sonra, önergeler 
okundu ve konunun müzakeresine 3. Celsede de
vam edilmek üzere 2. Celseye son verildi.

Dr. Abidin Bey (Atak, Lazistan): “Ben bu öne
rinin dikkatli ve yumuşak bir şekilde reddedilme
sinden yanayım. Arkadaşlar, Yusııf Kemal Bey 
(Tengirşenk, Dışişleri Bakanı) bize tam olarak hiz
met etmemiştir ve etmeyecektir.

(Ne biliyorsun?., sesleri)
Ben düşündüğümü söyleyeyim. Bendeniz bir 

zamanlar Balkan Savaşı sırasmda İtalya’da bulu
nuyordum Giysi değiştirerek gitm iştim  Hiç İtal
yanca bilmiyordum Fakat orada iken 150 liraya 
telgraf telsizi alıp haberleşme bile yaptım Hamidi- 
ye zırhlısı ile haberleştim ve Draç iskeleleri bombar
dıman edildi Arkadaşlar biz bu kişiye 160 bin lira 
verdik ve harcayın dedik. Eğer Şanzelize meraklısı-
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m gönderirseniz hiçbir iş yapamaz.
(Şanzelize ne demek? Sesleri..) Yâni Paris’teki 

güzel sokaklara ve yerlere..” (Sayuı Başkan kendi
sini asıl konuya davet ediyoruz!)

Arkadaşlar, eğer bu arkadaşımız (Yusuf Kemal 
Tengirşenk) isteseydi, nerede olursa olsun bir kur
ye ile Mütareke konusunda bize haber gönderirdi

(Yeter artık., sesleri)
Yeterli olup olmadığına ben karar veririm.. Son 

durum hakkında, arkadaşlarınım söyledikleri gibi 
Ordu ile ve Ordu Komutanlan ile görüşmek gerekir 
mi gerekmez mi? Ben, fik ir alışverişi yönünden ve 
işbirliği için görüşülmesinden yanayım. Tabii karar 
Yüce Heyetinizindir. Onlar savaşmak, ileri gitmek 
zorundadırlar. Bu işte de en son karan yine biz ve
ririz. Çünkü biz burada toplandığımızda onlar yok
tu. Kimse de yoktu.. Sonra onlar bizim çevremizde 
gelip toplandılar. Genel Kurmayına da, Başkomu
tanına da biz emir veririz. Yürü, işgal et deriz, yü
rür. Benim düşüncem budur. Biz bu müzakereye 
hatta Yusuf Kemal Bey’den, salt bizim kanımız
dan.. (Eksik tutanak..)

İstanbul’dan gelen bizim kanımızdan değildir. 
İçimizde değildirler. Bizden, kanımızdan ayrılanlar, 
güvenip 160 bin lira verdiğimiz onlar, bize buraya 
bildirmeliydiler.. Şimdi keşkeyle, olsaydıyla geçiş
tirmek..”

Mehmet Şükrü Bey (Afyon): “Arkadaşlar mü
zakereyi olumlu bir biçimde sürdürebilmek için iki
ye ayırmak yararlı olacaktır. Birinci bölüm, herke
sin önerilen Mütareke konusundaki düşüncelerini 
burada sohbet türünden açıklamasıdır. Bu tabii ki 
hiçbir zararlı sonuç doğurmaz. Asıl cevap verilmek
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gerektiğinde ise Selahattin Bey kardeşimin Jtkrine 
tümüyle katılırım. Askeri durumumuzu komutanlar
dan, mâlî, siyasal ve iç işlerindeki durumlarımızı 
da yetkililerden öğrenip bir fik ir oluşturduktun son
ra bunu açıklamaya şu andaki düşüncelerimiz bir 
engel oluşturamaz. Ben bugün, bugünkü bilgileri
min ışığında düşündüklerimi söylerim. Yarm da ye
ni edineceğim bilgiler üzerinden fikrim i açıklarım. 
Bugün görebildiğimiz kadarıyla düşmanımız Yu
nanlılar mıdır? Yoksa Yunanlılar’ı kullanan İngiliz- 
ler midir? Öncelikle bu konu üzerinde tarihe başvu
rarak kısaca durmamız gerekecektir.

Bildiğiniz üzere Mütarekede İngilizler her yere 
askerlerini ve sivil görevlilerini gönderdiler. Asker
lerini gönderdikleri yerlere el koydular. Oralarda 
Ermenilerin haklarının koruyucusu oldular. Rumla
rın isteklerini yerine getirmeye koyuldular. Sonun
da Yunanlıları İzm ir’e saldırttılar. İmzaladıkları 
Sevr anlaşmasınm suç âleti yaptıkları Yunanlıları 
Anadolu içlerine gönderdiler. Bana göre bizim ger
çek düşmanımız karşımızdaki, savaşlar yaptığımız 
Yunanlı değildir. O yalnızca bir araçtır, alettir.

Bence asıl düşmanımız İngilizlerdir. Geçen se- 
neki olayları da göz önüne getirirsek, İngiltere’nin 
oynadığı oyunun, özellikle Barış Korıferansmı uza- 
ta uzata ortaya koyduğu gelişmelerin ikinci bir ko
medi sahnesi olduğunu görebiliriz. Geçen sene bizi 
doğrudan Londra Konferansma çağırmadılar. İs
tanbul aracılığıyla, Ankara temsilcileri de bulunabi
lir şeklindeki önerileriyle davet etmiş oldular. Ora
da Londra Konfrerans müzakereleri devam eder
ken 23 Martta II. İnönü taarruzu ile karşı karşıya 
geldik. Efendiler, eğer o zaman Allah korusun Or
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dumuz başardı olamasaydı, Yunanlılar o zaman 
Konferanstaki temsilcimize başka koşullar dayata- 
bileceklerdl

Bugün sahneye konulan ikinci komedi ise, do
ğu ile üişkilerimizi koparmak, bizi böyle açıkta, ya
payalnız bırakmak, böylelikle kendi eksiklerini ta
mamlamak, sonunda da son bir darbe ile bizi par
ça parça etmektir. Biz şimdiye kadar çok aldandık, 
bunun çok zararım gördük, artık bundan sonra al
danmayacağız.

Ayrıca bu Mütareke önerisinde dikkatimi çeken 
bir şey var. Anadolu’dan söz ediliyor, peki Trakya 
ne olacak? Demek ki bizimle Anadolu üzerinde pa
zarlık yaparak Trakya’yı tamamen kendilerinin sa
yıyorlar. Günün birinde barış müzakerelerine gitti
ğimizde diyecekler ki: Mütarekede şu şu temel ku
rallar kabul edilmiştir. Orada Trakya meselesi yok
tu. Bunu siz de kabul etmiş bulunmaktasınız. ”

Operatör Emin Bey (Bursa):“İstanbul da yok.”
Mehmet Şükrü Bey (Afyon): “Bunlar çok dik

kat çekicidir. Biz böyle bir günde böyle bir Mütare
keyi düşünemeyiz. Tabii ki bizim de istediğimiz 
şeyler vardır, Mütarekeyi hemen reddedecek deği
liz. Biz davamızı barış yoluyla kazanmak istiyoruz. 
Davamız da çok açıktır, vatanı kurtarmak. Yunan 
canavarlarmı İzm ir’den çıkarmak, anavatanda 
düşman bırakmamak. Davamız bu olunca burada 
toplanan Meclis bu davadan vazgeçmiş, sapmış 
oluyor mu? Eğer vazgeçme veya sapma yönünde 
M ecliste en küçük bir izlenim oluşmuşsa o dava 
çürümüş demektir. O zaman biz çok oluruz.

Bilinmelidir ki, dünkü ideallerimiz ne ise bu
günkü düşüncelerimiz de aynıdır. Biz burada dava-
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miza sahip çıkıp direndikçe, milletin kararlılığı ve 
Yüce Allahm yardımıyla boşan gelecektir.

Iİnşallah.. sesleri)
Eğer biz inançlarımızdan ve ideallerimizden kü

çük bir sapma gösterir ve M illî Misaktan vaz geçti
ğimiz izlenimi verecek olursak, Doğuda ve Batida 
çeşitli düşünce akımlan ortaya çıkacaktır. Diyecek
lerdir ki, demek artık bunların kararlılıkları zayıfla
dı, ideal ve inançlarından vazgeçmeye başladılar.. 
İşte onlar bizi böyle bir şüpheli durumda bırakmak 
istiyorlar. Ben şimdi sîzlere, geçen günlere bakarak 
şunu hatırlatmak istiyorum; Fransızlarla yaptığı
mız Ankara Anlaşmasında, sanki ilkelerimizden ve 
M illî Misakımızdan biraz özveride bulunurmuş gibi 
bir görüntü vermiş olduk. Ancak bu anlaşmanın hü
kümleri bizi asla ideâllerimizden vazgeçmiş durum
da bırakmamıştı. Fakat o Doğuda yanlış bir etki 
yaratmıştı ve dediler ki, yoksa bu Türkler, M illî Mi- 
saklarmdan vaz geçip Batıya mı yanaşıyorlar?

Bu yüzden de Doğunun bize yardımlarında bir 
kesinti başgösterdt Bu kötü izlenimi yok edebilmek 
için Hükümet epeyce çalıştı. Çok şükür ki, bunu ba
şardı Bugün artık doğu ile ilişkilerimizin iyi olduğu 
görülmektedir. Ben şimdi önerdikleri bu Mütareke
de de bir İngiliz şeytanlığı görüyorum. (Bravo..)

Fakat yine de Mütarekeyi hemen reddedelim 
diyor değilim. Komutanlann, Ordu’nun, Hükümetin 
ne düşündüklerini, dış temsilciliklerimizden gele
cek bilgileri öğrenelim. O zaman belki bizi aydınla
tacak ve fikirlerim izi değiştirecek yeni bilgilere ula
şacağız.

.. Ülkenin bugünkü durumunu düşünmek zo
rundayız. Bununla birlikte bu Mütareke önerisinin
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altında yatan kirli düşünceleri de asla gözden uzak 
tutmamalıyız. Onlara belki şöyle diyebiliriz; efendi
ler eğer siz Mütareke isteğinde içtenlikli iseniz, şu
nu biliniz ki, biz de barıştan yanayız ve Mütareke
yi istiyoruz.. O zaman çekilin vatan topraklarımız
dan, hâlâ niye duruyorsunuz? Bunun için önce Yu- 
nanlılar’ı geri gönderiniz, ondan sonra sizinle konu
şabiliriz.

Öyle Yunanlılar’ı biraz geri çektirip, Ordusunu 
daha güçlendirme plânlan yapmanızı, İrıgilizlerin 
ülke içinde yaydmasmı ve Mondros Mütarekesi 
günlerindeki koşuRann yinelenmesini istemiyoruz. 
Eğer gerçekten barıştan yana iseniz bunun ilk ko
şulu Yunan Ordulannı vatan topraklarımızdan çı
karıp geri göndermenizdir.

Biliyorsunuz, Fransızlarla yaptığımız Ankara 
anlaşmasından önce Hükümetin onlara bir önerisi 
olmuştu. Ne demiştik onlara? Biz Bekir Sami Bey’in 
yaptığı anlaşmayı kabul etmedik Bunun üzerine 
onlar bize, sizinle anlaşabiliriz, şartlarımız şudur 
demişlerdi. Biz şimdi de onlara diyebiliriz ki, biz 
barış istiyoruz, sizinle istediğiniz Mütarekeyi yapa
cağız, yalnız ortada bazı artniyetler görüyoruz. Bu
nun için bizim kurallarımız şunlardır, eğer gerçek
ten Doğu barışından yana iseniz bunları kabul edin 
ve Mütarekeyi görüşelim, deriz. Böylelikle onlarla 
müzakere için zaman kazanırız ve bu süre içinde 
Dışişlerimiz Doğunun, Batının görüşlerini, gerçek 
niyetlerini öğrenme olanağı bulmuş olur. Ona göre 
de gerekli önlemlerimizi alabiliriz. Mütareke için 
öne sürdükleri, üç aylık ateşkes, sonra bu sürenin 
üç ay daha uzatılması şeklindedir. Ne var ki, bu üç 
ayda onlar savaş için daha rahat hazırlıklarım ta-

178 Yalçın Toker



marnlayabilirler. Biz ise üç ayda taşıt aracı eksiği
mizi bile gideremeyiz. Orilann arkasında tükenmez 
İngiliz otomobil kaynağı varken, bizim hiçbir şeyi
miz yok. Durum bu iken, Ordu içinde bu Mütareke 
Önerisinin yayılması, Orduyu gevşetebilir diye dü
şünmekteyim.

Özetle ben bu durumda, Ordu komutanlarmm 
ve Paşa Hazretlerinin kendi aralarında görüşerek, 
Yusuf Kemal Bey’den gelecek bilgileri, mâlî ve ida
ri durumumuzu da göz önünde bulundurarak Hü
kümette olgunlaştıracakları cevap metnini Meclis’e 
getirmelerinden yanayım. ”

Meclis’te daha sonra Celal Bayar, Tevfik Rüş
tü Bey (Araş, Muğla), İsmail Suphi Bey (Soysallı- 
oğlu, Burdur), tlyas Sami Bey (Muş), Tunalı Hilmi 
Bey (Bolu) konuya ışık tutan konuşmalar yaptılar.

Mehmet Salih Efendi (Yeşiloğlu, Erzurum): 
“Mütareke önerisi konusunda arkadaşlarımızın 
hepsi çeşitli fik irler öne sürdüler. İnsanların kimile
ri savaş, kimileri ise barış yanlısıdır. Ben barış 
yanlısı değilim, daima karılı işleri severim. Baştan 
şunu söyleyeyim ki, aklımı yitirmiş, şeytana uy
muş gibiyim. O aşağılık İngiliz de, Fransız da, İtal
yan da yâni bu domuz oğlu domuzların hepsi de, 
yanmış ocağımıza barış kovasıyla su döküyorlar. 
Artık bundan sonra eski durum kalmamıştır. B ir 
çift çorap giyerseniz burnu yırtılır, tabanı yırtılır.. 
Boğazmı elli bin sene giyseniz artık o yırtılmaz.

(Karışık tutanak..)
Bize zaten olan olmuş, gelen gelmiş, yanan 

köylerimiz yanmış, geride kalmış çıplak dağlar.. 
Önerileri gösteriyor ki, tren hattını düşmanlar tutup 
alsınlar.. İki Ordu arasında 12 kilometrelik bir boş
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luk bırakılsın. Yâni daima 12 kilometre geri çekil- 
memezi öneriyorlar. Bu bir şeytanlık, içten pazarlı- 
lıktır. Fakat bu önerilerini baştan reddetmek de 
akıllıca değildir. Hükümet bizden bir ruh, bir duy
gusal etki almak istiyor. Tabii kendilerinin de dü
şündükleri vardır.

Bendeniz son söz olarak diyorum ki, Hükümet 
düşmanlarımızı topraklarımızdan çıkarmalıdır, Av
rupa'nın bazı şeytanca düşüncelileri Yunan Ordu
larını İzm ir’e göndermişlerdi. Şimdi Ordularımızı 
barış sözü ile savaştan soğutmamalıyız. Birinci Mü
tareke başımıza ne kötülükler getirdiyse bu İkincisi 
ondan dört kat daha fazlasını getirecektir. Onun 
için Hükümete şu ruhun verilmesini istiyorum: Eğer 
İzmir bölgesine kadar düşman çekilecekse bu Mü
tareke önerisini kabul ederiz. AUah düşmanın da 
bu öneriyi yapanların da belâlarını versin! Yüce Al
lah inşallah bir gün bu domuzlardan Müslümanla
rın öcünü alacaktır. ”

Milletvekillerinin bu konuşmalarından sonra 
kürsüye gelen Bakanlar Kurulu Başkam Fevzi 
Çakmak Paşa, söylenen her şeyin Hükümete ışık 
tuttuğunu söyleyerek teşükkür etti.

Ve sonra da, konuyla ilgili olan bütün önerge
ler okundu.. Bu önergeler; Ordunun, Avrupa’daki 
Dışişleri Bakanı Yusuf Kemal Bey’in, dış temsilci
liklerin fikirleri alındıktan sonra, Mütareke öneri
si hakkında son kararın verilmesi için Meclis’e ge
tirilmesi.. Mütarekenin reddedilmeyip Batı Devlet
lerine teşekkür edilerek zaman kazanılmaya çalı
şılması.. v.b. idi. Sonunda bütün önerilerin, dik
katlerini çekmek için Hükümete gönderilmesine 
karar verildi. Gündemdeki diğer konuya geçildi.
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İsparta’da Yağmalanan Koyunlar ve Tü
tünleri Araştırma Heyetine Seçilenler millBtpekille- 
rinden, İstifa eden Süleyman S im  Bey’in Yerine 
Elazığ Milletvekili Rasim Bey’in (tekin) Seçilmesi 
yönündeki 4. Şube mazbatası, 24 Mart günü yapı
lan 14. Birleşimdeki bu önergelerden ilkinin ko
nusuydu. Oylanarak kabul edildi. Daha sonra di
ğer önergeler okundu ve müzakereleri başladı.

Dış İslerine Verilen Soru Önergesi

Bitlis milletvekili Yusuf Ziya Bey (Koçoğlu) ve 
arkadaşları, Dış İşleri Bakan vekilinin cevaplama
sı istemiyle çeşitli konularda bilgi isteyen bir öner
ge vermişlerdi. Bu önergede cevaplanması istenen 
sorular arasında şunlar bulunuyordu:

1. Dışişleri Bakanı Yusuf Kemal Bey’in (Ten- 
girşenk) Avrupa’daki çalışmaları hakkında hangi 
bilgiler alınmıştır? İstanbul Hükümeti Dışişleri Ba
kanı İzzet Paşa ve Hükümeti ile ilişkileri ne du
rumdadır? Görüşleri bağdaşmakta mıdır? Kendi
sinden gelen telgraflarm içeriğinde neler vardır?

2. İstanbul gazetelerinin Ankara’ya girişi niçin 
yasaklanmıştır? Tevflk Paşa’nm Vakit Gazetesinde 
yer alan demeci Dışişlerince nasıl değerlendiril
mektedir?

3. Afganistan Elçiliğine atanan Fa h ri Paşa’nm 
Yenigün Gazetesindeki demeci Dışişleri Bakanlı
ğınca bilinmekte midir? Uygun bulunmamışsa hak
kında ne gibi önlem alınmıştır? Bu demeçten dış po
litikamızın yara alacağı düşünülmekte midir?

Soru önergesinin okunmasından sonra Dışiş
leri Bakan Vekili Celal Bey (Boyar) kürsüye geldi.
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Önergedeki soruların 1. maddesindeki soruya da
ha sonra cevap verileceğini bildirdi. Son maddede 
yer alan Afganistan Elçiliğine atanan Fahrettin 
Paşa(*)’nın Yeniğim Gazetesine verdiği demeç ko
nusu üzerinde durarak şunları söyledi:

"Bu demeci onaylamıyonız. Gazetede yayınlan
dığı sabah saatlerinde Afganistan’a hareket etmiş 
olduğu için kendisinden bilgi alma olanağımız ol
madı. O sözleri kendisi mi öyle söyledi, yoksa gaze
teci mi öyle yazdı, bunu bilmiyoruz. ”

(Gazeteye sansür uygülayamadınız mı? Sesleri) 
Celal Bey (Bayar): “Çok şükür gazetelere san

sür uygulanmamaktadır. Elçiyi Bakanlar Kurulun
da tenkit ettim, kendisinden bilgi almınca açıklama 
yapılacaktır. ”

Lütfi Bey (Azer, Siverek): “İstanbul gazeteleri
nin gelmesi niçin yasaklandı?”

Celal Bey (Bayar): “Başkomutanlığm emri ile 
yasaklanmıştır.” (Sebebi ne? Sesleri)

Mehmet Salih Efendi (Yeşiloğlu, Erzurum): 
“Saym Başkan bir soru soracağım.”

Başkan (Haşan Fehmi Ataç, Gümüşhane): "Su
sunuz Salih E fendi.”

Mehmet Salih Efendi (Yeşiloğlu, Erzurum): 
“Beş gün önce Ruslar cepheye gönderilmesi için 
getirilen parayı kime verdiler?”

(*) Ömer Fahrettin Paşa (Türkkan): I. Dünya Savaşı’nda 
Ingilizler’in kışkırttığı Şerif Hüseyin’e karşı Medine'yi savu
nan, Çöl Kaplanı, Medine Müdafii unvanları ile tarihe geçen 
ünlü komutan. İngilizler’in sürgün ettiği Malta adasından 
kurtulduktan sonra Ankara’ya geldi. B.M.M. Hükümeti tara
fından Afganistan’a elçi atanarak Kabil’e gönderildi. 1948 yı
lında İstanbul’da ölen Paşa, 1868 Rusçuk doğumludur.
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Başkan (Hasarı Fehmi Ataç, Gümüşhane): “Sa
lih Efendi kimden söz aldınız konuşuyorsunuz?” 

Mehmet Salih Efendi (Yeşüoğlu, Erzurum): 
“Kendimden söz aldım Sayın Başkan. Sen sürekli 
böyle yapıyorsun. Rauf Bey (Orbay) oturum Baş
kanı olduğunda hiç güçlük çıkarmaz.. Fakat sen 
olunca böyle oluyor. Bana ya bir ihtar daha ver ya 
da oturumdan geçici çıkarma cezası.. İstahbıd Me- 
busan Meclisinden buna alışıksın.”

(Öyle zorla söz almak da olmaz., sesleri) 
Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “Geçen 

günkü 100 bin lira meselesini öğrenmek istiyorum.” 
Haşan Bey (Saka, Maliye Bakanı): “Rus Elçisi 

Aralof, 3,5 milyon altın rublelik Rus yardımmm ace
le Rusya’dan yola çıktığını, fakat çok gerekli ise El
çilik kasasından avans verebileceklerini söylemişti. 
O paraodur...”

Hüseyin Avni Beu’in, Hükümetçe Resmi 
Gazete Çıkarılması önerisi..

Erzurum milletvekili Hüseyin Avni Bey, verdi
ği bu önerge hakkında konuşmakadır:

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “T.B.M. 
Meclisinin haber alma şubesi vardır.. Arkadaşları
mız gazete çıkarıyorlar... Onlar ne düşünür, ne ya
zarlarsa, baştan sona kendi görüşleridir, kendi si
yaset ve yorumlandır der, saygı ile karşılarım. Öy
le ki, bizim genel siyâsetimize karşı yaym yapmak
ta bile özgürdürler. T.B.M. Meclisi de bunun yorum
lanmasına girişemez. Geçen gün Meclis Tutanakla
rının yayırdanmasmı burada ertelediğimizde gaze
tede haberleri yaymlandı, ben buna da saygı duya-
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nm. Yalnız Hükümetin politikasıyla bağdaşmayan 
bu yazılanların yalanlaması için bir yalanlama 
gönderilmelidir.

Hükümetin bir resmî gazetesinin olması için 
bütçede ödeneği vardır. Hakimiyet-i Milliye de yan 
resmî bir gazetedir. Onun sütünlarında, bence ya
yınlanması uygun olmayan pek çok yazılar gör
mekteyim. Orada Devlet siyasetini ilgilendiren ne 
yazılsa, onun sorumluluğu Hükümeti bağlar. Buna 
karşılık bir arkadaşımızın burada söyleyeceği söz
ler ise bizi bağlamıyor. Aslında ben onlara da say
gı duyarım. İsterse içinde küfür olsun, o millet adı
na söylenmiş sözdür, derim

Hükümet, politikasmı ilgilendiren bazı haberle
ri yalanlamamaktadır. Tabii bu, Hükümetin kendi 
bileceği iş. Fakat kamuoyu olayların gerçek yönünü 
Hükümetin ağzından duymak ister. Gazeteler öz
gürdür ve olayları kendi anlayışlarma göre yansı
tabilirler. Bu da basm özgürlüğü gereği saygı duyu
lacak bir şeydir. Bunun için ben, bütçede karşılığı 
bulunduğuna göre, Hükümetin, kamuoyunun doğ
ru aydmlatılması amacıyla bir Resmî Gazete çıkar
masını önermekteyim Acaba bu konuda Hükümet 
ne düşünmektedir?”

Fevzi Çakmak Paşa; “Efendim, Hüseyin Avni 
Bey’in önerisi uygundur, kabul ediyoruz.”

Bu konuşmalardan sonra Meclis, Pazartesi 
günü toplanmak üzere müzakerelerine son verdi. 
Mehmet Şükrü Bey (Koç, AJyon): “Dışişleri hak
kında gensoru önergesi bulunduğunu ve okunma
yan bazı önergelerin de olduğunu” hatırlattı. Son
ra, oturum Başkanı oylama yaparak, gensoru mü
zakeresine gerek olmadığı kararını açıkladı.
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Mütareke Önerisi Hakkında» Hükümet 
Başkanı Fevzi Paşa’dan Gelen Telgraf..

Soru ve Gensoruların Gececi Bir Süre İçin 
Gündeme Alınmaması Önerisi..

Reşat Hikmet Beuin Mezarının Yapılması.. 
Adalet Bakanı Hakkındaki Gensoru..

(27 Mart 1922-Birleşinv 15)

Gündemin ilk maddesinde, Hükümet Başkam 
Fevzi Çakmak Paşa’nın Sivrihisar’dan çektiği, 
Mütareke önerisiyle ilgili telgraf vardı. Fevzi Paşa, 
telgrafında özetle şu bilgileri vermekteydi:

“İtila f Devletlerinin Mütareke önerisi bu akşam 
geç saatlere kadar, Başkomutan Mustafa Kemal 
Paşa, Batı Cephesi Komutanı İsmet (İnönü)  Ptışa 
ve Bakanların katılımıyla görüşüldü. Başkomutan 
Sivrihisar’a gelmeden önce bütün Ordu ve Kolordu 
komutanlarıyla konuyu görüştüklerini anlattılar. 
Bu durumda Meclis, Hükümet, Ordu dahil bütün 
görüşlerin aynı noktalarda yoğunlaştığı anlaşılmış 
oldu. Bu noktalar; düşmanın işgal ettiği yerleri bo
şaltması, Mütareke süresinin bu boşaltma işlemi
nin süresiyle sınırlı olması, İtila f Devletlerinin bo
şaltma yapılan yerler dışında biçbir kontrol işlemi 
uygulamaması gibi konulardı.

Bu arada Mustafa Kemal Paşa, Yusuf Kemal 
Bey’in Doğu ekspresi ile yola çıktığı, Cuma günü 
Burgaz-İnebolu yolu ile Avrupa’dan dönmüş olaca
ğı bilgisini verdikleri için Mütareke konusundaki 
kesin kararın onun dönüşünden sonra verilmesinin 
uygun olacağmı bild ird i.”

Okunan bu telgraf, Meclis’te (Çok iyi sesleri) ile 
karşılanarak onaylanmış oldu.
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Soru ve Gensoruların Geçici Bir Süre İçin 
Gündeme Alınmaması Önerisi..

Meclis’te bundan sonra, Lazistan milletvekili 
Necati Bey (Memişoğlu) ile, Oltu milletvekili Rüs- 
tem Bey’in (Acar) verdikleri, soru ve gensoru öner
gelerinin geçici bir süre için Meclis gündemine 
alınmaması yönündeki önergenin müzakeresi 
başladı. Necati Bey, önerge hakkında bilgi vererek, 
“ülkenin içinde bulunduğu şu önemli günlerde, ace
le karar verilmesine gerek olmayan konulardaki 
soru ve gensoru önergelerinin ertelenmesi gerektiği
ni” anlattı.

Ziya Hurşit Bey (Lazistan): “Bu öneri, bundan 
sonra gelecek gensorularla ilgilidir. Adalet Bakanlı
ğ ı ile ilgili gensoru devam edecektir. Bununla birlik
te ben şunu sormak isterim; İçtüzük’ün milletvekil
lerine verdiği bu hak, bir kararla kapatılabilir mi? 
Eğer bu yapılırsa milletvekilliğinin bir anlamı kalır 
mı? Asıl böyle zor dönemlerde gensorular verilir ve 
millet de, evet benim vekillerim görevine önemle 
eğiliyor, der. Fransa’da Başbakan Brian Paris’te 
güven oyu alarak Cannes’a gittiği sırada, Meclis 
onu gensoru ile düşürdü. Bu durum Fransızlar için 
bir onurdur. Bizim için de millet diyor ki, işte benim 
seçtiğim vekillerim Hükümeti böyle kontrol ediyor. 
Evet gensoru vermek bir haktır. Yüce Heyetiniz en 
güç zamanlarda bile bu kontrol görevini yapacak
tır." (Bravo sesleri, alkışlar)

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “Efendim 
Ziya Hurşit Bey meseleyi aydınlattılar. Kuşkusuz 
bu öneri Adalet Bakanlığı gensorusunu kapsama
maktadır. Zaten Adalet Bakanlığı gensorusu söz
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konusu olmuş ve gazetelerde de yer almıştır. Bu 
arada Bakan arkadaşımızın suçlama altında bıra
kılmasını da uygun bulmayız. Ayrıca böyle bir kısıt
lama zaten doğru olmaz. Çünkü biz yalnız bir yasa
ma organı değiliz. Aynı zamanda yürütme erkine 
de sahibiz. Bizim adımıza yapılanları görpnezden 
mi geleceğiz? (O zaman Meclis kapansm.. fesleri)

Eğer bu öneri Bakanlarla milletvekilleri arasm- 
daki küçük sorunlarm büyümeden çözülmesini 
amaçlamaktaysa ben de kabul edebilirim. Yoksa 
milletvekilinin kutsal hakktnm kısıtlanmasını asla 
onaylamam. (Bravo., sesleri)

Ayrıca şu nokta da aklmıza gelmelidir ki, 
T.B.M. Meclisinin bir manevî kişiliği vardır. Milletve
killeri her gün görev hedeflerini ondan alırlar, onun 
için çalışırlar. Hiçbirimizin kişisel siyaseti olamaz. 
Hepimiz T.B.M. Meclisinin siyaseti yönünde çalış
makla yükümlüyüz.”

Bu konuşmalardan sonra yeterlilik önergesi 
verildi. Soru ve gensoruların belirli süre için erte
lenmesi önerisi oylanarak reddedildi.

Osmanlı Mebusun Meclisinin Son Başkanı 
Reşat Hikmet Beu’in Mezarının Yaptırılması

Meclisin gündeminde yer alan sonraki konu, 
Meclis Divan Başkanlığının istediği, 2. Başkan 
Rauf Bey’in (Orbay) imzasını taşıyan öneri idi. 
Bunda şöyle denilmekteydi: “Vatan ve Milletimize 
büyük hizmetleri olan ve Meclis Başkanı iken haya
tını yitiren Reşat Hikmet Bey’in, İstanbul’daki me
zarı ayaklar altında bulunmaktadır. Mezarının 
yaptırılması için Meclis bütçesinden 500 lira har
canması Divan Başkanlığmca uygun bulunmuştur.
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Genel Kurulun onayına sunulur. ”(*)
Bu önerinin açık celsede görüşülmesine karar 

verilerek, gündemdeki diğer maddeye geçildi.

Adalet Bakanı Refik Şevket Bey (İnce)
Hakkındaki Gensorunun Üç Maddesi..
Adalet Bakam Refik Şevket Bey’in (İnce) hak- 

kındaki gensoru önergesi açık celsede müzakere 
etmekte idi. Fakat Bakan, üç maddesi görüşülen 
önergenin 4. Maddesi üzerindeki müzakerelerin 
gizli celsede yapılmasını istemişti. Bu yüzden 27 
Mart 1922 günü yapılan 15. Birleşimin gündemi
ne bu konu alındı.

Hakkı Hami Bey (Ulukan, Sinop): “Müzakeresi 
açık celsede başlayan soru önergesinin sonuç bö
lümünün gizli celsede tamamlanması doğrudur. 
Açık ve kapalı bölümleri birbiriyle bağlantılı olan 
önergenin, Bakanın isteği gereği kapalı yapılan bö
lümü görüşüldükten sonra, müzakere açık celsede 
yine devam edecektir. Usul böyledir,.”

Bu konuşmadan sonra Oturum Başkam, gizli 
celse oylaması yaptı ve kabul edildi.

Bunun üzerine kürsüye gelen Adalet Bakam 
Refik Şevket Bey (İnce) olayı kısaca şöyle özetle
di:

(*) Reşat Hikmet Bey (1876 - 1920) Rauf Orbay ile bir
likte Mondros Ateşkes Antlaşması'nm imzalanmasında bulu
nan delegelerden. Mustafa Kemal Paşa ile, Salih Paşa'mn
anlaşmaları sonucu İstanbul'da toplanan Son Osmanlı Mecli
si Mebusanma. katıldı. Osmanlı Meclisinde, Kuvva-yı Milliye 
yanlısı milletvekillerinin istememesine rağmen 1 Ocak 
1920’de Meclis Başkanlığına seçildi. Mebusan Meclisinin İn- 
gilizler tarafından kapatılmasına kadar bu görevde kaldı.
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“Osman Bey’in Başsavcılığı döneminde Si
vas’taki bir olayla ilgüi suç duyurusu yapılıyor. Bu
na göre, Temyiz üyesi Asım Bey ve Galip Beyler, Si
vas Defterdarı Faik Bey’le bir evde içkili, kadınlı 
toplanmışlar. Vali Cemal Bey bunları yakalamak 
için tuzak kurmuş. Dönemin Adalet Bakanı Hafız 
Mehmet Bey, Başsavcı Osman Bey’e, Temyiz üye
lerine karşı kurulan bu tuzağm araştırılıp, gerçeğin 
ortaya çıkarılması emrini vermiş. Fakat Başsavcı 
verilen bu emre rağmen, Türk adaletine leke süren 
bu düzenle suçlanmış olanları suçlu göstermeye 
devam etmiş..”

Adalet Bakam, özetlenen bu olayla ilgili diğer 
ayrıntıları da anlatıp, sorulanlara cevap verdikten 
sonra müzakerelere devam edildi.

Ziya Hurşit Bey (Lazistan): “Efendim önerge
mizin 4. maddesi, Başsavcı Osman Bey’in bu olay 
üzerine rütbesinin küçültülerek Temyiz üyeliğine 
atanması ve yerine İstanbul Temyiz Mahkemesi 
üyesi İhsan Bey’in getirilmesi hakkmda id i Bakan 
Bey, Savcı Osman Bey'e uygulanan rütbe indirimi
nin sebebi olarak dosyadan getirttiği bir çok özel 
mektuplar okuttu.

... İstanbul’dan memur getirilmesi bir mesele ol
muştu Bakan Bey İstanbul’dan gelen bu İhsan 
Bey’i de Ceza İşleri Genel Müdürü yaptı Bakan 
Bey diyor ki, İstanbul bu kişiyi buraya atamışti, o 
istifa ederek bizim kadromuza katıldı Oysa Savcı 
Osman Bey, onun Sivas’a izinli geldiğini söylüyor. 
Yâni burada görev verilmeseydi yeniden İstanbul’a 
dönecekti, diyor. Ben İhsan Bey’in hukuksal yete
nek ve gücü için bir şey söylüyor değilim. Yalnız ba
zı arkadaşlar, Sadrazam Ferit Paşa döneminde Er
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meni tehciri (zorunlu göç ettirme) sırasında olaylar
la İlgili savcı olduğunu anlatıyorlar.

Bakan Bey’e verilen gensoru önergesi Meclis’te 
müzakere edilmeye başladıktan sonra, Başsavcı 
Osman Bey meselesini görür görmez şifre telgrafla 
Sivas valisine... Acaba tarihte bunun bir örneği var 
mıdır? (Alkışlar..)

Vali Temyiz üyelerini toplasm da aydınlatmak 
için şifreyle cevap versin. (Karışık tutanak..) Böyle 
bir şey hiç duyulmuş mudur? Yâni bu iş doğrudan 
doğruya kendini temize çıkarmak içindir. Vali, Mec
lis’i bilgilendireceğim diyor. Hiç şimdiye kadar bir 
valinin Temyiz Heyetini toplayarak. Adalet Bakanı
nın Meclis’te karşı karşıya kalacağı sorulan düşü
nüp şifre ile buraya oradan Meclis’e aydınlatmada 
bulunması yaşanmış mıdır?

... Adalet Bakanı her ülkede idarenin bir parça
sıdır. Adalet mekanizmasmın en üst yeri ise, Tem
yiz Mahkemesi hakimleridir. Bugün diğer ileri Dev
letlerdeki duruma bakarsak görürüz ki, pramidin 
en tepesinde Temyiz Mahkemesi Başkanı bulunur. 
Amerika’da bile Cumhurbaşkanı Temyiz Mahkeme
si Başkanlanndarıdır.

Bu sebeple bizim Bakanm yaptığı gibi Temyiz 
Başkanları ile böyle eğlenilmez. Onlara karşı, Mec
liste bana gensoru verdiler, bu mesele hakkında 
bana fikirlerinizi yazınız da Meclis’e anlatayım di
yerek onlar toplanılmaya kalkışılmaz. Bunlar, Tem
yiz hakimlerinin saygınlığmı zedeleyecek küçük 
düşürme sayılır..

... Hukuksal gücü ve namusu ile bilinen bir ada- 
mm Başsavcılık yetkisi alınarak, keyfi şekilde Tem
yiz üyeliğine gönderilmesi normal olabilir mi? Ada
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let mekanizmasının, en üstündeki Temyiz, bir Ba
kan tarafından kişisel savunması için böyle kulla
nılabilir mi? Bu yapılınca, bu ülkede adaletin hak
ça dağıtıldığına nasıl güvenilebilir? Adaletin merdi
venlerim çıka çıka yükselmiş kişiler nasıl küçük dü
şürülebilir? Hepimiz adalet ve hak adına onların 
haklarını korumakla yükümlüyüz.

... B ir Temyiz üyesinin, valinin huzuruna getiril
mesini ve bütün bunların sadece Bakan Bey’in 
Mecliste gensoru karşısında savunulması için ya- 
pılmasmı Yüce Heyetinizin değerlendirmesine bıra
kıyorum.” (Müzakere yeterlidir.. sesleri)

Müzakerelerin devamında konuya bir başka 
bakış açısı getiren Zülfü Bey’in (Tigrel, Diyarbakır) 
sözleri ise özetle şunlardı:

“Adalet Bakanının Sivas Savcısı Osman’ı bura
ya getirip Temyiz Mahkemesinde tutması iyi olmuş
tur.. Çünkü Osman Bey eskiden polislikten yetiş
miş, Tımova’da polislik yapmış, Hukuk’u bitirmiş, 
İngilizler’e alet olmuş, İstanbul polis müdürü Halil 
Bey’le işbirliğine girmiş, işkence yapmakla ünlü bir 
adamdır. Bu konuda sîzlerin vicdanlarını hakem 
yapacağım.

İhsan Bey'e gelince, o da Damat Ferit Paşa za
manında Temyiz Mahkemesi üyeliği yapan ve Yüce 
Meclisimizin yasallığmı kabul etmeyen, hatta bazı 
konuşmalar yaparak, Yunanlılar inşallah bunları 
yok eder! diyen bir adamdır. Böyle adamlar Adalet 
yapımızın içinde nasıl bulunabilirler efendim?”

Bu konuşmalardan sonra önergelere geçildi. 
Adalet Bakam hakkındaki gensoru önergesinin 
müzakerelerine açık celsede devam edilmesine ka
rar verilerek birleşime son verildi.
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İtilaf Devletlerinin Barış Önerisi
(30 Mart 1922-Birteşim: 17)

Pariste toplanan Ingiltere, Fransa ve İtalya Dı
şişleri Bakanlan, Gürzon, Puankare ve Şanzer Do
ğu meselesini görüşmüşler, sorunlara ilişkin ola
rak hazırladıkları bir notayı da Yunanistan ve bi
ze göndermişlerdi. 27 Mart târihinde gündeme alı
nan bu konunun müzakeresine 30 Mart’taki birle
şimde devam edildi.

Mahmut Celal Bey (Bayar, Dışişleri Bakan ve
kili), konu hakkmdaki bilgilendirmesine şöyle baş
ladı;

“Geçenlerde yapılan Mütareke önerisinden son
ra gelen 28 Mart tarihli bir barış önerisi karşısında 
bulunuyoruz. İtila f Devletlerinden gelen barış öneri
si koşullan bastırılmıştır. Sîzlere dağıtılacaktır.

Bu öneri Paris Konferansı adına, General Pelle 
tarafından, İstanbul’daki bizim işlerimizi gören 
Doktor Hikmet Hey’e 28 Mart günü Kızılay’da tes
lim edilmiştir.”

Daha sonra notada yer alan şartlan okudu. 
Bunlar, Anadoluda Türk ve Yunan Ordülan arasın
daki savaşm durdurulması için öngördükleri ko
şullar, Ermeni meselesindeki son durum ve çözü
mü, Boğazlar ve Trakya'nın durumu, Marmara 
Denizi ve İstanbul Çanakkale Boğazlan, İstan- 
bul’un durumu, buralarda düşündükleri sınır çiz
gileri, Ordu ve Jandarmanın alacağı yeni şekil, 
Türk mâliyesi gibi ana başlıklarda toplanmış alan 
önerilerini kapsayan maddelerdi.

Celal Bayar, bu arada Dışişleri Bakanı Yusuf 
Kemal Bey’den aldığı son bilgileri ve Çarşamba
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günü İstanbul’a gelmesinin beklendiğini de anlat
tıktan sonra bazı konuşmacılar söz aldılar:

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Trabzon): “Ferit 
Bey'in telgrafından söz ettiniz.”

Celal Bayar: “Telgraf yanımda değiL Telgrafta 
Yusuf Kemal Bey’in dönüşünden sonra, notaya ve
rilecek cevaba ilişkin görüşlerini anlatmaktadır.” 

Tevfik Rüştü Bey (Araş): “Arkadaşlar bir şey 
söyleyeceğim. (Şimdi müzakere yapılmıyor., sesle
ri) Müzakere yok diye bu paçavrayı olduğu gibi ka
bul mü edeceğiz?”

Yusuf Ziya Bey (Koçoğlu, Bitlis): “Efendim Yu
suf Kemal Bey’i dinlemeden kimseyi dinlemek iste
miyoruz. "

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “Usul hak
kında konuşacağım Bundan bir sene önce bizim 
sadece bir haber şeklinde bilgilendirildiğimiz Sevr 
Anlaşmasını ele alalım  Bir de bu notayı ele alalım  
Her ikisinin de sebep ve etkenini aramak gereklidir. 
Olduğumuz yerde ne oldum diyerek çüdırmamalı- 
yız. Bugün Avrupa’ya egemen olan düşünce nedir? 
Bunları hangi düşünceler ve hangi zorunluluk do
ğuruyor? Bunu imza eden Gürzon, Sevr Anlaşması
nı önermiştir. Acaba sebebi nedir?

Türkiye B.M.M. düşmanını bilmelidir. Karşımız
daki, Yunan değil, Yunan’ı getiren İngiliz’dir. Dava 
İngiliz davasıdır ve gerileyenler de İngilizlerdir. Bu 
geri çekilişin sebebi nedir? Biz nereye kadar direte
ceğiz? Daha ne gibi yararlar elde etme umudu taşı
yoruz? Ben gelmeden cevap vermeyin diyen Yusuf 
Kemal Bey’in açıklayıp gösteremeyeceği sebepler 
de vardır. Bu sebepleri soğukkanlılığımızı koruya
rak anlamaya çalışalım
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Notayı, madde madde Sevr Antlaşmasıyla kar
şılaştırarak okuyalım. Müzakeresini ondan sonra 
açalım.” (Bravo., sesleri)

Nusret Efendi (Son, Erzurum): “Hüseyin Avni 
Bey, bu nota Sevr Antlaşmasmm tersidir, ama bu
nu da reddedelim.”

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “Bununla 
onun arasında çok büyük fark vardır. Allaha şük
redelim. Bu, bütün arkadaşlar olarak bizim hepimi
zin tek vücut olup vatanı düşünmemizin ödülüdür. 
Günden güne de ödüller çoğalacaktır. Bunu soğuk
kanlılığımızı koruyarak ve ileriyi görerek müzakere 
etmeliyiz. ”

Selahattin Bey (Köseoğlu, Mersin): “Efendim 
ben Dışişleri Bakanlığından bir noktada bilgi rica 
edeceğim. Bu antlaşmada temel oluşturacak mad
deler vardır. Azınlıklar, Boğazlar v.b. g ib i Bu konu
larda Avrupa şimdiye kadar diğer devletlere öneri
lerde bulunmuştur. Bunlara ait bilgiler Dışişleri Ba
kanlığında bulunmaktadır. Ya da bulunması gere
kir. Örneğin Şeref Bey’in (Aykut, Edime) buyur
dukları Versay, Sen dermen Antlaşmalannm içe
rikleri nedir? Bunların bütün arkadaşlanmızca bi
linmesi gerekir.

Ayrıca Dışişleri Bakanlığı, bu nota ile istenen 
Barış Anlaşmasının müzakeresi için buradan gide
cek arkadaşlanmızın elinde bulunması gereken bu 
ve bunun gibi bütün bilgileri de sanırım hazırlamış
tır. Bunlar kağıda dökülmeli ve ilgili Encümenlerde 
ele alınmalı, yavaş yavaş önerilerimiz oluşturulma
lıdır. Bize öne sürülen koşullara karşı böyle yapıl
maz da, İstanbul’a veya herhangi bir yere elimizi 
kolumuzu sallayarak gidersek, çok kötü durumlar
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karşısında kalırız. Şimdi, iki yıldan beri Dışişleri
miz neler hazırlamıştır, onları öğrenmek istiyor ve 
soruyorum. Barış Anlaşması için savunacağımız 
maddelerin elimize verilmesini rica ediyorum. Ba
kalım Bakanlık görevini yapmış mı?”

Bu konuşmadan sonra Bitlis milletvekili Yu
suf Kemal Bey’in (Koçoğlu) şu önerisi okundu: 
“Gündemimizdeki mesele çok önemli ve ayrmtdı 
araştırılması gereken bir öneridir. Yusuf Kemal 
Bey’in gelişine kadar müzakeresinin ertelenmesi.” 

Yapılan oylama sonunda önerge kabul edildi 
ve gizli celseye son verildi.

Avrupa’dan Dönen Dışişleri Bakanı Yusuf 
Kemal Beu’in, Genel Siyasal Durum ve 

İzlenimleriyle İlgili Bilgilendirmesi.
Sorulara Cevaplan..

Mütareke Önerisine Verilecek Cevap Notası..
(4 Nisan 1922-Birleşim: 20)

Yusuf Kemal Bey (Tengirşenk, Dışişleri Baka
nı, Kastamonu): “Arkadaşlar Yüce Heyetinizin izni 
ile yaptığım bu seyahat, aslmda bir bilgilendirme 
ve bilgi alma gezisi idi” diyerek sözlerine başlayan 
Bakan, Ankara’dan İstanbul’a, oradan Paris ve 
Londra’ya gidişini, oralardaki izlenimlerini geniş 
ayrıntılarıyla anlattı. Bu arada, şu konulara iliş
irin bilgiler sundu: “İstanbul’da kaldığı 15 gün için
de İngiliz, Fransız ve İtalyan komiserlerinin yanı sı
ra İzzet Paşa ile de ayrmtılı görüşmeler yaptığı.. 
Yollarda halkm büyük çoğunluğuyla Yüce Meclisi
mizle aynı düşünceleri paylaştığını belirlediği.. Av
rupa’da gittiği yerlerde mülî davamız hakkında on-
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lora bilgi verdiği. Misak-ı Millimizi anlattığı.. Pa
ris’te Franklen Buyyon ve Puankare ile yararlı gö
rüşmelerde bulunduğu.. Puankare’nin Boğazlar, 
azınlıklar gibi konulardaki sözlerine, bu arada İz
mir’de Müslümanların azınlık oldukları iddiasma 
gerekli cevabı verdiği, daha sonra da Londra’da 
Lord Gürzon’la görüşmeleri hakkında İngiliz basını
na verdiği dem eçleri.”

Bütün bunları bütün ayrıntıları ile anlattı. Da
ha sonra sözü Paris’te yapılan Üçlü Konferansa. 
getirerek, “Bu aslında bir Barış Konferansı değildi 
İngiltere, Fransa ve İtalya Dışişleri Bakanlarının 
yaptıkları bir toplantıydı” değerlendirmesi yaptık
tan sonra; “Ben de o sırada Paris’te idim” dedi.

Bu arada sık sık sözü kesilerek sorulan soru
lara cevaplar verdi.

Yusuf Kemal Bey’in bilgilendirme konuşması, 
3. Celsede de devam etti. Bu sırada “Şunu söyle
meliyim ki, gerçekten Frarısızlar da, İngilizler de 
bence barış istiyorlar.. Buna karşılık savaşı sür
dürmek isteyenler Türklerdir, diyorlar” dedi.

Bu bilgilendirmeden sonra İtilaf Devletlerine 
verilmek üzere Hükümetçe hazırlanmış olan cevap 
notasına ilişkin açıklamalar yaptı.

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “Madem 
k i barış önerisi yapmışlardır ve orada Trakya’dan 
söz etmeyerek, açıkça Edime Yunan’da kalacaktır, 
demiş oluyorlar. Bunu hemen protesto etmeliyiz.

Boğazlar, kapitülasyonlar gibi meseleler de 
vardır. Fakat aslında bütün bunlar İtila f Devletleri
nin kendi meseleleridir. Trakya meselesi ise yalnız 
bizimle Yunanistan arasındaki bir meseledir. Şimdi 
Trakya’nın boşaltılmasını istemeliyiz. ”
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Tusuf Kemal Bey (Tengirşenk, Dışişleri Baka
nı): “Efendim bizim şimdi burada yapacağımız, on
lar bize Anadolu’nun boşaltılmasından söz ediyor
lar. Biz de zaten onlara Anadolu’nun boşaltılması
nı öneriyoruz. Eğer Yüce Meclis karar verirse o za
man Anadolu’yla birlikte Trakya’nın da boşaltılma
sını isteriz. Fakat bu pratik sonuç verecek bir hare
ket olur mu olmaz mı, karar sizin. ”

Mustafa Lütfi Bey (Azer, Siverek): “Bendeniz 
de Hüseyin AvniBey’inJlkrine katılıyorum. Notanm 
14. Maddesinde T.B.M.M. 'nin topraklan deniliyor, o 
topraklar sadece Anadolu mudur?”

Selahaddin Bey (Köseoğlu, Mersin):
“(Genel Kurmay Başkanı Fevzi Çakmak Pa- 

şa’nm, Mütareke önerisini kabul edersek, Yunan 
Ordusunun çekilme süresi olan 15 gü nün başlangı
cını n Yunanlüar’m bunu kabul ettiği tarih olacağı, 
bu süredeki bizim ilk amacımızın tren hattını ele 
geçirmek olduğu sözleri üzerine..)

Bence de bu bizim için daha iyi olur. Eğer Yu
nan Ordusu Avrupa’nın verdiği karan kabul etmez
se, o zaman bir hafta on gün içinde taarruz edecek 
demektir ki, biz de buna hazırlanıyoruz. Düşmanla
rımız da bunu bildikleri için sebep arıyorlar. Biz 
olabildiği kadar düşmanın karar vermekte gecik
mesini istemeli, taarruz günümüzü gizlemeliyiz. Bu 
durum asla bizim güçsüzlüğümüzü gösteren bir şey 
olmaz. Fakat bu hattın düşman elinde bulunması 
düşman için bir kuvvettir.

Düşmanın bu hattan çekilmesi her askerde, 
düşmanın Mütarekeyi kabul edeceği izlenimi oluş
turur. Bunu kabul ettikleri gün Yunan çekilecektir 
ve donanımlarını da bırakacaktır. Fakat bu olmuş,

I
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olmamış önemli değil, çünkü Ordumuz hazırdır.” 
Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “Efendim 

bu durum bizim güçsüzlüğümüz demek olur. ” 
Fevzi Çakmak Paşa (Genel Kurmay Başkanı): 
“Sanmam.”
Bu konuşmalardan sonra Meclis Dışişleri En

cümeni adına kürsüye gelen Veli Bey (Saltıkgil, 
Burdur), “hazırlanan cevap notasmı Encümen’in 
uygun bulduğunu ve Hükümetin görüşlerine katd- 
dûdarmı” açıkladı. Ayrıntılardan söz etti.

Selahaddin Bey (Köseoğlu, Mersin): “Ben Hü
kümeti kutluyorum. Haklarımızı yeterince savun
muşlardır. Bu işte zararımız mı, yararımız mı var
dır, buna gerekli özeni göstermişlerdir. Ana düşün
celerinde onlarla birlikteyim. B ir iki nokta benim 
dikkatimi çekti Süre acaba 15 gün yerine üç hafta 
olamaz mı? Bımu Hükümetin dikkatine sunuyo
rum. İkinci nokta ise, (İzmir’e çıkan) ve sonra ise 
(ana toprak) deniliyor, bu ikilem ortadan kalksa ol
maz mı? Bence İkincisi daha uygun olur. Üçüncü 
olarak da: (uzun süre devam edecek kontrol..) deyi
m i Ayrıca, (yeniden girişmek) sözü de biraz kaba
ca olmaktadır. Bu sözün Büyük Devletlere söylen
mesinin uygun olup olmadığını Dışişlerine sormak 
istiyorum. (Ordumuz için uzun süre..) fikrin i kabul 
ediyorum. (Vatan savunması.) diye başlayan cüm
le acaba bir suçlama anlamına gelir mi? Bunu da 
Dışişlerine sormak istiyorum. Karşı çıktığım başka 
bir nokta yok, verilecek cevabı bekleyeceğim. ” 

Yusuf Kemal Bey (Tengirşenk, Dışişleri Baka
nı): “Eferidim Selahattin Bey’in titizlendiği bazı nok
talarda ben Puankare’nin yüzüne karşı daha da 
sert sözler söylemiştim.”
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Bolu milletvekili Yusuf İzzet Paşa’mn konuş
masından sonra müzakerelere devam edildi..

Ziya Hurşit Bey (Lazistan): “Ben Mütareke 
önerisine verilen cevap notasmm bu kadar uzun 
yazılmasına karşı çıkıyorum ve sebeplerini anlat
mak istiyorum. Yusuf İzzet Paşa (Bolu) Hazretleri, 
bizi hukuksal yönden çok güzel aydmlattılar. Bun
dan kırk elli yıl önce de Mütarekeler vardı. Balkan 
Savaşında 1■ Dünya Savaşında örneklerini gördük. 
1914’ten sonra ise ne kadar Mütareke olmuşsa 
hepsinde barış koşullarının diretildiği görülmüştür. 
Yâni direten taraf, karşısındakine hep kendi istek
lerini kabul ettirmek istemiştir. İşte Bükreş Mütare
kesi, Mareşal Foş’un salonunda yapılan Mütareke.. 
Oysa eskiden Mütareke, düşmanlığa son vermek 
için yapılırdı. Düşmanlar silahlan ellerinde karşı 
karşıya dururlardı. Son Mütareke ise böyle olmadı. 
Silahlar karşısmdakinin elinden toplandı, cephele
ri, donanımlan bozduruldu. Yâni eski Mütareke an
layışı 1914’ten sonra değiştirilmiştir.

İzzet Paşa’mn söyledikleri gibi, Mondros Müta
rekesinin uygulanması denilerek, Büyük Devletle
rin emriyle Yunan Ordusu İzmir’e çıkarılmıştır. 
Bunda amaç, İzm ir’in Yunanistan’a verilmesi değil
dir. Kabul ettirmek istedikleri bazı barış koşüllan- 
na boyun eğmeye bizi zorlama amacıyla yaptırdık
ları bir işgaldir. Ama bu işte yanıldılar.

Yunanlılar İzm ir’i kendi topraklan sanıyorlar. 
Yunan Hükümeti İzmir’in sahibi değildir. Yunan 
Meclis’inin, İzmir’i kendi topraklan içine alma kara- 
n yoktur. Fakat Trakya için durum böyle değildir, 
onun için bir karar abraşlardır. Hatta Meclislerinde 
Trakya milletvekilleri bile vardır.
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Bizim bunlara cevap olan notamızın böyle uzun 
uzun yazılması yanlış ve bizim için zararlı oluyor. 
Avnıpalılar bunu bir belge olarak nitelendirmeye 
kalkışabilirler. Londra’da Gunaris’in gazetelerde 
yer alan söylemlerinden biz anladık ki, Yunanlılar 
Anadolu topraklarımızı boşaltmaya hazırdırlar. Fa
kat Trakya ve Marmara kıyılarını ellerinde tutmak 
istiyorlar. Bu durumda ben, notamızda Avrupa 
Devletlerine, çok kısa olarak, topraklarımızın boşal
tılması için savaşı durdurabileceğimizi bildirmekle 
yetinmeliyiz. Bu sözün uzatılıp karmaşık ve uzun 
cümlelerle söylenmesini uygun bulmamaktayım. ” 

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “Bazı ger
çekler vardır ki, insanm bunları söylemesi zor olur. 
Deniliyor ki, Yunanistan’ı AvrupalIlar getirdiler. 
Evet biz de biliyoruz ki, gerçek bu. Fakat bu söyle
nince yapılacak olan o Avrupalı Devletlere savaş 
açılması değil midir? Ne var ki, bütün dünyaya kar
şı savaş açma olanağı olabilir mi?

Gerçek şudur ki, karşımızdaki düşman görü
nüm olarak Yunanlıdır. Bu savaşın durdurulmasmı 
isteyerek Mütarekeyi öneren Büyük Devletler ken
dilerine barışçı bir görüntü vermek istemekteler. Fa
kat onların gerçek fikrin i biz iyi biliyoruz. Yâni on
lar karşımıza böyle hileli ve dolambaçlı bir yoldan 
çıkıyorlar. O halde biz de onların kullandığı aynı 
yöntemi, aynı maskeyi kullanalım. Onlara doğru 
yüzümüzde o maske ile yürüyelim Küçük bazı öz
verilere de katlanarak amacımıza ulaşmaya çalışa
lım  Onları cepheden atamayacaksak bu tür bazı 
şeylere katlanmayı göze alalım

Bugün verilecek cevap nedir? İngilizler, Fran- 
sızlar, İtalyanlar, bize Yunanlıları gönderdiler. Bu
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hareketlerinin anlamı, biz de sizi düşman tanıyo
ruz, size biz de savaş ilan etmiş oluyoruz demektir. 
Ama onlar bu hilelerini kitabma uyduruyorlar. Bu 
yüzden biz de onlar gibi politik davranmalıyız. An
cak karşımızda görünmekte olan yalnızca Yunan 
kuvvetleridir. Bu durumda T.B.M.M. Hükümetinin 
görevi, karşımızdaki düşmanı gevşetmek, onu yok 
edebileceğimiz bir konuma sokmak olmalıdır. Alla
ha şükür ki, gelişmeler bu amacımızın gerçekleş
mekte olduğu yönünde görülmektedir. Çünkü du
rum bu iken bize yapılmış olan bu Mütareke öneri
si, Yunan yenilgisinin işareti sayılır. Bu işareti ger
çekleştirmek için karşımızdaki kuvvetleri Trakya sı
nırlanna doğru yürütmeliyiz. En az kayıpla veya 
hiç kayıpsız ilerlemek hedefimiz olmalıdır.

... Rica ederim, bugün Mütareke yürürlüktedir 
diyorsunuz. Peki o halde İstanbuldakiler Mütare- 
ke’nin hangi maddesine göre orada oturuyorlar? 
Biz buna karşı ne söyleyebiliyoruz? Onun için efen
diler bugün yapacağımız şey, önümüzde bir engel 
var, onu atlamak olmalıdır. Yunan’ı karşımızda yok 
etmek ve en güvenir yol olan bu yoldan amacımıza 
doğru ilerlemekten başka bir şey düşünmemeliyiz. 
Yoksa ne Trakya’dan vazgeçiyoruz, ne de diğer 
haklanmızdan. Amacımıza ulaşmak için sadece 
karşımızdaki kuvvetleri yenmeyi hedefiemeliyiz."

Ali Şükrü Bey (Trabzon): “Bu cevap notasmm 
gerek yazılışı, gerekse içeriği açısından, Hükü
m etin dış meselelerde ilk kez bir ileri görüşlülük 
becerisi gösterdiği görülüyor ki, bunu kendi adıma 
teşekkürle karşılıyorum. ”

Selahattin Bey (Köseoğlu, Mersin): “O açıdan 
buna hepimiz teşekkür etmekteyiz. ”
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Ali Şükrü Bey [Trabzon): “Yalnız Mütareke 
metninde, arkadaşlarımızm değindiği bir nokta 
vardır ki, benim de dikkatimi çekiyor. Bu notayı te
melde ben de kabul ediyorum ama, metinde yer 
alan İzmir kelimesinin kaldırılmasında bütün gö
rüşler birleşmektedir. Bu değişiklik yapılırsa, amaç 
hayal olarak kalmayacaktır. Bu yüzden rica ediyo
rum, Dışişleri veya Hükümet, metindeki İzmir keli
mesinin yerine “topraklarımız” yazsın. Böylece 
hem amaçlanan yazılmış olur, hem de değişilc gö
rüşler birleştirilir.

Ayrıca benim eklemek istediğim bazı şeyler de 
vardır. Fakat müzakereleri başından sonuna kesin
tisiz izleyebilmiş değilim. Zaten söz alırken, benim 
için, cevap notası hakkında konuşacak denildi. Oy
sa ben dinlediğim konuşmalardaki konulara ilişkin 
görüşlerimi açıklamak üzere söz almıştım. Fakat 
şimdi görüyorum ki, konuşmalar yalnızca cevap 
notası ile kısıtlandırılmış bulunuyor. Eğer izin veri
lirse ben, şunu soracağım:

Avrupa başkentlerinde, özellikle de Londrada 
delegelerimizin dönüşünden sonra bizim için çalı
şan bir Heyet var mıdır, yok mudur? Yâni az önce 
Yusuf Kemal Bey, bütün sorumluluğu üzerine al
mak, hata varsa kabul etmek anlamına gelen bir 
söz söylemişti Acaba o hatayı bugün de sürdür
mekte midirler, yoksa onu boşa mı çıkarmış oluyor
lar?

Benim düşünceme göre, oraların bir dakika bi
le boş bırakılması kabul edilemez. Madem ki şimdi 
burada kendileri de açık biçimde böyle bir davra
nışın bir eksiklik olacağını kabul edip söylemişler
dir. Demek k i orayı boş bırakma hatasmı yapan
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Yusuf Kemal Bey’in kendileridir. Kesinlikle orada 
yerine birini bırakarak dönmeliydiler. Çürtfcü orada 
bizim haklarımızı savunacak ve bizi temsil edecek 
bir heyet her zaman gereklidir.

... İnşallah şimdiye kadar gösterdiğimiz uzun 
çabaların sonucunu almak üzereyiz. Bu dönemde 
çok hareketli ve dikkatli olmalıyız. Söyleyecek çok 
şeyim var ama şimdilik burada keseceğim. ”

Oturum Başkanı, söz almış olan daha bir çok 
kişinin bulunduğunu, fakat yeterlilik önergeleri de 
verildiğini açıkladı. Yeterlilik önergesini oylayaca
ğı sırada bazı kişiler de yerlerinden konuştular.

Bu arada Dış İşleri Bakam Yusuf Kemal Bey 
(Tengirşenk) de, Londra’da yerine kimseyi bırak
madan döndü şeklindeki tenkitlere cevap olarak 
şöyle dedi:

“Bu işlerden çok iyi anlayan ve Londra’yı tanı
yan Dr. Nihat Reşat Bey'e yetki verdim, gidecek
tir..”

Sonra oturum Başkanı yeterlilik önergesini oy
ladı ve kabul edildiğini açıkladı. Ardından, gün
demdeki önergelere geçildi.

Selahattin Bey (Köseoğhı, Mersin): “Dışişleri 
Bakanı, Yusuf İzzet Paşa’nm söylediklerine hiç ce
vap vermediler.. Bunlar çok önemlidir. Paşa, Müta
reke dört ay sonra uzatılır diyorlar ve boşaltma ko
nusundaki bazı sözlerin anlamını soruyorlardı. 
Bunlar cevaplanmabdır. ”

Bu tür sorular üzerine Dışişleri Bakam Yusuf 
Kemal Bey ve Dr. Rıza Nur kısa konuşmalar yapa
rak sorulara cevap verdiler. Sonunda Mütareke 
önerisine, Hükümet tarafından bir nota metni ha
zırlanarak cevap verilmesi Meclisçe onaylandı.
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Maliye Bakanının, Malî Durumla İlgili 
Bilgilendirmesi ve Müzakeresi

(11 Nisan 1922-Birleşim: 24)

Maliye Bakanı Haşan Saka (Trabzon) Meclis’te, 
Bütçe kaynaklan, gelir gider durumlan konusun
da rakamlara dayalı ayrıntılı açıklamalar yaptı. 
Bu sırada bazı milletvekilleri de kendisine sataş
maktan geri durmadılar. Muhaliflerin sataşmala
rından bazı örnekler ve yaptıkları konuşmalar: 

Yusuf Ziya Bey (Koçoğlu, Bitlis): “Sekiz aydan 
beri maaş alamayanlar var..”

Mehmet Salih Efendi (Yeşiloğlu, Erzurum): 
“Hükümetin egemen olamadığı yerlerde bir milyon 
liramız kaldı dediniz, bu paralar ne oldu? 116 bin 
altın ne oldu? Bir şey yapamadmız mı?”

Ali Şükrü Bey (Trabzon): “Durum ivedi ve kötü
dür efendiler. Benden önce konuşan bir arkadaşı
mız, maliye siyasetimizin olmadığını söylemişti 
Ben de diyorum ki, Hükümetin malî siyaseti değil, 
hiçbir siyaseti yoktur. Hükümet, gününü gün etme 
siyasetinden başka bir politika izlememiştir. Bu du
rum böyle sürüp gelmiş, bu yüzden geleceğimiz, 
karşımıza dikilmiş, ağzını açmış, bizi yutacak kor
kutucu bir biçime girmiştir. Durum bu noktaya gel
dikten, Hükümet de durumun böyle olduğunu açık
ladıktan sonra, artık tenkit etmenin yaran olmaz ve 
buna gerek de kalmaz. Artık durumun kurtarılma
sında elbirliği yapma zamanıdır. Bunun için ben
den önce konuşan arkadaşımın önerisine katılıyo
rum. Ancak yine de Hükümetin tenkitten uzak kal
maması, uyarılması da gereklidir.

Çünkü bugüne kadar yapmadıklannm bugün
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den sonra yapılması olanağı hâlâ vardır.
Bütçede tutumlu davrandık diyorlar. Bence bu 

doğru değildir. Gerçi maaşlarda indirihtolmuştur. 
Fakat diğer her şey yine eskisi gibidir. Çünkü bilin
diği üzere, bütçe gelirlerini yutan yalnız memur ma
aşları değildi Daha pek çok harcamalar vardı. Bu
güne kadar bu harcamalar üzerinde bir denetleme 
yapılmış mıdır? Bu konulardaki hatalarından dola
yı kim belirlenip sorumlu tutulmuştur?

Ben burada, bazı kişilerin isimlerini de vererek 
yaptıkları yolsuzlukları söylemiştim. Milli Savunma 
Bakanı da bunları not almışlardı. Hatta beni Ba
kanlığı çağırıp daha ayrıntılı bilgi de istemişlerdi 
Sonuç ne oldu? (Hiç., sesleri)

Oysa efendiler biz, davamızm kutsallığmı, onu 
başarıyla sonuca ulaştırma amacımızın gereğini ve 
düşmanlarımızı düşünerek, resmî işlemlerimizde 
son derece özenli davranmak zorundaydık. Fakat 
bunu yapmadık Bu konudaki suç yalnız Hükümet
te değildir. Bu denetim işine gereken özeni göster
mediğimiz için bizler de sorumluyuz.

Bakan, Hükümetin düşünce biçiminden ve si
yasetinden söz ettiler. Bir buçuk sene kadar önce 
söylediğim bir şeyi şimdi de yineleyeyim. Demin bir 
karşılaştırma yaparken ülkede 20 milyon kağıt pa
ra var dediler. Efendiler, bir arkadaşın yanlış dü
şüncesi yüzünden, ülkeye bir yıl içinde girme ola
nağı bulunan 60 milyon lira Yunanlılara gitmiştir. 
Bu şöyle olmuştur: Samsunda bulunan iki Ameri
kan firm a grubu tütün alacaklardı. Fakat bunların 
yazışmalarını ve defterlerini İngilizce yapmalarına 
Hükümet izin vermemiş, onların isterseniz haber
leşmelerimize sansür uygulaym, önerileri de kabul
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edilmemiştir. Bu yanlış diretme yüzünden, ülkenin 
60 milyonluk tütünü satılamamıştır. Onlar da git
mişler, bu tütünleri Kavala’dan almışlardır. Yâni 
bu yüzden 60 milyon bizim kasamıza girmediği gi
bi, düşmanımızın kasasına girmiştir. Bu para asla 
küçümsenmemelidir, 30 milyon dolardır. Üstelik de 
bir kez değil, her sene bizden tütün alacaklar ve 
Devlet hâzinesine bu para her sene girecekti.

Ayrıca Samsun milletvekilleri çok iyi bilirler ki, 
Amerikahlarm aldıkları tütünler bu ülkede işlenir. 
Öyle değil mi Şükrü Bey? Siz çok iyi bilirsiniz. Bu 
sayede 8-10 ay burada işçilerimiz de para kazanır. 
İşçimize ödenecek bu para da ülkede kalır. Biz, İn
gilizce mektup yazılmayacak diyoruz, onlar yazdık
larının sansür edilmesini de kabul ediyorlar, yine 
direniyoruz ve sonuçta işi kaçırıyoruz. Bu konuda 
ben de Şükrü Bey de, Celalattin A rif Bey ve Sam
sunlu tüccarlar da hepimiz Hükümet’i yazı ile uyar
dık ama dinletemedik. ”

Mustafa Bey (Gümüşhane): “Kimdi efendim o 
kişi?”

Ali Şükrü Bey (Trabzon): “Hükümet üyelerin
den biri efendim. Hükümet denilince kişi önemli ol
maz. Hükümet de aynı kanıya sahipti ki, bu kadar 
itirazlarımızı dinlemeyip o kişinin görüşüne uydu. 
Sonuçta, bu ülkenin 60 milyondan yoksun kalma
sının sorumlusu işte o kişidir.

Sonra efendiler, duydum ki, Adapazarı fabrika
sına, şuraya buraya Ordu için araba siparişleri ve
rilmiş. Oysa efendiler Trabzon’da onbinlerce araba 
çürüyor. Tahta bölümleri çürüdüyse bunlann din
gilleri fa lan yok mu? Bunlar niçin onarılıp buraya 
getirilerek kullanılmıyor? Yemin ederim ki bunlann
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bazıları denizde dalgakıran görevi yaparak çürü- 
mekte. Trabzon’a gittiğimde bana daha ilginç şey
ler de gösterdiler. Orada bazı tekerlekler ve bazı 
şeyler duruyordu. Bunlar nedir biliyor musun diye 
sordular bana, tabii bilemedim. Onun üzerine an
lattılar, bunlar gezici mutfaklar, yiyecek arabaları
dır, dediler. A ltını kaldırıp baktım, içinde parıl parıl 
bakır parlıyor. Şimdi burada bunları Almanya’dan 
falan getirtmeye uğraşıyorlar. Kullanabileceğimiz 
bu tür şeyler elimizde varken, beş lira bile olsun 
harcayıp dışardan almak tam bir cinayettir bizim 
için. Yazık ki hâlâ böyle şeyler yapılıyor. Ruslarm 
bıraktıkları o çürüyen arabalann dingilleri hâlâ 
sağlamdır. Yastık denilen kavuçuktan bölümleri de 
duruyor. Ayrıca eşekler için semer yaptırıyorlar. 
Oysa orada onbinlerce, yüzbinlerce semer halkası 
duruyor ki, kancası falan da çürüyüp gidiyor. Bun
ları kimse görmüyor ve görmek istemiyor..

Efendiler benim aklımın ermediği ve bilmediğim 
o kadar çok araç gereç vardı ki, onları oraya savaş 
gereksinimi olarak Ruslar getirmişler. Onlar orada 
çürürken, çarığı ile dolaşan bu millet, o tür şeyleri 
almak için büyük paralar harcıyor.

Benim tenkitlerim kişilere değil, Hükümetin ge
neline, siyasetine ve düşüncesinedir. Çünkü M illi 
Savunma Bakanı makamına daha üç gün önce gel
miştir. Şimdi kendilerine soru sorulsa, kadromuzda 
şu kadar yüzbaşı, şu kadar subay eksiği vardır di
yecektir. Burada en az onbeş kez söylenmiştir ki, 
İnebolu’da on onbeş komutan vardır ki, bunların 
görevini bir kişi yapabilir. Efendiler ülke içi güven
liğine bakan, polisin görevlerini yapan da bunlar
dır. Denizde kıyı güvenliğine bakan da bunlardır.
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Oysa bütün bu görevleri bir kişi yapabilir. Şimdi on
lar orada dururken, İstanbul’dan falan subay geti
riyorlar. Bu subayların yaptıkları masa başa görev
lerini siviller de yapabilir. Fakat subaym kıtasında
ki görevini hiçbir sivil yapamaz. O halde yapılacak 
olan, o subayların askeri görevlerine yönlendirilme
leridir. Eğer bu yapılırsa askerî yönden kadro ge
nişler, maaş yönünden de tutumluluk sağlanır.

Küçük bir yerde bile iskele komutanı var. Yalnız 
komutan olsa anlarım, onun yardımcıları, memurla
rı var, motoru, kayığı var, motorun kaptanı, gemi 
hizmetlileri var. Yalnız orası için aylık 5-10 bin lira 
gidiyor. Benim gördüğüm, yerlerde bu kişilerin göre
v i vapurlara gidip rakı, kolonya gibi şeyler almak 
oluyor. (Bravo., sesleri)

Daha bunun g ib i bunların yaptıkları takı ve 
süs eşyası yasasmm yasakladığı şeylerin ülke içi
ne girmesini sağlamak oluyor.. Demin arkadaşın 
söylediği takılan ülkeye sokanlar bunlardır. İşte bu 
noktalarda Hükümet görevini hiç yapmamaktadır.

Bu arada Maliye Bakanı Bey’den bir şey sor
mak istiyorum Deminki konuşmalarında Düyunu 
Umumiye (genel borçlar) ve tekel gelirlerinden söz 
etmediler. Acaba bunların bir getirisi bu hesap 
içinde bir yerleri yok mu, anlamak isterim ”

Haşan Saka (Maliye Bakanı, Trabzon): “Düyu
nu umumiye gelirlerinin büyük bölümü, hayvan ve 
aşar (ondabirUk) gelirlerinden alman vergidir. 1,5 
milyon kadarı hayvan vergilerinden, 3 milyonu da 
öteden beriden sağlanmıştır..”

Ali Şükrü Bey (Trabzon): “3 milyon dediniz, di
ğer 3 milyondan söz etmediniz.. Tekelden acaba ne 
gelir elde ediliyor?”
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Haşan Saka (Maliye Bakanı, Trabzon): “Efen
dim o 3 milyon lira; kara, deniz avcılığı vesaire- 
den.. 1921 yılı toplam tekel gelirleri işe 800 bin li
radır. Yâni 1 milyondan bile azdır. ”

Ali Şükrü Bey (Trabzon): “Bu Düyunu Umumi
ye (genel borçlar) gelirleri ve tekel için konuşaca
ğ ım  Tekelden de bu ülke büyük bir gelir elde ede
bilir. Fakat iş görülmediği gibi, kadrosuna bir çok 
gereksiz memurlar doldurularak genel giderlerinin 
sürekli artmasına sebep olunmuştur ve bu uygula
ma hâlâ devam etmektedir. Bugün şu Ankara’da 
bile zaman geliyor sigara bulamıyorsunuz. Baş
kentte sigara bulunmazsa uzak yerleri artık siz dü
şünün. Tcfbü sigara gitmezse harcama olmaz, har
cama olmayınca da gelir olmaz. Bir kaç yıl önce, si
gara üretimi yeterli olmadığı için, tekelin dışardan 
makine getirmesi yönünde bir rapor hazırlanmıştı. 
Duyduğuma göre bu makine daha şimdi yeni sipa
riş edilmiş ve geliyormuş. Hükümetin, nereden beş 
kuruş gelecekse onun üzerine düşmesi gerekirdi. 
Bir memur çıkmış, tekelin sigara üretiminin ülke ge
reksinimini karşılamaya yeterli olmadığı, yeni ma- 
kinaler getirilmesi yönünde rapor vermiş. O rapor 
geldiği anda önerilenin yerine getirilmesi gerekirdi 

Efendiler, gerçi bu nokta çok önemsizmiş gibi 
görünür. Önemsiz de görünse ülkeye bir kaç yüz 
bin liranın girmesini sağlayacak bir iştir. Bu hata
lar böyle böyle birikir ve karşımıza korkunç bir 
manzara çıkar. Peki buna karşı Meclis’in yapması 
gereken nedir, diye sorarsanız, bunda Meclisin ya
pacağı bir şey yoktur. Geçen yıl Metliye Bakanı du
rumun iyi olmadığım söylemişti ama ben bu kadar 
da kötü bir durumda olabileceğimizi hiç düşürıeme-
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iniştim. Durumumuz bu olduğuna göre bizim yap
mamız gereken el ele vererek çare aramak olmalı
dır. Elden gelen her şey yapılmalıdır. Çözüm için dı
şardan kaynak aranmalıdır. Dışardan borç alma 
olanağımızın bulunmadığmı biliyoruz. Ama dış ser
maye sahiplerine, iç kaynak sağlayarak para bulu
nabilir düşüncesindeyim. Buna bir örnek vereyim.

Savaştan önce bir Amerikalı grup bizim Deniz 
kuvvetlerine gelmişler, biz Antalya’da iş yapmak 
istiyoruz demişlerdi. Bu arada eğer kendilerine ko
laylık gösterirsek, bazı Amerikan zırhlılarının Yu- 
nanlılar’a değil bize satılmasını sağlayayacaklannı 
söylemişlerdi İstedikleri şuydu; Antalya’da ıhla
mur, zeytin ağaçlan çokmuş. Bilimsel tekniklerle 
bunların ürünlerini toplayacak, ağaçlarından ke
reste ve üretim sağlayacak, karşılığında da bize 
yıllık 7 milyon Amerikan doları ödeyeceklerdi Üste
lik de bu iş 15 sene sürecekti Bu para 100 milyon 
Osmanlı lirasıdır. Samsun’da tütün alımı konusun
daki olayı da biliyorsunuz.

Şimdi acaba Hükümet bu tür öneriler aramış 
mıdır? (Hayır., sesleri} Ben sanırım aramamışlar
dır. Belki de dış sermaye sahiplerini ürkütmüşler
dir bile.. Demin arkadaşm anlattığı devenin ürkütü- 
lüşü gibi. Ancak yine de ben ülkeye dış sermaye gi
rişi kapısının tümüyle kapanmış olduğu düşünce
sinde değilim. Dikkatli ve önlemleri almarak yapıla
cak çalışmalarla ülkeye gelecek yabancı sermaye 
bulunabilir diyorum. Girişmiş olduğumuz bu büyük 
savaş için para gereklidir. Maliye Bakanmm bu ko
nularda söylediklerinden ben de arkadaşlar gibi 
bir şey anlayabilmiş değilim. Ağızlarında hâlâ sa
vaş yükümlülükleri ve millî yükümlülük gelirleri.
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Bence bu yıl, geçen sene toplanan millî yükümlülük 
vergisinin dörtte birini bile zor toplarız. Tabii bunun 
yolaçacağı manevî çöküntü ise tahmin bile edile
mez. /

Ancak şu nokta unutulmamalıdır ki, millet eğer 
Hükümetin görevini gereğince yaptığma inanırsa 
her türlü özveriyi yapmaktan kaçınmaz. Arkadaş
lar Kayseri yöresinde millî yükümlülük vergisi top
lanırken, kocası askerde bulunan kadmın ayağm- 
daki şalvarını çekip almışlardır. Mazhar Müfit Beye 
soruyorum o da bunun tanığıdır. Evinden kaşığmı, 
yağını almışlardır. Hükümet bu tür olaylara karşı 
ne yapmıştır? Eğer bunlar cezasız kalırsa biz hal
ka çıkar üzerindeki gömleğini ver diyebilir miyiz? 
Evet bu uygulamalarla halkı ezmek dışında bir şey 
yapılmamıştır.

Ayrıca efendiler, adamın evinde yiyeceği on ok
ka undan bile yükümlülük vergisi almışlardır. Ben 
Kayseri’de kendi gözlerimle gördüm. Bunları Hükü
meti tenkit için değil, bunlardan gereken dersleri 
alıp bundan sonra yinelenmemesini sağlaması için 
söylüyorum Bir başka olay. Bundan beş on gün 
önce bir ocakçı Romanya’ya kömür satmak istemiş 
ve kömürleri yelkenliye yükletmiş. Fakat Hükümet 
buna izin vermemiş. Bu işten gelecek paradan yok
sun kalmışız. Efendiler yâni biz kömür vermedik di
ye Romanya kömürsüz mü kalır, başkasından alır.

Sanırım bu onbeş günlük bir meseledir. Roman
ya bizim dostumuz değildir ama bana sorarsanız 
biz ülkeye para girmesi için İngiltere’ye bile kömür 
satmalıyız.’’

Osman Bey (Uşaklı, Kayseri): "İngiltere para 
kazanmak için bize silah satıyor, bunu bilelim ”
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Yusuf Ziya Bey (Koçoğlu, Bitlis): “Efendim 
önemli öneriler sunuluyor. Konu dallanıp budakla
nıyor. M illi Savunma Bakanı ve Hükümet Başkam- 
nm burada bulunup bunları dinlemesi gerekir. Oy
sa hiçbiri Meclis’te yok. Maliye Bakanı geldiği hal
de, bu önemli konuyu dinlemeye gelmediklerine gö
re, onlarla Maliye Bakanı arasında fik ir birliği yok 
demek kt. (Çok doğru., sesleri)

Bakanlar Kurulu olmadan bu konunun müza
keresi gerekir mi, gerekmez mi, ben işte bunu öğ
renmek istiyorum ”

Haşan Saka (Maliye Bakanı): “Efendim Dışişle
ri Bakanm öngörmesi üzerine Bakanlar Kurulu ace
le toplanmıştır, buradaki Bakan arkadaşlar da 
onun için gitmişlerdir.” (Yarın devam edelim  Ba
kanlar Kurulu da bulunur., sesleri)

Hüseyin Avni Bey (Trabzon): “Usul hakkında 
konuşacağım Burada M illi Savunma Bakanı ve 
Genel Kurmay Başkanı Paşa Hazretlerine bir çok 
kez söylendi ki, bu kadar kalabalık bir Hükümet 
kadrosu fazladır. Bu bizim için dayanılması ola
naksız bir durumdur. Şimdiye kadar bu durum ne 
yarar sağladı ki bundan sonra sağlayacak?

Efendiler bugün için savaş alanlarında 40-50 
bin evladımız g itti Düşününüz 16 il ve ilçemiz düş
manın ayakları altında.. Oralardaki kardeşlerimi
zin hayat ve namuslardı tehlikede.. Bütün Anado
lu’da zaten 15 yıldan beri yanmış yıkılmış evlerin
de analar barbalar ağlayarak savaşa giden evlat
larını düşünmekteler.. Elindeki bir avuç bulgurunu 
da cepheye veriyor. Şuraya gelip oturduğumuzdan 
beri elinden 150 milyon lirasını aldık. Onlara bir 
ideal verdik, bir hedef gösterdik. Bar bar bağırdık
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çağırdık. Bugün üzücü bir durumda, fakat umut ve
ren bir gelecek karşısında bulunmaktayız. Ben de 
sizler gibi düşünüyor ve diyorum ki, azarlanıp çıkı
şılacak binleri aranıyorsa yine bizler azarlanmalı- 
yız. Yalnız efendiler Bakanlıklar da bir iş yapama
mışlardır. Hepimiz kabul ediyoruz ki, hiçbir uyanık
lık gösterememişlerdir. Ancak bu durum da bizim il
gisizliğimizin sonucudur. Yâni bu hata da yine Yü
ce Heyetinizindir, hepimizindir.

Ekonomi Bakanlığı akıllı hareket etmemişse siz 
bunu niçin denetlemediniz? Gümrük kapılarını açtı
nız, gümrük vergisi alacağız diye halkın paralarını 
soydurdunuz. Çürük mallan getirtip sırtımızda ez
dirdiniz. Böylelikle milyonlarımızı Avrupaya akıttı
nız. Kapılarımızı kapatsaydınız.. Bu doğrudan doğ
ruya sizin hatanızdu Sorumlusu Ekonomi Bakanlı
ğ ı değil sîzlersiniz. Ordumuz, söylediğiniz cephede 
20 bin kişi varken, 20 Tümen bulunuyordu. Bu bü
yük savurganlığa niçin göz yumdunuz, buna niçin 
engel olmadınız?

Madenler verilmediği için, niçin Ekonomi Baka
nını çağırıp sormadınız? Göreviniz yalnız memura 
maaş vermek değil, ormanlar yok oluyor, bu konu
da ne düşünüyorsunuz? Bunun için bir şirket mi 
gerekiyor Bakan’a sormadınız? Bugün belki Ekono
mi Bakanının, gelen yabancılarla ilişki kurarak ül
keye yararlı işler başarma yeteneği yoktur. Belki 
de bu yeteneği vardır da Hükümet bunu bilemiyor.

Devlet örgütlenmesi bilinen bir şey efendiler. 
Milletvekilleri buraya geldikleri zaman, 600 sene
nin kalıntısı olan Babıalinin bir kopyasmı burada 
da kurdular. Bunlar olurken biz olanlara kayıtsız 
kalıp ses çıkarmadık. Oysa Allahın yardımı ile bu
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zavallı milletin inlemeleri bizi buraya getirm işti Biz 
eski yanlışlardan sıyrılarak gelecek için plânlarımı
zı yeniden yaparsak millete büyük hizmette bulun
muş olacağız. Bu konuda belki daha büyük şeyler 
de düşünürdük fakat ilgisiz kaldık, görevimizi ge
reğince yapamadık. Hep kişilerden olağanüstü be
ceri bekledik. Bunun için bütün hak ve yetkilerinizi 
birkaç beyine, birkaç ele bıraktınız. (Bravo sesleri.)

Binbir düşünce akımına, binbir hileye kurban 
oldunuz. Fakat o zavallı halkın ağlayıp inlemesini 
Allahın karşılıksız bırakmayacağı inancı bana 
umut veriyor. Ancak her zaman vicdanlarımız kar
şısında yüzümüz kızarmaktadır. Artık bugün için 
davanm sonlonndayız. Maliye Bakanının söylediği 
gibi bir subayın beklediği 27 lirayı, 30 lirayı ver
mezsek bu yanlış olur. O parayı ailesine, anasına 
babasına verecek. Yâni günde 1 lira yiyecek. Ken
di bütçelerimizi, evlerimizi gözönüne getirelim, ge
reksinimler hiç bitiyor mu? Her an istiyorsunuz. O 
subay da insan. Geride bıraktığı eşi, üç çocuğu, 
anası, kız kardeşi onun eline bakıyor. Bunlar 40 li
ra ile yaşayabilir mi? Kiminin evladı cephede öl
müş, dört şehit anası evinde kapanmış kalmış.. 
Hangisini görseniz ağlarsmız. Maliye Bakanmm 
dediği gibi cepheye her ay 2 milyon lira vereceğiz.

... Fevzi Çakmak Paşa’nm dedikleri gibi yıprat
ma savaşıyla düşman değil, bizi biz yıprattık efen
diler. Davanm sonuna gelmişiz. Olabilir ki bizi böy
le yıkmak isterler. Kimdem aldık, kime verdik? Hal- 
kın durumuna bakıyoruz, altı ay süründü Düşman 
pençesindeki o 16 il ve ilçenin halkı çamurlar için
de. Zavallı sırtındaki gömleğini verdi Aç, çıplak, pe
rişan halde. Bu durumda karlar içinde sabahlara
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kadar düşmana karşı nöbet tutan erin bir okkalık 
ekmeğini vermez misin? Çotuğunu çocuğunu bıra
kıp ölüme giden subaya 27 lira vermez misin? Bü
tün bunları da yine bu halktan alıp vereceğiz.

Bu arada lüks içinde yaşam sürdürenleri de 
gördünüz. Maliye Bakanı tarihin acı bir sayfasmı 
açıyor, fakat diğerini kapatıyor. Allah bize kesin 
başarıyı yazmış ve onu bize verecektir. Bu zavallı 
halkın kurtuluşuna (İnşallah sesleri..) adına millî 
yükümlülük denilen ve yazık ki geçen yılki uygala- 
malanyla halkın güvenini yitiren bu kaynaktan, 
Bakanm söyledikleri gibi 60 milyon değil 80 milyon 
da alınabilirdi...

... Manevî yönden kişilikleri sıfır olan bazı in
sanlar kendilerinde olağanüstü güç gördüler. Fakat 
sizde hiçbir güç görmediler. Güvenilmez insanlar 
getirildi Bakan yapıldı. Sîzlere vicdanlarınıza ters 
düşen oylar verdirildi (Bravo sesleri.) Güçlü, işbi- 
len insanların yönettiği ülkeler ilerliyor. Siz de böy- 
lelerini bulacaksınız. Milletvekili bu demektir. Şim
diye kadar bu yapılmadı, bundan sonra da yapıla
maz efendiler. İçimizde bir Ekonomi Bakanı yoktur.

... Bizde, gemiyi kıyıya götürüp kurtaracak, 
kaptanlık yapacak ve bilgi eksikliğimizi kavrayabi
lecek kadar erdem bulunmamaktadır. Üslendiğiniz 
milletvekilliği göreviyle, millet gemisinde koskoca 
milletin hayatı ile oynuyorsunuz. O öyle sıradan bir 
gemi de değil, içinde milyonlarca insan var. Onda 
yüzyıllann onuru var. Efendiler tarihimize bakıp 
karıştırdıkça, karşımıza ne coşkulu sayfalar çıkı
yor. Ama şimdi biz geçmişe değil geleceğimize ba
kacak, onun için çalışacağız. Sonra da onun karşı
sında tövbe edip günah çıkarmak için vicdanlarımı
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za hâkim olacağız efendiler. Bugün hataları görü
lüp anlaşılmış olan ve hâlâ da görülmekte olan ku
rum için olumsuzdur, diyorsunuz. Peki o halde ni
çin göreve devam etmesine izin veriyorsunuz?

(Elimizden başkası gelmiyor., sesleri)
Öyle ise Bakanlarımıza hiçbir şey demeye hak

kınız yoktur. Onların bir suçu, hainlikleri yok. Onlar 
ellerinden geleni yaptılar. Çaplan, becerileri kadar 
çalıştılar. Ellerinden bu kadarı geliyordu, çaplan, 
becerileri bu kadardı.. Gece yanlarına kadar çal ışı
yorlar, ellerinden bu kadem geliyor. Ellerine verdi
ğiniz sayfalar dolusu kadrolan doldurmak zorun
daydılar. Onun dışında bir yöntem oluşturacak ve 
onu algılayabilecek yetenekte değildiler.

Efendiler, davanın sonucunda perişan duruma 
gelmiş insanların Özverilerini yok etmemek gereki
yor. Sîzler de bu davada büyük zorluklar yaşadı
nız, büyük özverilerde bulundunuz, geceler boyu 
yatmadmız. Bütün bunlara diyecek bir şey yoktur 
ama, düşüncemizde yanılgılar çoktur. Olaylara me
mur kafasıyla yaklaşınca ben ülkeye bir yarar ge
leceğini düşünemem. O kafa bir kaşık yağı bile hal
kın elinden alacaktır...

Efendiler çıkıyor bir belde müdürü, bir jandar
ma subayı benimle alay ediyor. Tabii ki o bir kaşık 
yağı da alacaktır, çalacak, kanunu çiğneyecektir. 
Yapılması gereken ona bu olanağı tanımamaktır.

Bize bugün için düşen görev, cephedeki askerin 
kam ını doyurmak ve halka umut vermektir. 
Halk, başına parasıyla belâ almış olduğunu düşü
nüyor. Onun kafasmdaki bu fik ri yok edebilirseniz 
bu millet size daha çok hizmetler eder. Son bireyine 
kadar çalışır ve davayı çözer efendiler.
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Maliye Bakanı dediler ki, gömleğini satacak
sın.. Karşı karşıya kalınan meselenin büyüklüğünü 
anlayan halk da diyor ki, yalnız gömleğimizi değil 
herşeyimizi veririz. Ancak şunu istiyoruz; verdiği
miz yerinde kullanılacak, çalınıp çarçur edilmeye
cek  diyor. Bunun denetlenmesini de sizden istiyor, 
kimseye güvenmiyor. Bu yüzden bu milletin kişilik
li vekilleri olan sîzler, sizin adınıza görev yapan Ba
kanlan eski kafayla, eski memur anlayışıyla üs
tünkörü denetleme alışkanlığından uzak kalmalısı
nız. O adamın üzerindeki yükün kalkmasında ona 
yardımcı olmalısınız. Çünkü artık borçlanma olası
lığımız kalmamıştır. M illi yükümlülükler de yanlış 
uygulamalarla güven yitirdi M illi yükümlülük adı 
altında benim kardeşimin mallan toplanıyor, fakat 
Devlet hâzinesine gitmiyor, satılıyor. Halk da bun
ları görüyor.

Bütçe gelirleri 30 milyon öngörülüyor. Belki 20 
milyon gelme olasılığı var. Oysa yalnız erlerin ek
mek ve su paralarını kurulan komisyon 17 milyon 
olarak belirlemiştir. Bunu vermemeyi kimse düşü
nebilir mi? Bunun yanında hayvanlar için yem pa
rası, ayrıca top ister, tüfek ister, barut, fişek ister...

(Bir milletvekili: O zaman sonucu söyle..”
Durum çok korkutucudur, karan Yüce Heyet ve

recektir. Sonuç olarak ben önce bu ilgisiz tutumu
muza son verilmesini istiyorum. Geçen yıl müli yü
kümlülük 90 milyondu, bu sene iki katına çıkarılı
yor. Köylüden öküz, hayvan, taşıt aracı olmak üze
re 100 milyon lira alınmış ve harcanmıştır. Sanırım 
bugün 100-150 milyon liralık bir harcama plânı 
karşısındayız. Oysa yapılan bütçe 60 milyon lira
dır. 60 milyonla davama yürütülebileceğine ben
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inanmıyorum. Bu harcamanın karşılığı olmak üzere 
ise ortada 30 milyon var.

Çözüm önerisi olarak ben, önce yolsuzlukların, 
hırsızlıklann önlenmesini gösteriyorum. Küçük he
saplı düşünceler için büyük şeyleri yok etmemeli
yiz. Köylüden alamayız, çünkü bir şeyi kalmamış
tır. Köylerde kadmlar kaldı, onların da tarla vergi
si, ondabirlik vergi dışında bir şey ödeyecek güçle
ri yoktur. Üstüne üstlük bir de millî yükümlülük uy
gulamasıyla elindeki öküzünü, arabasını aldılar.

Bu dununda vergi alabileceğimiz tek kesim kal
mıştır, o da keyfi yerinde olanlardır. Hatırlarsınız 
geçen yıl burada uzun uzun bedelli askerlik konu
sunu ele almıştık. Yalancı cami imam hatipleri, ya
lancı müezzinler (ezan okuyanlar), okuma yazması 
olmayan imamlar, köylere dağılan bu kadar din 
hizmetlisi.. Bunlar hep yalancı..

Ayrıca efendiler, deveci diye yazılanlar, vergi 
toplama işini para ile satm alanlar, bütün bu tür 
memurluktan yapanların sayılan belki on bin kişi
dir. Bunlar rahat rahat bin, 2 bin lira askerlik bede
li ödeyecek güçtedirler. Bunlar ne yeterli hizmet ya
pıyor, ne sıkıntı çekiyorlar. Yolsuzluk yapıyor, kıyı
da köşede dolaşıyor, Hükümete zarar veriyorlar. 
Durumlarını sürdürmek için de sağa sola haraç ve
riyorlar. Bunların düzenlerini bozmalısınız. Onlara 
verilen parayı hem hâzineye alır, hem de 20 bin ki
şinin giderlerini Ordunun üzerinden kaldırmış olur
sunuz. Parayı daha önemli yerlere harcarsınız.

Onun için ey Hocalar, manevî cesurluk adına 
sîzlere sesleniyorum. Lütfen beni iyi dinleyiniz. Bu
rada bir İçki Kanunu çıkarıldı. Fakat her akşam ra
kı içiyorlar. ”
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Emin Bey (Erkul, Bursa): “Bravo, yaşa Hüse
yin Avni Bey!”.

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Trabzon): “Ortada bu 
gerçekler varken kendimizi aldatıyoruz, bu ahmak
lıktır. Eskiden rakı içenler yine içiyor, fakat eskiden 
üzüm yetiştiren köylü 50 kuruşa satarken, fazla ra
kı üretimi olmadığı için bugün 10 kuruşa satabili
yor.”

Süleyman Sim  Bey (İçöz, Yozgat): “Rakıyı 
içenler İçki Kanununu yapanlardır. ”

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Trabzon): “Üzümün 
okkası 50 kuruşken 10 kuruşa düşmüş, herkes 
bağ ekiminden kaçmıştır. Ülkedeki eğlence düş
künleri şimdi Yunanistan’dan gelen kaçak içkileri 
içiyorlar, ülkenin parası dışarı gitmiş oluyor.

... Diyoruz ki, dinin gereği olmak üzere rakı üre
tilmesin. Fakat efendiler rakı yine üretiliyor ve içili
yor. Hükümetin bu konudaki görevini yapması için 
Meclis onu denetlemelidir.. Efendiler, rakı içenlere 
ağır cezalar uygulaym. Titiz denetlemeler yapın. 
Rakıya izin vermek Hâzineye zarar vermek gibi 
tam bir cinayettir.

Sonra efendiler süs eşyaları takılar.. Kolonya
dan 900 kuruş gümrük alınması gerekirken ben si
ze 150 kuruşa istediğiniz kolonyayı alayım.

Ayrıca, siz ipekli kumaşları köylere mi yoksa 
lüksüne düşkünlere mi yasakladınız? Lüks düş
künleri yine alıyor, yine giyiyor. Efendiler önce ka
nunu uygulayacak güce sahip olun, sonra kanun 
yapın. Din kuralları, insan mutluluğunu, tüm insan
lığın huzurunu sağlamayı üstlenmiştir.

Takılar, süs eşyaları, ipekli kumaşlar yine geli
yor ama, bir türlü gelmeyen bir şey varsa o da Dev
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let hazînesine para girişidir. Bu yüzden efendiler 
vergiyi köylüden değil bu lüks içinde yaşayanlar
dan alınız. Herkesteki duygular bende de var, her
kes kadar din ve hukuk kurallarını ben de biliyo
rum. Herkesin bilgisine de saygı duyarım.

(Herkes de öyle., sözleri)
Efendiler, ben kimseye rakı içsin demem. Allah 

yasak etmiştir. Dini kabul eden onun gücüne, onun 
ince emirlerine boyun eğer. Bu noktada bana saldı
ran arkadaşlarıma, sadece düşüncelerime itiraz et
ti diye bakarım. Ben herkesin düşünce ve inançla
rına saygı duyarım ama, kendi duygularında kut
sallık görenlere duymam. Lütfen efendiler bağırıp 
çağırmaym. Biz Devletin açığı olan 60 milyon lirayı 
nereden bulacağız, nasıl kapatacağız onun çaba- 
sırıdayız.

(Bir milletvekili: Devletin bütün varlığmı al!”
Efendiler ben size gerçeği bildiriyorum. Köylü 

ezilmiş, yok olmuş, tükenmiştir. Ben çare olarak 
lüks içinde yaşayanları gösteriyorum. İsterseniz 
çare ne ise siz onu gösterin. Ben kendimi aldatmı
yorum, görüyorum, gördüğümü söylüyorum Dava
mızın artık sonuna geldik..

Dört evladını cephede şehit veren Ömer Ağa bu
raya gelmişti, 30 nüfusa bakıyorum demişti Ben 
daha ondan bir şey alamam efendiler. İpekli elbise 
giyen versin, kolonya sürünen versin, köylü verme
sin efendiler. Lüks içinde yaşayandan nasıl ala
caksanız alın. Herkes bu gece düşündüğü çarelerin 
listesine yapsın. Sonra gelsin buraya söylesin. Be
nim söyleyeceklerim bunlardır. Lüks içinde yaşa
yandan, savurganca para harcayandan kesin ver
g iy i. Devlet örgütlenmesinde kısıtlamaya gidin,
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halkı hoşnut edecek yeni bir örgütlenme oluşturun.
Bunun için bir an önce Anayasanın ele alınma

sı gerekmektedir. Halk gergin durumdadır. Ya ko
par ölür, ya da isyan eder.. Halkınızı iyi tanıyın. 
Herkes düşündüğü çareleri belirleyip yazsın, yarın 
gelsin, 60 milyonluk açığm tedavi çaresine birlikte 
bakalım.”

Bu konuşmalardan sonra kürsüye gelen Mali
ye Bakanı Haşan Saka, “Durumun çok kritik, me
selenin Hükümet değil vatan millet meselesi oldu
ğunu” bir kez daha vurguladı.

Oturum Başkam “yarm saat bir buçukta de
vam etmek üzere.” diyerek celseyi kapattı.

Malî Durum hakkındaki müzakerelere 12 Ni
san 1922 tarihli 25. Birleşimde de devam edildi.

Ali Şükrü Bey (Trabzon): “Maliye Bakanmm 
sözleri üzerine dün genel anlamda bir konuşma 
yapmış, şimdi tenkit etme zamanı olmamasma rağ
men, yine de yararlı olacağı düşüncesiyle bazı ten
kitlerde bulunmuştum. Bugün de aklıma gelen bazı 
olumlu sözler söyleyeceğim. Ancak ondan önce Hü
seyin Avni Bey tarafından söylenen bazı sözlere 
ilişkin görüşlerimi açıklamak istiyorum

Hüseyin Avni Bey’in söyledikleri zaten, o söyle
meden önce Meclis koridorlarmda konuşulmaktay
dı. Yâni bugünkü malî duruma çare bulunması açı
sından İçki Yasağı kanununun kaldırılması konu
su.. Bazılarına göre eğer bu yapılırsa 8 ile 10 mil
yon lira elde edilecekmiş.. Az önce Bütçe Encüme- 
ni’ne gitmiştim. Oradan savaştan önceki İçki Yasa
ğının sonuçlarını içeren bir raporun kopyasını al
dım. O dönemde yönetimimiz altında bulunan Ye
men, Bingazi, Makedonya gibi bölgelerden milli yü
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kümlülük sebebiyle toplanan verginin, yâni ispirto
lu içki ve diğer vergilerin toplamı 120 lira görünü
yor. (Yanlış., seslen)

İzin verin, hesap yanlışsa düzeltirisiniz. Bugün 
bu yerlere ilişkin harcamalar bize ait değildir. İs
tanbul’u, İzm ir’i, Bursa’yı da çıkaracak olursak 5 
milyon kuruşluk vergi alınmış efendiler...

... Efendiler biz bu kanunu çıkardığımız zaman 
sırf insanlarımızı, gelecek kuşaklan düşünmüştük. 
Gelecek nesilleri kurtarmayı boynumuzun borcu 
olarak ğörmüştük. Efendiler bugün katlandığımız 
yoksunluklar, gömleğimizin satılması fa lan kimin 
için yapılıyor? Halkımız için. Bu halk için bu kadar 
özverilerde bulunduğumuz halde, onların sağlıkla- 
rmı düşünerek kanunlaştırdığımız içki yasağmı na
sıl olur da kaldırabilirsiniz?”

Nusret Efendi (Son, Erzurum): “Ali Şükrü Bey, 
bu konuda Kuran’da kesin âyet vardır. Onun için 
bu konuda söz söylemeye gerek kalmıyor. Biz Müs- 
lümanız, İslam Hükümetiyiz. Yasağm kalkması, is
terse 100 milyon yarar sağlasın..”

Ali Şükrü Bey CTrabzon): “Hayır ben daha da 
geniş tutayım, 500 milyon yarar sağlar diyeyim  
Fakat efendiler, bu milletin gençlerinin içkiye alış
ması pahasına, bu kadar insanm hayatmm, sağlı
ğının yitirilmesi pahasına, bir kuşağm gerilemeye 
uğraması pahasma, bütün bunları 500 milyona sa
tabilir misiniz?”

(Yoğun gürültüler..)
Mehmet Salih Efendi (Yeşiloğlu, Erzurum): 

“İzin verin, Hüseyin Avni Bey benim arkadaşımdır, 
onu suçlamak için söylüyorsunuz. O müslümanlar 
demedi ki..”
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Ali Şükrü Bey (Trabzon): “Hayır efendim ben 
Hüseyin Avni Bey için böyle demedim. Bunu,; nere
den çıkarıyorsunuz. Bu kanunun ülke içindeki öne
mini kimse yok sayamaz. Bu kanunu uygula
yanların, daha doğrusu uygulanmasının namus 
borcu olduğunu bilmeleri gerekenlerin sorumsuz
lukları yüzünden yalnızca köylülere uygulanmıştır.

Efendiler istatistiklere bakarsanız görürsünüz 
ki, kanunun uygulanması sonucu polisiye olaylar 
yüzde doksan azalmıştır. Mahkemelerdeki ve ha
pishanelerdeki yoğunluk düşmüş, bunun ekonomik 
sonuçlan da olmuştur. Ülkeye verdiği bu ekonomik 
yararlar daha da artacaktır..

Bu kanun, sağladığı toplumsal yararlan sebe
biyle çıkmıştı. Tabii ki emirler ve yasaklar kişilere
dir. Toplum ve millet yaran adına bu kanunu ben 
önermiştim. Bu milletin dini İslam olduğunu göre, 
dinin emri gereği olarak da bu zaten kesin bir zo
runluluktu. Bu kanun dinin bir emrinin saptanma
sından başka bir şey değildir ve sosyal, ekonomik 
yararlan oluşmuş durumdadır. Şimdi bir çok Hris- 
tiyan devlette bile bu tür kanunlarm çıkarılmakta 
olduğu bir zamanda, biz bunun uygulanmasından 
vaz geçersek bu ne anlama gelir efendiler? Buna 
olanak var mıdır? (Alkışlar..)

Yasa uygulanamaz, meselesine gelince.. Ben 
Hükümet veya bir Meclis üyesinin ağzından böyle 
bir söz duymak istemem. Eğer bu ülkenin memur
larının, müdürlerinin bu konuyu uygulama güçleri 
yoksa, nasıl oluyor da o kişiler, zavallı bir dul kadı
nın üzerinde kalmış olan verginin alınması için sır
tındaki gömleği çıkarıp el koyabiliyorlar? Niçin bu 
konularda gereken titizlik gösterilmiyor?
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Meselenin ruhu buradadır. Hükümet, harcama
larının karşılığını halkın sırtından almak için sonu
na kadar direttiği ve bu gücü kendisine verilen bir 
yetki olarak gördüğü halde, niçin satılan içkileri, 
rakıları görmüyor?

Bu bir yönetim namusu meselesidir. Tutkunu 
olan ne yapar eder içer. Fakat asıl önemli olan bu 
kanunu rağmen satümasma göz yumulmasıdır. Bu 
kanunla ilgili önceden yapılan bir öneri vardı ve 
maalesef kabul edilmemişti. O da Genel Borçlar 
idaresinin ve Tekel’in yaptığı gibi, suçludan alına
cak para cezasının bir bölümünün, suç duyuru
sunda bulunanlara ödül olarak ödenmesi idi. İnşa- 
lah bu ilerde kabul edilir.

Şimdi efendim bir kanundan söz edeceğim  
1920 tarihinde, Deniz taşımacılığı kanunu çıkarıl
ması için hazırlanan tasan Bütçe Encümeninden 
çıktığı halde burada müzakere edilmemişti Bu ise 
Hükümetin değil bizim kabahatımızdır. Şimdi bu 
kanun kabul edilse, sanırım 200-300 bin lira gelir 
elde edilir. 1920’den beri bu kadar vergi gelirini yi
tirmiş olduk. Bu kanun gereği toplanacak vergiler
den büyük bölümü yabancı gemilerden alınacaktı. 
Çok yerinde ve yararlı bir öneri olan bu yasayı hiç 
olmazsa şimdi çıkarmanızı rica ederim Tasarısı 
hazırlanmış, Kanunlar ve Bütçe Encümenlerinden 
geçmiş durumdadır. İşte size bir gelir kaynağı..

Dünkü celsede m illî yükümlülükler hakkında 
da konuşmuştum Sanıyorum ki, hâlâ depolarda 
millî yükümlülük gereği toplanmış olan bir çok eşya 
bulunmaktadır. Trabzon’da toplarla kumaş yığılı
dır. Buna karşılık biz hâlâ dışardan kumaş alıyo
ruz. Eldekiler dikkatle belirlensin ve kullanılsın. Dı-
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şanya artık tek kuruş kumaş parası ödenmesin.
Sonra dün de söz ettiğim üzere, Doğu cephesi 

bölgesinde, Trabzon’da çürümeye • terkedilmiş te
kerlekli mutfaklar ve benzeri arabalar var demiş
tim. Bütün bunları Batı cephesinin gereksinimini 
karşılamak için oraya taşıttıralım.

(O iş çok zaman alır..)
Hayır efendim, bir ay içinde gelir. Gelecek eşya

lar tekerleklidir.
Ayrıca efendim, Tekelden çok az yararlanabil

dik demiştim. Bunun sebebi gelir getirecek işlemle
re girişilmemesi veya çok geç girişilmesi Diğer se
bep de, tekelin gereksiz memurlarla doldurulması
dır. (Evet., sesleri) Bu yüzden öneriyorum; 1920 yı
lı sonlan ile 1921 yılı başlarında, eski Kastamonu 
milletvekili Rüştü Bey’in (Çolakoğlu) Samsun Tekel 
müdürlüğü döneminde iken yapılmış kadrolar var
dı. Bu kadrolar Rumlar oradan çıkarıldıktan sonra 
yapılmıştı. Eğer şimdi bu kadrolar uygulanırsa, 
100-150 bin lira elde edebiliriz.

Bir noktaya daha işaret etmek istiyorum. Tekel 
için bu harcamalan yapıyoruz. Karşılık olarak ce
binden para alıyoruz. Sanılmasm ki ilerde bunlarla 
hesaplaşmak zorunda kalmayacağız. Yâni sonuçta 
zararlı çıkarı yine biz olacağız. Bu savurganlıklar 
millete çok zarar veriyor. Ben Samsun'da iken tekel 
depolarında eski tütünler vardı. Acele para gerek
liyse onlarm 2 milyon kilosu Amerikalılara satılabi
lir. Hükümet satsın, bu parayı alsm.

Bu arada, Hükümet gelir kaynağı bulmak zo
rundadır, ama bulamamıştır demiştim. Bir örnek ol
mak üzere Zonguldak’tan Romanya’ya örnek kö
mür gönderilmesine engel olunduğunu söylemiştim.
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Sonra bu meseleyi araştırdım. Boyacı ocağı isimli 
bir ocaktan Romanya’ya 200 ton örnek kömür gön
derilecekmiş. O sırada Zonguldak’a Fransız gemile
ri ve başka gemiler geliyor. İstanbul ve diğer piya
salardaki kömür bizim kömürlerle rekabet edeme
diği için bu sipariş bize gelmiş. Biz kömür dış satı
mından ton başına 2,5 Ura gümrük vergisi alacağız. 
Romanya’ya o kömürler gitseydi 20 bin ton dışsa
tım yapılacaktı. İşte o gümrük vergilerinden de böy- 
lece yoksun kaldık. Bunu kim önlemiştir? Buraya 
şikayette bulunan liman başkamdir. Ben olayı 
onun şikayeti üzerine öğrendim.

Ayrıca bazı gereksiz kadroların kaldırılmasını 
öneriyorum. Geçenlerde M illi Savunma Bütçesi üze
rinde konuşurken de söylemiştim. O sırada M illî 
Savunma Bakanı Fevzi Çakmak Paşa bir küçük 
odada oturmuştu, yanında emir subayı ve katibi 
vardı. Fakat bugün onun yerine danışmanları, özel 
kalem müdürü danışman yardımcıları falan doluş
muş. Ancak bugün işler, Fevzi Paşa’nm o günkü 
durumundan daha iyi görülüyor diyemeyiz. Yine 
aynıdır. Ayrıca sanûmasm ki, bu kadro şişkinliği 
yalnız M illî Savunmanın üst düzeyindedir. Bu nok
tadan yola çıkarsanız dairelerde pek çok abartılı 
kadrolarla karşılaşırsınız. Bunlara el atılmalı, ge
rekli kısıtlama derhal yapılmalıdır. Tabii ki cephe
deki kadrolara asla dokunulamaz.

Dün demiştim ki, İnebolu gibi küçük bir yerde 
10-12 adet komutanlık vardır. Sanırım bunların bir 
veya ikisi hepsinin yaptığı işi yapabilir.

(Mersin’de de öyle sesleri.)
Evet Mersin’de de öyle, her yerde öyledir. Üste

lik bu kişiler genç subaylardır, iş görecek kişilerdir.
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... Ayrıca burada bir Sanayi ve Ticaret Genel 
Müdürü bulunduğunu duyuyorum. Bunlar ne iş ya
pıyor diye sormak istiyorum Bu yokken işler ne 
durumdaydı, kurulduktan sonra ne değişti öğren
mek istiyorum

Öyle sanıyorum ki, Tarım Genel Müdürünün 
yaptığı iş de yalnız Tarım Okulu ile ilgilenmekle ka
lıyor. Bu sebeple daha önce olmayan, sonradan ku
rulmuş olan bu tür kurumlann ortadan kaldınlma- 
sını öneriyorum Madem ki ekonomik zorluktayız, 
bu tür özverilerde de bulunmalıyız. ”

Hacı Ahmet Bey (Bilgin, Muş): “Yâni İstanbul 
örgütlenmesini uygulamayalım mı demek istiyorsu
nuz?”

Ali Şükrü Bey (Trabzon): “Bu kadrolar kaldırıl
dı diye kimse açıkta kalmaz efendiler. Gerektiğin
de, bizde subay yok diyerek İstanbul’dan subay 
getiriliyor. Bu durumda diğer görevlerdeki subaylar 
cepheye gider, ortadan kaldırılan kurumlardan açı
ğa çıkan müdürler fa lan da cepheye giden subay
lardan boşalan yerlere geçerler.

Şimdi bir çok makamda vekil müdürler bulunu
yor. Oysa asıl olanla, vekil olan kişinin idaresi ay
nı olmaz. İnebolu’da, Trabzon’da, Samsun’da, Mer
sin’de bulunan subaylar, masa başında çalışmak
talar. Onlar kendilerini bekleyen cephe görevlerine 
gittikleri zaman, yaptıkları masa başı görevini her
kes yapabilir.

Sonra efendim ben bütün ülkede garip bir an
layış görüyorum Geçen sene Çankırı yolu ile Trab
zon'a gittiğim sırada Koçhisar ve Çankırı’da bazı 
dokuma tezgahlan görmüştüm. Sahiplerinin bazı 
yakmmalan vardı, onlan dinledim. Bunlar Orduya
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kumaş dokumaktaymışlar. Beş bin, 10 bin metre 
dokuyanları varmış, fakat paralan ödenmemiş. Oy
sa henüz gelmeyen, gelmesi de kuşkulu olan ku
maşlar için Almanya’ya 1 milyon lira ödenmiştir. 
Bizim fakirlerin paralan ödenmediği için bunlar tez
gahlan bozmak zorunda kalmışlar. Rica ederim, 
gerçi bizim kumaşlar biraz kaba dokunmuştur 
ama, dışanya verip içerdekilere vermemek olur 
mu? Bu ülke nasıl bir anlayışla yönetiliyor? Ben di
yorum ki, bugünden tezi yoktur, hemen bu kişilerin 
alacaklannm ödenmesine başlanılmalıdır. Askerle
rimize yerli malı kumaşlar giydirmeliyiz. Eğer bu 
yeterli olmazsa o zaman dışardan almalıyız.

Yine Trabzon’a giderken Ordu’da kaymakam 
söylemişti Doğu Ordusu subay ve erlerinin bir bö
lümü terhis edildikleri, bir bölümü de izinli sayildık- 
lan için, bunların, depolara konulmuş olan yiyeceği 
tahıllar ve mısırlar çürümekteymiş. Geçen gün bu
rada bir kanun yaptık. Ülkede tahıl sıkıntısı olduğu 
için dışardan un getirelim diye.. Eğer durum ger
çekten öyle ise Hükümet o mısırları satsm veya fa 
kirlere dağıtsın. Böylelikle hem fakirler doysun, 
hem de o mısırlar çürüyüp gitmesin... Beş liranm 
bile önem taşıdığı şu günlerde, tutumluluk bir zo
runluluktur. Bunların değerini bilmeyenler, bu de
ğeri ankunay arılar.. Neyse bu işleri daha fazla ko
nuşmayayım.. (Devam., devam sesleri)

Son söz olmak üzere bir noktaya daha değine
ceğim. Efendiler, dediler ki, M illi Mücadelemizin ba
şarıya ulaşması için millet gömleğini de verir. Doğ
rudur, verir. Fakat iş, bu milletin gönlünü okşamak
la, onu korkulup soğutmamakla olur. Efendim ge
çen gün burada söylediğim ve Mazhar Müfit Bey’in
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(Karısu, Hakkari) de benimle aynı fikirde olduğunu 
söylediği o olaylar millî yükümlülük olarak kabul 
edilebilir mi? Yâni bir kadının donunun alınması, 
kaşıkla yağ alınması.. Kendisine bunlar yapılan bir 
halktan gömleğini nasıl isteyebilirsin? Tabii ki bu 
sözlerimle yöneticilerin tümünü suçlamak istiyor 
değilim. Kayseri’de, Bünyan’da, Trabzon’da bulu
nan askerî komutanların yaptıkları işlerle ilgili bazı 
şikayetler olmuştur. Bunlar dikkate alındı mu so
nuçlan ne oldu, bilmiyorum. Bu arada arkadaşımız 
Celal Bey’in evine girdiklerini de söylemiştim. Bildi
ğim, bunlar hakkında hiçbir şey yapılmadığıdır.

(Oturum Başkanının, müzakere konumuz mali 
işlerdir, o konuda konuşunuz., uyansı üzerine..)

Demek istiyorum ki, halkın ruhunu hoş tutma
mız gerekmektedir. Fakat bundan uzun uzun söz 
edecek değilim. Diyeceğim şudur ki, bu M illî Hare
ketin öncülerinden biri Trabzon olduğu halde, sade
ce askerî kesimden şikayet etmiştir diye, ona böy
le yapılmaktadır. Ülkenin güç günlerinde, Yunan 
polisleri hâlâ Trabzon’da bulunmakta iken, onlara 
karşı isyan eden halkın aleyhinde böyle onur kinci 
bir harekette bulunulursa, biz nasıl çıkıp onlara 
gömleklerinizi verin diyebiliriz?

Söyleyeceklerim işte bunlardır. Yâni en önemli 
mesele halkın ruhunu okşamak, onu kendimizden 
soğutmamak, kendimize ısındırmaktır.’’

Ali Şükrü Bey’den sonra kürsüye gelen birkaç 
milletvekili daha konuştu. Daha sonra da Oturum 
Başkam, “On beş dakika ara veriyorum.” diyerek 
1. celseyi kapattı.

2. Celse, Haşan Fehmi Bey’in (Ataç, Gümüşha
ne), usul hakkmdaki konuşmasıyla başladı. Mali
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ye Bakanı Haşan Saka’nın bilgilendirmesi ve soru
lara cevap vermesi, muhalif milletvekillerinin sa
taşma ve konuşmalarıyla devam etti. İşte bazıları: 

Yusuf Ziya Bey (Koçoğlu, Bitlis): “İstediğiniz 
para altın mı, yoksa kağıt para mıdır?””

Mehmet Salih Efendi (Yeşiloğlu, Erzurum): 
“Ben de Haşan Beyefendiye, gümrük kaçakçılığı
nın kıyılardaki sandallar falan tarafından yapılma
dığını anlatmak isterim. Bu mesele üzerinde araş
tırma yapan görevliler de belirlemişlerdir ki, hırsız
lık gümrüklerdedir.

(Oturum Başkanmın; Soru mu soruyorsun, gö
rüş mü açıklıyorsun? Sözü üzerine..)

Ben soruyor ve düzeltilmesini istiyorum. ”
Ali Şükrü Bey (Trabzon): “Kıyı kaçakçûığmm 

önlenmesi için Ordulara gerek var dediniz.”
Haşan Bey (Saka, Maliye Bakanı): “Kıyı kaçak

çılığı değil, güney sınırlarımızdaki kaçakçılık için 
dedim. ”

Ah Şükrü Bey (Trabzon): “Kıyı kaçakçûığmm 
önlenmesi için Düyunu Umumiye (genel borçlar ida
resi) ile ortak bir çalışma yapılacaktı. Niçin yapıl
madı?”

Müzakereler, buna benzer soru-cevaplar ve 
Maliye Bakanının çözüm önerileri ile devam etti.

Yusuf Ziya Bey (Koçoğlu, Bitlis): “Önerileriniz 
kabul edilirse, ödemeler düzenli olarak yapılabile
cek mi? Buhran yok edilebilecek mi?”

Haşan Bey (Saka, Maliye Bakanı): “Ben hâzi
nenin gereksinim duyduğu toplam paradan söz et
tim ...”

Yusuf Ziya Bey (Koçoğlu, Bitlis): “Yâni demek 
oluyor ki, buhran önlenemeyecek.”
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Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “Kısa bir 
soru soracağım. Demin Muhittin Baha Bey'in sor
mak istediği Nuri Bey bilmecesi. Dün dediniz k i 
bazı şeyler aldı ve göndermesi güç. Ben de soruyo
rum, bu eşyaları satıp da iki üç yüz bin lira zararı 
Meclis kabul eder. O bir milyonu, hadi 400 bini de 
benden olsun, kalan 600 bin lirayı buraya getirebi
lir misiniz?”

Haşan Bey (Saka, Maliye Bakanı): “O eşyama 
buraya getirilmesi umudu bizde kalmadığı gün ya
pılacak olan sizin önerdiğiniz şekildir. ”

Daha sonra, Osman Fevzi Efendi (Erzincan), 
Mazhar Müfit Bey (Hakkari) tenkitlerde bulundu
lar. Bu sırada Hüseyin Avni Bey’in (Erzurum) şu 
sözü dinleyenleri güldürdü:

“Söyle Tatarağası hoşuma gidiyor.”
12 Nisan tarihindeki müzakereler Dışişleri Ba

kam Yusuf Kemal Bey’in (Tengirşenk), gümrük
lerdeki kaçaklarla ilgili sorulan cevaplandırma
sıyla tamamlandı. Oturum Başkam “görüşmelere 
yarın devam edilecek” diyerek 25. Birleşimi son- 
landırdı.

Malî Durumla ilgili mazekerelere, 13 Nisan 
1922 günü yapılan 26. Birleşimde devam edildi.

Yusuf Ziya Bey (Koçoğlu, Bitlis): “Benim dü
şünceme göre çok hayati bir durumla karşı karışa 
bulunuyoruz. Acı gerçeği, en yetkili bir ağız kulak
larımıza haykırdı. O ağız bize şu gerçeği ilan edi
yordu: Bir malî bunalım karşısındayız. Kabul ede
lim ki, uçurumun kenarındayız. Düşmanlanmızm 
bekledikleri son budur. Bizi yoketmeye çalışıyorlar. 
Bazı arkadaşlar meseleyi Bakanlar Kurulu ve Hü
kümet meselesi olarak değerlendirdiler. Ben bu de
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ğerlendirmelere katılmıyorum. Doğru da yanlış da, 
her şey de bu Yüce Meclis’e aittir. Benden önce ko
nuşan arkadaşlar her şeyi söylediler diye ben dü
şüncelerimden çekilecek değilim.

Söylemek istediğim şudur: Şu iki noktaya açılık 
kazandırma görevi bizleri beklemektedir: Birincisi 
bu malî bunalım nelerin ürünü olarak çıkmıştır? Bu
nu belirlemeli ve o nedeni yok etmeliyiz. İkincisi ise 
halkın daha fazla zorlanmasmı sona erdirecek eko
nomik kaynaklar bulmaktır.

Ekonomik buhranın ortaya çıkışıra inceleyecek 
olursak, sanırım nedenlerini de buluruz. Bana göre, 
durumda ve düşüncelerdeki değişim, buhranı orta
ya çıkarmıştır. Varlık sebebimizi zorunlu kılan dü
şüncenin gereklerine uygun hareket etmedik ve bu 
yüzden malî bunalım başgösterdi. Varlığımızın, ha
yatımızın, istiklâlimizin karşısına, bütün dünyanın 
kin ve nefreti, düşmanlığı, birleşti ve çıktı. O zaman 
biz, yalnız elimizdeki sopaya, cebimizdeki paraya 
dayanmaktaydık. Peki bütün sermayemiz, övüncü
müz, inanç ve kararlığımız, birikimimiz yalnızca bi
leğimizin gücüydü. Bu sermaye ile, bu kuvvetle bü
tün dünyanm düşmanlığının önüne dikilmemizi 
sağlayan varlık ne olabilirdi? Kuşku yok ki bu var
lık millî mücadele ve istiklâl ideâlimizdi. Ancak ya
zık ki efendiler, bu düşüncenin izi üzerinde yürüye- 
medik. Bu inanışm sınırlan, bu istekler için dar gel
d i Daha geniş bir alan üzerinde yürüttüler bizi He
defimize o noktadan yürüdük. Bir mücadele, bir is
tiklâl hayatından bir Saltanat hayatına geçtik

Hulusi Bey (Kutluoğlu, Afyon): “Bizim dikkat
sizlik ve umursamazlığımız yüzünden. ”

Yusuf Ziya Bey (Koçoğlu, Bitlis): “Saltanat kur
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ma yönündeki gelip geçici isteğimizle, her gün yeni 
yeni kurumlar açtık, oraları yeni masalarla doldur
duk. Savurganca harcamalar yaptık. Bu çağdışı 
varlığa ait düşünce, sa f ve temiz ideâllerimizin çev
resine kaim bir sis tabakası ördü. Bizi her gün o 
noktaya çekti. Fakat bizi uzaktan dikkatle gözetle
mekte olan, her hareketimizi izleyen düşman bizde 
oluşan bu yeni istek karşısında boş durmadı. Yâni 
Gladiston OkulununW hırsızlan, durumu anladılar. 
Derhal bir kapıyı açtılar. Sömürge ordularını, salta
nat düşüncelerini her gün üzerimize gönderdiler.

Ancak ne yazık ki, her gönderilen kişi gelip bi
zim fakir göğsümüzde kendine yer buldu. Biz de bu 
gelenleri hemen kabul ettik. Onları hoşnut etmek 
için her gün yeni yeni kurumlar, kadrolar, memur
luklar oluşturduk. Hiç düşünmedik ki, o gelenlere 
kapılan açıp açmamak düşmanların elinde id t 
Bunlan düşman gönderdi, kapıyı açmayalım deme
dik. Düşmanlanmızm hainliklerini aklımıza getire
medik. Ama onlar belirledikleri plânlannı kesintisiz 
uyguluyor, aymazlık içinde bulunan bizi de, o plân
lan yönünde sürüklüyorlardı. Sürüklediler ve bizi 
işte bu noktaya getirdiler. Ben bir aralık (Ceradı 
münteşire: Yağmacı çekirgeler) diye bağırdım. Beni 
aşağılayıp alay edenler oldu Şimdi bilemiyorum, 
zaman beni mi, yoksa beni aşağılayanlan mı haklı 
çıkardı? (*)

(*) Yusu f Ziya K oçoğlu ’nun vurgulamak istediği olay şu
dur: İngiliz Sömürgeler Bakanı ve Müslüman düşmanı Lord  
Gladiston, Lordlar Kamarasında eline Kur’ân'ı alarak, “Bu 
K u fâ n  Müslüm anların elinde bulunduğu sürece biz onlara hâ
kim  olamayız. Ne yapıp etmeli, bu Kur’ân 'ı onların elinden a l
m alıyız veya orilan Kur'ân’dan soğutm alıyız’’ demişti.
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O çekirgeler varlığımızı kemirdi Bizi kurak bir 
vadide bıraktılar. Evet gelenler bizim kardeşleri- 
mizdi bunu yadsıyamayız. Fakat Allah kardeşleri 
de, hepsinin ceplerini de ayn ayn yaratmıştır. İda
recilere, biraz sabırlı olun demeliydik. Çünkü gelen
lerin varlık ve geçimlerinden önce bu milletin varlı
ğını düşünmek zorundaydık. Atalarımızın (ayağım 
yorganına göre uzat) diye bir sözü var. Bu rastgele 
söylenmiş bir söz değildir. Herşeyin önceden dü
şünülmesi için söylenmiştir. Fakat kabul edelim ki, 
biz ayağımızı yorganımızdan değil, karyolamızdan 
bile fazla uzattık.

1920 Eylül ayı günlerini hatırlayınız. Hangi 
Devlet dairesinin kapısını açsanız, orada üç dört 
masa ve orayı idare eden üç dört kişi görürdünüz. 
Bugün ise aynı dairelere gidin, içeri girmeden içeri
dekileri sayamazsınız. Acaba o gün mü Devlet da
ireleri daha iyi işliyordu, bugün mü? Ben sanıyo
rum ki, o gün daha iyi idi. Çünkü o gün makineyi 
kararlılık ve inanç çeviriyordu, bugün ise maaş çe
viriyor. Maaş için çalışan kollar çabuk yorulur. Fa
kat kararlılık ve inançla çalışan kollar yorulmak bil
mez.

İşte efendiler, ekonomik buhranı doğuran birin
ci sebep budur. Buhran bu yüzden ortaya çıktı. Her 
gün yeni yeni devlet kuruluşları birbirini izlemeye 
başlayınca, inamn bizler susup kaldık. İşte bugün 
karşımıza çıkmış olan malî buhran, bizim sürekli 
suskunluğumuzun sonucu olarak çıkmıştır. Vakit 
nakittir (yâni zaman paradır) derler. Bizse ne za
manın, ne de paranın değerini bildik, ikisini de sa
vurganca harcadık, sıfın tükettik. İdareciler bunla- 
n yaparken, bizler de yetkilerimizi savurup harca-
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dik. Hiçbir milletin tarihinde bulunmayan, şaşırtıcı 
bir Hükümet oluşturduk. Öyle bir Hükümet ki, o ne 
bir diktatörlüktür, ne de diktatörlükten soyutlanmış 
bir varlıktır.

Geçen yıl 45 milyon lira kapsamlı bir M illî Sa
vunma bütçesiyle karşılaştık. 45 milyon liramızı yi
yecek olan o bütçeyi, hiç tartışmadan, müzakere et
meden kabul ettik. Çünkü onun sanı bütün istekle
rimizi karşılamaya yetiyordu. Fakat o sanm arka
sına gizlenen yararsız ve gereksiz harcamaları bir 
kez olsun incelemedik. Eğer zamanında incelesey- 
dik bugün bu meselelerle karşılaşmazdık.

Efendiler, M illî Savunma’nm görkemini, yüceli
ğini, saltanatını ve gösteriş ordusunu ileride ara
mayınız, geride araymız. Bu görüşümü ufak bir ör
nekle açıklayıp saptayayım. Diyarbakır’da oturdu
ğum bir yerde, önümden yarbay, albay rütbesinde 
dokuz subayın geçtiğine tanık oldum. Bunlarm 
hepsi de çok gösterişli kişilerdi Her biri bir dairenin 
müdürü, her birinin yanında, rütbeleri binbaşıdan 
aşağı olmayan dokuzar onar yardımcıları, memur
ları vardı. İşte bunlar tantana ordusunun gösterişli 
bireyleriydi. Geçen yıl bana, şöyle bir soru yöneltil
mişti: Merkez Ordusu Komutanlığı, Elcezire (Mezo
potamya) Cephesi komutanlığı nedir? Bu komutan
lıklar, daireleri, şubeleri ve karargâhlarıyla, yiyip 
içme harcamalarıyla bize milyonlara mal oluyor, 
peki bizim M illî Mücadelemizdeki yerleri, güçleri ne
lerdir bunların? Ben bu tür sorulara yeterli cevap 
verememiştim. Ya da vermek istememiştim.

İşte milyonlarımızın gömüldüğü çukurlar bun
lardır. Bunlar, bizi kuşatan, saran çemberin Mezo
potamya’dan geçen kollandır. Efendiler bir milletin
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toplumsal hayatında eğer iki ayn varlıktan ses 
yükselirse o milletin, sonundan korkmak gerekir. 
Korkmazsanız bu büyük bir acemilik olur. Yalnız bu 
çatı altından ses yükselmeli, egemenlik yalnız bu 
çatıda olmalı ki, geleceğimizden korkmayalım. İşte 
bunu gerçekleştirinceye kadar çok düşünmeli, dü
şünme zorunluluğunda olduğumuzu bilmeliyiz.

Bazı arkadaş lanmız m illî yükümlülüklerden 
söz ettiler. Burılan dinlerken, her birimizin yüreğin
de çeşit çeşit olayların pıhtılaşmış izleri canlandı. 
Millet de işte, kendine yaşatılanlan sonsuza kadar 
unutamayacaktır. Ona bunlan yaşatanların gü
nahları hiçbir zaman bağışlanmayacaktır. Geçen 
yıl Maliye Bakam Haşan Saka Bey, Encümen üye
lerinden oluşan bir toplantıda sorulara cevap veri
yor, millî yükümlülük vergilerinin Bakanlar Kurulu 
kararıyla salmmadığmı söylüyorlardı. Soru soran
ları bu cevaplanyla susturmuşlardı. Onlar sustular 
ama ben susmuyorum, kendilerine soruyorum: Mil
lî yükümlülük vergisi getirildiğinde bu Hükümet ik
tidarda değil miydi? Eğer bu vergiyi uygun bulma- 
dıysa niçin kaldırmadı? Nasıl o vergileri saldı?

Şu kadarını söyleyeyim, millî yükümlük vergisi
ni getiren ve uygulayanların sorumlulukları, öyle 
sıradan bir sorumluluk da değildir. Asla unutulma
malı ki, bu millet, bu zavallı halk, bütün varlığmı, 
namusunu, hayatmı, geleceğini kurtarmak için ba
zen ağlaya ağlaya, bazen güle güle, bazen isteye
rek, bazen gönülsüz olarak herşeyini verdi Fakat 
toplananlar ne oldu? Savuruldu, yağmalandı. Bun
da bizim de sorumluluğumuz var. Çünkü arkasını 
arayıp soruşturmadık.

Şim di söylenen sözleri özetliyor ve soruyorum
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M illî Savunma Bakanı, Bakanlık yönetim kad
rosunu görevden alacak mi? Şubeleri, noktalan, as
kersiz ve gereksiz olan, yalnızca adı bulunan Ordu- 
lan ortadan kaldıracak mı? Bu sorularımı M illî Sa
vunma Bakanına yöneltiyorum. Ayrıca, amaçları
mız ve hedejlerimizle bağdaşmayan bu kadrolar 
hakkında Hükümet ne düşünmektedir? Ben devlet 
kadrolarımızın tümüyle, hayatımızı kurtaracak in
sanlardan oluşmasını isterim. Sanınm bütün de
ğerli arkadaşlarımın fikirleri de bu yöndedir.

Efendiler, bu sorumu da sorduktan sonra, dev
lete gelir kaynaklan aramaya devam edeceğim. As
ker kökenli arkadaşlarım bedelli askerlikten söz et
tiler. Ben de o konuya değineceğim. Biliyorsunuz 
geçen yıl bedelli askerlik kanunu müzakere edilir
ken arkadaşlar ikiye ayrıldılar. Bir bölümü askerlik 
bedeli alınsın ve yapılan yolsuzluklar bu kanunla 
önlensin diyordu. Onlara karşı çıkanlar ise vatan 
ortaktır, vatandaşlar arasında ayrım yapmayalım, 
bir işçi ile bir esnaf, yâni herkes, aynı cephede ku
cak kucağa canlarım versinler diyorlardı. Evet bu 
yüce bir düşüncedir. Ancak yazık ki uygulanması 
olanağı yoktur. Çünkü ruhsal yapımız buna uygun 
değildir. Yüce fik irler bir Askerlik Şubesi başkanı
nım bir jandarmanın, bir doktorun kapısından içeri 
girmemişse, onu oraya zorla sokma olanağı yoktur. 
Zengin çocukları, buradan Bitlis’e kadar biliyorum 
ki, askere gitmemişlerdir. Birer sebep uydurup as
kere gitmekten kurtulmuşlardır. Askere gönderil
mek istenenilenlerin babalan, altın paralan, o çeki
ci san madenleri, çıkar düşkünü yöneticilerin yüz
lerine, gözlerine sokarak evlatlannı kafilelerin için
den çıkarıp almışlardır. Ancak o kişiler evlatlannı
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askere gitmekten kurtarmış olmalarına rağmen, bu 
işten pek hoşnut değildirler. Çünkü çocuklarını 
aşağılanarak kurtarıyorlar. Kendilerinden, verdik
lerinin iki katı vermeleri isteniyor. Onun için o zen
ginler, işlerin yaâal yoldan yapılmasını istiyorlar.

Araştırınız efendiler, sonuçta cephelerde böyle- 
lerinden tek kişi yoktur. Bunlar gerilerde yerleşmiş
ler, hepsi isimleri, ünleriyle yaşıyorlar. Buna rağ
men ben, eğer iyi yönetilirse, bu bedelli askerliğin 
7-8 milyonluk bir kaynak sağlayacağına inanıyo
rum. Fakat bu uygulama halk incitilmeden yapıl
malıdır. O zaman halk bu parayı seve seve vere
cektir. Gerçi halkçı düşünceyi savunanlar bunu uy
gun bulmazlar, ama bu bir zorunluluktur.

İkincisi efendiler, bir aşar (ondabirlik) tüzüğü 
var. Bu tüzük asırlardan beri çürümüş bir uygula
manın hukuksal alt yapısmı oluşturuyor. Bu tüzü
ğün bütün görevinin, vergi toplayanı beslemek, çift
çiyi ezmek olduğu yorumunu yapmak yanlış olmaz. 
Her yıl, bu insanların başma vergi toplayıcılarını 
belâ ediyoruz. Bu kişiler, halkı çeşitli yöntemlerle 
soyup soğana çevirmekteler. İllerde ilçelerde, bu 
vergi toplayıcılığından yemlenen insanları herkes 
tanır, bilir ve parmağıyla gösterir. Bizim oralarda, 
yâni doğu illerinde bu vergi toplayıcılarının haksız
lıklarından kurtulabilmek için insanlar kanlı çarpış- 
malalar yaparlar. Demek ki, bu ondabirlik vergi 
toplama işinde büyük paralar var ve bu iş vergi top
layıcılarını bolluk içinde yaşatıyor.. Onun için bu 
tüzüğün çağın gereklerine uydurulması, toplumsal 
gereksinimlere göre değiştirilip düzenlenmesi ge
rekmektedir. Bunu yapmak bugünün bir meselesi 
değilse bile, işe bugünden başlanmalıdır.

Yalçın Toker 238



Efendiler bir de gelir vergisi kanunu var. Bu ka
nunun da uygulaması hakça sonuçlar vermemekte
dir... Bu kanun gider, bir hancmm, hamamcının bü
tün gelirini elinden alır, buna karşılık her gün %10, 
20, 30 kârlarla milyonları kazananların karşısma 
geçer, dilenci sadakası kadar para alır.. Vergi ka
nunu lokantaya gider, lokantacı yüzlerce kazandı
ğ ı halde, bir selâmla iş biter. Oysa lokantacmm çı
rağının maaşından vergiyi kesmeyi çok iyi bilir. Bu 
gelir kanunu böyle garipliklerle doludur. Efendim  
gelir vergisinden amaç, gelir sahiplerinden alınma
sıdır. Oysa bu kanun gelir sahipleri ile Hükümet 
arasında bir perde görevi yapıyor o kadar...

Sonra bir kira kanunu var. Bu kanunla kira ge
lirinden vergi alınır. Fakat efendiler, evlerini, dük
kanlarını, bağlarını yüksekfiatlarla kiraya verenler 
yalnızca bina vergisi vermekle kalıyorlar...”

Mehmet Rıfat Bey (Arkım, Tokat): “Maliye Ba
kama dediği gibi, şimdi halka vergi koyma zamanı 
değildir. Çünkü zaman geçmiştir. Bundan böyle ko
yacağımız vergiler, son nefes vergisidir. Çünkü 
halk bugün yalnız Hükümete vergi vermiyor. Eşya
ya, Jandarmaya, her şeye vergi veriyor. Eğer bun
lar olmasa halk bugün verdiğinin bir katı daha fa z
la vergi ödeyebilir. Fakat onu rahat bırakmıyorlar. 
Vergi memurunun köye ne zaman geleceğini bilen 
köylü, eşkiyanm ne zaman geleceğini bilmez. Eşki- 
yanm biri köye geliyor, can korkusu salıyor.

Halk şaşırmış durumdu Halkm canım, malmı, 
namusunu Hükümet korur, halk da ona istediği 
m illî yükümlülüğü verir. Ama bugün halk canmı, 
malmı, namusunu güvencede görmüyor ki.. O kö
yünde otururken eşkıya geliyor, onun malmı alıp gi
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diyor. Sonra Jandarma geliyor, eşkiya nereden gel
di, nereye gitti, nasû götürdü diye soruşturmak için 
15 gün de o köyde kalıyor. B ir bölük jandarma kö
yün 15 öküzünü yiyor. Bundan Hükümetin haberi 
bile olmuyor. Fakat Bütçede dengenin sağlanması 
için vergiler gereklidir. Vergi alınmazsa denge kur
mak olanaksızdır.

Sonra efendim, önergemde vurguladım. Anado
lu’daki geri hizmet örgütlenmesinin ortadan kaldı- 
nlmasını önerdim. Bilindiği üzere buralarda aske
rin görevini sivil memurlar yapıyor. Mesela araba 
gerekli. Gel polis, git köye deniliyor. Sonra nokta 
komutanlarının yanında bir sürü kadro var. Binba
şısı, yüzbaşısı, çavuşu, eri. Bu yüzden ben geri hiz
met örgütünün ortadan kaldırılmasmı öneriyorum

Hatırlarsınız, geçenlerde Bulgarlar lüks eşyaya 
vergi koymuşlardı. Mesela kadm eldivenifalan gibi 
eşyalardan lüks vergisi aldılar. Biz de gümrükleri 
serbest bırakalım, gelen lüks eşyadan vergi alalım. 
Bu uygulama hâzineye gelir getirir.

Bu arada Müslüman olmayanlardan vergi al
dık. Bütçeye bir ek gelir kaynağı olsun istedik. Ver
g i vermeyenleri de amele taburlarına aldık. Yollar
da bu tür amele taburlarına rastladım. Köylerde 
oturuyorlardı. Niçin çalışmıyorsunuz? diye sorduk. 
Dediler ki, kazma, kürek, araba, taşıt aracı, hiçbir 
şey yok, neyle çalışacağız?

Bu durumda kurulan amele taburlarıma yediği 
para, verdikleri vergiden kat kat fazladır. Toplanan 
vergi 1 milyon ise, vergi vermeyip amele taburların
da çalışanlara harcanan para 2 milyon. Bu durum 
hakkmda daha önce bir önerge vermiştim Dört ay
dır duruyor. M illi Savunma Bakanlığı cevap verme-

Yalçrn Toker 240



d t Benim çâre olarak okluna gelenler bunlardır. ”
Yapılan diğer konuşmalardan sonra Oturum 

Başkanınm “on dakika ara” sözleriyle 1. Celseye 
son verildi.

Mal! durumla ilgili müzakerelere 26. Birleşi
min 2. Celsesinde de devam edildi. Bazı 2. Grup 
milletvekillerinin bu celsedeki konuşmaları:

Cemal Paşa (İsparta): “Malî bunalım konusun
da değerli arkadaşlarım bir çok çareler öne sürdü
ler. Ben bunlardan, bedelli askerlik konusu üzerin
de duracağım. Bilirsiniz ki, Müslümanlıkta askerlik 
dinsel bir görevdir. Bu konuda AUahm âyeti ve Pey
gamberin sünneti varda. Onun için askerlik önlene
mez. Ayrıca bedelli askerlik bizim izlediğimiz halk
çılık yoluna da aykırıda. Bu uygulama fakir için de 
zararlı sonuçlar doğurur. Aynca uygulamada görül
dü ki, fak ir fukara bedel ödemek için varını yoğunu 
sattı. Şimdi onları yeniden sıkıntıya sokacağız. A l
lah karşısında, zengin fak ir herkes birdir.

İkinci mesele M illî Savunmadaki geri hizmet ör
gütlenmesidir. B.M.M. Hükümeti bir amaç için oluş
muştur, bu amaç m illî davayı başarıya ulaştırmak
tır. Bunun için öncelikle elde bir kuvvet ve silah bu
lunmalıdır. Allaha şükür, bugün cephede, elinde si
lah bulunan bir Ordumuz vardır. Ancak geride ona 
güvence gereklidir. Yâni cephedekini giydirip içirip 
doyurduğun gibi rahatını ve moralini de düşüne
ceksin.

İyi bilinir ki, m illî egemenliğe alıştırılmak iste
nen bir millet için bilimden, eğitimden, okullardan 
önce malî güç gereklidir. Güney Amerika’da altı ta
ne Cumhuriyet var. Otuz yıl içinde onlar zenginle
şip kalkındılar. Ekonomik güç sahibi oldular. Bu
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gün o Güney Amerika halkının dörtte biri İngilizce 
okuyup yazıyor. Ekonomi güvence ister, güven ise 
iki araçla oluşturulur: Jandarma ve adliye ile.. Bir 
diğer önemli unsur da sürattir, hızdır. Sürat için 
yollarla, araçlara gerek vardır. Ancak bugün için 
bütün bunların sağlanması boş bir hayâldir.

Yapılan müzakerelerde, Kars milletvekili A li Rı
za Efendi’nin aşar (ondabir vergisi) meselesi hak- 
kındaki sorusu dikkatimi çekti Biz bu davaya atıl
dığımız zaman kendi yağımızla kavrulacağımızı he
saba katmalıydık. Şimdi tarımdan alman ondabir- 
lik vergiyi arttırmak için ne yapalım diyoruz. Oysa 
yapılcak şey, Samsun’da Tekel idaresinin yamada 
milyonlar değerinde tütün duruyor. Niçin askerlik 
bedeli alalım. Önce bunlan değerlendirelim. Şimdi 
ben Ekonomi Bakanına soruyorum. M illi Savunma 
için geri hizmet gereklidir. Zafer Ordunun kammda- 
dır derler, yâni önce onun kamı doyurulmalıdır. Or
du arkasındaki örgütüne dayanmak ister.

Sonra askere alma işlemi üzerinde duruluyor. 
Dikkatinizi çekerim, İngiliz Hükümeti’nin bizim Or
du için ilk önerdiği şey; asker alım şubelerinin kal
dırılması id i Bu uygulama ile I. Dünya Savaşında 
2.850.000 er gönderildi Kötü sonuç almınca, so
rumluluk hemen kullanılan araca yüklenmemeli o 
aracı kullananda sorumluluk aranmalıdır. Bugün 
asker alımmda çeşitli yöntemler uygulanıyor. As
ker alımmı yapan şube ve heyetler çokfazladır. Bu 
işin nüfus memurlarına da verilmesi isteniyor. Peki 
sorarım, nüfus memurları kendi görevlerini yapı
yorlar mı? İş onlara verilince onlar da sizden yar
dımcı görevliler istiyecek. Oysa şubelerde bir su
bay ve üç erden oluşan bu görevliler zaten var. Bu
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konuda doğru yolun bulunması için yapacağım 
öneri için sözü Şükrü Efendi Hazretleri’ne bırakıyo
rum. Kendisi bu konuda inceleme ve araştırmalar 
yapmıştır. Bütün bunlar tam öğrenildikten sonra 
kararınızı vermelisiniz.

Bu arada bir diğer nokta.. Bütün Ordular için 
bazı gizli gerçekler vardır. Bir Ordu ne kadar silah 
çıkarabilir? Bir Ordu nerede toplanır? Ne kadar sü
re ile toplu kalabilir? İşte Devletlerin saklı tuttukla
rı bu işlerde, milyonlar harcayıp plânlama yapma
ları, askeri ateşeler görevlendirmeleri bundandır. 
Bütün bu gizli bilgiler o kadar önemlidir ki, Genel 
Kurmay onları Kolordu komutanlarına, seferberlik 
ilân edildikten sonra açmaları koşluyla kapalı zarf
larla gönderir. Oysa siz şimdi bu tür bazı bilgileri, 
müslüman, hristiyan herkesin girip çıkabileceği bir 
daireye veriyorsunuz ki, bu durum asla gizlilikle 
bağdaşmaz. Ben meselenin ruhuna dokunmuş olu
yor, gerçeği söylüyorum Bugün cephede bir Ordu 
varken ve bu Ordu seneler boyu bu milletin kalbin
den ve sîzlerin ruhundan doğrup büyümüş iken, 
tam sonuca ulaşacağı bir sırada onun karşısına bir 
bedelli askerlik kanunu koyuyorsunuz. Arkadaki 
asker alma şubelerini de kaldıracağız derseniz bu 
doğru olmaz.

(Paşa Hazretleri, Almanya’da, Fransa’da asker 
alma şubeleri var mıdır? Ben yok sanıyorum) soru
su üzerine.. Cemal Paşa: “Vardır efendim, yalnız 
bu bilgi açıklanmaz.. Zaten Şubelerimizde üç kişi 
kalmıştır, bir müdür, bir işlem memuru, bir katip. 
Bu iş üç kişiden az kadro ile yapılamaz. Fakat Şu- 
belirin sayılan azaltılabilir. ”

Bu konuşmadan sonra, önergelere geçildi..
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Gündemde ııer altın bazı önergeler:

Maliye Bakanı Haşan Saka’mn imzasıyla gelen 
Hükümet önergesinde, Meclis’ten şu tür isteklere 
onay vermesi istenmektedir: Ziraat Bankasından 
% 8 fa izle 500 bin lira alınması için yetki verilmesi, 
dışardan süs ve takı eşyası getirilmesi yasağmm 
ertelenmesi, gümrükteki kaçakçılık suçlarının vata
na ihanet sayılarak İstiklal Mahkemelerinde yargı
lanması..

2. Grup milletvekillerinin önergeleri ise;
Yusuf Ziya Bey (Koçoğlu, Bitlis): “Birinci öne

rim: M alî buhranın yok edilmesi çareleri içinde 
önerdiğim M illi Savunmanın geri hizmetlerindeki 
şubelerin, askeri noktaların, gereksiz bazı cephe ve 
Ordu örgütlerinin kaldırılması hakkında, Genel 
Kurmay, M illi Savunma Bakanlığı ve Bakanların 
düşünceleri nedir? Devlet örgütlenmesinde, İstan
bul Babı A li düzeninin kopyası olan dairelerden 
hangilerinin kapatılma olanağı vardır? Bu konular
da Hükümetin görüşü alınarak kararın Yüce Mec
lis’çe oylanmasını istemekteyim.

İkinci önerim: Bedelli askerlik konusunun yeni
den gündeme alınarak müzakeresini, kabul edilen 
noktaların kanun maddesi haline getirilmesini öne
riyorum.”

Mehmet Rıfat Bey (Arkan, Tokat): “Mütareke 
ve silah bırakışmasmm söz konusu olduğu şu sıra
da para konusunu görüşmek tehlikelidir. Böyle 300 
kişi arasında önlemler düşünme olanağı yoktur. Bu 
işler Hükümet meselesidir. Hükümet önlemlerini 
belirler Meclis’e önerir. Burada müzakere edilir, tar
tışılır. Daha yılın başındayız, zamanımız vardır.
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Ben önce Hükümetin konuyu önemle ele alarak 
üzerinde çalışmasını öneriyorum. ”

Mehmet Salih Efendi (Yeşiloğlu, Erzurum): 
“Malî buhrana çare olmak üzere şunları öneriyo
rum:

1. Savaş gelirleri vergisi yükümlülerinin, zen
ginlikleri oranında, Devlete bin ile 10 bin lira arası 
zorunlu borç vermeleri, 2. Bin kuruştan fazla ticari 
gelir vergisi yükümlülerinin, yüz üe bin lira borç 
vermeleri, 3. Kendi evi ve işyeri dtşmda, yıllık bin li
ra kira geliri olanlarm 500’er lira borç vermeleri, 4. 
Gezmeleri için fayton sahibi olanların 150’şer lira 
borç vermeleri, 5. Silah altındaki müslüman olma
yanlardan her yıl için 100'er lira bedel alınması..”

Mehmet Şükrü Bey (Fırat, Samsun): “İçinde 
bulunduğumuz durum hakkında Maliye Bakanın 
verdiği bilgiler çok üzücüdür. Bu durumda şu ön
lemleri öneriyorum:

1. Bütçenin belirlenip onaylanmasına kadar, 
Maliye Bakanının önerdiği 20 milyon lira avans ka
nununun kabul edilmesi, 2. Gerek Meclis günde
minde, gerekse Encümenlerde bulunan yeni öneri 
taslaklarının görüşülmesine her şeyin üzerinde ön
celik verilmesi, 3. Ülkenin malî ve ekonomik duru
munu göz önünde bulundurmak bizim için en ya
şamsal bir görev iken, şimdiye kadar buna gereken 
önemin verilmemiş olması üzüntü vericidir. Bunun
la birlikte, hatamn anlaşıldığı anda düzeltilmesine 
yönelik çeşitli çâreler de düşünülmeye başlanmış
tır. Ne var ki, bir bunalıma dönüşmüş olan malî 
güçlüklerde çareler, köhnemiş, eskimiş yönetim an
layışı ile bulunamaz. Onun için ben, bu konularda 
bilimsel ve pratik uzmanlığı olan arkadaşlar ara-
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smdan şubelerce seçilecek ikişer kişinin belirlen
mesini, bunlara dışardan gerektiği kadar uzmanın 
katılmasını ve oluşacak bu Heyetin, Maliye, Baym- 
dırlik ve Ekonomi Bakanlarının da katılımıyla malî 
ve ekonomik çareleri belirlemesini öneriyorum. ”

Mehmet Şükrü Bey (Koç, Afyon): “Malî duru
mumuzun içinde bulunduğu güçlükleri Maliye Ba
kanı bizlere anlattı. Bunun üzerine birçok arkadaş
lar yolsuzluklardan ve yanlış yönetimden söz etti
ler. Bazıları çare olarak geri hizmetlerin yeniden 
düzenlenmesini ve bazı yasal yükümlülüklerin ive
dilikle müzakeresini önerdiler. Ben bu çok önemli 
meselenin Meclis Genel Kurulunda çözümüne ola
nak görmüyorum. Hükümet şimdiye kadar, malî 
durumun düzeltilmesi yönünde bir şey düşünmüş 
ve önlem almış değildir. Bugün için bize düşen gö
rev, m illî mücadelemizin ve bağımsızlığımızın kaza
nılması için Hükümetle birlikte çalışmaktır. Hükü
metin ve Bütçe Encümeninin çözüm için çare dü
şünmesini, arkadaşlarımızın ileri sürdükleri çözüm 
önerilerini Bütçe Encümenine iletmelerini artık bu 
konudaki müzakerelere son verilerek gündemdeki 
maddelere geçilmesini öneriyorum. ”

Mustafa Lütfi Bey (Azer, Siverek): “İçinde bu
lunduğumuz malî buhranı belli etmeden, Rus
ya’dan borç para alabilip alamayacağımızm Rusya 
Elçiliği ile görüşülmesi için Dışişleri Bakanma yetki 
verilmesini öneririm. ”

Ali Şükrü Bey (Trabzon): “Bir sene için geçerli 
olmak ve gerekirse bir yıl daha uzatılmak üzere 
aşağıdaki maddeleri içeren kanun tasarımın kabul 
edilmesini öneririm:

1. Asker ve fakirler kapsam dışı olmak üzere
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zengin kesimden (vatan savunması) adı altında 
aşağıdaki ölçülerde vergi aknır:

2. Yıllık geliri 200-1000 lira olanlardan 5 lira, 
1000-5.000 lira arası olanlardan 25 lira, 5.000- 
10.000 lira arasından 50 lira, 10.000-20.000 lira 
arasından 200 lira, 20.000’den yüksek olanlardan 
her 1.000 lira için 10 TL arttırılarak alınır.

3. Bu vergi yükümlüleri, erginleşmiş çocukları 
için de kendi vergilerinin yansını öderler.

4. Kanunun yürütülmesi görevi Maliye Bakanlı- 
ğmdadır.

5. Kanun yaymı tarihinden yürürlüğe girer.”
Okunan önerilerden sonra kürsüye gelen Ma

liye Bakanı Haşan Saka, milli yükümlülük kanu
nun yürürlükte olduğunu, bunu uygulamakta 
kimsenin Hükümete engel olamayacağım anlattı 
ve yeni önlemleri açıkladı. Bu konuda 15 gün için
de karar alınmasını önerdi. Müzakereler aynı gün
dem üzerinde devam etti:

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “O kanun 
yoktur, o kanım yanlış yapılmıştır. Yetki alınma
dan çıkarılmıştır.. Bütçe Encümeni ve Hükümetin 
katılımıyla ya bu kanunlarda gerekli düzenleme 
yapılır, yoksa buradan çıkmamış olan bir kanun 
uygulanamaz. On beş günlük smırlama olamaz. 
Biz burada kanunu bir günde de çıkarırız, bir yılda 
da. Meclise kısıtlama konulamaz.”

Selahattin Bey (Köseöğlu, Mersin): “İki gündür 
aynı konu üzerinde çalışmaktayız. Fakat bence 
Meclis bugün için Maliye Bakanının önerdiği yü
kümlülükler konusunda karar verebilecek durum
da değildir. Çünkü henüz aydmlanamadığı nokta
lar vardır. Burada okumakla bu noktaların niteliği
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anlaşılamaz, uygulanmasına ve devamına olanak 
bulunup bulunmadığı, yaraya üaç olabilip olama
yacağı kolay belirlenemez. İşin özü şudur; bence bu 
buhran bu önlemlerle tedavi edilemez. Onun için 
önce Encümeninizin görüşünü dinlemenizi öneririm. 
Kısacası şu an için Maliye Bakanının önerisini ka
bul etmek doğru değildir.

O önergeyi bir yere veriniz, ne kadar zamanda, 
ne kadar yarar sağlayacaktır, yeterli midir yoksa 
daha iyi bir çareler var mıdır, halkı bu kadar üzme
ye değer mi? Önce bu işlerin uzmanı bir görsün, in
celesin, sonucu size bildirsin. Benim önerim, bu ve 
diğer bütün önerilerin kurulacak bir Encümende ele 
alınması, sıraya konulup düzenlenmesi, Hükümet
le anlaşıldıktan sonra Yüce Meclisin önüne getiril
mesidir. Encümen bizlere, şunlar uygundur, şunlar 
şu sebeplerden dolayı değildir, diyerek bilgi versin. 
Biz de o bilgilerin ışığında karar verelim. Bence işin 
doğrusu budur. (Doğru., sesleri)

İkinci bir mesele de şudur: Getirilecek yükümlü
lüklerin hepsinin bir kanun içinde toplanması hem 
zordur, hem de uygulanması güçtür. O zaman yapı
lacak olan, getirisi en yüksek olan malî yükümlülük 
önlemlerine öncelik verilmesidir. Bunun temel pren
sipleri belirlenip kabul edildikten sonra, kararın ka
nun şekline dönüştürülmesi kolay olur...

Üçüncü mesele, önümüzdeki beş-on günümüzü 
bu işe ayıralım Elimizde bulunan yükümlülüklere 
yönelelim Şimdi çay, kahve, şeker, gaz, petrol vb. 
tüketim vergisi 2 milyon liradır. Niçin okumuyoruz? 
Niçin Maliye Bakanı, aym 2’sinde, 3 ’ünde gelip de 
bunun okunmasını söylemedi? Müzakereleri falan  
bırakıp yalnız Maliye konusunu görüşelim  Böyle-
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lıkle hem kanunlar çıkacak, hem kanunların önem
lileri ve getirileri yüksek olanlar burada tartışıla
cak. Hem de her şey sîzlerin bilgisi içinde ve gerek
tiği gibi uygulanacak. Bu yüzden ben bugün müza
kerelerin devamında yarar görmüyorum Konuyu 
hemen Encümene gönderip inceletmeliyiz. ”

Ömer Lütfi Bey (Yasan, Amasya): “Ben de Se
fahattin Bey’in önerisine katılıyorum.”

Maliye Bakanı Haşan Saka: “Sefahattin 
Bey’in önerisine ben de katılıyorum”

Mehmet Şükrü Bey (Koç, Afyon): “Gelirlerin 
arttırılması yönündeki kanun tasanlarmm müzake
resi için, Genel Kurulun her gün sabah akşam top
lanıp kanunları çıkarmasmı öneriyorum ”

Bu müzakerelerden sonra, bütün önerilerin 
Bütçe Encümenine gönderilmesine karar verildi ve 
birleşim sona erdi.

İtilaf Devletlerine Verilecek 
Cevap Notası

(22 Nisan 1922-Birleşim 32)

Meclis’in 32. Birleşiminde Fransa, İngiltere ve 
İtalya tarafından gönderilen 15 Nisan 1922 tarihli 
ortak notaya Hükümetin hazırladığı cevap notası 
nın görüşülmesine başlandı..

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “Efendiler, 
şimdi elimize verilmiş olan şu cevap notası dört beş 
sayfadan oluşmaktadır. Bakanlar Kurulu bu metni, 
üzerinde bir hafta çakışarak çıkardı. Bununla ilgili 
konuşmak için en az iki saat inceleyip düşünmemiz 
gerekiyor. Onun için izin veriniz, bu meselenin mü
zakeresini iki saat sonraya bırakalım Buna karşı
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Hükümet çıkıp diyecek ki, cevap gecikiyor, bu ak
şam kesinlikle göndermemiz gerekil. Onun için en 
iyisi müzakereyi yarma bırakalım. Onlar bu işi bir 
hafta tuttular, biz de hiç olmazsa bir gün tutalım. 
Müzakereye yarın geçeriz. (Yann tatil., seslen)

Evet yann 23 Nisan tatilidir, öbür güne kalsın, 
rahat rahat düşünelim. İş öldu-bittiye getirilmesin. ” 

Bu konuşma üzerine Oturum Başkam, “Önce 
nota bir okunsun, Meclis bilgi sahibi olsun, sonra 
bunları söylersiniz” diye itiraz etti. Nota okundu. 
Dışişleri Bakam Yusuf Kemal Bey bilgi verdi.

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “Nota oku
nurken, çok zayıf yazılmış, ama bütün isteklerimizi 
aynntılı olarak göstermiş izlenimi edindim. Ancak 
buradaki siyasî kelimelerin anlamlan geniştir, yo
rumlanması gereken noktalar vardır. Gerçi başlan
gıcı iy i. Ancak İzm it’te görüşelim fa lan gibi sözler, 
birinci notanm gücünü zayıflatıyor.. Bunlarm Mec
lisçe görüşülmesi gerekir. Her ki notayı karşılaştı
rarak, onlar ne istemişti, biz nedemiştik, şimdi ne 
istiyorlar? Bütün bunlar açıklık kazanmalı.

Sanıyorum içimizde, Bakanların tam kavaraya- 
madıklan noktalan da anlayacak uzman arkadaş
lar var. Milletin hayatı, kaderi söz konusu, bu işi 
öyle okulda kitap okuyan çocuklar gibi okuyup ge
çerdeyiz. Müzakereyi yarma bırakalım ve bu gece 
arkadaşlar üçümüz beşimiz bir araya gelip dikkat
lice tartışalım ve yann karar verelim. ”

Ertesi gün tatil olduğu için Oturum Başkam 
celseye bir buçuk saat ara verdi.

Dışişleri Bakanlığının hazırladığı İtilaf Devlet
lerine verilecek cevap müsveddesinin müzakeresi
ne Rauf Orbay Başkanlığındaki 3. Celse de devam
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edildi. Pek milletvekili konuşmalar yaptı. 2. Grup 
milletvekillerinin konuşmalarından bölümler:

Ömer Lütfi Bey (Yasan, Amasya): “Ben nota 
metnindeki ‘ceza’ kelimesinin yerine ‘zarar’ kelime
sinin konulmasmı önerecektim. Fakat ben burada 
yokken Şeref Bey (Edime) söylemiş, onun için ben 
konuşmaktan vazgeçiyorum.”

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “Efendim, 
topraklarımızı boşaltmayı kabul etmeyip, onun ye
rine İzmir’de hazırlık Konferansı önerseler bizim tu
tumuz nasıl olurdu? Yâni bunlar Mütareke imzalan- 
masm, yalnız özel bir ön hazırlk müzakeresine giri
şebiliriz derlerse o zaman onlara ne cevap verile
cektik? İzmit’i de istemiyorlar. Eklime veya İstan
bul’da toplanalım dediler. Biz onlara kesin konuşu
yoruz. Onlar kaypak konuşuyorlar. Bu işlerde ke
sin konuşulmaz. “

Dışişleri Bakam Yusuf Kemal Bey (Tengir- 
şenk) somlan bu somya, şu sözlerle başlayan 
uzun bir konuşmayla cevap verdi:

“Onlar Konferansın İstanbul’da toplanmasını 
istiyorlar. Bu bizim işimize gelmez. Çünkü o zaman 
Konferansa İstanbul Hükümeti de katılacak ve ge
lenek gereği toplantının İstanbul delegesinin baş
kanlığında yapılması gerekecektir...”

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzumm): “Bir başka 
nokta.. Dışişleri Bakanı dediler ki, Ordu sadece bir 
araçtır.. Bu işlerde Ordudan görüş alınmaz. Mecli
sin fik ri alınır ve ona göre karar verilir, Ordu da bu 
karara uymak zomnda olur. Ben bu tür bir konuş
mayı kabul etmem..

İkincisi dediler ki, karşı taraftan ne cevap gelir
se, biz de onun cevabını veririz. Bence önce onlar

Atatürk Muhaliflerinden Portreler-3 251



dan gelecek cevabı düşünmeli ve yazacağımızı ona 
göre yazmalıyız. Onlar, öncelikle boşaltmayı isti
yorsanız, bunu kabul etmiyorum, ön hazırlık müza
keresi yapalım, görüşelim diyorlar. Bence hazırlık 
müzakeresi yapılmasmı kabul edince, bu kez de 
onlar, bu müzakereyi İstanbul’da, Edirne’de, Ro- 
ma’dafalan yapalım diyecekler. Biz bu olasılıklara 
karşı nasıl tutum takınacağımızı düşünüp karar
laştırdık mı? Ben işte bunları öğrenmek istemiştim 
ama bunlara cevap alamadım.

Bu arada son olarak da cevap metnindeki ‘hak
lı ve sıradan amaçlar’ cümlesindeki ‘sıradan’ keli
mesi yerine, ‘açık ve belirgin’ denilmesini öneriyo
rum.”

Daha sonra milletvekillerinden pek çok öneri
ler geldi. Sonunda cevap notası, Dışişleri Encüme
nin yaptığı değişliklerden sonraki şekliyle kabul 
edilerek 32. Celseye son verildi.

(ÜÇÜNCÜ CİLDİN SONU)
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YALÇIN TOKER’IN 
“ATATÜRK DİZİSİ” N D E K İ  KİTAPLARI 

ATATÜRK’Ü SEVİYORUM OKUMAYI ÖĞRENİYORUM Dizisi:
Çocuklarımıza okuma-Yazmayı Öğretirken Atatürk sevgisi kazandırmalıyız.
El yazısı ile hazırlanmış olan aşağıdaki 12 kitap bu amaçla basıldı.
* Mustafa’nın Doğumu Ailesi - Okulu * * Karga Kovalayan Küçülç Mustafa * Adının Mustafa 
Kemal Olması * Babasından Miras Kalan Kılıç * Harbiye'de Milliyetçi Fikirler * Gazeteciliği 
ve Hapse Girmesi * Hürriyet Mücadelesi * Çanakkale Savaşı (Annesinin Kaçırılışı) * Dünya 
Savaşından, Kurtuluş Savaşına * Cumhurbaşkanlığı ve Atatürk Devrinden * Soru - Cevapla 
Atatürk'ü Öğreniyoruz-1 * Atatürk’ü Öğreniyoruz-2
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ATATÜRK KİTAPLARI Dizisi: 10 Kitap
* Kendi Anlatımıyla Hayatı * İlke ve İnkılapları
* Savaşlarda * İstanbul’da * Yakın Çevresi * Atatürk Şiirleri
* Bayram Şiirleri * Milli Şiirler

Sadeleştirilmiş A TA TÜRK ’ UN 
Tam Metin KÜRT
NUTUK POLİTİKASI

NUTUK

I A TA TÜRK' ÜN A ÇIK VE G İZLİ  CELSE  I
MECLİS KONUŞMALARI

ATATÜRK’ÜN |  ATATÜRK UN
«m  r* OkZU eti*« 

MECLİS ■  MECLİS 
KONUŞMALARI ■  KONUŞMALARI
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ATATÜRK MUHALİFLERİNDEN PORTRELER


